
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8191
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο Γενικό Λύκειο Δράµας, το 1ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Μοσχάτου, το Δηµοτικό Σχολείο Κασσιόπης Κέρκυρας,
το Δηµοτικό Σχολείο Λίνδου Ρόδου και από το 2ο Γυµνάσιο
Καρδίτσας, σελ. 8149, 8152, 8154, 8171, 8177 

3.  Έκφραση συλλυπητηρίων για την απώλεια των Βουλευ-
τών Μανούσου Βολουδάκη και Νεκτάριου Σαντορινιού, σελ.
8145, 8158, 8163, 8166 

4. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-
γίας καταθέτει την  Έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτή, σελ. 8150 

5.  Έγκριση του σώµατος για την οµόφωνη απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων της 2/2/2023, µε θέµα: «Τροπο-
ποίηση της από 17 Μαΐου 2013, απόφασης της Ολοµέλειας
της Βουλής των Ελλήνων για τη ρύθµιση θεµάτων που αφο-
ρούν την αεροπορική µετακίνηση των Βουλευτών επαρχίας»,
που αφορά τη δυνατότητα εκχώρησης εντολών ανά κόµµα ή
κοινοβουλευτική οµάδα και τα όρια αυτής κατ’ έτος, σελ.
8164 

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8145, 8147, 8149, 8150,
8152, 8154, 8156, 8158, 8159, 8160, 8161, 8164, 8166, 8170,
8171, 8175, 8177, 8179, 8180, 8181, 8184, 8191 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του Δελτίου Επίκαιρων Ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 17 Φεβρουαρίου 2023, σελ. 8145 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Δικαιοσύ-

νης, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής  Άµυ-
νας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Προστα-
σίας του Πολίτη, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου,
Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Υγείας και Εσωτερικών, καθώς και οι Υφυπουργοί
στον Πρωθυπουργό και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθε-
σαν την 15.2.2023 σχέδιο νόµου: «Υποβολή των δηλώσεων
περιουσιακής κατάστασης (πόθεν έσχες) και οικονοµικών
συµφερόντων - Ρυθµίσεις για την ενίσχυση της Ευρωπαϊκής
Εισαγγελίας», σελ. 8145 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
της τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αρχή της ίσης µεταχείρισης ανε-
ξαρτήτως αναπηρίας ή χρόνιας πάθησης, επικαιροποίηση
της ορολογίας του Αστικού Κώδικα, του Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας, του Ποινικού Κώδικα, του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας, του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας, του Κώδικα
Συµβολαιογράφων και του ν. 4478/2017, για την εναρµόνισή
της µε τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπη-
ρία που κυρώθηκε µε τον ν. 4074/2012 και λοιπές διατάξεις
για τη διευκόλυνση της πρόσβασης στη δικαιοσύνη των ατό-
µων µε αναπηρία», σελ. 8145 - 8184 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8178 - 8191
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8145 - 8159
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 8159 - 8178

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α.  Έκφραση συλλυπητηρίων για την απώλεια των Βου-
λευτών Μανούσου Βολουδάκη και Νεκτάριου Σαντορι-
νιού:

ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 8158
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ., σελ. 8145
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 8166
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 8163

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 8179, 8180, 8181, 8184, 

8191
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8145, 8147, 8149, 8150, 

8152, 8154, 8156, 8158
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8177, 8180
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 8159, 8160, 8161, 8164, 

8166, 8170, 8171, 8175, 
8177

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης:

ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 8157
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 8158
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 8154
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8173
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ.  , σελ.  8161
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 8149
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 8161, 8165
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 8171
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 8153, 8161, 8164, 8165
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 8158
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 8151
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ. , σελ. 8145, 8147, 8176, 8177
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ.  , σελ. 8147, 8148, 8154, 8170
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 8156
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 8147, 8148
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 8166
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8175, 8176, 8180
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 8160
ΤΣΙΑΡΑΣ  Κ.  , σελ. 8148, 8166, 8170, 8177, 

8180
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 8159
ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Α. , σελ. 8160
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8153, 8154
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 8147, 8163
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Αθήνα, σήµερα στις 16 Φεβρουαρίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 17 Φεβρουαρίου 2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 439/13-2-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Ανα-
γκαία η κατασκευή νέου Δηµοτικού σχολείου και Νηπιαγωγείου
στο Καστέλλι Δήµου Μινώα Πεδιάδας».

2. Η µε αριθµό 423/13-2-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γαρυ-
φαλλιάς (Λιάνας) Κανέλλη προς τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Για τα χρόνια προβλήµατα στη
λειτουργία του Κέντρου Επαγγελµατικής Κατάρτισης (ΚΕΚ)
ΑΜΕΑ πρώην ΟΑΕΔ στο Γαλάτσι και την ανεργία στους αποφοί-
τους και στα ΑΜΕΑ που τείνει να πάρει καθολικά χαρακτηρι-
στικά».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 424/13-2-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας
Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τις τραγικές
ελλείψεις στο Κέντρο Υγείας Πολιχνίτου Δυτικής Λέσβου».

2. Η µε αριθµό 426/13-2-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Να ενισχυθεί ο ΕΦΚΑ µε µόνιµο προσω-
πικό για να απονεµηθούν οι χιλιάδες εκκρεµείς συντάξεις στον
νοµό Ηρακλείου Κρήτης».

3. Η µε αριθµό 438/13-2-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Σχετικά µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των καλλιτεχνών
και τις καλλιτεχνικές σπουδές στην Ελλάδα».

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης,
οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας, Προστασίας του Πολίτη, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και
Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, οι Ανα-
πληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Υγείας και Εσωτερικών, καθώς και οι Υφυπουργοί στον Πρωθυ-
πουργό και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν την 15.2.2023
σχέδιο νόµου: «Υποβολή των δηλώσεων περιουσιακής κατάστα-
σης (πόθεν έσχες) και οικονοµικών συµφερόντων - Ρυθµίσεις για
την ενίσχυση της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-

µατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αρχή
της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως αναπηρίας ή χρόνιας πάθη-
σης, επικαιροποίηση της ορολογίας του Αστικού Κώδικα, του Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας, του Ποινικού Κώδικα, του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας, του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας, του
Κώδικα Συµβολαιογράφων και του ν.4478/2017, για την εναρµό-
νισή της µε τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Ανα-
πηρία που κυρώθηκε µε τον ν.4074/2012 και λοιπές διατάξεις για
τη διευκόλυνση της πρόσβασης στη δικαιοσύνη των ατόµων µε
αναπηρία».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 8 Φεβρουαρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω, επί της αρχής, των άρθρων και της τρο-
πολογίας. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-

τίνος Κυρανάκης για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω εκφράζοντας τη θλίψη µου, όπως και

όλων µας, για την απώλεια ενός ακόµη συναδέλφου, του Νεκτά-
ριου Σαντορινιού, ενός πολύ αξιοπρεπούς και µαχητικού ανθρώ-
που που κοσµούσε τα έδρανα του Κοινοβουλίου και
εκπροσώπησε άξια την περιφέρειά του, ενός ακόµα συναδέλφου
ο οποίος έχασε τη µάχη µε τον καρκίνο, όπως και ο Μανούσος
Βολουδάκης, τον οποίο τιµήσαµε και αποχαιρετήσαµε στα Χανιά

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’
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την προηγούµενη εβδοµάδα. Θα τους θυµόµαστε και τους δύο
για πάντα.

Συζητάµε σήµερα για ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποτελεί, κύριε
Πρόεδρε, ένα ακόµη βήµα στη συνολική στρατηγική ενδυνάµω-
σης των ανθρώπων µε αναπηρία για την οποία είχαµε δεσµευτεί
τόσο προεκλογικά όσο και µετεκλογικά. Παρ’ ότι προσήλθαµε µε
ειλικρινή διάθεση στην επιτροπή, ειλικρινή και καλή διάθεση,
διότι υπό κανονικές συνθήκες, υπό µη τοξικές συνθήκες τα προ-
βλήµατα των ΑΜΕΑ θα ήταν κάτι το οποίο θα έπρεπε να ενώνει
την Αντιπολίτευση και την Κυβέρνηση, συνολικά τις πολιτικές δυ-
νάµεις, τα προβλήµατα και οι λύσεις βέβαια σε αυτά, ό,τι αφορά
τους ανθρώπους µε αναπηρία θα έπρεπε να µας ενώνουν και όχι
να µας χωρίζουν. Το µόνο που εισπράξαµε από την Αριστερά,
όµως, στην επιτροπή ήταν µιζέρια, απαξίωση και ειρωνείες, τη
γνωστή τοξικότητα την οποία έχουµε δει σε διάφορες εκφάνσεις
την τελευταία περίοδο.

Μας είπε χαρακτηριστικά η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ ότι τόσα
χρόνια δεν κάναµε απολύτως τίποτα για τους ανθρώπους µε ανα-
πηρία και ότι περιµέναµε την τελευταία στιγµή πριν τις εκλογές
για να φέρουµε ένα πρόχειρο, όπως είπε, νοµοσχέδιο χωρίς
ουσία. Αντιπαρέρχοµαι το σχόλιο της τελευταίας στιγµής, διότι
είχαµε συνηθίσει σε αυτή τη χώρα να βλέπουµε, τις τελευταίες
βδοµάδες, µήνες πριν τις εκλογές, Υπουργούς οι οποίοι κατέβα-
ζαν τα µολύβια, µια Βουλή η οποία υπολειτουργούσε, νοµοσχέ-
δια τα οποία είχαν διάφορες περίεργες διατάξεις. Θυµίζω την
τελευταία νοµοθετική πράξη της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ 2019, όταν
κράτησε τη Βουλή για µια ακόµη βδοµάδα, παρά την εξαγγελία
για εκλογές ο κ. Τσίπρας τον Ιούλιο του 2019, όταν το µοναδικό
νοµοθέτηµα, κύριε Υπουργέ, τότε ήταν ο Ποινικός Κώδικας του
οποίου οι διατάξεις προκαλούν ακόµη πάρα πολλά ερωτήµατα,
όπως για παράδειγµα η ελάφρυνση των ποινών για την παθητική
δωροδοκία. Εν πάση περιπτώσει, εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο αποτελεί ένα ακόµη βήµα ενδυνάµωσης των δικαιωµάτων
των ΑΜΕΑ, σε ένα πλαίσιο µιας συνολικής στρατηγικής.

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τα πεπραγµένα αυτής της Κυβέρνη-
σης, τα πεπραγµένα τριάµισι και λίγο περισσότερο ετών διακυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας που εσείς στο ΣΥΡΙΖΑ
θεωρείτε τίποτα. Παραλάβαµε από εσάς ένα διάσπαρτο πλέγµα
κανόνων και αντικρουόµενων και αλληλοαναιρούµενων διατά-
ξεων που προκαλούσαν σύγχυση στους πολίτες µε αναπηρίες,
οι οποίοι δεν µπορούσαν να βρουν άκρη, ειδικά σε ότι αφορά την
πιστοποίηση.

Καταρτήσαµε, λοιπόν, για πρώτη φορά στη χώρα ένα εθνικό
σχέδιο δράσης για τα δικαιώµατα των ΑΜΕΑ, µέρος του οποίου
είναι η ψηφιοποίηση των κέντρων πιστοποίησης αναπηρίας, αλλά
και η ενοποίηση και απλοποίηση σε ένα ενιαίο και µοναδικό κεί-
µενο όλων των διαδικασιών και πληροφοριών που χρειάζονται οι
συµπολίτες µας. Καταργήσαµε την υποχρέωση επανεξέτασης
για µη αναστρέψιµες αναπηρίες, κάτι τόσο αυτονόητο το οποίο
ζητούσε και από τη δική σας κυβέρνηση το αναπηρικό κίνηµα.
Προφανώς δεν προλάβατε, τα γνωστά.

Παραλάβαµε από εσάς δηµόσια κτήρια στα οποία στεγαζόν-
τουσαν υπηρεσίες ΑΜΕΑ, όπως οι υγειονοµικές επιτροπές και η
πιστοποίηση, στα οποία δεν υπήρχαν καν ράµπες αναπήρων. Για
να καταλάβουµε, δηλαδή, τι εννοούµε εδώ, στα κέντρα και στα
κτήρια στα οποία ζητούσατε συχνή πρόσβαση και συχνή επί-
σκεψη µε δεκάδες έγγραφα από τους ανάπηρους συµπολίτες
µας, δεν είχατε προβλέψει καν να υπάρχει προσβασιµότητα. Δεν
είχατε προβλέψει καν να υπάρχουν βασικές υποδοµές για να
µπορούν να έχουν πρόσβαση οι ανάπηροι συµπολίτες µας και να
κάνουν τη δουλειά τους, να βγάλουν άκρη. Το πιο εξωφρενικό
από όλα, δεν είχατε καν καταγράψει αυτά τα κτήρια και τις ελ-
λείψεις τους, όπως είχατε υποχρέωση από διεθνείς συµβάσεις.
Προφανώς το ίδιο χάος υπήρχε επί ηµερών σας και στα δικαστή-
ρια, κάτι το οποίο έρχεται αυτή η Κυβέρνηση και εντάσσει στο
σηµερινό νοµοσχέδιο. Τι κάνετε γι’ αυτό το χάος; Μηδέν. Όχι
υποδοµές δεν κάνατε στα δικαστήρια, ούτε καν καταγραφή.

Ξεκινήσαµε, λοιπόν, εδώ και αρκετά χρόνια όχι µόνο την κα-
ταγραφή, αλλά και την κατασκευή υποδοµών, η οποία χρηµατο-
δοτείται και από την κεντρική Κυβέρνηση αλλά και από τις
περιφέρειες ανά την Ελλάδα, την κατάργηση διαδικασιών που

απαιτούσαν συχνή παρουσία, την ψηφιοποίηση και το πιο σηµαν-
τικό, που κατά τη γνώµη µου ψηφίζουµε σήµερα, τον υποχρεω-
τικό ορισµό ενός συγκεκριµένου δηµοσίου υπαλλήλου, ο οποίος
θα έχει την ευθύνη να εξασφαλίζει εύκολη πρόσβαση στα δικα-
στήρια, όπως συµβαίνει και σε άλλα δηµόσια κτήρια.

Θα ήταν παράλειψη βέβαια να µην πούµε ότι και ο οργανισµός
ΚΕΠΑ, ο οργανισµός που αφορά τα Κέντρα Πιστοποίησης Ανα-
πήρων µεταστεγάζεται επιτέλους στο Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας
µε υποδοµές 100% προσβάσιµες και φιλικές σε ανθρώπους µε
αναπηρία, αλλά και ότι καταργήσαµε πλήρως το παράβολο των
46 ευρώ που ζητούσατε από αυτούς για κάθε αίτηση πιστοποί-
ησης. Αυτά για εσάς είναι τίποτα.

Πάµε να δούµε τι άλλο είναι τίποτα για τον ΣΥΡΙΖΑ. Προσωπι-
κός βοηθός για κάθε άνθρωπο µε αναπηρία στην Ελλάδα, προ-
σωπικός βοηθός της δικής τους επιλογής, όπως ακριβώς το
απαιτούσαν και από εσάς οι ενώσεις αναπήρων, αλλά ούτε αυτόν
τον προλάβατε. Ήδη το πρόγραµµα αυτό λειτουργεί πιλοτικά µε
χίλιους προσωπικούς βοηθούς, οι οποίοι έχουν προσληφθεί,
άµεσα προσλαµβάνονται ακόµη χίλιοι εδώ στην Αττική και η χρη-
µατοδότηση προέρχεται από Ταµείο Ανάκαµψης. Το Ταµείο Ανά-
καµψης το οποίο µας λέτε ξανά και ξανά ότι αφορά τους λίγους,
τους ισχυρούς, την ολιγαρχία, τα συµφέροντα. Αυτό το Ταµείο
Ανάκαµψης, λοιπόν, χρηµατοδοτεί το πιο σηµαντικό πρόγραµµα
για τη βοήθεια στην καθηµερινότητα, την αξιοπρεπή καθηµερι-
νότητα και διαβίωση ενός συνανθρώπου µας µε αναπηρία.

Πάµε να δούµε τι άλλο είναι τίποτα για τον ΣΥΡΙΖΑ. Οι µαθητές
µε αναπηρίες στα ελληνικά σχολεία έχουν στηριχθεί µε έξι χιλιά-
δες νέες προσλήψεις στην ειδική αγωγή και δεκατρεισήµισι χι-
λιάδες θέσεις παράλληλης στήριξης. Πόσες προσλήψεις είχε
κάνει η κυβέρνηση της Αριστεράς για την ειδική αγωγή; Μηδέν
προσλήψεις για την ειδική αγωγή από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Ειρήσθω εν παρόδω, στο πανεπιστήµιο Αθηνών, αλλά και σε
άλλα πανεπιστήµια της περιφέρειας, συµβαίνει ήδη αυτό που ψη-
φίζουµε σήµερα για τα ελληνικά δικαστήρια, ότι δηλαδή έχει ορι-
στεί σε κάθε πανεπιστήµιο να υπάρχει ένας άνθρωπος συγκε-
κριµένος, ορισµένος, µε αποκλειστική ευθύνη την πρόσβαση των
φοιτητών µε αναπηρίες.

Ένα ακόµη βήµα που θεωρείται ότι προφανώς δεν είναι κάτι ση-
µαντικό είναι η ψηφιακή κάρτα αναπηρίας, ένα εργαλείο στο κι-
νητό πεντακοσίων χιλιάδων συνανθρώπων µας µε αναπηρίες που
αντικαθιστά οποιοδήποτε έγγραφο χρειαζόντουσαν µέχρι σήµερα
και χρησιµοποιείται σε υπηρεσίες του δηµοσίου για εξυπηρέτηση
κατά προτεραιότητα. Ο κάθε δηµόσιος υπάλληλος, δηλαδή, έχει
πλέον την υποχρέωση να εξυπηρετεί χωρίς να ζητά έγγραφα, πι-
στοποιήσεις ή άλλα προσωπικά δεδοµένα. Είναι και αυτό ένα δικό
τους αίτηµα που υλοποιούµε ως ελάχιστη υποχρέωση µας για να
µειωθεί η απάνθρωπη ταλαιπωρία την οποία αντιµετώπιζαν σε δη-
µόσιες υπηρεσίες. Και τέλος, τίποτα για εσάς είναι προφανώς και
το πρότυπο κέντρου ΑΜΕΑ, το οποίο κτίζεται και ολοκληρώνεται
µέσα στο 2023 στο Ελληνικό. Για να καταλάβουµε, η επένδυση για
την οποία πολέµησε να φύγει από τη χώρα µε όλες του τις δυνά-
µεις ο ΣΥΡΙΖΑ, έκανε ό,τι µπορούσε για να διώξει την επένδυση
του Ελληνικού, αντί να κτίσει πρώτα ένα mall, ένα καζίνο, οτιδή-
ποτε άλλο, κτίζει µε πρόταση της Κυβέρνησης πρώτα ένα κέντρο,
πρότυπο φιλοξενίας ανθρώπων µε αναπηρίες. Και δίπλα ακριβώς
σε αυτό κτίζεται ένα πρότυπο θεµατικό πάρκο ΑΜΕΑ για άθληση
και απασχόληση, ένα πρότυπο θεµατικό πάρκο το οποίο γίνεται
µε πρόταση του Δηµάρχου Ελληνικού, του Γιάννη Κωνσταντάτου
και του αξίζουν συγχαρητήρια και που όµοιό του προφανώς δεν
υπάρχει στη χώρα, αλλά όµοιό του δεν υπάρχει και σε πολλά άλλα
ευρωπαϊκά κράτη. Εγκρίθηκε πριν από µια βδοµάδα η χρηµατο-
δότηση από την Περιφέρεια Αττικής µε υπογραφή του Γιώργου
Πατούλη, αλλά και του Αντιπεριφερειάρχη Νότιας Αθήνας, του
Χρήστου Θεοδωρόπουλου.

Αυτά είναι που θεωρεί τίποτα η Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ και
για τα οποία δεν έκανε απολύτως τίποτα όταν ήταν κυβέρνηση.

Να δούµε, λοιπόν, τι ψηφίζουµε σήµερα ως ένα ακόµη βήµα
και προφανώς κανείς δεν ισχυρίζεται ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο
λύνει όλα τα προβλήµατα, αλλά βήµα βήµα, ναι, µπορούµε να
κάνουµε τις ζωές των ανθρώπων κάθε µέρα έστω και λίγο καλύ-
τερες.
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Για πρώτη φορά, λοιπόν, στην Ελλάδα ψηφίζουµε δωρεάν νο-
µική βοήθεια στους ανθρώπους µε αναπηρία ανεξαρτήτως εισο-
δηµατικών κριτηρίων. Όλοι οι συνάνθρωποί µας, οι οποίοι
χρειάζονται νοµική βοήθεια και χρειάζονται εκπροσώπηση από
δικηγόρο θα την έχουν πλέον δωρεάν.

Ψηφίζουµε ακόµη την κατάργηση αναχρονιστικής και υποτι-
µητικής ορολογίας σε πολλά νοµοθετικά κείµενα και κώδικες,
όπως αυτή απαιτήθηκε από το αναπηρικό κίνηµα και από τις ενώ-
σεις αναπήρων που συµµετείχαν µε τις προτάσεις τους στη δια-
βούλευση.

Έχουµε, κύριε Υπουργέ και κάποιες προτάσεις οι οποίες έχουν
έρθει τις τελευταίες µέρες και θα σας παρακαλούσαµε ως Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας να τις εξετάσουµε
µε ανοιχτό πνεύµα, ώστε να δούµε ειδικά σε ό,τι αφορά την επι-
στολή της Συνοµοσπονδίας Κωφών Ελλάδος τα επιχειρήµατά
τους και να δούµε αν µπορούµε να υιοθετήσουµε τις προτάσεις
τους.

Ψηφίζουµε ακόµη, όπως προείπα και τον υποχρεωτικό ορισµό,
σε κάθε δικαστικό µέγαρο της χώρας, ενός υπαλλήλου ο οποίος
θα εξασφαλίζει την εύκολη πρόσβαση των αναπήρων σε αυτά τα
κτήρια, κάτι το οποίο δηµιούργησε τα προηγούµενα χρόνια
άσχηµες εικόνες οι οποίες πραγµατικά πρέπει να διορθωθούν.

Το πιο σηµαντικό από όλα, όµως, είναι ότι νοµοθετούµε επιτέ-
λους χωρίς δικαιολογίες και χωρίς παραποµπή χρονική ή άλλη
την αρχή της ισότιµης µεταχείρισης. Αυτό, κύριοι συνάδελφοι,
είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, είναι ζωτικό για τους ανθρώπους
µε αναπηρία, διότι για πρώτη φορά όταν κάποιος αδικείται, όταν
κάποιος πέφτει θύµα µιας τέτοιας διάκρισης, θα µπορεί πλέον
να έχει νόµιµη αξίωση κατά του ελληνικού δηµοσίου. Θα µπορεί,
λοιπόν, µε βάση ένα ξεκάθαρο νοµοθετικό κείµενο, µια ξεκάθαρη
νοµοθετική βάση να κάνει ακόµη και αγωγή εναντίον του ελληνι-
κού δηµοσίου, εφόσον πέφτει θύµα µιας τέτοιας διάκρισης.

Και προφανώς, αυτή είναι η αρχή, είναι τα θεµέλια. Έχουµε
πολλή δουλειά ακόµη να κάνουµε, αλλά δεν νοµίζω ότι αυτή η
ρύθµιση είναι κάτι το οποίο µπορούσε να διανοηθεί ένας συνά-
δελφος σε αυτή την Αίθουσα να καταψηφίσει. Και όµως, από ό,τι
ακούσαµε στις επιτροπές, ο ΣΥΡΙΖΑ καταψηφίζει. Καταψηφίζει,
λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ. Να το ξέρουν αυτό οι συµπολίτες µας!

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Δεν ψηφίζουµε, σας παρακαλώ, δεν ψη-
φίζουµε! Απέχουµε από την ψηφοφορία -αυτό είναι άλλο- για
πολύ συγκεκριµένους λόγους και όχι για αυτό το νοµοσχέδιο. Να
λέτε τα πράγµατα όπως είναι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε,
κυρία Μάλαµα, αµέσως µετά θα µιλήσετε, µπορείτε να αιτιολο-
γήσετε τα πάντα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Δεν ψηφίζει, λοιπόν, δεν στη-
ρίζει, δεν δίνει ψήφο…

Μην εκνευρίζεστε, κυρία συνάδελφε!
Εγώ πραγµατικά θα αισθανόµουν ντροπή και δεν θα µπορούσα

να κοιτάξω τους συνανθρώπους µου µε αναπηρίες στα µάτια…
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Θα σας πω πώς θα τους κοιτάξετε σε

λίγο…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: …αν δεν ψήφιζα τη νοµική

βοήθεια, τη δωρεάν νοµική βοήθεια για να έχουν αξιοπρεπή εκ-
προσώπηση στα ελληνικά δικαστήρια, την πρόσβασή τους στα
ελληνικά δικαστήρια µε έναν υπάλληλο ο οποίος θα την εξασφα-
λίζει, την αρχή της ίσης µεταχείρισης, την οποία πραγµατικά δεν
διανοούµαι για ποιον λόγο να µην την ψηφίζει κάποιος Βουλευ-
τής του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Και προφανώς, την υποτιµητική ορολογία την οποία, κυρία συ-
νάδελφε, δεν προλάβατε τα προηγούµενα χρόνια να αλλάξετε,
παρ’ ότι µας κουνάτε συνεχώς το δάχτυλο για ευαισθησία, συ-
νεχώς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Στην αντιπολίτευση δεν τα ψηφίζατε
αυτά!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αλλάζει και σε αυτόν τον τοµέα και έχουµε συνηθί-
σει -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- όλα αυτά τα χρόνια να βλέπουµε
διαφόρων ειδών -όλων των ειδών- δικαιωµατισµούς. Ακόµη και
επαγγελµατίες δικαιωµατιστές έχουµε δει σε αυτή τη χώρα για
διάφορα θέµατα.

Αν, λοιπόν, υπάρχει ένας αγώνας και ένας δικαιωµατισµός για
τον οποίο αξίζει πραγµατικά να παλέψουµε, είναι αυτός του ανα-
πηρικού κινήµατος. Και εµείς είµαστε πιστοί στη δέσµευση που
κάναµε και στις προηγούµενες εκλογές και σε αυτές τις εκλογές,
για να µπορέσουµε να τους εκπροσωπήσουµε επάξια, µε αξιο-
πρέπεια και µε ανθρωπιά.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για τη συνέπεια στον χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα λεπτό τον λόγο για ενηµέρωση του
Σώµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Για ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.

Να ενηµερώσω το Σώµα, επειδή το έθεσε και ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά το είχαµε συζητήσει και µε την εισηγή-
τρια του ΣΥΡΙΖΑ και µε τους λοιπούς συναδέλφους στο πλαίσιο
των επιτροπών, ότι εντός σύντοµου χρονικού διαστήµατος θα κα-
ταθέσουµε νοµοτεχνικές βελτιώσεις, η µεγάλη πλειοψηφία εκ
των οποίων θα αφορά αιτήµατα που είχε καταθέσει και η Οµο-
σπονδία Κωφών Ελλάδος µαζί µε την ΕΣΑΜΕΑ στο πλαίσιο της
διαβούλευσης που έγινε στην κοινοβουλευτική επεξεργασία,
οπότε το λέω προς γνώση του Σώµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, η κ. Κυριακή
Μάλαµα.

Ορίστε, κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς, να πω στον συνά-

δελφο ότι από τις ψηφοφορίες απέχουµε διαµαρτυρόµενοι για
την κατάλυση των βασικών αρχών του κράτους και της δηµοκρα-
τίας. Από όλες τις ψηφοφορίες!

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Πάντα όταν συζητάµε ένα νοµο-
σχέδιο που αγγίζει κοινωνικές και δικαιωµατικές διαστάσεις,
καλό είναι να θέτουµε ένα βασικό εισαγωγικό ερώτηµα: Βελτιώ-
νει ή όχι την υφιστάµενη κατάσταση; Σε σχέση, λοιπόν, µε το
παρόν νοµοσχέδιο το ερώτηµα βάσης είναι αν βελτιώνει τη θέση
των ατόµων µε αναπηρία και στην πραγµατική ζωή, αλλά και σε
επίπεδο νοµικής θεµελίωσης των δικαιωµάτων τους. Η απάντηση
στο συγκεκριµένο ερώτηµα, σε ό,τι αφορά το παρόν νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, είναι ότι οι διατάξεις που έχουµε
µπροστά µας κινούνται στη σφαίρα των καλών προθέσεων. Ναι,
βεβαίως, αλλά δεν έχουν απτή και άµεση εφαρµογή στη ζωή των
ατόµων µε αναπηρία. Τι εννοούµε µε αυτό;

Με το παρόν νοµοσχέδιο εισάγεται η αρχή της ισότιµης µετα-
χείρισης των ατόµων µε αναπηρία, σε ό,τι αφορά µία σειρά από
θεµελιώδη αγαθά, όπως η κοινωνική ασφάλεια, η κοινωνική προ-
στασία, η προστασία της υγείας, οι κοινωνικές παροχές, η εκπαί-
δευση, η στέγη και άλλα βασικά αγαθά για τη ζωή και την
αξιοπρέπεια. Συµφωνούµε µε αυτήν επί της αρχής, την ισχυρο-
ποίηση του θεσµικού πλαισίου της ισότητας. Φυσικά και συµφω-
νούµε, δεν θα µπορούσαµε αλλιώς. Είναι µια θετική εξέλιξη για
το κράτος δικαίου και τον νοµικό µας πολιτισµό. Ναι, είναι. Έχει,
όµως, άµεση εφαρµογή στη ζωή των ατόµων µε αναπηρία; Την
απάντηση τη δίνει η τρίτη παράγραφος του άρθρου 3 του νοµο-
σχεδίου και τι λέει; Ότι όχι, δεν υπάρχει άµεση εφαρµογή ούτε
σαφές πλαίσιο, γιατί απαιτείται η έκδοση ενός προεδρικού δια-
τάγµατος επτά συναρµόδιων Υπουργείων, στο οποίο θα καθορί-
ζονται τα µέτρα που είναι αναγκαία για την εφαρµογή αυτής της
ισότιµης µεταχείρισης. Με άλλα λόγια, παραπέµπεται η εφαρ-
µογή της αρχής αυτής, της θεµελιώδους αυτής αρχής, σε έναν
κυβερνητικό συντονισµό που είναι απίθανο να ολοκληρωθεί µέσα
στις επόµενες µέρες που µας αποµένουν µέχρι τις εκλογές.

Άρα, λοιπόν, έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο ως προς το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα εγγράφεται σε εκείνα των καλών προθέσεων -
το είπαµε και προηγουµένως- αλλά το οποίο είναι για την ώρα
και θα παραµείνει για το λίγο διάστηµα πολιτικού βίου που απο-
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µένει σε αυτή την Κυβέρνηση ένα άδειο κέλυφος.
Και ρωτάµε καλοπροαίρετα: Γιατί επί τέσσερα χρόνια η Κυ-

βέρνηση δεν προχώρησε στην εφαρµογή των όσων διατείνεται
ότι επιδιώκει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Γιατί, ενώ µας πα-
ρουσιάζετε µία σειρά από καλές προθέσεις, οι πολιτικές για τα
άτοµα µε αναπηρία ήταν ακραία νεοφιλελεύθερες, δηµοσιονο-
µικά περιοριστικές και πολλές φορές άκρως τιµωρητικές;

Και επιτρέψτε µου, κύριε συνάδελφε, να σας πω παρακάτω
ορισµένα παραδείγµατα, τα οποία εσείς ως Κυβέρνηση τα κά-
νατε και όχι ο ΣΥΡΙΖΑ: Λέει το άρθρο 3 ότι διασφαλίζεται η ίση
πρόσβαση στην κοινωνική ασφάλιση και την υγειονοµική περί-
θαλψη. Εγκύκλιος Τσακλόγλου του 2021: Καλεί τον ασφαλιστικό
φορέα να αναζητήσει σε βάθος ετών ως αχρεωστήτως καταβλη-
θέντα τα ποσά των συντάξεων χηρείας των ατόµων µε αναπηρία,
των οποίων απεβίωσε ο ένας γονέας τους.

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι χήρες µε ανάπηρο παιδί, κύριε
συνάδελφε, πρέπει να επιστρέψουν χιλιάδες ευρώ στον ΕΦΚΑ.
Ξέρετε µε πόσα λεφτά καλούνται να επιβιώσουν αυτές οι οικο-
γένειες, κύριε συνάδελφε; Με 500 ευρώ τον µήνα. Αυτή είναι η
ίση πρόσβαση; Αυτά είναι που κάνατε όλα αυτά τα τρεισήµισι
χρόνια; 

Δεύτερο παράδειγµα. Άτοµα µε 80% αναπηρία καλούνται να
περνούν από τις επιτροπές των κέντρων πιστοποίησης αναπη-
ρίας µέσα σε κλίµα µπούλινγκ κάθε χρόνο. Γιατί; Για να µειωθούν
τα ποσοστά. Τεχνητά να µειωθούν. Και για να µειωθεί το κονδύλι
των αναπηρικών συντάξεων. Έχουµε καταγγείλει το θέµα αυτό
και εµείς και οι φορείς του αναπηρικού κινήµατος αµέτρητες
φορές στη δική σας Κυβέρνηση, κύριε συνάδελφε. 

Λέτε για την ίση πρόσβαση στην υγειονοµική περίθαλψη. Από
αυτήν εδώ την Αίθουσα, κύριε συνάδελφε, έχουµε καταγγείλει
ότι έχετε αφήσει τα παιδιά που έχουν ανάγκη ειδικών θεραπειών
χωρίς παιδοψυχίατρο στη Χαλκιδική εδώ και δύο και πλέον χρό-
νια. Σπρώχνετε έτσι τις οικογένειες στον ιδιωτικό τοµέα για λο-
γοθεραπείες και εργασιοθεραπείες ενώ για τη διαδικασία της
διαφοροδιάγνωσης καταδικάζετε αυτά τα παιδιά σε αναµονή
µηνών στα µεγάλα νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης, κύριε συνά-
δελφε. Λέτε για πρόσβαση σε φορολογικές διευκολύνσεις. Κα-
ταγγέλλουµε ότι οι ΔΟΥ έχουν επιδοθεί σε ένα φοροσαφάρι
κυριολεκτικά σε σχέση µε τα αναπηρικά αυτοκίνητα για να καρα-
τοµήσουν στην κυριολεξία τις οικογένειες µε άτοµα µε αναπηρία.
Έχουµε καταγγείλει ότι η συγκεκριµένη ΔΟΥ ζητούσε χιλιάδες
ευρώ φόρο πολυτελείας σε αυτοκίνητα 1.600 κυβικών τετραπλη-
γικού ανθρώπου σε έναν νοµό που δεν έχει δηµόσια συγκοινωνία
και που για τα άτοµα µε αµαξίδιο είναι το µόνο µέσο µε το οποίο
µπορούν στην κυριολεξία να βγουν από το σπίτι τους. Αυτοί
είστε, κύριοι συνάδελφοι. Αυτά τα κάνατε εσείς, κύριε συνά-
δελφε και όχι ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Λέει το άρθρο 3 ότι διασφαλίζει την πρόσβαση των ατόµων µε
αναπηρία στην εκπαίδευση. Ξέρετε πόσα χιλιόµετρα πρέπει να
κάνει ένα παιδί από τη Συκιά της Χαλκιδικής για να πάει στο πλη-
σιέστερο ειδικό σχολείο στον Πολύγυρο; Εκατόν πενήντα χιλιό-
µετρα την ηµέρα. Ξέρετε ότι δεν υπάρχει σχολικό λεωφορείο ή
να το µεταφέρει έστω και το ΚΤΕΛ, το οποίο κάνει µεν το δροµο-
λόγιο αλλά δεν έχει την υποδοµή προσβασιµότητας για άτοµα
µε κινητική αναπηρία; Ξέρετε τέλος σε ό,τι αφορά στο δικαίωµα
στη στέγη ότι ολόκληρος νοµός δεν έχει ούτε µία δηµόσια δοµή.
Στη Χαλκιδική αναφέροµαι και δεν είναι ο µόνος νοµός. Δεν έχει
ούτε µία δηµόσια δοµή υποστηριζόµενης διαβίωσης για άτοµα
µε αναπηρία. Ξέρετε ότι τα άτοµα µε αναπηρία χωρίς οικογένεια
δεν έχουν πού να πάνε; Άρα, λοιπόν, οι καλές προθέσεις επί του
νοµοσχεδίου δεν µας πείθουν, κύριε συνάδελφε. Αντίθετα µας
υποψιάζουν ότι µηχανεύεστε ένα προεκλογικό τρικ για να καλύ-
ψετε τις τεράστιες ευθύνες σας σε όλα αυτά που προαναφέ-
ραµε. 

Είπατε ότι θα φέρετε νοµοθετικές βελτιώσεις. Μέχρι να τις φέ-
ρετε όµως οφείλω να πω και για τις υπόλοιπες διατάξεις του νο-
µοσχεδίου που φέρατε στην επιτροπή και λέτε ότι θεραπεύετε
την αναχρονιστική ορολογία που υπήρχε στους νοµικούς κώδι-
κες σε σχέση µε τα άτοµα µε αναπηρία και ιδιαίτερα ως προς την
ορολογία που αφορά τους κωφούς και βαρήκοους συµπολίτες
µας. 

Επί της αρχής και πάλι είµαστε απολύτως θετικοί σε κάθε πα-
ρέµβαση που διορθώνει αντιεπιστηµονικούς και αναπηροφοβι-
κούς αναχρονισµούς. Όµως τι προέκυψε από τη διαβούλευση µε
τους φορείς; Ότι οι διορθώσεις σας είναι µισές. Χρησιµοποιείτε
όρους εξίσου αντιεπιστηµονικούς και αναπηροφοβικούς για να
διορθώσετε τα παλιά κατάλοιπα. Περιµένουµε να δούµε τις διορ-
θώσεις. Θα το δούµε και θα επανέλθουµε. Οφείλω να τα πω
όµως αυτά που συζητήθηκαν στη Βουλή. Αποκαλείτε τους οµι-
λούντες κωφούς λες και δεν γνωρίζετε ότι οι κωφοί οµιλούν είτε
µέσα από τη νοηµατική είτε µέσα από τη γραπτή γλώσσα. Σας
είπε και η οµοσπονδία των ατόµων µε αναπηρία και η οµοσπον-
δία κωφών. Μέχρι στιγµής δεν φέρατε τίποτα. Θα το δούµε στην
πορεία. Σας είπαν και στην ακρόαση µε γραπτά υποµνήµατα ότι
δεν υπάρχει µη οµιλών κωφός. 

Επίσης, η ΕΣΑΜΕΑ σάς είπε ότι χρησιµοποιείτε ακόµα έναν
αναπηροφοβικό όρο αυτόν του διανοητικά ασθενούς. Δεν υπάρ-
χει διανοητικά ασθενής. Υπάρχουν άτοµα µε νοητική αναπηρία.
Και ρωτάµε γιατί ενώ υποτίθεται ότι εργαστήκατε εντατικά για
αυτές τις αλλαγές στους νοµικούς κώδικες καταλήξατε σε αυτά
τα λάθη και σήµερα µας λέτε ότι θα φέρετε τις νοµοθετικές σας
διορθώσεις. Γιατί δεν συνεργαστήκατε σε βάθος µε το αναπη-
ρικό κίνηµα; Γιατί δεν το ακούσατε; Γιατί δεν διορθώσατε τα
σφάλµατα αυτά; Δεν µας δώσατε καµµία απάντηση στην επι-
τροπή. Ελπίζω, λοιπόν, ότι θα τα δούµε σύντοµα αυτά. 

Η Κυβέρνηση διατείνεται επίσης ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο
βελτιώνεται η πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στη δικαιο-
σύνη. Η δική µας εκτίµηση είναι ότι δεν υπάρχει τίποτα το ρηξι-
κέλευθο σε αυτό το συγκεκριµένο πεδίο στο νοµοσχέδιο και το
µόνο που συµβαίνει είναι να ορίζετε έναν δικαστικό υπάλληλο και
έναν δικαστικό λειτουργό ως υπεύθυνους σε κάθε δικαστήριο
για να διερευνούν τα προβλήµατα και να αναζητούν λύσεις.
Επαρκεί αυτή η ανάθεση; Όχι βέβαια. Υπογραµµίστηκαν οι ανάγ-
κες διασφάλισης της κινητικής προσβασιµότητας στα δικαστικά
µέγαρα αλλά και η ανάγκη πρόσβασης στο σύστηµα για τα
άτοµα µε αναπηρία. Μας είπατε ότι το έχετε εξελίξει ότι έχετε
κάνει µελέτες. Δεν έχουµε δει τίποτα µέχρι στιγµής να συµβαίνει.
Σας ζητήσαµε και αυτές τις συγκεκριµένες µελέτες και δεν µας
τις καταθέσατε. 

Οι φορείς στην επιτροπή κατήγγειλαν ότι δίδονται καταθέσεις
µέσα από τα αυτοκίνητα, ότι άνθρωποι µε προβλήµατα όρασης
δεν µπορούν να έχουν πρόσβαση στις δικογραφίες, άνθρωποι
που δεν µπορούν να αλληλεπιδράσουν µε τη δικαιοσύνη γιατί δεν
υπάρχουν υπηρεσίες µετάφρασης στη νοηµατική. Τονίστηκε µά-
λιστα από το Σύλλογο Παραπληγικών Ελλάδος ότι υπάρχουν δι-
καστές µε κινητική αναπηρία οι οποίοι λόγω της τραγικής
υποδοµής δεν µπορούν να ανέβουν στην έδρα για να κάνουν τη
δουλειά τους. Απαντάει το νοµοσχέδιο σε αυτές τις ανάγκες; Όχι
βέβαια. Υπάρχει µία χαώδης απόσταση που πρέπει να διανύσει
η πολιτεία για να διασφαλιστούν τα αυτονόητα. Κι εδώ η Κυβέρ-
νηση έχει παρουσιάσει ένα µηδενικό έργο. 

Τέλος, η Κυβέρνησή σας θριαµβολογεί για τη διάταξη που
δίνει πρόσβαση στα άτοµα µε αναπηρία στη νοµική βοήθεια. Επί
της αρχής και πάλι το µέτρο είναι θετικό υπό την προϋπόθεση
όµως ότι η νοµική βοήθεια λειτουργεί. Παραδεχτήκατε, κύριε
Υπουργέ, στην επιτροπή ότι οφείλονται σηµαντικά ποσά σε απο-
ζηµιώσεις, σε δικηγόρους για τη νοµική βοήθεια. Τα ποσά αυτά
δεν πρόκειται να εκκαθαριστούν άµεσα. Άρα, για ποια πρόσβαση
στη νοµική βοήθεια µιλάµε όταν ο ίδιος ο θεσµός δυσλειτουργεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Δεν είπα
αυτό. Είπα ότι ψηφίστηκε διάταξη που δεν ψηφίσατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν πα-
ρακολουθείτε.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Στην επιτροπή αυτό είπατε. Αυτοί, λοι-
πόν, είναι οι λόγοι που ασκήσαµε οξύτατη κριτική στην Κυβέρ-
νηση για το παρόν νοµοσχέδιο. Προφανώς µε τις γενικές αρχές
που αναφέρει συµφωνούµε όλοι. Θα δούµε, λοιπόν, και αυτά που
θα φέρετε τώρα. Όµως όταν αυτές οι αρχές χρησιµοποιούνται
ως προεκλογικό φύλλο συκής για να εµφανιστεί η Κυβέρνηση ως
ευαίσθητη απέναντι σε άτοµα µε αναπηρία εµείς έχουµε καθήκον
να καυτηριάζουµε τα κακώς κείµενα της πραγµατικότητας και να
µη συµβιβαζόµαστε µε τις ωραιοποιήσεις και τις στρογγυλοποι-
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ήσεις. Παλεύουµε, λοιπόν, για ένα αναπηρικό κίνηµα ακηδεµό-
νευτο και στεκόµαστε δίπλα στις καθηµερινές διεκδικήσεις του.
Δεν αρνούµαστε στα λόγια. Πιέζουµε µε τα έργα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ ευχαριστώ για
την τήρηση του χρόνου. Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο

Γενικό Λύκειο Δράµας. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής, η κ. Κωνσταντίνα (Νάντια) Γιαννακοπούλου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

να ξεκινήσω την οµιλία µου κάνοντας µία µικρή τοποθέτηση, του-
λάχιστον, για κάποια ζητήµατα της επικαιρότητας, γιατί οι µέρες
και οι µήνες περνούν και δυστυχώς τίποτα δεν αλλάζει, τίποτα,
ειδικά προς το καλύτερο. Και το µήνα Γενάρη η ακρίβεια στο
ράφι δεν λέει να σταµατήσει, ενώ ο γενικός πληθωρισµός κινείται
στο 7%, οι ανατιµήσεις στα τρόφιµα φτάνουν µέχρι και το 15,4%,
κάτι το οποίο δείχνει κατά κύριον λόγο την απουσία των ελέγχων
στην αγορά, αλλά και την αναποτελεσµατικότητα των µέτρων
που λαµβάνει η Κυβέρνηση. Για άλλον ένα µήνα τα ευάλωτα νοι-
κοκυριά και τα µεσαία στρώµατα πληρώνουν το µάρµαρο της
κρίσης, ενώ οι λίγοι και οι ισχυροί, αλλά και το ίδιο το κράτος,
σωρεύουν έκτακτα κέρδη από τις αυξήσεις στις τιµές και τα
έσοδα από την έµµεση φορολογία. 

Είναι πλέον εµφανές και στον πιο καλόπιστο πολίτη της χώρας
ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποτύχει πλήρως
στην αντιµετώπιση της ακρίβειας παρά τις επικοινωνιακές της
τακτικές.

Οι προτάσεις του ΠΑΣΟΚ για τη µείωση του ΦΠΑ σε βασικά
είδη διαβίωσης, µαζί µε πραγµατικά αυστηρούς ελέγχους και επι-
βολή έκτακτης φορολόγησης των υπερκερδών των εταιρειών
ενέργειας και των τραπεζών, παραµένουν η µόνη δίκαιη, η µόνη
αποτελεσµατική λύση απέναντι σε αυτό το τόσο µεγάλο πρό-
βληµα.

Επιτρέψτε µου, όµως, να αναφερθώ και στο επίδοµα το οποίο
ανακοινώθηκε µόλις χθες, ένα ακόµη επίδοµα το οποίο ανακοι-
νώνεται, αυτή τη φορά για τους συνταξιούχους οι οποίοι δεν
είδαν καµµία αύξηση στις συντάξεις τους λόγω της προσωπικής
διαφοράς. 

Και θα µου επιτρέψετε να πω ότι έχουµε κάθε δικαίωµα, κύριοι
Υπουργοί, να κατηγορήσουµε την Κυβέρνηση για έλλειψη συνέ-
πειας, επισηµαίνοντας ότι εκλεχτήκατε µεταξύ άλλων και για να
καταργήσετε ή έστω να τροποποιήσετε τον νόµο Κατρούγκαλου.
Τριάµισι χρόνια µετά, όµως, όχι µόνο δεν έχετε καταργήσει την
προσωπική διαφορά, όπως λέγατε, αλλά οικοδοµήσατε πάνω σε
αυτή και τώρα ο κ. Χατζηδάκης τάζει αυξήσεις διαρκώς που,
όµως, οι συνταξιούχοι στα ATM δεν τις βλέπουν. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Η Νέα Δηµοκρατία έχει πλέον επισήµως επιδοθεί σε έναν εµ-
παιγµό µέσω των κάθε λογής pass. Αυτό το επίδοµα το οποίο δί-
νεται πάλι εφάπαξ και σε µορφή µιας έκτακτης παροχής είναι
ξεκάθαρα ένα Vote Pass πριν από την κάλπη, το οποίο επ’ ουδενί
δεν µπορεί να καλύψει το κενό το οποίο υπάρχει λόγω της προ-
σωπικής διαφοράς. Λυπάµαι, αλλά έτσι είναι. Ούτε πρόκειται να
λύσει το µόνιµο πρόβληµα το οποίο υπάρχει από την προσωπική
διαφορά από τον νόµο Κατρούγκαλου το ότι µία φορά θα δώσετε
200 ή 300 ευρώ στους συνταξιούχους. 

Εµείς έχουµε παρουσιάσει ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο θέσεων
που ως αντιπρόταση περιλαµβάνει την άµεση κατάργηση της
προσωπικής διαφοράς από 1-1-2024 µε την παροχή έως τότε

ενός εφάπαξ επιδόµατος, το οποίο θα µπορεί να καλύπτει τις
πληθωριστικές πιέσεις του σήµερα, όµως η Κυβέρνηση κωφεύει
και σε αυτό. Και µε ευθύνη σας, µε δική σας ευθύνη, δηµιουρ-
γείται και καλλιεργείται και συνεχίζεται -αυτό το οποίο έκανε και
ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν κυβέρνηση- µια κουλτούρα επιδοµατικής και
µόνο πολιτικής και ενός προτύπου πολίτη – πελάτη, ο οποίος -
όπως θέλετε- απλώνει το χέρι ως επαίτης, παίρνει ένα µικρό επί-
δοµα και νοµίζετε, έχετε την ψευδαίσθηση, ότι αυτό θα
εκφραστεί και στην κάλπη. 

Είναι αδιανόητο να θεωρείτε ότι µπορεί µε προεκλογικά επι-
δόµατα να εξαγοράζετε την εύνοια του εκλογικού Σώµατος. Και
θα το καταλάβετε πολύ καλά και πολύ σύντοµα ότι αυταπατάσθε
µε αυτές τις πρακτικές. 

Εµείς, ως ΠΑΣΟΚ, µιλούµε για µόνιµες, για ριζικές λύσεις, για
λύσεις αξιοπρέπειας απέναντι στους πολίτες, απέναντι στους µι-
σθωτούς, απέναντι στους συνταξιούχους. Μιλάµε για την επανα-
φορά της ανταποδοτικότητας στη σύνταξη µε άρση των αδικιών
των νόµων Κατρούγκαλου και Βρούτση, µε επαναφορά ενός
νέου ΕΚΑΣ για τριακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξιούχους. 

Αυτά είναι ζητήµατα τα οποία πρέπει να δείτε: Μόνιµες λύσεις,
οριστικές λύσεις, όχι για µία ακόµη φορά επιδοµατικές πολιτικές.
Και σήµερα πρέπει όλοι να κατανοήσουµε ότι δηµιουργείται ένα
πραγµατικό πρόβληµα κοινωνικής συνοχής: Από τη µία, υπάρ-
χουν οικογένειες, υπάρχουν νοικοκυριά που δεν τα βγάζουν
πέρα ή αναγκάζονται να προχωρήσουν σε δραµατικές περικοπές
των δαπανών τους προκειµένου να µπορέσουν να ισορροπή-
σουν, προκειµένου να µπορέσουν να επιβιώσουν. Από την άλλη,
υπάρχει η αισχροκέρδεια, υπάρχουν τα ανεξέλεγκτα υπερκέρδη
και όχι µόνο από τους παρόχους ενέργειας, αλλά από ολόκλη-
ρους κλάδους της οικονοµίας οι οποίοι έχουν σηµειώσει ρεκόρ
τζίρου και υπερκερδών, όταν η υπόλοιπη κοινωνία δυσκολεύεται,
όταν η υπόλοιπη κοινωνία υποφέρει. Δυσκολίες, λοιπόν, για τη
µέση οικογένεια και ανισότητες που µεγαλώνουν, υπερκέρδη για
τους λίγους και εκλεκτούς που αρνείστε να φορολογήσετε. Και
αυτά δεν λύνονται απλά και µόνο µε επιδόµατα ή µε αποσπασµα-
τικές ρυθµίσεις. Αυτά λύνονται µε σοβαρές αναδιανεµητικές πο-
λιτικές, κάτι το οποίο, δυστυχώς, εσείς δεν θέλετε. 

Τώρα, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης για την αρχή της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως ανα-
πηρίας ή χρόνιας πάθησης, επικαιροποίηση της ορολογίας του
Αστικού Κώδικα, του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, του Ποινικού
Κώδικα, του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, του Κώδικα Διοικητικής
Δικονοµίας, του Κώδικα Συµβολαιογράφων και του ν.4478/2017,
για την εναρµόνισή της µε τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των
Ατόµων µε Αναπηρία που κυρώθηκε µε τον ν.4074/2012 και λοι-
πές διατάξεις για τη διευκόλυνση της πρόσβασης στη δικαιοσύνη
των ατόµων µε αναπηρία. 

Όπως έχω εκφράσει και στις τοποθετήσεις µου στις συνεδριά-
σεις των επιτροπών ως ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ, η στάση
µας βεβαίως και είναι απολύτως θετική. Και το ίδιο θετική ήταν,
όπως διαπιστώσαµε και από την ακρόαση των φορέων, η αντί-
ληψη και η άποψη όλων των φορέων. Και βεβαίως τοποθετήθη-
καν οι πλέον αρµόδιοι, καθώς πρόκειται για ενώσεις ΑΜΕΑ και
βεβαίως και για την Οµοσπονδία την ΕΣΑΜΕΑ, η οποία κάνει µια
εξαιρετική δουλειά και εξαιρετικό αγώνα πρωτοστατώντας στο
αναπηρικό κίνηµα -και πρέπει αυτό να το πούµε και να δώσουµε
τα συγχαρητήρια µας- για τη βελτίωση των συνθηκών των ατό-
µων µε αναπηρία σε κάθε τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τότε που υπάρχει ο άνθρω-
πος υπάρχουν βεβαίως και τα άτοµα µε αναπηρία. Αυτό το οποίο
διαφέρει, όµως, από εποχή σε εποχή και από κοινωνία σε κοινω-
νία είναι ο τρόπος µε τον οποίο ο καθένας µας αντιλαµβάνεται
την αναπηρία και µε τον οποίο η ίδια η κοινωνία και η πολιτεία
αντιµετωπίζει τα άτοµα µε αναπηρία. Και αυτό είναι σηµαντικό
γιατί οι αντιλήψεις επηρεάζουν τον τρόπο που προσεγγίζουµε τα
άτοµα αυτά, τη στάση µας, τη συµπεριφορά µας απέναντί τους,
καθώς και κυρίως τις πολιτικές που εφαρµόζονται για την αντι-
µετώπιση των θεµάτων που αντιµετωπίζουν τα άτοµα µε αναπη-
ρία. 

Επί αιώνες η κοινωνία έτεινε να βλέπει την αναπηρία ως ένα
θέµα αποκοµµένο από τα άλλα κοινωνικά ζητήµατα, υπήρχε το
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στίγµα, υπήρχαν προκαταλήψεις απέναντι στα άτοµα µε αναπη-
ρία, οι οποίες αποτελούσαν και τον ισχυρότερο φραγµό για την
ενσωµάτωσή τους, αλλά ακόµα και για τη δυνατότητα των ίσων
ευκαιριών και πραγµατικής πρόσβασης, προσβασιµότητας µάλ-
λον, στην εκπαίδευση, στην απασχόληση, στην υγεία, στην ψυ-
χαγωγία, σε κάθε τοµέα της ζωής. 

Ο 20ος αιώνας υπήρξε διεθνώς ιδιαίτερα σηµαντικός για τον
χώρο της αναπηρίας. Η αρνητική αντιµετώπιση και οι προκατα-
λήψεις οι οποίες υπήρχαν στην κοινωνία απέναντι στα άτοµα µε
αναπηρίες άρχισαν να εξαλείφονται, τα άτοµα µε αναπηρία πέ-
ρασαν σε µια άλλη πλέον θεώρηση όσον αφορά τον τρόπο σκέ-
ψης, τις αντιλήψεις, αλλά και την αντιµετώπιση των καθηµερινών
τους προβληµάτων και σε αυτή την αλλαγή ουσιαστικό ρόλο δια-
δραµάτισε η δηµιουργία διάφορων ειδικών εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων στήριξης για τα άτοµα αυτά, αλλά κυρίως και οι ίδιες
οι αλλαγές και οι τοµές οι οποίες υπήρξαν στη νοµοθεσία και οι
οποίες καθιέρωσαν τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τα δικαιώµατα
αυτών των ανθρώπων και την προσβασιµότητά τους παντού. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο κινείται ως προς την παραπάνω κα-
τεύθυνση, βελτίωσης των συνθηκών για τα άτοµα µε αναπηρία.
Η σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα δικαιώµατα των ατόµων
µε αναπηρία είναι το πρώτο νοµικά δεσµευτικό κείµενο για την
προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, ειδικά για τα άτοµα µε
αναπηρία. Υπογράφτηκε από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ το
2006. Η Ελλάδα κύρωσε τη σύµβαση και το προαιρετικό πρωτό-
κολλο µε τον ν.4074/2012 και στη συνέχεια µε τον ν.4488/2017
θεσπίστηκε ένα γενικό πλαίσιο ρυθµίσεων για την εφαρµογή της
σύµβασης. 

Στο άρθρο 3 της σύµβασης θεµελιώνεται η αρχή της µη διά-
κρισης ως µία από τις γενικές αρχές της σύµβασης. Και επιπλέον
στο άρθρο 2 της σύµβασης διευκρινίζεται ρητά ότι οι διακρίσεις
βάσει της αναπηρίας σηµαίνει οποιαδήποτε διάκριση, αποκλει-
σµό ή περιορισµό βάσει της αναπηρίας, η οποία έχει ως σκοπό
η επίπτωση να εµποδίσει ή να ακυρώσει την αναγνώριση, από-
λαυση ή άσκηση σε ίση βάση µε τους άλλους όλων των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων και των θεµελιωδών ελευθεριών στον
πολιτικό, οικονοµικό, κοινωνικό, πολιτιστικό, ατοµικό ή οποιον-
δήποτε άλλο τοµέα. Περιλαµβάνει όλες τις µορφές των διακρί-
σεων συµπεριλαµβανοµένης και της άρνησης παροχής εύλογης
προσαρµογής, ενώ κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 5 της
σύµβασης τα συµβαλλόµενα κράτη απαγορεύουν όλες τις δια-
κρίσεις βάσει της αναπηρίας και εγγυώνται στα άτοµα ίση και
αποτελεσµατική νοµική προστασία κατά των διακρίσεων για
οποιοδήποτε λόγο. 

Η επικαιροποίηση της ορολογίας των βασικών κωδίκων της ελ-
ληνικής νοµοθεσίας και συγκεκριµένα η αναδιατύπωση όρων και
η αντικατάσταση στερεοτυπικών και υποτιµητικών εκφράσεων
σε άρθρα του Αστικού Κώδικα, του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας,
του Ποινικού Κώδικα, του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, συνολικά
όλων των κωδίκων, οι οποίοι υπάρχουν, τα οποία εµπεριέχουν
αναχρονιστικούς όρους για τα άτοµα µε αναπηρία που δεν συ-
νάδουν µε την δικαιωµατική προσέγγιση της αναπηρίας, σύµ-
φωνα µε τις οδηγίες για τη συµπεριληπτική γλώσσα στο πλαίσιο
της στρατηγικής των Ηνωµένων Εθνών για τη συµπερίληψη των
ατόµων µε αναπηρία κρίνεται απολύτως αναγκαία. 

Είναι µια βασική αλλαγή, ένας βασικός εκσυγχρονισµός, µια
βασική απλή θα έλεγα µεταρρύθµιση, αυτονόητη, αναγκαία που
πρέπει να γίνει. Και εµείς σαφώς ως ΠΑΣΟΚ δεν µπορούµε παρά
να στηρίξουµε οποιαδήποτε αλλαγή κρίνεται αναγκαία, προκει-
µένου να εξασφαλίζει την ίση µεταχείριση των ατόµων µε ανα-
πηρία, καθώς το ΠΑΣΟΚ πάντα πρωτοστατούσε µαζί µε το
αναπηρικό κίνηµα στις µεγάλες τοµές, στις µεγάλες αλλαγές, οι
οποίες έγιναν στη χώρα µας υπέρ των ατόµων µε αναπηρία. Και
ακριβώς αυτή η στάση του ΠΑΣΟΚ διαχρονικά, κάνοντας λοιπόν
τις µεγάλες αλλαγές για την συµπερίληψη και για την προσβασι-
µότητα των ατόµων µε αναπηρία, αυτό ακριβώς είναι αυτό το
οποίο λέµε προοδευτική πολιτική, πολιτική η οποία παρέχει ίσα
δικαιώµατα σε πιο ευάλωτες, πιο ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες,
όπως είναι τα άτοµα µε αναπηρία. 

Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, απέναντι σε βασι-
κές αλλαγές που οφείλουν να γίνουν, όπως παραδείγµατος χάριν

η αλλαγή αναχρονιστικών όρων µέσα στους κώδικες, απέναντι
στα άτοµα µε αναπηρία, αυτό δεν είναι κάτι που οφείλει να γίνε-
ται; Αυτό δεν είναι κάτι για το οποίο όλοι θα έπρεπε να ενώσουµε
τη φωνή µας; Εσείς τι έχετε να πείτε γι’ αυτό; Είναι προοδευτική
πολιτική είτε να το καταγγέλλετε είτε να απέχετε από την ψηφο-
φορία είτε να το καταψηφίζετε; 

Εµείς, ως ΠΑΣΟΚ, δεν αντιλαµβανόµαστε την κοινοβουλευτική
διαδικασία ως αντικείµενο µικροκοµµατικής πολιτικής και εκµε-
τάλλευσης. Ό,τι είναι καλό, πάντα µε υπευθυνότητα, µε ευθύνη,
µε σοβαρότητα απέναντι στους Έλληνες πολίτες, απέναντι στην
ελληνική κοινωνία το υπερψηφίζουµε. Ό,τι είναι λάθος και κακό
το στηλιτεύουµε µε τον πιο αυστηρό τρόπο πάντα µε αντιπροτά-
σεις. Όµως τόσο ευαίσθητα και σοβαρά ζητήµατα, όπως είναι τα
θέµατα της περαιτέρω ενίσχυσης και διεύρυνσης των ατόµων µε
αναπηρία και των δικαιωµάτων τους, αυτό είναι κάτι το οποίο
οφείλει να είναι πέρα από οποιαδήποτε µικροπολιτική σκοπιµό-
τητα και µικροκοµµατική αν θέλετε αντιπολιτευτική στρατηγική. 

Τώρα, όσον αφορά το υπόλοιπο σκέλος του νοµοσχεδίου θα
σταθώ στα άρθρα τα οποία αφορούν στην επέκταση του θεσµού
της νοµικής βοήθειας, χωρίς εισοδηµατικά κριτήρια ένταξης στα
άτοµα µε αναπηρία. Η αποτελεσµατική άσκηση του δικαιώµατος
της δικαστικής ακρόασης και προστασίας εξακολουθεί να εξαρ-
τάται από τους οικονοµικούς πόρους του ενδιαφερόµενου προ-
σώπου. Η εξάρτηση όµως της πρόσβασης στη δικαιοσύνη από
την οικονοµική κατάσταση µπορεί να οδηγήσει σε πληµµελή
άσκηση και αδυναµία ασκήσεως του συνταγµατικού δικαιώµατος
προς βλάβη των δικαιωµάτων των αδύναµων προσώπων. 

Για τον λόγο αυτό και µε δεδοµένες τις αντικειµενικά αυξηµέ-
νες οικονοµικές ανάγκες και δαπάνες των ατόµων µε αναπηρία,
επιτάσσεται η επέκταση της νοµικής βοήθειας χωρίς εισοδηµα-
τικά κριτήρια ένταξης σε άτοµα µε αναπηρία για την πραγµά-
τωση συνταγµατικών επιταγών και την εκπλήρωση των διεθνών
υποχρεώσεών µας. 

Παράλληλα, κατά το άρθρο 13 της Σύµβασης των Ηνωµένων
Εθνών για τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία τα συµβαλ-
λόµενα κράτη οφείλουν να διασφαλίζουν στα άτοµα µε αναπηρία
αποτελεσµατική πρόσβαση στη δικαιοσύνη σε ίση βάση µε τους
άλλους συµπεριλαµβανοµένης και της παροχής διευκόλυνσης,
προκειµένου να διευκολυνθεί ο αποτελεσµατικός ρόλος τους ως
άµεσων και έµµεσων συµµετεχόντων και ως µαρτύρων σε όλες
τις νοµικές διαδικασίες συµπεριλαµβανοµένων και των ανακριτι-
κών και λοιπών προκαταρκτικών σταδίων.

Τέλος -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- στις τελικές παρατηρή-
σεις και συστάσεις της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για τα
δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία συστήνεται στην Ελλάδα
να διασφαλίσει την αποτελεσµατική πρόσβαση στη δικαιοσύνη
χωρίς καµµία διάκριση και να εξασφαλίσει πρόσβαση σε νοµικές
υπηρεσίες και νοµική βοήθεια σε όλους τους πολίτες. Όποτε
προκύπτει ότι επιτυχώς µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις επιδιώ-
κεται η άµεση και αποτελεσµατική πρόσβαση των ατόµων µε
αναπηρία στη δικαιοσύνη, µε την απευθείας συµπερίληψη του
στους δικαιούχους της παροχή νοµικής βοήθειας χωρίς εισοδη-
µατικά κριτήρια.

Και κλείνω, µισό λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κοιτάξουµε γύρω µας θα

δούµε πολλά άτοµα µε αναπηρία τα οποία έχουν υπερβεί τις δυ-
σκολίες τους, έχουν ενσωµατωθεί στην κοινωνία ενεργά, παρα-
γωγικά και είναι χρήσιµα, απολύτως χρήσιµα µέλη της. Όµως, η
υπέρβαση αυτή κατά το µεγαλύτερο µέρος είναι προϊόν δικής
τους υπερπροσπάθειας -αυτή είναι η πραγµατικότητα, αυτή είναι
η αλήθεια- και λιγότερο υποστήριξης ηµών, των υπολοίπων ατό-
µων της κοινωνίας και ιδιαίτερα της πολιτείας. 

Είναι καιρός λοιπόν όλοι, πολίτες και πολιτεία, να συνειδητο-
ποιήσουµε το χρέος µας προς τα άτοµα αυτά και να τα διευκο-
λύνουµε στην προσπάθειά τους να ρίξουν τα εµπόδια τα οποία
περιορίζουν την έκφραση της ταυτότητάς τους στην ισότιµη συµ-
µετοχή και προσβασιµότητα σε όλους τους τοµείς της κοινωνι-
κής και της προσωπικής ζωής του ανθρώπου. 

Σήµερα µε το νοµοσχέδιο αυτό, θεωρώ ότι γίνεται ένα βήµα
ένα σηµαντικό βήµα προς αυτή την κατεύθυνση και στον τοµέα
της δικαιοσύνης. Υπάρχουν πολλοί ακόµη τοµείς που πρέπει να
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δούµε και πολλοί ακόµα πιο σοβαροί, εγώ θα έλεγα. Τις προάλ-
λες, κύριε Υπουργέ, σε µία συνάντηση γυναικών στο Αιγάλεω
που βρισκόµουν µία γυναίκα µε αναπηρία πάνω από 67%, µε µια
σοβαρή πάθηση µου έλεγε και µου έκανε την εξής ερώτηση και
ήθελα να την απευθύνω και στο υπόλοιπο Σώµα. 

Πώς µπορούµε πραγµατικά να επιβιώσουµε µε µια αναπηρική
σύνταξη 360 ευρώ, µε αυτή την ακρίβεια, µε όλη αυτή την πίεση
την οποία δεχόµαστε; Πείτε µου, πώς είναι δυνατόν; Αυτό είναι
κάτι που επιτέλους πρέπει να το δούµε σοβαρά εδώ στη Βουλή
των Ελλήνων και ειδικά εσείς ως Κυβέρνηση, όταν µάλιστα µας
λέτε -και είναι- ότι οι ρυθµοί της οικονοµίας πάνε καλά. Αυτό που
πρέπει πρωτίστως να γίνει είναι να αναδείξουµε και να βάλουµε
στο κέντρο των πολιτικών µας, ειδικά τις πιο ευάλωτες οµάδες,
ειδικά όπως είναι τα άτοµα µε αναπηρία, προκειµένου να στηριχ-
θούν ουσιαστικά, γιατί ναι µε 360 ευρώ σύνταξη κανένας δεν
µπορεί να επιβιώσει τη σηµερινή ηµέρα. Αυτά είναι αυτά που
πρέπει να δούµε και να λύσουµε άµεσα. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να κάνω
µια ανακοίνωση προς το Σώµα.

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελικής Αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βου-
λευτή.

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το σχέδιο νόµου που φέρνει η Κυβέρνηση στην πραγµατι-

κότητα κανείς δεν θα έχει σοβαρό λόγο να διαφωνήσει. Γνωρί-
ζοντας όµως, ότι απέχει πολύ από αυτό που ευαγγελίζεται ο
τίτλος του, από το να εξασφαλίσει ίση µεταχείριση και ίση πρό-
σβαση στα άτοµα µε αναπηρία και στη δικαιοσύνη, πόσο µάλλον
σε τόσους άλλους τοµείς της κοινωνικής ζωής. 

Διότι τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι ανάπηροι στην ερ-
γασία, την εκπαίδευση, την υγεία, την κοινωνική ασφάλιση, την
κοινωνική ζωή γενικότερα δεν επιλύονται µε ευχολόγια ή ανέξο-
δες λύσεις, όπως επιχειρούν βέβαια διαχρονικά οι αστικές κυ-
βερνήσεις.

Σ’ αυτή ακριβώς τη λογική εντάσσεται και το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο σχετικά µε την πρόσβαση των ΑΜΕΑ στη δικαιοσύνη.
Φυσικά και συµφωνούµε ότι πρέπει να αλλάξουν αναχρονιστικές
ή και προσβλητικές ορολογίες που τους αφορούν, όπως είναι
αποτυπωµένες και στους διάφορους δικαστικούς κώδικες.
Ωστόσο, αναρωτιόµαστε, αυτό είναι το κύριο ζήτηµα; Αν µετο-
νοµαστούν οι κωφάλαλοι σε µη οµιλώντες κωφούς ή κωφοί θεω-
ρούµε ότι κάναµε κάτι σηµαντικό και ικανοποιήσουµε τις
υποχρεώσεις µας; Που ακόµη κι αυτό βεβαίως στο κείµενο δεν
έχει γίνει µε τον σωστότερο τρόπο, όπως επισηµαίνουν οι αρµό-
διοι φορείς µε συγκεκριµένες παρατηρήσεις. Θα δούµε και τις
νοµοτεχνικές.

Το ουσιαστικότερο όµως είναι ότι πίσω από τον εξωραϊσµό της
ορολογίας -που ξαναλέµε ότι είναι επιβεβληµένος και δεν έχουµε
διαφωνία µε αυτό, εξάλλου, στα άρθρα θα τοποθετηθούµε συγ-
κεκριµένα-, ο οποίος όµως δεν κοστίζει τίποτα, το αστικό κράτος
προσπαθεί να κρύψει την πραγµατική στρατηγική απέναντι στα
άτοµα µε αναπηρία που είναι βέβαια εναρµονισµένη µε αυτή της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και τελικά είναι αντιλαϊκή και αντιαναπη-
ρική. Όταν για παράδειγµα δεν υπάρχει πολιτική πρόληψης της
αναπηρίας, όταν µόνο το 5% των ατόµων µε αναπηρία εισάγονται
στην εργασία, όταν η αποκατάσταση της αναπηρίας γίνεται κατά
κύριο λόγο στον ιδιωτικό τοµέα και µε ίδια έξοδα, όταν µέσω των
κέντρων πιστοποίησης αναπηρίας µειώνονται συστηµατικά τα
ποσοστά αναπηρίας και κόβονται τα επιδόµατα, πράγµα που αν-
τικατοπτρίζεται και στον φετινό προϋπολογισµό όπου προβλέπε-
ται στον ΟΠΕΚΑ µείωση των εσόδων κατά 310 εκατοµµύρια
ευρώ, τότε µπορούµε πράγµατι να µιλάµε για φιλοαναπηρικές
πολιτικές, ισοτιµία και ανθρώπινα δικαιώµατα; Κουβέντα λοιπόν
για ό,τι αποτελεί κόστος και προϋποθέτει το αστικό κράτος να
βάλει το χέρι στην τσέπη.

Όµως, ακόµη κι αν µιλήσουµε µόνο για τα ζητήµατα που αφο-

ρούν την πρόσβαση στη δικαιοσύνη, όπως προβλέπονται µε τις
διατάξεις του νοµοσχεδίου, αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, πώς θα
εξασφαλιστεί η προσβασιµότητα των ΑΜΕΑ στις υπηρεσίες της
δικαιοσύνης χωρίς την πρόσληψη επιπλέον προσωπικού, χωρίς
τη διαµόρφωση της κατάλληλης υλικοτεχνικής υποδοµής; Ήταν
ιδιαίτερα αποκαλυπτικοί οι φορείς στις περιγραφές τους. Νοµίζω
ότι προέχει και να επαναλάβουµε τις συνθήκες που αντιµετωπί-
ζουν και είναι γνωστές.

Αντιµετωπίζονται ακόµα, άραγε, αποτελεσµατικά τα προβλή-
µατά τους µε το να ορίζεται ένας αρµόδιος δικαστικός υπάλλη-
λος σε κάθε δικαστήριο που θα ασχολείται µε αυτή την
κατηγορία του συνανθρώπων µας, την ίδια ώρα που εξακολου-
θούν να υπάρχουν στα δικαστήρια, µε ευθύνη όλων σας βέβαια,
τεράστια κενά σε δικαστικούς υπαλλήλους; Δεν είναι τυχαίο
εξάλλου κατά τη γνώµη µας που δεν εµφανίστηκε η Οµοσπονδία
Δικαστικών Υπαλλήλων για να τοποθετηθεί στο νοµοσχέδιο.
Αυτός για παράδειγµα ο ένας υπάλληλος στα µεγάλα Πρωτοδι-
κεία της Αθήνας και αλλού θα αναλαµβάνει την εξυπηρέτηση
όλων εκείνων που έχουν ιδιαίτερη ανάγκη βοήθειας για την πρό-
σβαση στις υπηρεσίες και λύθηκε το πρόβληµα; Θα τους παίρνει
µάλλον στην πλάτη του γιατί στο Πρωτοδικείο της Αθήνας δεν
λειτουργούν και τα ασανσέρ στα περισσότερα κτήρια. Ή στις
γραµµατείες σε ορισµένα περιφερειακά δικαστήρια µε έναν ή
δύο υπαλλήλους αυτός ο ίδιος υπάλληλος θα ορίζεται υπεύθυ-
νος για τα άτοµα µε αναπηρίες; Δεν ξέρω για ποιον αποτελεί µε-
γαλύτερο εµπαιγµό. Προς εκείνους τους συµπολίτες µας ή προς
τους ίδιους τους δικαστικούς υπαλλήλους;

Είναι προφανές ότι τέτοιες ρυθµίσεις, παρ’ ότι επί της αρχής
δεν µπορεί να διαφωνήσει κανείς, γίνονται περισσότερο για τις
εντυπώσεις παρά για την ουσιαστική διευκόλυνση και επίλυση
των προβληµάτων. Μήπως αντιµετωπίζονται ακόµα αποτελεσµα-
τικά τα προβλήµατα την ίδια ώρα που συνολικά η κτιριακή και η
υλικοτεχνική υποδοµή των δικαστηρίων παραµένει άθλια και ανε-
παρκής;

Πώς λοιπόν µε τέτοιες αρνητικές προϋποθέσεις θα αντιµετω-
πιστούν οι ειδικές και σύνθετες ανάγκες των αναπήρων; Όµως,
ακόµα και η ρύθµιση για τη συµπερίληψη στον κατάλογο της πο-
λύπαθης νοµικής βοήθειας -αναφέροµαι στη δυνατότητα που δί-
νετε στους ανάπηρους µε ποσοστό 67% και πάνω, ανεξάρτητα
από το εισόδηµά τους, µε την οποία φυσικά και συµφωνούµε- θα
λύσει για παράδειγµα το πρόβληµα των αναπήρων και των οικο-
γενειών τους που απειλούνται µε πλειστηριασµούς κατοικίας από
τις τράπεζες, από τα αρπακτικά των funds ή το δηµόσιο;

Είδαµε πολύ πρόσφατα ένα τέτοιο παράδειγµα. Θα λύσει το
πρόβληµα αυτών που απειλούνται µε διακοπή του ρεύµατος ή
του νερού; Θα έρχεται το αστικό κράτος να κατάσχει, να βγάζει
στον πλειστηριασµό το σπίτι ενός ΑΜΕΑ από τα λαϊκά στρώµατα
και το πρόβληµα είναι αν θα του παράσχει τελικά δωρεάν δικη-
γόρο για να πάει στα δικαστήρια να τον υπερασπιστεί. «Να σε
κάψω Γιάννη µου, δηλαδή, να σε αλείψω λάδι».

Κενό γράµµα, όµως, παραµένει, αν δεν αγγίζει και τα όρια της
πρόκλησης, η πρόβλεψη στο άρθρο 3 για την ίση µεταχείριση
των ατόµων µε αναπηρίες και χρονίως πασχόντων στα θέµατα
κοινωνικής προστασίας, συµπεριλαµβανοµένης της κοινωνικής
ασφάλισης, της υγειονοµικής περίθαλψης, στην εκπαίδευση και
σε άλλες κοινωνικές παροχές. Αυτή βέβαια πρέπει να εξασφαλί-
ζεται, δεν διαφωνεί κανείς. Εξασφαλίζεται, όµως, στην πραγµα-
τικότητα; Γιατί τελικά δεν έχει καµµία σχέση µε τη σκληρή
πραγµατικότητα που αντιµετωπίζουν τα άτοµα µε αναπηρία και
οι οικογένειές τους, των φτωχών λαϊκών στρωµάτων, που έχουν
πολλαπλά χτυπηθεί από αντεργατικά και αντιλαϊκά µέτρα όλων
των κυβερνήσεων, τουλάχιστον τα τελευταία είκοσι χρόνια, µε
τις συνέπειες βέβαια, να γίνονται ακόµη πιο δραµατικές, τα χρό-
νια της κρίσης και της πανδηµίας µε µειώσεις σε µισθούς και
συντάξεις, ενώ αυτοί που παίρνουν επιδόµατα µέσω της διαδι-
κασίας των ΚΕΠΑ έχουν µειωθεί κατά ογδόντα χιλιάδες και τα
επιδόµατα είναι παγωµένα εδώ και ένδεκα χρόνια.

Τα τελευταία δέκα χρόνια οι συνταξιούχοι αναπηρίας του ΙΚΑ
από το 14% του συνόλου των συνταξιούχων που ήταν µειώθηκαν
µόλις στο 5%. Αυτή είναι η ίση πρόσβαση, λοιπόν, στην κοινωνική
ασφάλιση, ενώ φτάσατε στο σηµείο ακόµα και να κόψετε το επί-
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δοµα από τα ορφανά παιδιά που έπαιρναν τη σύνταξη του θα-
νόντα γονιού τους, δηµιουργώντας τραγικές καταστάσεις για τις
οικογένειές τους. 

Την ίδια στιγµή µε τους αντιασφαλιστικούς νόµους Κατρούγ-
καλου και Βρούτση οι αναπηρικές συντάξεις έχουν γίνει κυριο-
λεκτικά φιλοδώρηµα, εκτός βέβαια αν εννοείτε ως ίση
µεταχείριση το τσεκούρεµα των συντάξεων, που πράγµατι γίνε-
ται προς πάσα κατεύθυνση. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε την υγειονοµική περίθαλψη όπου µε
σειρά αποφάσεων περικόπηκαν δραµατικά οι θεραπείες σε µια
σειρά κατηγορίες φυσικοθεραπείες, εργοθεραπείες, λογοθερα-
πείες κ.λπ.. Ανάλογες περικοπές έγιναν και στις παροχές τεχνο-
λογικών βοηθηµάτων.

Ταυτόχρονα, οι ιδιωτικοποιήσεις στην υγεία, την πρόνοια και
την αποκατάσταση, οι αντιασφαλιστικοί νόµοι, έχουν οδηγήσει
στην εξαθλίωση ένα µεγάλο κοµµάτι των αναπήρων και των οι-
κογενειών τους µε τα χαµηλότερα εισοδήµατα. Και, ξέρετε, ο
ανάπηρος πρώτα και κύρια έχει ανάγκη από όλες τις υπηρεσίες
υγείας και αποκατάστασης για να καλύπτει µε τον καλύτερο
τρόπο και µε όρους αξιοπρέπειας και ασφάλειας ό,τι έχει κατα-
κτήσει η επιστήµη, ώστε να µπορεί να αντιµετωπίζει τα συγκεκρι-
µένα προβλήµατα που έχει. 

Το τσουνάµι της ακρίβειας σήµερα, σκορπίζει ακόµη µεγαλύ-
τερη απόγνωση και απελπισία στις οικογένειες των ατόµων µε
αναπηρία και σε όλο τον κόσµο βέβαια. Οι διαµαρτυρίες, οι αγώ-
νες που εµφανίζονται αφήνουν την Κυβέρνησή σας αδιάφορη, η
οποία ως τώρα δεν έχει ανταποκριθεί στα ζωτικά αιτήµατα που
έχει προβάλει το αγωνιστικό αναπηρικό γονεϊκό κίνηµα και απαν-
τάτε σε αυτούς µε τα διάφορα Pass και Voucher για να έχουν κι
εδώ ισότητα στη φτώχεια. 

Γι’ αυτό τελικά αποδεικνύεται προσχηµατικό το ενδιαφέρον
της Κυβέρνησης περί προσβασιµότητας των ΑΜΕΑ, και µένει
µόνο σε ανέξοδες νοµοθετικές επιλογές, όταν, ακόµα και για
αναγκαίες υπηρεσίες και προϊόντα χρειάζεται να βάζουν βαθιά
το χέρι στην τσέπη.

Τελικά, αυτό που σας ενδιαφέρει και εξασφαλίζετε είναι το
πώς τα εµπορεύµατα των διαφόρων οµίλων θα αποκτούν πρό-
σβαση στους πελάτες ΑΜΕΑ και όχι πώς αυτά θα εξασφαλίζονται
ελεύθερα για όλους. 

Το ΚΚΕ, όπως επανειληµµένα έχουµε αναδείξει, διεκδικεί, µε
βάση τις πρόσθετες ανάγκες των αναπήρων και µε στόχο την
άµεση ανακούφιση των ίδιων και των οικογενειών τους, ένα απο-
κλειστικά δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα υγείας, πρόνοιας, ειδικής
αγωγής και αποκατάστασης, µε απαγόρευση κάθε επιχειρηµατι-
κής δράσης και δράσης των ΜΚΟ. Μέτρα προστασίας από την
ακρίβεια. Κανένα λαϊκό σπίτι να µην µένει χωρίς ρεύµα, τηλέ-
φωνο και τρόφιµα. Κατάργηση όλων των φόρων στο ρεύµα, τα
είδη πλατιάς λαϊκής κατανάλωσης. Γενναία µείωση τιµών και πλα-
φόν στα βασικά είδη, την ενέργεια, το φυσικό αέριο και τα καύ-
σιµα. Κατάργηση του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας. 

Διεκδικούµε να καταργηθεί τώρα για τα ΑΜΕΑ η πληρωµή των
δηµοτικών τελών. Να αυξηθούν όλα τα επιδόµατα αναπηρίας
κατά 100 ευρώ, µε πρόβλεψη τέτοια ώστε κανένα επίδοµα και
σύνταξη να µην πέφτει κάτω από τα 650 ευρώ. 

Διεκδικούµε την επαναφορά των επιδοµάτων αναπηρίας στα
ορφανά παιδιά ΑΜΕΑ, που κόπηκε επειδή παίρνουν τη σύνταξη
του θανόντα γονιού τους. Επέκταση των επιδοµάτων και στις κα-
τηγορίες που µέχρι σήµερα δεν παίρνουν, τους κωφούς, τους
µεταξύ δεκαοκτώ και εξήντα πέντε ετών, τους πάσχοντες από
άνοια, Αλτσχάιµερ κ.α.. Να µην κόβεται το επίδοµα αναπηρίας
από τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους. 

Διεκδικούµε γενναία επιχορήγηση του ΕΟΠΥΥ από τον κρατικό
προϋπολογισµό, για να καλύπτονται κατά 100% από το κράτος
τα αναγκαία φάρµακα, εξετάσεις, θεραπείες και τεχνολογικά
βοηθήµατα, σύµφωνα µε τα παραπεµπτικά των γιατρών, χωρίς
πλαφόν και εξαιρέσεις, ανεξάρτητα αν είναι ασφαλισµένοι ή ανα-
σφάλιστοι, Έλληνες, µετανάστες ή πρόσφυγες. 

Διεκδικούµε µαζικές προσλήψεις µόνιµου προσωπικού όλων
των ειδικοτήτων για την ενίσχυση των δηµόσιων υπηρεσιών
υγείας, πρόνοιας, ειδικής αγωγής και αποκατάστασης. Να µην
γίνεται καµµία απόλυση συµβασιούχου και να απαγορευθούν οι

απολύσεις των αναπήρων και των γονέων ΑΜΕΑ. 
Να επανέλθει η διάταξη που είχε καταργηθεί για τη συνταξιο-

δότηση όλων των γονέων, κηδεµόνων και συµπαραστών µε εί-
κοσι πέντε χρόνια υπηρεσίας ή επτάµισι χιλιάδες ένσηµα. Και σε
περίπτωση που υπάρχει ζευγάρι, να ισχύει η δυνατότητα και για
τους δύο. 

Σύνταξη γήρατος στα εξήντα χρόνια στις µητέρες βαριά ανα-
πήρων παιδιών που έχουν συµπληρώσει χίλια πεντακόσια ένσηµα
τα πρώτα δέκα χρόνια της ασφάλισής τους και σταµάτησαν την
εργασία τους για να φροντίσουν το παιδί τους. 

Να διευκολύνονται σε βάρδιες, ακόµη και να απαγορεύεται η
νυχτερινή εργασία σε όσους έχουν ευθύνη βαριά ανάπηρου. Να
επεκταθεί το µειωµένο ωράριο και η ειδική άδεια που ισχύει για
τους γονείς των παιδιών µε αναπηρία στο δηµόσιο και τους γο-
νείς κηδεµόνες ή συµπαραστάτες των ατόµων µε αναπηρία και
στον ιδιωτικό τοµέα. 

Να αναβαθµιστούν τώρα οι υπάρχουσες δηµόσιες δοµές,
όπως τα ιδρύµατα χρόνιων παθήσεων, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Δηλαδή, µε εκσυγχρονισµό των κτιριακών και ηλεκτροµηχανολο-
γικών εγκαταστάσεων, µε µαζικές προσλήψεις µόνιµου προσω-
πικού όλων των ειδικοτήτων, χρηµατοδότηση µε βάση τις
ανάγκες, αλλά και δηµιουργία νέων σύγχρονων δηµόσιων δοµών,
πλήρως εξοπλισµένων και στελεχωµένων, χρηµατοδοτούµενων
αποκλειστικά από τον κρατικό προϋπολογισµό, µε δωρεάν υπη-
ρεσίες ανοιχτής ή κλειστής περίθαλψης ή φιλοξενίας, προσωρι-
νής ή µόνιµης παραµονής των βαριά αναπήρων για τη στήριξη
αυτών και των οικογενειών τους. 

Ζητάµε προσωπικό βοηθό για όλους τους ανάπηρους που
έχουν ανάγκη, παιδιά και ηλικιωµένους, χωρίς όρια ηλικίας, εν-
ταγµένους µε µόνιµη και σταθερή δουλειά σε δηµόσιες δοµές
στο πλαίσιο ενός Εθνικού Συστήµατος Υγείας και πρόνοιας, µε
καµµία βέβαια εµπλοκή διαφόρων εταιρειών και ιδιωτών. 

Ζητάµε γενναίο πρόγραµµα χτισίµατος νέων σύγχρονων ειδι-
κών σχολείων, για να εξασφαλιστεί η κάλυψη όλων των µαθητών
που έχουν ανάγκη ειδικό σχολείο και να σταµατήσει αυτό το αί-
σχος των υπεράριθµων και επικίνδυνων ειδικών σχολείων. 

Πρέπει να αντικατασταθούν επιτέλους και εδώ και τώρα τα
ακατάλληλα κτήρια, που τελικά αποτελούν και την πλειοψηφία
των περιπτώσεων. Να καταργηθεί, ιδιαίτερα σε αυτές τις ευαί-
σθητες κατηγορίες, ο απαράδεκτος θεσµός των αναπληρωτών,
να µονιµοποιηθούν όλοι οι εκπαιδευτικοί και οι εργαζόµενοι στην
ειδική αγωγή. 

Ζητάµε ολόπλευρα µέτρα στήριξης των αναπήρων φοιτητών,
µε µόνιµους διερµηνείς νοηµατικής γλώσσας στα πανεπιστήµια,
βιβλία Μπράιγ, µεγέθυνση για τους φοιτητές και βέβαια, δηµόσιο
σύστηµα µεταφοράς και υπηρεσία στήριξης των φοιτητών στις
σχολές. 

Ενίσχυση µε µόνιµο προσωπικό όλων των ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ, ένταξή
τους στο δηµόσιο, κατάργηση της επιχειρηµατικής δράσης, µο-
νιµοποίηση όλων των συµβασιούχων. Εξασφάλιση λειτουργίας
όλων των δοµών που ανήκουν σε ΜΚΟ µε την ευθύνη του κρά-
τους και ένταξή τους στο δηµόσιο. Γιατί δεν µπορεί κανένα παιδί
χωρίς οικογένεια, κανένα κακοποιηµένο παιδί, κανένα παιδί µε
αναπηρία ή συνάνθρωποί µας µε βαριά αναπηρία και ηλικιωµένοι
να είναι στα χέρια ιδιωτών, µε τα διάφορα τραγικά που βλέπουµε
να επαναλαµβάνονται. 

Να δηµιουργηθεί δηµόσιο δίκτυο προστατευόµενων εργαστη-
ρίων για τους ανθρώπους µε νοητική στέρηση, πολλαπλές ανα-
πηρίες και ψυχικές παθήσεις, µε πλήρη εργασιακά δικαιώµατα
και 100% απορρόφηση των προϊόντων τους από το κράτος. 

Όλα αυτά έχουν ανάγκη πραγµατικά τα άτοµα µε αναπηρία,
οι χρονίως πάσχοντες. Όλα αυτά όµως αντιµετωπίζονται ως κό-
στος από όλες διαχρονικά τις κυβερνήσεις. Γι’ αυτό και επιλέγετε
να περιορίζεστε και να νοµοθετείτε τέτοιες ανέξοδες λύσεις, για
να τους «χρυσώνετε το χάπι». 

Για τον λόγο αυτό, επί της αρχής θα τοποθετηθούµε µε το
«παρών» στο νοµοσχέδιο και βέβαια θα διαφοροποιηθούµε σε
συγκεκριµένα άρθρα και διατάξεις αυτού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
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ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώ-
νει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Μοσχάτου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης,
ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο, όπως

υποστηρίζετε, προωθείτε την πλήρη συµµετοχή των συνανθρώ-
πων µας που αντιµετωπίζουν προβλήµατα υγείας, κινητικά προ-
βλήµατα ή προβλήµατα ακοής ή όρασης. Ακούγεται πάρα πολύ
καλό. 

Θα πει κανείς ότι φέρνει αυτή η πολύ καλή Κυβέρνηση, όπως
είστε εσείς, αυτό το νοµοσχέδιο και δεν θα το ψηφίσουν τα κόµ-
µατα; Θέλω να θέσουµε κάποια ερωτήµατα και κάποιες δικές µας
ενστάσεις που έχουµε. Θα σας πούµε και ποια θα είναι η τοπο-
θέτησή µας επί της αρχής τουλάχιστον. 

Γιατί έπρεπε να περάσουν πραγµατικά -απαντήστε µας κάποια
στιγµή όταν θα µιλήσετε εσείς ή ο Υπουργός- τρεισήµισι χρόνια
αφότου αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας, τρεισήµισι χρό-
νια αφότου χτίσατε το επιτελικό κράτος, για να φέρετε αυτό το
πολύ ευαίσθητο νοµοσχέδιο που αφορά τους ανθρώπους αυ-
τούς; Το ερώτηµα είναι γιατί έπρεπε να φτάσουµε προεκλογικά
στο παρά παραπέντε για να το φέρετε για τους συνανθρώπους
µας αυτούς. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Να την κλείσουµε τη
Βουλή από τώρα; Ψηφίζουµε νοµοσχέδια. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αυτά τα ερωτήµατα σας τα υποβάλ-
λουµε και τα υποβάλαµε και στη συζήτηση των επιτροπών. Και
εσείς, κύριε Υφυπουργέ, είπατε ότι δεν έχει κλείσει ακόµα η
Βουλή -είπατε µάλιστα «διακρίνω µία κόπωση;» -και ότι εσείς συ-
νεχίζετε το κυβερνητικό σας έργο, όπως έσπευσε και ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος να σας δικαιολογήσει. 

Δεν θα µιλάτε για κόπωση σε εµάς. Τουλάχιστον σε µας δεν
θα µιλάτε για κόπωση. Είµαστε το µοναδικό κόµµα που είναι
παρόν σε όλες τις συνεδριάσεις, πάντα µελετηµένο και -αν θέ-
λετε, πάρτε το µικρόφωνο και διαψεύστε το- σε όλες τις επιτρο-
πές, σε όλα τα νοµοσχέδια που έρχονται για ψήφιση στην
Ολοµέλεια. Και δεν είµαστε µόνο παρόντες, αλλά πάντα έχουµε
τις προτάσεις µας, τις παρατηρήσεις µας, τα επιχειρήµατά µας,
µε αποδείξεις, µε στοιχεία και µε γνώµονα πάντα το εθνικό συµ-
φέρον. 

Και αν µιλάτε για κόπωση, στην οποία αναφερθήκατε, µάλλον
έχετε καταλάβει ότι η δική σας πλευρά έχει υποστεί µια κόπωση.
Γιατί όποτε συζητάµε στη Βουλή, η Αίθουσα είναι σχεδόν άδεια.
Άρα, λοιπόν, δεν θα µιλάτε για κόπωση σε µας. Απόντες οι Βου-
λευτές, που πληρώνονται όµως κανονικά. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία. Και είναι σηµαντικό, όχι γιατί είναι
άµεσο και αποτελεσµατικό, γιατί εδώ εµείς θεωρούµε ότι έχουµε
πάλι µια χαµένη ευκαιρία από την πλευρά της Κυβέρνησης. Είναι
σηµαντικό, γιατί αφορά αυτούς τους συνανθρώπους µας. Και
εδώ δεν µιλάµε για κατηγορίες και υποκατηγορίες ανθρώπων ή
ατόµων. 

Πρόκειται για τους συνανθρώπους µας για τους οποίους η πο-
λιτεία πρέπει να διασφαλίζει το αυτονόητο. Ποιο είναι το αυτο-
νόητο; Η ισότιµη πρόσβαση, η ισότιµη συµµετοχή σε όλους τους
τοµείς, σε όλες τις δραστηριότητες της ζωής και φυσικά της κοι-
νωνίας. 

Και δεν ζητάµε χάρες. Αυτοί οι άνθρωποι ούτε χάρη ζητάνε
ούτε ελεηµοσύνη ζητάνε. Διεκδικούν το αυτονόητο. Διεκδικούν
την προσοχή της πολιτείας σύµφωνα µε το Σύνταγµα και φυσικά
σύµφωνα µε διεθνή ευρωπαϊκά κείµενα αλλά και συνθήκες. Γιατί
παρά τα όσα αυτονόητα οι συνάνθρωποί µας αντιµετωπίζουν,
κύριε Κώτσηρα, και ανισότητες, αντιµετωπίζουν και αποκλει-
σµούς, αντιµετωπίζουν και διακρίσεις, που το επιτελικό κράτος
δεν έχει αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά όλο αυτό το χρονικό διά-
στηµα.

Θα αναφερθώ για παράδειγµα στην περίοδο της πανδηµίας
µε τους περιορισµούς που επιβάλατε εσείς ως Κυβέρνηση, όπου
τα προβλήµατα που είχαν να αντιµετωπίσουν οξύνθηκαν. Κι όλα
αυτά την ίδια στιγµή που το κόστος ζωής, οι δαπάνες γι’ αυτούς,
είναι ακόµη ακριβότερα. 

Όταν λέω αποτελεσµατική αντιµετώπιση, κύριε Υπουργέ,
εννοώ -αυτό είναι που µάλλον σας διαφεύγει- µια ολοκληρωµένη
στρατηγική, µε σειρά µέτρων, µε συντονισµό, µε συνεργασία
όλων των αρµόδιων φορέων, για να υπάρξουν απτά αποτελέ-
σµατα. Και τα αποτελέσµατα αυτά σηµαίνουν υλοποίηση της
αρχής της µη διάκρισης και σηµαίνουν και κατάργηση άµεσων
και έµµεσων διακρίσεων. 

Γι’ αυτό ξέρετε, κύριε Υφυπουργέ, δεν αρκεί η Κυβέρνηση να
φέρνει νόµους που αγγίζουν επιφανειακά µόνο το σοβαρό αυτό
πρόβληµα. Πρέπει να προχωρήσουµε στην πράξη, δηλαδή στη
διαφύλαξη, στη δηµιουργία του κατάλληλου περιβάλλοντος, των
κατάλληλων προϋποθέσεων και των δικλίδων. Με αυτόν τον
τρόπο θα γίνουν πράξη αυτό που λέµε η ελεύθερη ανάπτυξη
προσωπικότητας, οι ίσες ευκαιρίες, η ισότιµη συµµετοχή κ.λπ..
Δεν µπορεί να µιλάµε, δηλαδή, για προσβασιµότητα χωρίς αυτή
να παίρνει σάρκα και οστά, χωρίς η πολιτεία να πάρει µέτρα στο-
χευµένα. 

Κάνουν ακόµη χειρότερα αυτή την κατάσταση που περιγρά-
φουµε η διάσπαρτη και η δαιδαλώδης αν θέλετε νοµοθεσία, οι
απαραίτητες υπουργικές αποφάσεις που πρέπει να ληφθούν, τα
προεδρικά διατάγµατα που είναι άγνωστο πότε θα εκδοθούν. 

Και πάµε τώρα. Τι κάνετε, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο σή-
µερα; Τροποποιείτε, για παράδειγµα, την ορολογία σε βασικούς
κώδικες της νοµοθεσίας µε σκοπό, λέτε, την προαγωγή της ισό-
τητας, την κατάργηση διακρίσεων και την προώθηση της πλή-
ρους και ισότιµης συµµετοχής. 

Επισηµαίνουµε, όµως, ότι η όποια τροπολογία της ορολογίας
πρέπει να γίνεται µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή. Γιατί το λέµε
αυτό; Τροποποιούνται ο αστικός κώδικας, ο κώδικας πολιτικής
δικονοµίας, ο ποινικός κώδικας, ο κώδικας ποινικής δικονοµίας,
ο κώδικας διοικητικής δικονοµίας, ο κώδικας συµβολαιογράφων.
Πρόκειται για τους βασικούς κώδικες που πρέπει να είναι σαφείς,
να είναι ορισµένοι, να είναι συγκεκριµένοι, για να εφαρµοστούν
από τους δικαστές και από όλους τους εφαρµοστές του δικαίου. 

Και γι’ αυτές τις αλλαγές που έχετε κάνει σε επίπεδο ορολο-
γίας, όµως, έχουν προκύψει διάφορα προβλήµατα. Υπάρχουν
επιφυλάξεις, υπάρχουν αντιρρήσεις. Είπατε ότι φέρνετε νοµοτε-
χνικές. Να δούµε αν θα αρθούν αυτές οι επιφυλάξεις κ.λπ., θα
δούµε τις νοµοθετικές σχετικά µε την ορολογία. Δεν χρειάζεται
να επισηµάνω ότι η όποια τροποποίηση ορολογίας πρέπει να
βελτιώνει τα πράγµατα, έχοντας όµως ως βάση -ξέρετε- κάποιες
κοινές παραδοχές και διαπιστώσεις, τουλάχιστον από αυτούς
που τους αφορά άµεσα. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ -δεν είναι εδώ ο κ. Τσιάρας- ότι µε το
νοµοσχέδιο αυτό αλλάζετε τους βασικούς όρους ορολογικά και
δεν ρυθµίζετε θέµατα ουσίας. Μα, τα θέµατα ουσίας είναι τα ση-
µαντικά για τους ανθρώπους αυτούς. Οι ουσιαστικές αλλαγές
είναι αυτές που µπορούν να αλλάξουν τη δύσκολη πραγµατικό-
τητά τους, την καθηµερινότητά τους, αυτό που βιώνουν καθηµε-
ρινά αυτοί οι άνθρωποι. 

Και ποια είναι αυτή η καθηµερινότητα; Έλλειψη σεβασµού, έλ-
λειψη χώρου, δυσκολία στη µετακίνηση, στην προσπέλαση, έλ-
λειψη των απαραίτητων υποδοµών. Τι να πρωτοπεί κανείς; Ότι
οι άνθρωποι αυτοί δυσκολεύονται πολύ να χρησιµοποιήσουν τα
µέσα µαζικής µεταφοράς, για παράδειγµα, ότι ακόµη και σε νέας
τεχνολογίας οχήµατα δεν λειτουργούν πολλές φορές τα ειδικά
κεκλιµένα επίπεδα ή ότι οι στάσεις των λεωφορείων δεν είναι κα-
τάλληλα διαµορφωµένες; Δηλαδή, να λύσουµε κι αυτά;

Δεν λέω ότι το νοµοσχέδιο αυτό προκαλεί ζηµιά. Λέω τι δεν
κάνουµε. Αυτά είναι ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την καθη-
µερινότητα και θα πρέπει η πολιτεία άµεσα να επέµβει για να τα
διορθώσει. Δεν χρειάζεται αλλαγή της ορολογίας για να βελτιω-
θεί η καθηµερινότητά τους, να είναι πιο λειτουργική πιο προσιτή
η πόλη, το περιβάλλον, η κοινωνία. Θέµα ορολογίας είναι το πρό-
βληµα; Αυτό είναι το πρόβληµά µας; 

Για παράδειγµα, δεν προϋποθέτει αλλαγή της ορολογίας,
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κύριε Υφυπουργέ, η αυστηροποίηση του ΚΟΚ για όσους παρα-
βιάζουν τους εξειδικευµένους χώρους στάθµευσης. Δηλαδή, θα
το λύσουµε το πρόβληµα άµα αλλάξουµε την ορολογία; Τα ίδια
ισχύουν για την πρόσβαση στις δηµόσιες υπηρεσίες. Είναι ανύ-
παρκτες σχεδόν οι υποδοµές. Καθιστούν δυσπρόσιτη, αν όχι
αδύνατη, την επικοινωνία και την εξυπηρέτηση του πολίτη. 

Λέτε, επίσης, και υποστηρίζετε ότι µε το νοµοσχέδιο διασφα-
λίζετε την αποτελεσµατική πρόσβαση στη δικαιοσύνη. Πάµε
τώρα στη δικαιοσύνη. Πώς θα το κάνετε αυτό; Λέτε λύνουµε το
πρόβληµα εµείς εδώ µε τον ορισµό διοικητικού υπαλλήλου που
θα είναι υπεύθυνος για την εξυπηρέτηση και τη διευκόλυνση της
πρόσβασης στα δικαστήρια. Ερώτηση: είναι κακό αυτό; Όχι, δεν
είναι κακό. Λύνει πρόβληµα; Σε αυτά τα δικαστήρια, λοιπόν, µε
τις τόσες ελλείψεις, σε αυτά τα δικαστήρια µε τα τόσα προβλή-
µατα και τις καθυστερήσεις, ο ορισµός τέτοιου υπαλλήλου είναι
η λύση στο πρόβληµα; Σε αυτά τα δικαστικά κτήρια που δεν
υπάρχουν κατάλληλες υποδοµές, κατάλληλες αίθουσες, που λεί-
πει ο απαραίτητος υλικοτεχνολογικός εξοπλισµός, αυτό θα λύσει
το πρόβληµα; 

Συζητάµε για την αναγκαιότητα ειδικού εξοπλισµού που θα µπο-
ρεί να καλύπτει τις ανάγκες και απαιτήσεις αυτών των συνανθρώ-
πων µας, ενώ σε πολλά δικαστήρια υπάρχουν ελλείψεις ακόµη και
σε βασικά. Είπατε ότι γίνονται προσπάθειες καταγραφής αυτών
των ελλείψεων, αλλά να ρωτήσω κάτι. Πότε θα ολοκληρωθεί αυτή
η καταγραφή; Ε, δείξτε την, αφού έχει ολοκληρωθεί. Τι την κρα-
τάτε; Μυστικό είναι; Δείξτε την, να δούµε τι λείπει. 

Στο πρόγραµµά µας ως Ελληνική Λύση έχουµε συγκεκριµένα
προτείνει βελτίωση της προσβασιµότητας στα δικαστικά κτήρια,
µε κατάρτιση των κατάλληλων προδιαγραφών καθολικής πρό-
σβασης, ανελκυστήρας, ηχητικές και οπτικές σηµάνσεις, σύ-
στηµα Μπράιγ, έξοδος κινδύνου. Κάποιες ελλείψεις είναι τόσο
προφανείς, ξέρετε, που µπορεί η πολιτεία άµεσα, κύριε Κώ-
τσηρα, να προβεί σε διάφορες ενέργειες για να βελτιωθεί η κα-
τάσταση, όπως ράµπες, αναβατόρια. Κάντε κάτι. Πότε θα το
κάνετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Το κά-
νουµε ήδη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το κάνετε; Έχουν τα δικαστήρια
ράµπες. Δηλαδή, αν φύγουµε τώρα οι δυο µας και πάµε στη
Φλώρινα στο δικαστικό µέγαρο έχει ράµπες. Ξέρετε, η Ελλάδα
δεν είναι µόνο η Αθήνα. Κάντε απλά πράγµατα. Βάλτε ράµπες
και αναβατόρια. Η πρόσβαση των συνανθρώπων µας αυτών είναι
ακόµη πιο δύσκολη στα δικαστήρια της περιφέρειας και σε ειρη-
νοδικεία. Είναι πολύ δύσκολη. Τι να κάνουµε τώρα; Δεν είναι όλα
εδώ πέριξ του Κολωνακίου. 

Για ποια πρόσβαση στη δικαίωση µιλάµε και µιλάτε όταν οι άν-
θρωποί µας αυτοί καταθέτουν µέσα από το αυτοκίνητο. Καταθέ-
τουν µέσα από τα αυτοκίνητα. Δεν µπορούν να µπουν στο
δικαστήριο. Για ποια συµµετοχή στη δικαιοσύνη µιλάµε, όταν
ένας δικαστής που αντιµετωπίζει πρόβληµα πρόσβασης δεν µπο-
ρεί να ανέβει στην έδρα λόγω έλλειψης των κατάλληλων υποδο-
µών; Δεν µπορεί ο δικαστής να ανέβει στην έδρα να δικάσει. Για
ποια πρόσβαση στη δικαιοσύνη µιλάµε, όταν ένας δικηγόρος,
που αντιµετωπίζει προβλήµατα πρόσβασης, είναι αδύνατο να
προσεγγίσει την αίθουσα και µιλάει από το τηλέφωνο και δικάζει
από το τηλέφωνο;

Κοιτάξτε. Η πρόσβαση των συνανθρώπων µας στη δικαιοσύνη
αποτελεί πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας και αυτό χαρα-
κτηρίζει το κράτος δικαίου. Γιατί η δικαιοσύνη αποτελεί -είναι
γνωστό, είναι χιλιοειπωµένο- το έσχατο καταφύγιο του πολίτη,
όπου καταφεύγει για να βρει το δίκιο του. 

Για την παροχή νοµικής βοήθειας που διευρύνεται. Είναι γνω-
στό το πολύ µεγάλο θέµα που έχει δηµιουργηθεί µε τις σχετικές
αποζηµιώσεις των δικηγόρων που συµµετέχουν σε αυτό. Έρχε-
στε κάθε φορά και προβλέπετε κάτι διαφορετικό για να µπορέ-
σετε να καθαρίσετε αποζηµιώσεις ετών και ακόµη περιµένουµε
να δούµε τα αποτελέσµατα. Αυτό, όµως, που πρέπει να κάνει η
πολιτεία είναι να θεσµοθετήσει ένα κατάλληλο νοµοθετικό πλαί-
σιο που θα έχει ως σκοπό, αντικείµενο και περιεχόµενο την προ-
στασία των ευάλωτων συνανθρώπων µας και όχι να έρχεται εκ
των υστέρων µε διάφορα ηµίµετρα, που δεν έχουν ευνοϊκές ρυθ-

µίσεις γι’ αυτούς που έχουν πραγµατικά ανάγκη. 
Εξάλλου, έχει βιώσει και βιώνει ο ελληνικός λαός, οι Έλληνες

πολίτες πολλές τέτοιες δικές σας πολιτικές. Όπως για παρά-
δειγµα, αντί να µειώνετε τους λογαριασµούς του ρεύµατος και
να βάλετε ένα πλαφόν, επιδοτείτε την αισχροκέρδεια και τα καρ-
τέλ. Αντί να συγκρατήσετε τις τιµές και να µειώσετε τους ειδι-
κούς φόρους, να µοιράζετε κουπονάκια και επιδόµατα. Αντί να
προστατεύσετε την πρώτη κατοικία, βγάζετε στο σφυρί τα σπίτια
του κοσµάκη και φέρνετε νέο πτωχευτικό και κανόνες. Αφήνετε
στο απυρόβλητο τις τράπεζες µια ζωή. 

Κατά τα άλλα, περηφανεύεστε ότι το νοµοσχέδιο κατοχυρώνει
την αρχή της ίσης µεταχείρισης και σε άλλους τοµείς και για τη
στέγη. Κατηγορείτε, ταυτόχρονα, τον ΣΥΡΙΖΑ πως δεν έκανε
τόσα χρόνια όσα έπρεπε, που δεν εξέδωσε προεδρικά διατάγ-
µατα όταν ήταν αυτός κυβέρνηση. Μα, κάνετε τα ίδια κι εσείς. 

Όλα τα κακώς κείµενα του ΣΥΡΙΖΑ αλλάξτε τα. Γιατί δεν τα αλ-
λάζετε; Απλό είναι, αλλάξτε τα. Το κράτος όµως έχει συνέχεια.
Το κράτος έχει συνέχεια και στην υπερφορολόγηση. Το κράτος
έχει συνέχεια στην εύνοια προς τους ολιγάρχες. Το κράτος έχει
συνέχεια στο ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας. Το κράτος
έχει συνέχεια στην εξόντωση και τη φτωχοποίηση των Ελλήνων
πολιτών. 

Και επειδή µιλάµε για τους συνανθρώπους µας που το κράτος
πρέπει πραγµατικά να µεριµνήσει και να προαγάγει, θα σας συµ-
βούλευα, κύριοι της Κυβέρνησης, να µελετήσετε το πρόγραµµά
µας, το οποίο είναι κατατεθειµένο εδώ και πάρα πολλά χρόνια -
από το 2019- και το εµπλουτίζουµε συνεχώς. Να µελετήσετε τις
ολοκληρωµένες λύσεις και προτάσεις που έχουµε για τη βελ-
τίωση της νοµοθεσίας, για βελτίωση του πεδίου εφαρµογής µε
µέτρα για τη βελτίωση της καθηµερινότητας των ανθρώπων
αυτών. Τους αξίζει κάτι πολύ καλύτερο, κύριε Υφυπουργέ. 

Άρα, επειδή το θέµα είναι πάρα πολύ ευαίσθητο και αφορά
στους συνανθρώπους µας, το νοµοσχέδιο ένα καλό να δώσει,
κύριε Κώτσηρα, από τα δέκα που χρειάζονται, δεν νοµίζω ότι
µπορεί κάποιος να µην το υπερψηφίσει. Το ζητούµενο όµως είναι
ότι θα έπρεπε να είχατε νοµοθετήσει και νωρίτερα αλλά και ποιο
ολιστικά, να λύσουµε προβλήµατα. Εντάξει, το θεωρούµε πρό-
χειρο, τσαπατσούλικο, δυο-τρεις δουλίτσες κάνουµε. Ξαναλέω
ότι επειδή αφορά στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, θα υπερψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο, έστω και ένα καλό να τους δώσετε.

Είχαν κάποιες ενστάσεις οι φορείς, τους ακούσαµε. Λέτε ότι
θα τα πάρετε πίσω µε κάποιες νοµοτεχνικές. Αυτό αφορά στα
άρθρα που θα ψηφίσουµε συγκεκριµένα. Επί της αρχής, ξανα-
λέω, θα το ψηφίσουµε γι’ αυτούς, όχι για σας. Περιµέναµε κάτι
πιο σηµαντικό. Περιµέναµε κάτι πιο ουσιώδες, σε αυτά στα οποία
αναφέρθηκα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα δύο µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γενικό
Λύκειο Δράµας (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτων
Αρσένης για δεκαπέντε λεπτά. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστούµε πάντα τους εργαζόµενους που καθαρίζουν το
Βήµα. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ένα νοµο-
σχέδιο που καλείται να αντιµετωπίσει θέµατα προστασίας των
ατόµων µε αναπηρία από κάθε είδους διάκριση σε βάρος τους.
Εµείς δεν θα σταθούµε αρνητικά σε πολλά από αυτά που φέρνει. 

Είµαστε όµως εδώ για να καταγγείλουµε την υποκρισία του να
µιλάµε αυτή τη στιγµή για προσβασιµότητα στην κοινωνική ζωή,
όταν αποκλείουµε αυτούς τους ανθρώπους από την πρόσβαση
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στην επιβίωση, όταν αυτή τη στιγµή είναι πάρα πολλές οικογέ-
νειες ατόµων µε αναπηρία χωρίς να µπορούν να θερµανθούν,
χωρίς να µπορούν να έχουν πρόσβαση στην τροφή, αποκλεισµέ-
νοι από υγειονοµική περίθαλψη, χωρίς καµµία φροντίδα προσω-
πικού βοηθού να έχει φτάσει στις οικογένειες αυτές, χωρίς
καµµία φροντίδα για τους φροντιστές που έχουν µείνει πραγµα-
τικά στο έλεος. Και έχουν τη µεγάλη αγωνία τι θα γίνουν τα
άτοµα µε αναπηρία που φροντίζουν, όταν οι ίδιοι οι φροντιστές
δεν θα είναι στη ζωή τους, γιατί η πολιτεία δεν έχει µεριµνήσει
ούτε γι’ αυτό.

Προφανώς η προστασία από τις διακρίσεις είναι πάρα πολύ
σηµαντική. Όµως δεν µπορούµε να την ξεχωρίσουµε από το δι-
καίωµα στην αξιοπρεπή διαβίωση των ατόµων µε αναπηρία, δη-
λαδή την απρόσκοπτη πρόσβαση και παροχή δωρεάν ιατρικής
και φαρµακευτικής περίθαλψης και όχι να πετάτε στον Καιάδα
τα ανασφάλιστα ΑΜΕΑ, όπως κάνετε σήµερα. Χρειάζονται αξιο-
πρεπή προνοιακά επιδόµατα µε ταυτόχρονη περιοδική αυτόµατη
τιµαριθµική αναπροσαρµογή για να µπορούν να µη φτωχοποι-
ούνται από τον πληθωρισµό και την ακρίβεια όπως συµβαίνει σή-
µερα τα ήδη φτωχοποιηµένα άτοµα και οι οικογένειές τους και
πραγµατική βοήθεια στο σπίτι χωρίς κριτήρια αποκλεισµού της
πλειοψηφίας. 

Αυτή τη στιγµή η πλειοψηφία των ΑΜΕΑ ζει µε τα 313 ευρώ
τον µήνα -πείτε µου αν µπορεί να ζήσει κάποιος- όσο είναι δη-
λαδή το προνοιακό επίδοµα. Μένουν ανασφάλιστοι εκτός ουσια-
στικής ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης. Ακούστε αυτό.
Ανασφάλιστα ινσουλινοεξαρτώµενα ΑΜΕΑ αποκλείονται από την
πρόσβαση στη σύγχρονη τεχνολογία διαχείρισης του σακχαρώ-
δους διαβήτη. Είναι ταξική αυτή η διάκριση, ταξικότερη απ’ όλες.
Πώς περιµένετε από τα άτοµα µε αναπηρία να µπορέσουν να
είναι λειτουργικά ώστε να µην είναι ανασφάλιστα, όταν δεν τους
δίνετε την πρόσβαση στα αναγκαία για να ζήσουν µια οµαλή κα-
θηµερινότητα;

Τα ΑΜΕΑ χρειάζονται αίσθηµα ασφάλειας και ως προς την
προστασία τους από τις διακρίσεις αλλά και ως προς τη δια-
βίωσή τους. Οι πολιτικές σας στρέφονται κυρίως προς τα ΑΜΕΑ
που έχουν µια εύπορη οικογένεια να τα στηρίζει. Τα ΑΜΕΑ που
δεν έχουν, τα ΑΜΕΑ που είναι ορφανά, τα ΑΜΕΑ που ζουν στη
φτώχεια και την ανέχεια, για αυτά τα ΑΜΕΑ τι κάνετε;

Πάρα πολλά είναι τα κενά τα οποία θα µπορούσε να λύσει και
αυτό το νοµοσχέδιο για τα άτοµα µε αναπηρία, µε προβλήµατα
όρασης. Έχουν αναφερθεί και έχετε λάβει και επιστολές. Αδυ-
νατούν αυτή τη στιγµή να χρησιµοποιήσουν τις εφαρµογές Gov,
Fuel Pass, και οτιδήποτε άλλο φτιάχνετε και µόνοι τους δεν µπο-
ρούν να τα φέρουν εις πέρας. Αποκλείονται από το Gov, την «ΕΡ-
ΓΑΝΗ», τον e-ΕΦΚΑ και άλλες εφαρµογές. Υπάρχουν πάρα
πολλά τεχνικά προβλήµατα στις εφαρµογές αυτές και δεν µπο-
ρούν να κλείσουν ούτε τα ραντεβού, ούτε να τις λειτουργήσουν.

Καλά, βέβαια, επειδή έρχονται εκλογές, κανείς δεν µιλάει για
την προσβασιµότητα σε εκλογικά κέντρα, για προσβασιµότητα
σε χώρους που έχουν σχέση µε την εκλογική διαδικασία. 

Πάµε όµως στο θέµα των ηµερών µας. Θα αναφερθώ στο κεί-
µενο της Ένωσης Αναπήρων Καλλιτεχνών. Έχει, κύριε Υπουργέ,
πάρα πολλά ζητήµατα τα οποία θα πρέπει να ενσωµατωθούν στο
νοµοσχέδιό σας. Διαβάζω: «Εµείς οι ανάπηροι καλλιτέχνες στε-
κόµαστε στο πλευρό όλων των συναδέλφων µας και στηρίζουµε
τον αγώνα των ανθρώπων των παραστατικών τεχνών για την από-
συρση του π.δ.85/22 που διαγράφει τα χρόνια σπουδών και κατά
συνέπεια µας αποκόπτει από οποιαδήποτε περαιτέρω ακαδη-
µαϊκή πορεία και µας υποβιβάζει στον εργασιακό και µισθολογικό
επίπεδο του ανειδίκευτου εργάτη. 

Εµείς οι ανάπηροι καλλιτέχνες γνωρίζουµε από πρώτο χέρι τι
σηµαίνει απαξίωση. Έχουµε δώσει έναν µοναχικό αγώνα ώστε
να αρθεί η προϋπόθεση της αρτιµέλειας από τα προεδρικά δια-
τάγµατα 37/83 και 336/89 και να ανοίξει δρόµο στα νέα ανάπηρα
άτοµα, προκειµένου να πραγµατοποιήσουν ανεµπόδιστα τη συµ-
µετοχή τους στις εισαγωγικές εξετάσεις, µε σκοπό τη σπουδή
της δραµατικής τέχνης στις κρατικές και ιδιωτικές ανώτερες σχο-
λές δραµατικής τέχνης που υπάγονται στο Υπουργείο Πολιτι-
σµού. 

Αυτές τις ηµέρες συµπληρώνονται πέντε χρόνια από την κα-

τάργηση του µισοαναπηρικού όρου της αρτιµέλειας ως προϋπό-
θεση για φοίτηση στις δραµατικές σχολές. Απέναντι σε όλους
και όλα µε µεθοδικότητα και συστηµατική δουλειά καταφέραµε
να κερδίσουµε µε εργαλείο την τέχνη και τη συνυπευθυνότητα
από ελάχιστους µη ανάπηρους συναδέλφους µας, µια σπουδαία
πρώτη νίκη. Σήµερα την αφιερώνουµε στους και στις περήφα-
νους/ες σπουδαστές και σπουδάστριες, καθηγητές και καθηγή-
τριες που δίνουν µε συγκινητική αξιοπρέπεια µια µάχη για τα
αυτονόητα. 

Σας ευχαριστούµε από την καρδιά µας».
Και προχωρούν τώρα να µας πουν τι πρέπει να αλλάξει για να

σταµατήσει ο αποκλεισµός τους, µιας και αναφερόµαστε στο νο-
µοσχέδιο.

«Όµως υπάρχουν ακόµη ανεπίλυτα θέµατα που άπτονται της
διαχρονικής παρεµπόδισης και απαξίωσης των αναπήρων καλλι-
τεχνών και της µη ισότιµης συµµετοχής τους στον πολιτισµό. Για
παράδειγµα, η επιτακτική ανάγκη της αναγνώρισής µας ως επαγ-
γελµατιών στο πεδίο των τεχνών, κάτι το οποίο η κυρίαρχη λο-
γική και η πρακτική µας αρνείται συστηµατικά. Ενώ a priori θέλει
να µας συσχετίσει µε ερασιτέχνες ακόµη και όταν µε συνέπεια
επί χρόνια παράγουµε πολιτιστικό και καλλιτεχνικό έργο.

Εµείς οι ανάπηροι καλλιτέχνες αξιώνουµε:
Απόσυρση του π.δ.85/2022 και υπαγωγή όλων των καλλιτε-

χνών στη µισθολογική βαθµίδα ΤΕ.
Ίδρυση δηµόσιου και δωρεάν Πανεπιστηµίου Παραστατικών

Τεχνών, το οποίο θα είναι πλήρως προσβάσιµο στο δοµηµένο πε-
ριβάλλον του και στο περιεχόµενο των σπουδών, ώστε να µην
εµποδίζεται κανείς, καµµία και κανένα µε κανέναν τρόπο. 

Μέχρι την ίδρυσή του, οριστική λύση στο ζήτηµα των διπλω-
µάτων µας από το 2003 έως σήµερα.

Συλλογικές συµβάσεις στο ελεύθερο θέατρο, τον οπτικοακου-
στικό τοµέα και τα ΔΗΠΕΘΕ δίχως να επηρεάζονται οι αναπηρι-
κές συντάξεις και τα επιδόµατα.

Δηλώνουµε πως καταδικάζουµε τη διαρκή απαξίωση των ανά-
πηρων καλλιτεχνών µε την παρεµπόδισή µας από το να εκπαι-
δευόµαστε και να εργαζόµαστε στις τέχνες του πολιτισµού είτε
µε τη χρήση αναχρονιστικών όρων περί αρτιµέλειας σε προ-
εδρικά διατάγµατα που µας αφορούν είτε µε τα εµπόδια στο δο-
µηµένο περιβάλλον των χώρων τέχνης είτε µε την έλλειψη
ενταξιακών εκπαιδευτικών εργαλείων ή και µε τις αντικοινωνικές
συµπεριφορές καλλιτεχνικών διευθυντών και καθηγητών.

Αξιώνουµε την κατάργηση της προϋπόθεσης της «αρτιµέ-
λειας», των αναφορών περί «κατάλληλης σωµατικής διάπλασης»
και του «σωµατικού ελαττώµατος» από το π.δ.372/83, όπου ορί-
ζεται ο κανονισµός οργάνωσης και λειτουργίας ανωτέρων σχο-
λών χορού και αφορά στην Κρατική Σχολή Ορχηστικής Τέχνης.

Δηλώνουµε την επιτακτική ανάγκη συµµετοχής µας στα καλ-
λιτεχνικά σωµατεία και συλλόγους που αφορούν την τέχνη µας,
Σωµατείο Ελλήνων Ηθοποιών, Σκηνοθετών, Χορευτών - Χορο-
γράφων, Σεναριογράφων, Πανελλήνιο Μουσικό Σύλλογο, Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Θεάµατος Ακροάµατος κ.α., και για τον λόγο
αυτόν απαιτούµε την άµεση χρηµατοδότησή τους από το κράτος
για τη δηµιουργία συνθηκών προσβασιµότητας για όλα τα ανά-
πηρα και εµποδιζόµενα µέλη τους, προκειµένου να εξασφαλιστεί
η απρόσκοπτη συµµετοχή µας σε αυτά.

Αύξηση των επιχορηγήσεων του θεµατικού αναπηρικού θεά-
τρου και των αντίστοιχων οµάδων των ίδιων των ανάπηρων καλ-
λιτεχνών.

Επιχορήγηση σε σταθερή βάση ώστε οι παραστάσεις που πα-
ρουσιάζονται να πραγµατοποιούνται προσβάσιµες στο περιεχό-
µενό τους καθ’ όλη τη διάρκεια που παίζονται και όχι στην
προσβλητική εκδοχή των «ειδικών παραστάσεων».

Αύξηση των επιχορηγήσεων των αναπηρικών και µεικτών καλ-
λιτεχνικών οµάδων και στήριξη του Θεάτρου Κωφών Ελλάδος,
ώστε να µη µείνει στο σκοτάδι µια τόσο σπουδαία αναπηρική
καλλιτεχνική οµάδα της χώρας µας.

Επιχορήγηση τόσο των θεάτρων και κινηµατογράφων, συναυ-
λιακών, εκθεσιακών, µουσειακών και ευρύτερα χώρων πολιτι-
σµού και ψυχαγωγίας, ώστε να γίνουν πλήρως προσβάσιµοι για
τους ανάπηρους καλλιτέχνες ως δηµιουργούς αλλά και ως θεα-
τές.
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Αξιώνουµε την αποσύνδεση των περιστασιακών καλλιτεχνικών
αµοιβών µας από τα επιδόµατα/συντάξεις που λαµβάνουµε.

Αξιώνουµε να λαµβάνουµε µέρος σε ακροάσεις σε προσβάσι-
µους χώρους και να µην καλούµαστε µόνο για «ειδικούς» ρό-
λους.

Δεδοµένου του διαχρονικού αποκλεισµού µας, αξιώνουµε δω-
ρεάν επιµόρφωση σε κρατικά ή επιχορηγούµενα από το κράτος
σεµινάρια.

Τα επιδοτούµενα από το κράτος και την Ε.Ε. φεστιβάλ και
διοργανώσεις να πληρούν προδιαγραφές προσβασιµότητας που
πιστοποιούνται από εµάς τους ανάπηρους.

Να ενταχτεί στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Ανάπηρα Άτοµα
ο σχεδιασµός από τους ίδιους τους ανάπηρους καλλιτέχνες σε
ό,τι αφορά στις παραστατικές τέχνες.

Ισότιµη παρουσία των ανάπηρων µαθητών/τριών σε µουσικά
και καλλιτεχνικά σχολεία, όπως και αναγνώριση του απολυτηρίου
του µουσικού λυκείου ως τίτλου µουσικών σπουδών.

Διεύρυνση της ποσόστωσης του 5% σε 15% -όσος και ο µέσος
ορός του πληθυσµού των αναπήρων- και επέκτασή του, ώστε να
συµπεριλαµβάνει και τις σπουδές στις παραστατικές τέχνες.».

Αυτά µας λέει η Ένωση Αναπήρων Καλλιτεχνών. 
Και, βέβαια, η υποκρισία δεν σταµατάει στην αναφορά στην

προσβασιµότητα, χωρίς να λύνετε την προσβασιµότητα στην επι-
βίωση. 

Ήµουν προχθές στο Αιγάλεω. Το Αιγάλεω φιλοξενεί σχεδόν
τα περισσότερα ειδικά σχολεία της Αθήνας. Χωρίς ντροπή οι πε-
ρισσότεροι δήµοι της Αθήνας δεν έχουν ειδικά σχολεία. Στο Αι-
γάλεω, λοιπόν, υπάρχουν πολλά σχολεία σε υποδοµές που
καταρρέουν. Θα αναφερθώ τώρα στο κτήριο του πρώην πολυ-
κλαδικού σχολείου το οποίο φιλοξενεί και το ΕΝΕΕΓΥΛ Αιγάλεω
και το ΕΕΕΕΚ. Είναι ένα σχολείο σε κατάρρευση. Οι ταράτσες
έχουν διαβρωθεί. Όταν βρέχει τα νερά βρέχουν όλον τον οπλι-
σµό, το σκυρόδεµα, σαπίζουν τα σίδερα. Έχουµε τις τουαλέτες
σε πλήρη διάλυση. Βρέχει µέσα στις αίθουσες. Δεν υπάρχουν
ράµπες, δεν υπάρχει προσβασιµότητα. Υπάρχουν αίθουσες στον
δεύτερο όροφο χωρίς καµµία πρόσβαση και µιλάµε για το
ΕΕΕΕΚ και ούτω καθεξής. Δεν µιλάµε ότι δεν υπάρχουν χώροι
για ένα παιδί που θα έχει κάποια επιληπτική κρίση. Δεν υπάρχουν
χώροι για την προστασία της υγείας των ανθρώπων, για τα απα-
ραίτητα για τη λειτουργία ενός ειδικού σχολείου. Και εδώ πέρα
µιλάµε για υψηλές ιδέες. Και όταν πάµε στο πεδίο, η εγκατάλειψη
είναι πλήρης.

Και δεν είναι µόνο αυτό το σχολείο. Το ΕΝΕΕΓΥΛ είναι στοι-
βαγµένο στο κτήριο του πρώην εργαστήριου του ΕΠΑΛ. Δεν δό-
θηκαν υπολογιστές στους ανθρώπους, δεν τους δόθηκαν έπιπλα,
δεν τους δόθηκαν οι αίθουσες. Μόνοι τους τα έφτιαξαν όλα µε
έπιπλα από τον δρόµο, µε γυψοσανίδες που έβαλαν οι ίδιοι κα-
θηγητές και µε χρησιµοποιηµένους υπολογιστές που παίρνουν
από διάφορες εταιρείες που κλείνουν. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα για το ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου. Και το έχουµε ζητήσει εδώ.
Έχω φέρει το θέµα τρεις φορές στην Ολοµέλεια.

Και τι κάνει η Κυβέρνηση; Παίρνει το ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου
και το πάει στο κτήριο ενός άλλου υποβαθµισµένου σχολείου,
του 14ου Γυµνασίου. Είναι συστεγαζόµενο πάλι. Είναι στον πρώτο
όροφο, ανοιχτού τύπου -δηλαδή, µε µπαλκόνια που είναι απαγο-
ρευτικό, πόσω µάλλον για ειδικό σχολείο- σε αίθουσες που είναι
χειρότερα εξοπλισµένες από το υφιστάµενο. Διαλύει και το 14ο

Γυµνάσιο και στέλνει το µισό 14ο Γυµνάσιο στο 11ο Λύκειο. Το
διαλύει και αυτό. Διαλυµένο το κτήριο του 14ου Γυµνασίου στο
οποίο πάει το ΕΝΕΕΓΥΛ.

Η ειδική παιδεία είναι σε πλήρη διάλυση και σε επίπεδο υπο-
δοµών και σε επίπεδο υποδοµών προσβασιµότητας. Καλά να µην
πούµε βέβαια για τους καθηγητές, το πως οι περισσότεροι είναι
αναπληρωτές. Στο ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου τρεις είναι οι µόνιµοι
καθηγητές/τριες. Όλοι οι υπόλοιποι είναι αναπληρωτές. 

Σε αυτά τα πολλαπλά ευάλωτα παιδιά τους αλλάζετε το σχο-
λικό περιβάλλον, είτε αφορά τους καθηγητές είτε αφορά τα κτή-
ρια, διαρκώς. 

Και βέβαια το άκρον άωτον του εγκλήµατος: Η πρώτη γυµνα-
σίου στο ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου δεν έχει αίθουσες. Σε ένα αµφι-
θέατρο, σε έναν ανοιχτό χώρο κάνουν µάθηµα τέσσερις τάξεις

µε τέσσερις καθηγητές να παραδίδουν µαθήµατα ταυτόχρονα.
Θα ήθελα να ξέρω πόσοι από εσάς θα µπορούσατε να παρακο-
λουθήσετε τέσσερις οµιλητές να σας µιλάνε ταυτόχρονα. Αυτά
τα παιδιά που είναι παιδιά ειδικού σχολείου και θα εξεταστούν
µε βάση θεµάτων. Και υποχρεώνετε αυτά τα παιδιά να κάνουν
συνδιδασκαλία τέσσερις τάξεις ταυτόχρονα. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα που κρύβεται πίσω από την υποκρισία σας. 

Εµείς θα ψηφίσουµε τις διατάξεις για τις διακρίσεις και ό,τι θε-
τικό µπορεί να φέρει αυτό το νοµοσχέδιο. Όµως η πραγµατικό-
τητα είναι ότι δεν φέρνετε τίποτα για την προσβασιµότητα στην
επιβίωση και για την προσβασιµότητα στην εκπαίδευση για την
προσβασιµότητα σε αυτό που κάνει έναν άνθρωπο ίσο µε τον συ-
νάνθρωπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μπαίνουµε στον κα-

τάλογο. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανά-

σιος Λιούπης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή

είναι µια σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
και του Υπουργείου Δικαιοσύνης γιατί περιλαµβάνει ρυθµίσεις
που δείχνουν τον σεβασµό της ελληνικής πολιτείας προς τα
άτοµα µε αναπηρία. 

Μπορεί κάποιοι να προσπάθησαν να υποτιµήσουν τις νέες δια-
τάξεις στην πραγµατικότητα όµως το κείµενο το οποίο συζητάµε
σήµερα αποδίδει τον σεβασµό που πρέπει προς το αναπηρικό κί-
νηµα και τα άτοµα µε αναπηρία. Αυτό είναι η αρχή για να υπάρχει
η ενδεδειγµένη στάση από το σύνολο της κοινωνίας απέναντι στα
άτοµα µε αναπηρία. Γι’ αυτό και είναι άλλο ένα νοµοσχέδιο που
υποδέχτηκε θερµά η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπη-
ρία, αναγνωρίζοντας ότι κινείται σε θετική κατεύθυνση. Η ΕΣΑ-
ΜΕΑ συµµετείχε ενεργά στην οµάδα εργασίας που είχε συσταθεί
για το σηµερινό νοµοσχέδιο, κατέθεσε τις προτάσεις της και είναι
συνδιαµορφωτής των αλλαγών που συζητάµε σήµερα. Η Κυβέρ-
νηση αποδεικνύει τη σταθερή σχέση συνεργασίας που έχει ανα-
πτύξει µε τους εκπροσώπους του αναπηρικού κινήµατος, τους
οποίους έχει καταστήσει συνοµιλητές σε όλα τα θέµατα που
τους αφορούν. 

Η Ελλάδα, όπως είναι γνωστό, έχει κυρώσει τη Σύµβαση των
Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία,
όπου κατοχυρώνεται η αρχή της µη διάκρισης. Περίπου 1,3 δι-
σεκατοµµύριο άνθρωποι παγκοσµίως αντιµετωπίζουν κάποια
αναπηρία. Τα άτοµα µε αναπηρία αντιµετωπίζουν συχνά δυσκο-
λίες, ανισότητες και θέµατα στιγµατισµού. Εποµένως είναι ου-
σιαστική και όχι απλώς συµβολική η κατοχύρωση της αρχής της
ίσης µεταχείρισης για τα άτοµα µε αναπηρία ή κάποια χρόνια πά-
θηση, αυτά στους τοµείς της κοινωνικής προστασίας, της κοινω-
νικής ασφάλισης, της υγειονοµικής περίθαλψης, στις κοινωνικές
παροχές, στις φορολογικές διευκολύνσεις, στην εκπαίδευση,
στην πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες ακόµα και στη στέγη.
Αυτή είναι η πρώτη αλλαγή που φέρνει το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Η δεύτερη αλλαγή αφορά την ξεπερασµένη ορολογία που
χρησιµοποιούµε ακόµα και σήµερα σε διάφορα νοµοθετήµατα.
Το Υπουργείο Δικαιοσύνης έλαβε υπ’ όψιν του τη στρατηγική των
Ηνωµένων Εθνών για τη συµπεριληπτική γλώσσα που χρησιµο-
ποιείται για τα άτοµα µε αναπηρία. Έτσι έχουµε τροποποίηση
όρων και εκφράσεων στον Αστικό Κώδικα, τον Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, τον Ποινικό Κώδικα, τον Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας, τον Κώδικα των Συµβολαιογράφων. Ενδεικτικά αντικαθί-
στανται λέξεις όπως «κωφάλαλος», «άλαλος», «πάσχων»,
«παράφρων», που είναι πολλές φορές και υποτιµητικές για τους
ανθρώπους µε αναπηρία. 

Το τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου έρχεται ως συνέχεια της
πρωτοβουλίας που ξεκίνησε ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Κώ-
τσηρας ήδη από τις πρώτες µέρες που ανέλαβε τα καθήκοντά
του. Πρόκειται για την εξασφάλιση ότι όλα τα δικαστικά κτήρια
της χώρας θα είναι απόλυτα προσβάσιµα στα άτοµα µε αναπη-
ρία. Με τη σηµερινή ρύθµιση ορίζεται ένας δικαστικός υπάλλη-
λος σε κάθε δικαστικό µέγαρο, ο οποίος είναι υπεύθυνος για
ζητήµατα πρόσβασης των ατόµων, την ενηµέρωσή τους και την
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εξυπηρέτησή τους. Θα υπάρχει, δηλαδή, ένα άτοµο που θα κα-
τευθύνει και θα βοηθά τα άτοµα µε αναπηρία, αλλά και θα φρον-
τίζει όλα τα θέµατα προσβασιµότητας. Για την όποια
προσβασιµότητα φυσικά έχουν καταβληθεί πολύ µεγάλες προ-
σπάθειες από την Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια, εξοπλίζοντας
τα ήδη υπάρχοντα κτήρια µε ράµπες και εξασφαλίζοντας ότι τα
νέα δικαστικά µέγαρα θα έχουν όλες τις απαραίτητες υποδοµές. 

Γίνεται όµως και ακόµα ένα ουσιαστικό βήµα για τη διασφά-
λιση των δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία. Όσοι έχουν ανα-
πηρία 67% και πάνω γίνονται πλέον δικαιούχοι δωρεάν νοµικής
βοήθειας, χωρίς να λαµβάνονται υπ’ όψιν τα εισοδηµατικά κρι-
τήρια. Άτοµα µε το ίδιο ποσοστό αναπηρίας µπορούν να λαµβά-
νουν συµβουλευτική βοήθεια από δικαστικούς και εισαγγελικούς
λειτουργούς στις ποινικές και αστικές υποθέσεις τους στο πλαί-
σιο της νοµικής βοήθειας που δικαιούνται.

Το έργο που έχει επιτελέσει η Κυβέρνηση αυτά τα χρόνια είναι
σηµαντικό και αξιοσηµείωτο. Αποκτήσαµε για πρώτη φορά ένα
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπη-
ρία, ώστε να υπάρχει ένα συνεκτικό κείµενο µε τις δράσεις και
τις πρωτοβουλίες που πρέπει να κάνει κάθε Υπουργείο. Θεσπί-
σαµε τον προσωπικό βοηθό, σε µια ειλικρινή προσπάθεια για ανε-
ξάρτητη και αξιοπρεπή διαβίωση για τα άτοµα αυτά. Μπήκε σε
λειτουργία η Ψηφιακή Κάρτα Αναπηρίας, που διευκολύνει πολύ
τη ζωή των αναπήρων και µειώνει τη γραφειοκρατία που αντιµε-
τώπιζαν. Ψηφίσαµε πλαίσιο για την καλύτερη δυνατή ενηµέρωση
των δικαστών και των δηµοσίων υπαλλήλων µέσω σεµιναρίων
σχετικά µε τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία. Έτσι δεν
είναι λογική η όποια προσπάθεια υποτίµησης της σηµερινής νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας. Το σύνολο των εκπροσώπων των ανα-
πήρων υποδέχτηκε µε ιδιαίτερα θερµά λόγια τις νέες διατάξεις. 

Είναι θετικό ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο το στηρίζουν οι πε-
ρισσότερες παρατάξεις του Κοινοβουλίου, παρά την αποχή του
ΣΥΡΙΖΑ από τη διαδικασία της ψηφοφορίας, που είναι µια λυπηρή
τακτική, ειδικά σε τέτοια νοµοσχέδια όπως το σηµερινό. Η προ-
άσπιση των δικαιωµάτων των ατόµων µε αναπηρία, η διευκό-
λυνση της καθηµερινότητάς τους, η ισότιµη µεταχείρισή τους
είναι πεδίο στο οποίο δεν χωρούν πολιτικές και κοµµατικές αντι-
παλότητες και σκοπιµότητες. Γι’ αυτό το σηµερινό νοµοσχέδιο
πρέπει να υπερψηφιστεί από όλες τις παρατάξεις του Κοινοβου-
λίου και να ενώσουµε όλοι τις φωνές µας υπέρ του αναπηρικού
κινήµατος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου και αµέσως µετά ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιος Καµίνης. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο φέρει έναν

πολλά υποσχόµενο τίτλο, αλλά φαίνεται ότι το περιεχόµενό του
επί της ουσίας είναι φτωχό. Το νοµοσχέδιο αυτό επιχειρεί να επι-
φέρει σηµαντικές αλλαγές ορολογίας σε µία σειρά νοµοθετηµά-
των, αλλά φαίνεται ότι δεν διασφαλίζει την ισότιµη πρόσβαση,
ένταξη και συµµετοχή των ατόµων µε αναπηρία ή χρόνιες παθή-
σεις στην οικονοµική και κοινωνική ζωή της χώρας. Είναι ένα νο-
µοσχέδιο από το οποίο δεν προκύπτει καµµία απολύτως βούληση
του αρµόδιου Υπουργείου να καλύψει ουσιαστικά ελλείµµατα, να
θεραπεύσει αδικίες και παραλείψεις. Απεναντίας φαίνεται ότι
αναδύεται µία έντονη προεκλογική εξαγγελία ωραιοποιηµένων
προθέσεων, µε τις πράξεις να παραπέµπονται στις καλένδες. 

Σύµφωνα µάλιστα µε το άρθρο 3 βλέπουµε ότι το νοµοσχέδιο
εν συνόλω σε σηµαντικά ζητήµατα τα οποία αφορούν στην ισό-
τιµη πρόσβαση των πασχόντων ατόµων στην κοινωνική ασφά-
λιση, στις κοινωνικές παροχές, στην κοινωνική προστασία, στην
υγειονοµική περίθαλψη, στην εκπαίδευση, στο δικαίωµα στη
στέγη, στις φορολογικές διευκολύνσεις, όλα αυτά τα ζητήµατα
αφήνονται, λέει, να ρυθµιστούν σε µεταγενέστερο και αβέβαιο
χρόνο µε προεδρικό διάταγµα, µετά από απόφαση των επτά συ-
ναρµόδιων Υπουργείων. Με τον τρόπο αυτό, λοιπόν, αφήνετε αρ-
ρύθµιστα πολύ ουσιαστικά ελλείµµατα στα σχετικά πεδία, ενώ

µέχρι τώρα δεν έχουµε δει την ουσιαστική ευαισθησία του
Υπουργείου και της Κυβέρνησης γενικότερα να επιφέρει κάποιες
βελτιώσεις σε ό,τι αφορά τη ζωή, την καθηµερινότητα αυτών των
ατόµων. 

Θα επαναλάβω και εγώ αυτό το οποίο επεσήµανε η εισηγήτριά
µας, η κ. Μάλαµα, ότι για παράδειγµα έχετε επιβάλει νοµοθετικά
σε σχέση µε τις συντάξεις χηρείας να επιστραφούν ως αχρεω-
στήτως καταβληθείσες. Οικογένειες δηλαδή οι οποίες αντιµετω-
πίζουν µια πρωτοφανή ακρίβεια και οικονοµική και ενεργειακή
κρίση, οι οποίες ζουν µε 500 και 400 ευρώ, τις υποχρεώνετε να
επιστρέψουν και αυτά τα ποσά, ενώ έχουν να µεγαλώσουν και
παιδιά µε σοβαρές αναπηρίες. 

Οι συµπολίτες µας, λοιπόν, αυτοί αντιµετωπίζουν καθηµερινά
τις προκλήσεις που αντιµετωπίζουµε όλοι στη σύγχρονη, ζοφερή
πραγµατικότητα, δηλαδή ανεργία, υποαπασχόληση, οικονοµική
και κοινωνική αδικία, ανεπάρκεια των δηµόσιων υπηρεσιών, των
δηµόσιων πολιτικών και των κρατικών υπηρεσιών, πλειστηρια-
σµούς πρώτης κατοικίας, προβλήµατα σε ό,τι αφορά την αξιο-
πρεπή και συµπεριληπτική διαβίωση, ενεργειακή κρίση,
στενότητα πόρων. 

Όµως εκτός των άλλων, ακριβώς λόγω της ευαλωτότητάς
τους, έχουν να αντιµετωπίσουν και επιπρόσθετες δυσκολίες.
Αναφέροµαι στις δυσκολίες της προσβασιµότητας, της µη ισότι-
µης συµµετοχής τους στον κοινωνικό βίο, έχουν να αντιµετωπί-
σουν ελλείψεις φαρµάκων, ένδεια των κέντρων αποκατάστασης
και θεραπείας σε προσιτές τιµές. Έχουν να αντιµετωπίσουν
απουσία του κατάλληλου προσωπικού παράλληλης στήριξης και
βέβαια τραγικές συνθήκες σε σχέση µε τις υποδοµές της µετα-
κίνησής τους και της πρόσβασής τους στα κτήρια και σε κάθε
λογής σηµεία.

Τι λέτε, λοιπόν, στο άρθρο 22; Ορίζεται ένας υπάλληλος ως
υπεύθυνος να φροντίζει για τη διευκόλυνση της εξυπηρέτησης
αυτών των ατόµων και για να τους ενηµερώνει. Εδώ δηµιουργεί-
ται η διπλή απορία: Πώς θα βρεθεί αυτό το προσωπικό, αυτός ο
υπάλληλος, όταν οι δικαστικές υπηρεσίες ξέρουµε ότι πάσχουν
ήδη από σοβαρή υποστελέχωση, από σοβαρές ελλείψεις και,
δεύτερον, πώς αυτό το προσωπικό θα αναλάβει αυτά τα εξειδι-
κευµένα καθήκοντα, όταν στερείται παντελώς εκπαίδευσης, εξει-
δικευµένης κατάρτισης, σχετικά µε το να αντιµετωπίζει άτοµα µε
αναπηρίες ή χρόνιες παθήσεις. 

Θα θέλαµε να ακούσουµε και την άποψη του εκπροσώπου των
δικαστικών υπαλλήλων σε σχέση µε όλα αυτά τα θέµατα στην
ακρόαση των φορέων, αλλά αυτό δεν κατέστη εφικτό. Επίσης,
εξ όσων γνωρίζω, δεν υπάρχει µία απολογιστική µελέτη µε συγ-
κεκριµένα πορίσµατα ως προς τον βαθµό προσβασιµότητας των
ατόµων µε αναπηρία στα δικαστικά µέγαρα. 

Αυτό το οποίο αντιµετωπίζουµε ως δικηγόροι και όσοι γενικά
έχουν επαφή µε τα δικαστήρια ως διάδικοι, ως µάρτυρες, ως
υπάλληλοι είναι ότι τα δικαστικά µέγαρα δεν διαθέτουν επαρκείς
υλικοτεχνικές υποδοµές, ώστε να µπορούν να εξυπηρετούν τα
άτοµα αυτά σε ώρες τακτικής επισκεψιµότητας. Μόλις και µετά
βίας µπορούν να εξυπηρετηθούν οι µάρτυρες, οι διάδικοι. Να πε-
ριγράψουµε την εικόνα στα γραφεία µέσα, όπου οι δικαστικοί
υπάλληλοι κοντεύουν να καταπλακωθούν από τις δικογραφίες,
από τον όγκο των δικογραφιών; Ακόµη και εµάς µας αντιµετωπί-
ζουν πολλές φορές µε αγένεια, γιατί δεν υπάρχει το απαιτούµενο
προσωπικό και οι άνθρωποι αναλαµβάνουν έναν µεγάλο φόρτο
εργασίας και όταν µας βλέπουν µόνο που δεν µας λένε «βγείτε
έξω» γιατί θα γίνει και καβγάς στο τέλος-τέλος. 

Σε κάθε περίπτωση, για να περάσω σε ένα άλλο θέµα, δεν είναι
δυνατόν η αναλγησία της πολιτείας να επιλέγει την εύκολη λύση
του αποκλεισµού ή της αποµόνωσης από τη δυνατότητα που
έχουν και αυτοί οι άνθρωποι να αναλαµβάνουν κοινωνικά καθή-
κοντα, όπως είναι το καθήκον του ενόρκου. Με αυτό τον τρόπο
τούς αποµονώνετε, παρεµποδίζετε την ισότιµη πρόσβασή τους
και συµµετοχή τους στην οικονοµική και κοινωνική και πολιτική
ζωή, όπως υπαγορεύει το άρθρο 5 του Συντάγµατος, µόνο και
µόνο γιατί δεν διατίθενται διερµηνείς ή νέες τεχνολογίες.

Ως προς το άρθρο 20. Και αυτό κινείται στην ίδια κατεύθυνση
αποκλεισµού, διότι λέτε ότι ο εκάστοτε συµβολαιογράφος θα
επαφίεται στην κρίση του να επιλέξει τον τρόπο αν ο δικαιοπρα-
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κτών ή ο αντιπρόσωπός του χρήζει εξειδικευµένου προσωπικού
που θα τον διευκολύνει στην επικοινωνία του. Με αυτόν τον
τρόπο βεβαίως στερείται από το ίδιο το άτοµο που θα είναι ο δι-
καιοπρακτών ή ο αντιπρόσωπος να επιλέξει αυτόνοµα το προ-
σφορότερο µέσο επικοινωνίας. Και βέβαια, αν τελικά ο
συµβολαιογράφος κρίνει ότι δεν χρήζει τέτοιου είδους στήριξης,
µπορεί και να ελλοχεύει ο κίνδυνος να είναι άκυρη η δικαιοπρα-
ξία, να µη συµπίπτει η δήλωση µε τη βούληση. 

Σε ό,τι αφορά τα άρθρα 23 και 24, εδώ επεκτείνετε τον θεσµό
της νοµικής βοήθειας στα άτοµα µε αναπηρία ή µε χρόνιες πα-
θήσεις. Απλά εδώ να αναφέρω ότι προφανώς κινείται στη σωστή
κατεύθυνση κάτι τέτοιο. Εδώ να υπενθυµίσω ότι συνάδελφοί µας
δικηγόροι, οι οποίοι έχουν εκπροσωπήσει µέσω του θεσµού νο-
µικής βοήθειας τους δικαιούµενους αυτού του θεσµού, έχουν να
πληρωθούν πάνω από τρία χρόνια γι’ αυτό και απέχουν από την
παροχή των συγκεκριµένων υπηρεσιών. Έχει τηρηθεί µία σιγή ιχ-
θύος γενικότερα, ένα σιωπητήριο, σε σχέση µε τους απλήρω-
τους δικηγόρους Θεσσαλονίκης ως προς την καθυστέρηση της
καταβολής των αποζηµιώσεων. 

Το σύστηµα προφανώς έχει φρακάρει µε τα κοµπογιαννίτικα
κόλπα της Κυβέρνησης µε το ΤΑΧΔΙΚ. Οι δικηγόροι µένουν απλή-
ρωτοι και από την άλλη οι δικαιούµενοι στερούνται νοµικής εκ-
προσώπησης, δεν µπορούν να εγείρουν τις αξιώσεις τους και να
στηρίξουν τις θέσεις τους ενώπιον των δικαστηρίων. Είναι ο ορι-
σµός της ταξικής και ανισότιµης πρόσβασης στη δικαιοσύνη. 

Τελειώνω, λοιπόν, λέγοντας, κύριοι Υπουργοί, ότι ακούσαµε
ότι θα φέρετε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Φαντάζοµαι ότι
έχει να κάνει µε τις λεκτικές διατυπώσεις, επίσης τις ακατάλλη-
λες, όπως «µη οµιλών κωφός», για παράδειγµα. Αν δεν συµβεί
κάτι τέτοιο και δεν προβείτε στις βελτιώσεις, πολύ φοβάµαι ότι
θα ψηφίσετε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο θα αναπαράγονται αν-
τιεπιστηµονικά και αναπηροφοβικά στερεότυπα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιος Κα-
µίνης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς να µου επιτρέψετε και εµένα να εκφράσω τα συλ-

λυπητήριά µου στην οικογένεια του Νεκτάριου Σαντορινιού και
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ για τον αδόκητο χαµό
του, µόλις σε ηλικία πενήντα ετών, µόλις λίγες ηµέρες µετά τον
επίσης αδόκητο χαµό του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας Μα-
νούσου Βολουδάκη. 

Ως προς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, χωρίς
αµφιβολία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υλοποίηση διεθνών
συµβατικών υποχρεώσεων της χώρας όπως και ο εκσυγχρονι-
σµός του θεσµικού πλαισίου που αφορά τα άτοµα µε αναπηρία
αποτελούν την ελάχιστη υποχρέωση της πολιτείας να επιτρέπει
την απρόσκοπτη πρόσβασή τους στην οικονοµική και κοινωνική
ζωή της χώρας, εξασφαλίζοντας µε τον τρόπο αυτό ένα καθε-
στώς ίσου σεβασµού και αξιοπρεπούς διαβίωσης. 

Συµφωνούµε µε τους βασικούς άξονες του νοµοσχεδίου. Συµ-
φωνούµε µε την επέκταση της αρχής της ίσης µεταχείρισης για
τα άτοµα µε αναπηρία πέραν της εργασίας και της απασχόλη-
σης, µε την απαλοιφή υποτιµητικών και αναχρονιστικών χαρα-
κτηρισµών του νοµοθέτη που απαντούν κατά σειρά στον Αστικό
Κώδικα, τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, τον Ποινικό Κώδικα
και τον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας. Συµφωνούµε και µε την
πρόβλεψη δικαστικού υπαλλήλου επιφορτισµένου µε την πρό-
σβαση των ατόµων µε αναπηρία στα δικαστήρια. Και, τέλος, συµ-
φωνούµε µε την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία µε ποσοστό
αναπηρίας άνω του 67% στη νοµική και συµβουλευτική βοήθεια
χωρίς εισοδηµατικά κριτήρια. Όλες αυτές τις ρυθµίσεις τις έχει
χαιρετίσει η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία, η
οποία κατέθεσε στην επιτροπή ένα άρτιο και απολύτως τεκµη-
ριωµένο υπόµνηµα. 

Θα µου επιτρέψετε στο σηµείο αυτό να κάνω µια ειδική ανα-
φορά στην Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας. Είχα την τιµή να ει-
σηγηθώ τον ν.4780, που συνέστησε την Εθνική Αρχή Προσβα-
σιµότητας. Εποµένως θεωρώ θεσµική απρέπεια -να το πω έτσι;-

το γεγονός ότι το Υπουργείο δεν απηύθυνε πρόσκληση στην εν
λόγω αρχή κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου, όπως µας
πληροφόρησε µε επιστολή που κατέθεσε στην αρµόδια επιτροπή
ο Πρόεδρός της κ. Κωνσταντίνος Στεφανίδης. Η Εθνική Αρχή
Προσβασιµότητας είναι µια σηµαντική κατάκτηση του αναπηρι-
κού κινήµατος. Είναι κρίµα η Κυβέρνηση να της επιφυλάσσει
ρόλο διακοσµητικό για νοµοθετικές πρωτοβουλίες που την αφο-
ρούν άµεσα. 

Θα ήθελα επίσης να επισηµάνω ότι το Εθνικό Σχέδιο Δράσης
για Άτοµα µε Αναπηρία καταρτίστηκε το 2020. Στον πρώτο πυ-
λώνα του, µε τίτλο «Το κράτος στην υπηρεσία του ατόµου µε
αναπηρία», είχε θέσει ως στόχο υπ’ αριθµόν τρία για το χρονο-
διάγραµµα υλοποίησης τις κωδικοποιήσεις και τις αναµορφώσεις
της νοµοθεσίας τον Ιούνιο του 2021. Σήµερα έχουµε Φεβρουάριο
του 2023, δηλαδή έχει παρέλθει πάνω από ενάµισης χρόνος, και
δεν έχουµε µια βελτίωση, µια εξέλιξη πάνω στο ζήτηµα αυτό. 

Σε ό,τι αφορά την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στη δι-
καιοσύνη, ο στόχος 16 του πρώτου πυλώνα, το χρονοδιάγραµµα
έλεγε εντός του 2022. Και εδώ πάλι υπήρξε καθυστέρηση.

Δεν αρκεί απλά ο ορισµός ενός δικαστικού υπαλλήλου, όσο
ποιοτικό κι αν είναι αυτό, µε την κατάλληλη εκπαίδευση από τη
διεύθυνση των δικαστηρίων, για να διευκολύνει την πρόσβαση
των ατόµων µε αναπηρία, αλλά πρέπει τα δικαστικά κτήρια αυτά
καθαυτά να είναι φιλικά στην πρόσβαση. Είναι γνωστό σε όλους
ότι είναι απαρχαιωµένες πια οι υλικοτεχνικές υποδοµές και δυ-
σκολεύουν την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στη δικαιο-
σύνη. Είναι χαρακτηριστικά όσα µάς περιέγραψαν κατά την
ακρόαση των φορέων τόσο ο εκπρόσωπος της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Παραπληγικών όσο και ο εκπρόσωπος της Πανελ-
λήνιας Οµοσπονδίας Κωφών ως προς τις δυσκολίες που συναντά
ένα άτοµο µε αναπηρία κατά τη συµµετοχή του σε βασικές δια-
δικασίες απονοµής της δικαιοσύνης, όπως είναι η µαρτυρική κα-
τάθεση, η ενάσκηση του καθήκοντος του ενόρκου.

Ας µας πληροφορήσει ο κύριος Υπουργός τι γίνεται µε τη χρη-
µατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης αναφορικά µε τη βελ-
τίωση της προσβασιµότητας αλλά και της κινητικότητας των
ατόµων µε αναπηρία στα δικαστικά κτήρια. Επίσης, πρέπει να
πληροφορηθεί η Εθνική Αντιπροσωπεία για το πόσα δικαστικά
κτήρια κατεγράφησαν µε προβλήµατα στην προσβασιµότητα των
ατόµων µε αναπηρία και τις πρωτοβουλίες τις σχετικές που έχει
αναλάβει η Κυβέρνηση. 

Θα µου επιτρέψετε, τελειώνοντας, να καταθέσω και δύο προ-
τάσεις. Πρώτα από όλα, η νοµική βοήθεια του άρθρου 23 να επε-
κταθεί και στους αναγνωρισµένους πρόσφυγες µε αναπηρία άνω
του 67% και το ίδιο να γίνει και µε τη συµβουλευτική βοήθεια του
άρθρου 24. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Κα-
µίνη, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αναστασία - Αικατερίνη Αλεξοπούλου,
Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας συµ-
φωνούµε -πιστεύω- ότι τα θέµατα των συνανθρώπων µας µε ανα-
πηρίες θα έπρεπε εδώ και πολλά χρόνια να έχουν τεθεί και
συστηµατοποιηθεί σε ένα νέο πλαίσιο από το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, ένα Υπουργείο το οποίο είχε δείξει, δυστυχώς, επί µονί-
µου βάσεως αυτό που λέµε «θεσµική αδράνεια» ως προς τα
δικαιώµατα και τα εγγενή προβλήµατα των ΑΜΕΑ. Με το παρόν
νοµοσχέδιο βγαίνει, επιτέλους, από την ακινησία αυτή και αυτό
δίνει την ευκαιρία για περαιτέρω βελτιώσεις, διορθώσεις, αλλά
και καινοτοµίες σε ό,τι αφορά τους συµπολίτες µας µε αναπηρίες
και το θεσµικό και διοικητικό και κοινωνικό τους πλαίσιο. Επι-
τρέψτε µου, λοιπόν, να επισηµάνω ορισµένα τέτοια σηµεία,
πάντα µε έγνοια και προς όφελος των συνανθρώπων µας που
ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Ως Ελληνική Λύση αναρωτηθήκαµε εύλογα ένα πράγµα: Γιατί
έπρεπε να φτάσουµε σε προεκλογική περίοδο, προκειµένου να
φέρει η Κυβέρνηση αυτό το σηµαντικό σχέδιο νόµου; Δεν ήταν
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τα ζητήµατα των ΑΜΕΑ κατεπείγοντος χαρακτήρα για το αρµό-
διο Υπουργείο; Δεν έπρεπε να έρθει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο πολύ
νωρίτερα, ώστε να έχουµε και την άνεση χρόνου για να συζητή-
σουµε και να διαβουλευτούµε; 

Το έχουµε ξαναπεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι νοµο-
σχέδια για τόσο κρίσιµα θέµατα της τελευταίας στιγµής φανε-
ρώνουν ενδεχοµένως άλλα πράγµατα και στοχεύσεις. Η θέση
της Ελληνικής Λύσης είναι πως η διασφάλιση σε όλες τις εκφάν-
σεις της ζωής της ίσης µεταχείρισης όλων των πολιτών είναι αυ-
τονόητη και στο πρόγραµµά µας αφιερώνουµε -είµαστε, νοµίζω,
το µόνο κόµµα που το κάνει αυτό- πάρα πολλές σελίδες µε προ-
τάσεις για τα ΑΜΕΑ. Όµως, διαπιστώνουµε πως ποτέ στην πραγ-
µατικότητα οι ανάπηροι συµπολίτες µας δεν είχαν αυτή την ίση
µεταχείριση ούτε καν επί του λεγόµενου «επιτελικού κράτους»
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Όπως αναφέραµε, λοιπόν, ως Ελληνική Λύση, οι διατάξεις του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου δεν αρκούν από µόνες τους για να
αλλάξει η κατάσταση προς το καλύτερο, ενώ τα όποια βήµατα
έχουν γίνει είναι αποσπασµατικά. Χρειάζεται, συνεπώς, κάτι πιο
ολοκληρωµένο. Εξάλλου, πρέπει όλα όσα προβλέπει ο νόµος να
εφαρµόζονται και στην πράξη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Και διερωτώµαι: Αυτά που αναφέρονται στο άρθρο 3 παρά-
γραφος 2 περί κοινωνικής προστασίας, κοινωνικής ασφάλισης,
υγειονοµικής περίθαλψης, κοινωνικών παροχών και φορολογικών
διευκολύνσεων των ΑΜΕΑ αποτελούν την κυβερνητική πολιτική
της Νέας Δηµοκρατίας ή µήπως συµβαίνει το αντίθετο; Πόσες
και πόσες φορές δεν φέραµε στη Βουλή εµείς της Ελληνικής
Λύσης σηµαντικά προβλήµατα και δυσκολίες των ατόµων µε ανα-
πηρίες σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση των µαθητών ΑΜΕΑ ή για
την προσβασιµότητα τους, αλλά δεν έγινε απολύτως τίποτα. 

Και για να πάµε ακόµα παρακάτω, θα έπρεπε το όλο αυτό νέο
πλαίσιο που υποτίθεται πως διαµορφώνει το σχέδιο νόµου να συ-
νοδεύεται από έµπρακτα άµεσα µέτρα, όπως, για παράδειγµα,
από ενίσχυση αριθµητική και ποιοτική του προσωπικού για την
υποβοήθηση πρόσβασης των ΑΜΕΑ στα δικαστήρια -και όχι
µόνο- ή τη σηµαντική βελτίωση των υλικών και τεχνικών υποδο-
µών, έτσι ώστε η πρόσβαση των ανθρώπων αυτών παντού να
αποτελεί πια γεγονός και όχι απλά έναν αόριστο στόχο. Άραγε,
έχουν όλα τα δικαστήρια ράµπες που να δουλεύουν; Αν δεν γί-
νουν όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, κανένα νοµοσχέδιο, σε όσο θε-
τική κατεύθυνση κι αν κινείται, δεν πρόκειται να αλλάξει τίποτα
προς το βέλτιστο. 

Αυτά όλα τα λέω, επειδή τόσα χρόνια δεν είχε γίνει καν η αυ-
τονόητη καταγραφή των δικαστικών κτηρίων σχετικά µε την προ-
σβασιµότητά τους στα ΑΜΕΑ. Επίσης, χρόνια και χρόνια ακούµε
για πλήρωση θέσεων νοµικών από δικηγόρους µε αναπηρία,
αλλά στην πράξη τίποτα. Κι ακόµα, δόθηκαν παλαιότερα υποσχέ-
σεις για ειδικά σεµινάρια και µαθήµατα στην Εθνική Σχολή Δικα-
στών αναφορικά µε τα δικαιώµατα των ΑΜΕΑ, προκειµένου αυτά
να ενσωµατωθούν στον νοµικό µας πολιτισµό. Ακόµα τα περιµέ-
νει η Εθνική Σχολή Δικαστών! Αλήθεια, άραγε, έχετε προσλάβει
ανθρώπους που µιλούν και τη νοηµατική; 

Τώρα έδωσε η Κυβέρνηση, βέβαια, ρητή υπόσχεση ότι τα πα-
ραπάνω θα υλοποιηθούν σε εύθετο χρόνο. Αποµένει, βέβαια, να
τα δούµε και εν τοις πράγµασι. 

Γιατί, αλήθεια, κόψατε τους παραπληγικούς από τη «Βοήθεια
στο Σπίτι»; 

Επίσης, να τονίσω εδώ κάτι που ίσως δεν φαίνεται εκ πρώτης
όψεως σπουδαίο, αλλά όλοι οι ειδικοί θεωρούν ότι είναι κοµβικής
τελικά σηµασίας ως προς την αντιµετώπιση των ΑΜΕΑ και από
την κοινωνία και από την πολιτεία. Βλέπουµε στο σχέδιο νόµου
τη συνεχή αναφορά σε χρόνιες παθήσεις. Νοµικά αλλά και πρα-
κτικά ο ορθός όρος είναι «χρόνιες παθήσεις» και όχι «χρόνιες
ασθένειες», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτός ο όρος έχει επι-
κρατήσει στην ελληνική νοµολογία αλλά και στην ιατρική ορολο-
γία, οπότε καλό είναι να γίνει πλέον ευρεία η χρήση του, προς
αποφυγή λαθών στην αντίληψή µας για το τι είναι τα ΑΜΕΑ και
ποιες είναι οι πραγµατικές τους ανάγκες. 

Έχω αρκετές φορές αναφερθεί στο παρελθόν ότι η στάση

όλων µας προς τους ανθρώπους µε αναπηρίες πρέπει να αλλάξει
άρδην και τα άτοµα αυτά να θεωρούνται όχι άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, όπως συνέβαινε άλλοτε, αλλά άτοµα µε ιδιαίτερες ικα-
νότητες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Υψηλάντης εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο γίνεται ακόµα ένα σηµαντικό
βήµα για τον εκσυγχρονισµό και την καλή λειτουργία της δικαιο-
σύνης στη χώρα µας, αλλά ταυτόχρονα προάγεται η κουλτούρα
ισότητας και σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και προ-
ωθείται η δικαιωµατική προσέγγιση της αναπηρίας στην ελληνική
κοινωνία.

Απώτερος στόχος είναι η ευαισθητοποίηση της κοινωνίας µας,
αλλά και των δηµοσίων φορέων και αρχών της χώρας σχετικά µε
τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία και η υιοθέτηση της συµ-
περιληπτικής γλώσσας, δηλαδή ενός τρόπου έκφρασης που να
µη στιγµατίζει συγκεκριµένα ανθρώπινα χαρακτηριστικά µε βάση
στερεότυπα, αλλά να τα αντιµετωπίζει ως στοιχεία της ανθρώπι-
νης ποικιλοµορφίας που γίνονται σεβαστά. Έτσι απαλείφονται
υποτιµητικές και στερεοτυπικές εκφράσεις για άτοµα µε αναπη-
ρία στα βασικά νοµοθετήµατα και εναρµονίζεται µε τη Σύµβαση
για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία, που κυρώθηκε µε
τον ν.4074/2012, και λαµβάνεται µέριµνα για την άµεση και απο-
τελεσµατική πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στον χώρο της
δικαιοσύνης.

Προβλέπεται δικαστικός υπάλληλος στα δικαστήρια και στις δι-
καστικές υπηρεσίες της χώρας αρµόδιος για ζητήµατα πρόσβα-
σης των ατόµων µε αναπηρία και στην απευθείας συµπερίληψη
των πολιτών µε αναπηρία στους δικαιούχους της παροχής νοµικής
βοήθειας. Η αρχή της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως αναπηρίας
ή χρόνιας πάθησης, όπως προβλέπεται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 3 του ν.4443/2016, για τους τοµείς της εργασίας και της
απασχόλησης συµπεριλαµβάνει πλέον την κοινωνική ασφάλιση και
υγειονοµική περίθαλψη, τις κοινωνικές παροχές και φορολογικές
διευκολύνσεις, την εκπαίδευση και την πρόσβαση στη διάθεση και
παροχή αγαθών και υπηρεσιών που διατίθενται συναλλακτικά στο
κοινό, συµπεριλαµβανοµένης και της στέγης.

Γίνεται ρητή πρόβλεψη ότι µε προεδρικό διάταγµα µετά από
πρόταση του Υπουργού Επικρατείας που είναι αρµόδιος για τον
συντονιστικό µηχανισµό και τα δικαιώµατα των ατόµων µε ανα-
πηρία και προβλέπεται στο άρθρο 69 του ν.4488/2017, καθώς
επίσης των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, Υγείας και Δικαιοσύνης και κατά περίπτωση και κάθε
άλλου Υπουργού θα εξειδικεύονται τα αναγκαία µέτρα για την
εφαρµογή της ρύθµισης που προανέφερα. 

Αντικαθίστανται στην ελληνική νοµοθεσία όροι αναχρονιστικοί,
που η χρήση τους είναι προσβλητική και υποτιµητική, που προ-
ωθούν ετικέτες, εκφράσεις που προέρχονται από το ιατρικό µον-
τέλο και δεν συνάδουν µε τη δικαιωµατική προσέγγιση της
αναπηρίας. Έτσι ο όρος «κωφάλαλος» αντικαθίσταται µε τις λέ-
ξεις «µη οµιλούντες κωφοί», εκφράσεις όπως «πάσχοντος» και
«πάσχει από», µε ορολογία που δίνει έµφαση στο ίδιο το άτοµο
και όχι στην αναπηρία. Ο όρος πλέον «κωφός», «πρόσωπο µε σο-
βαρή αναπηρία λόγου» και, όταν µιλάµε, αναφερόµαστε για το
«πάσχει από» µε τη λέξη «έχει».

Με ρητή διάταξη προβλέπεται ότι στους δικαιούχους νοµικής
βοηθείας χωρίς εισοδηµατικά όρια και περιορισµούς εντάσσον-
ται και οι πολίτες µε ποσοστό αναπηρίας 67% και άνω, καθώς
επίσης σε αυτούς συµπεριλαµβάνεται και συµβουλευτική βοή-
θεια σε ποινικές υποθέσεις.

Εάν τα δούµε όλα αυτά πέρα από το γράµµα του νόµου, κύριε
Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, εµείς, πολύ απλά, οι πολίτες, είναι -
πέρα από τη σηµειολογική και την έντονη ανθρώπινη απόφαση
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βάσει και των κανόνων των διεθνών του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών- και µια µεγάλη βοήθεια σε όλα αυτά τα άτοµα. Το κράτος
πλέον µεριµνά και για αυτούς ακόµα και στον χώρο της δικαιο-
σύνης. Είναι ένα τεράστιο βήµα, το οποίο θα έπρεπε όλη η Βουλή
να το χειροκροτήσει και να το ψηφίσει. Μάλιστα βλέπουµε ότι
περαιτέρω διευκόλυνση της πρόσβασής τους προβλέπεται µε
αυτεπάγγελτο διορισµό δικηγόρων, όποτε και όπου χρειάζεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο απο-
τελεί ακόµα ένα σπουδαίο βήµα -ακριβώς όπως έλεγα και πριν-
της ελληνικής έννοµης τάξης στην αξιοπρεπή και ισότιµη λει-
τουργία στην κοινωνία µας των συνανθρώπων µας µε αναπηρία.
Υιοθετείται έτσι και µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο η Διεθνής
Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα αυτά των Ατό-
µων µε Αναπηρία, που αποτελεί το πρώτο νοµικά δεσµευτικό διε-
θνές κείµενο για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, που κυρώνεται στη
χώρα µας µε τον ν.4074/2012. Ακολουθούµε τις πέντε βασικές
αρχές, δηλαδή έµφαση στο άτοµο και όχι στην αναπηρία, απο-
φυγή χρήσης ετικετών και στερεοτύπων, µη χρήση συγκαταβα-
τικών ευφηµισµών, η αναπηρία δεν είναι ασθένεια, πρόβληµα,
χρήση ορθής γλώσσας όχι µόνο στον γραπτό λόγο, αλλά και
στον προφορικό και ανεπίσηµο λόγο.

Οι πρωτοβουλίες αυτές θα έπρεπε να ενώνουν όλες τις παρα-
τάξεις του Κοινοβουλίου µας, αφού σηµατοδοτούν σπουδαία βή-
µατα µπροστά και έχουν να κάνουν µε επιλογές καθαρά µε
επίκεντρο τον άνθρωπο. Είναι επιλογές που διασφαλίζουν την
απρόσκοπτη και πλήρη συµµετοχή των ατόµων µε αναπηρία στην
οικονοµική και κοινωνική ζωή, ενισχύουν τα δικαιώµατα των ατό-
µων αυτών προς την κατεύθυνση της διασφάλισης της αποτελε-
σµατικής πρόσβασής τους στη δικαιοσύνη και καταπολεµούν τα
στερεότυπα και τις προκαταλήψεις, µε απώτερο στόχο την προ-
αγωγή θετικών αντιλήψεων και κοινωνικής ευαισθητοποίησης για
τα άτοµα µε αναπηρία.

Με τα δεδοµένα αυτά και µε τη δυναµική κυρίως της λογικής
και του καθήκοντος, δηλώνω ότι υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χατζηβασιλείου εκ µέρους της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο του οποίου η υπερψήφιση θεωρείται αυτονόητη από τη
συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών. Η ισότιµη πρόσβαση των
συµπολιτών µας µε αναπηρία είναι ένα µείζον ζήτηµα, το οποίο
έχει απασχολήσει προφανώς όλες τις κυβερνήσεις. Γι’ αυτό και
σήµερα ως το τέλος της συνεδρίασης ελπίζω όλες οι δυνάµεις
της Αντιπολίτευσης να επιδείξουν και υπευθυνότητα αλλά και -
κυρίως- ενότητα.

Άκουσα, λοιπόν, από το πρωί από τον ΣΥΡΙΖΑ αναφορές για
δήθεν νεοφιλελεύθερες πολιτικές της Κυβέρνησης για τα άτοµα
µε αναπηρία. Πραγµατικά δεν θυµάµαι καµµία εµβληµατική πα-
ρέµβαση του ΣΥΡΙΖΑ στον τοµέα των ατόµων µε αναπηρία όσο
κυβερνούσε. Μην κάνετε, λοιπόν, φίλες και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, σαν
να µην κυβερνήσατε ποτέ και µην προσποιήστε σαν να µην έγινε
τίποτα από την Κυβέρνηση αυτή. Το εθνικό σχέδιο δράσης έχει
οριζόντιες δράσεις και κυρίως µετρήσιµα αποτελέσµατα για
κάθε τοµέα.

Από τη θητεία µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Προ-
έδρου στην Ειδική Επιτροπή για την Αναπηρία της Κοινοβουλευ-
τικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης έχω δυστυχώς
την πεποίθηση ότι η στάση των κοινωνιών απέναντι στους πολί-
τες µε αναπηρία αποτελεί ένδειξη πολιτισµού και κυρίως ένδειξη
δηµοκρατικότητας. Ογδόντα επτά εκατοµµύρια Ευρωπαίοι πολί-
τες, δηλαδή ένας στους τέσσερις, έχουν κάποια µορφή αναπη-
ρίας, ενώ και στη χώρα µας το ποσοστό αυτό κινείται περίπου
στο 24%. Το πρόβληµα, λοιπόν, εντοπίζεται στο γεγονός ότι ένα
στα δύο άτοµα µε αναπηρία νιώθει -και το νιώθει δικαίως- ότι υφί-
σταται σοβαρές διακρίσεις.

Επιπλέον, τα άτοµα µε αναπηρία στην Ευρώπη είναι 50% πι-

θανότερο να αντιµετωπίζουν κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικού απο-
κλεισµού. Άρα, λοιπόν, αποτελεί αδήριτη ανάγκη η στήριξη
αυτών των συµπολιτών µας και χαίροµαι που η σηµερινή Κυβέρ-
νηση, ήδη από το 2009, έχει αναλάβει πολλές σηµαντικές πρω-
τοβουλίες για τη διαχείριση αυτών των προβληµάτων.

Από την αρχή, λοιπόν, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
βρίσκεται δίπλα στα άτοµα µε αναπηρία. Ήδη -όπως ανέφερα
και πριν- ολοκληρώθηκε η κατάρτιση του εθνικού σχεδίου δρά-
σης, ένα ολιστικό σχέδιο, που θέτει ξεκάθαρους και συγκεκριµέ-
νους στόχους.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, επιλύεται µια σειρά από
πολύ σηµαντικά ζητήµατα. Ξεκινώ µε την αρχή της ίσης µεταχεί-
ρισης. Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση πολύ σωστά υλοποιεί ένα
πάγιο αίτηµα του αναπηρικού κινήµατος. Εξίσου σηµαντική είναι
και η εξάλειψη αναχρονιστικών όρων. Μεγάλωσα µε άτοµα µε
αναπηρίες στο περιβάλλον µου και οι υποτιµητικές εκφράσεις
πραγµατικά δεν έχουν καµµία θέση ούτε στην καθηµερινή επαφή
µε τους συνανθρώπους µας µε αναπηρία και φυσικά ούτε στην
ελληνική νοµοθεσία. 

Αυτές οι αλλαγές που φέρνει το νοµοσχέδιο δεν είναι µόνο
συµβολικές, αλλά είναι πυρηνικά ουσιαστικές. Άλλωστε, πώς
µπορούµε, φίλες και φίλοι συνάδελφοι, να ζητάµε από την κοι-
νωνία να βελτιώσει, όπως οφείλει, τη συµπεριφορά της απέναντι
στους συγκεκριµένους συµπολίτες µας, όταν το ίδιο το κράτος
σταθερά αναπαράγει λανθασµένα και αναχρονιστικά στερεό-
τυπα; Εµείς, λοιπόν, σήµερα αναλαµβάνουµε αυτή την πολύ ση-
µαντική πρωτοβουλία.

Επιπλέον, είναι εξίσου σηµαντικό το γεγονός ότι το νοµοσχέ-
διο αυτό δίνει και πρακτικές λύσεις σε µια σειρά από καθηµερινά
προβλήµατα. Θα ήθελα να ευχαριστήσω και τον κ. Τσιάρα και
τον κ. Κώτσηρα, που από την πρώτη στιγµή ανταποκρίθηκαν θε-
τικά στο κάλεσµα πολλών Βουλευτών για την καταγραφή της κα-
τάστασης προσβασιµότητας στα διάφορα δικαστικά κτήρια της
χώρας και φυσικά την επιτόπου βελτίωσή της, όπου ήταν εφικτό. 

Να θυµίσουµε ότι επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ δεν υπήρχε καµµία ολο-
κληρωµένη εικόνα για το ποια δικαστική υπηρεσία στη χώρα είναι
προσβάσιµη και ποια δεν είναι. 

Ειδικά ο ορισµός ενός εντεταλµένου υπαλλήλου για την εξυ-
πηρέτηση και την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία αποτελεί
µια σηµαντική κίνηση. Επιτέλους, δεν είναι αόρατοι αυτοί οι συµ-
πολίτες µας και η παρουσία αυτού του υπαλλήλου αποτελεί την
ελάχιστη ένδειξη σεβασµού απέναντι σε οποιονδήποτε πολίτη µε
κινητική δυσκολία ψάχνει να βρει το δίκιο του από την ελληνική
δικαιοσύνη. 

Επίσης, είναι πολύ σηµαντική η διεύρυνση των δικαιούχων νο-
µικής βοήθειας. Είναι µια κίνηση η οποία θα λύσει δεκάδες προ-
βλήµατα για τους ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο διευκολύνει σε σηµαντικό βαθµό την κα-
θηµερινότητα των συµπολιτών µας µε αναπηρίες. Είναι ελάχιστη
υποχρέωση του νοµοθέτη η στήριξη τέτοιων αξιέπαινων πρωτο-
βουλιών. Χωρίς ελεύθερη προσβασιµότητα σε οποιαδήποτε
δοµή, σε οποιοδήποτε κτήριο, όλα τα υπόλοιπα ατοµικά δικαιώ-
µατα ουσιαστικά ακυρώνονται στην πράξη. Αυτή η Κυβέρνηση
βάζει αυτούς τους πολίτες στο κέντρο του ενδιαφέροντός της. 

Καλώ, λοιπόν, σήµερα όλες τις πολιτικές δυνάµεις της Βουλής
να στηρίξουν ευθαρσώς αυτό το νοµοθέτηµα. Ο ΣΥΡΙΖΑ -ναι, το
ξέρουµε- επιµένει στην αποχή από τις ψηφοφορίες, όµως αν σή-
µερα έκανε µία εξαίρεση ανθρωπιάς, θα έστελνε ένα σηµαντικό
µήνυµα στην ελληνική κοινωνία. Ο σεβασµός στη διαφορετικό-
τητα πρέπει να υπερτερεί του όποιου κοµµατικού συµφέροντος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η υπό κρίση νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση, που είναι η διασφά-
λιση της ίσης µεταχείρισης των ατόµων µε αναπηρία στα πεδία
της κοινωνικής ασφάλισης και της πρόσβασής τους στα δικαστή-
ρια, στη δικαιοσύνη. 
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Όµως, αυτά δεν ολοκληρώνονται και πάντως έρχονται σε αν-
τίθεση µε την πραγµατικότητα που βιώνουν τα άτοµα µε αναπη-
ρία στην καθηµερινότητά τους, αλλά και µε την άτολµη, ακόµη
και άδικη για τα ΑΜΕΑ, κυβερνητική πολιτική των τελευταίων
χρόνων. 

Ας υποµνηστεί ότι η σηµερινή Κυβέρνηση περιέκοψε τις συν-
τάξεις χηρείας σε ανάπηρα τέκνα και ζητά χιλιάδες ευρώ από
άτοµα µε αναπηρία µε χαµηλά εισοδήµατα ως αχρεωστήτως κα-
ταβληθέντα. Εµπόδια και απαράδεκτη συµπεριφορά υφίστανται
τα άτοµα αυτά και στις Επιτροπές Πιστοποίησης Αναπηρίας,
όσον αφορά τις µη αναστρέψιµες παθήσεις, µε αποτέλεσµα να
παραµένουν, λόγω επανεξετάσεων και καθυστερήσεων, χωρίς
εισόδηµα επί µήνες, προσπαθώντας να βγουν από τον φαύλο
κύκλο της γραφειοκρατίας, αλλά και ως προς την άνωθεν
άσκηση πιέσεων για τη µείωση των ποσοστών αναπηρίας. 

Ακόµη και ως προς τις φορολογικές διευκολύνσεις υπάρχουν
προβλήµατα και εµπόδια. Το θεσµικό πλαίσιο εµποδίζει, δεν δι-
ευκολύνει τα άτοµα µε αναπηρία να ζουν και να κινούνται µε αξιο-
πρέπεια.

Αλλά και στον τοµέα της εκπαίδευσης δεν έχει υπάρξει η απα-
ραίτητη µέριµνα για τα ειδικά σχολεία ούτε ως προς τη στελέ-
χωσή τους και, επιπλέον ούτε ως προς τις απαραίτητες
παρεµβάσεις για την απρόσκοπτη πρόσβαση όλων των παιδιών
που το έχουν ανάγκη, όπως παραδείγµατος χάριν τα παιδιά από
αποµακρυσµένες και δυσπρόσιτες περιοχές που ουσιαστικά
αποκλείονται από την ειδική εκπαίδευση, αφού δεν έχει προβλε-
φθεί τρόπος µετακίνησής τους.

Με το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου και µετά την προβλεπόµενη έκ-
δοση προεδρικού διατάγµατος κατοχυρώνεται η αρχή της ίσης
µεταχείρισης ανεξαρτήτως φυλής, χρώµατος, εθνικής ή εθνοτικής
καταγωγής, γενεαλογικών καταβολών, αναπηρίας ή χρόνιας πά-
θησης σε όλα τα πρόσωπα στον δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα,
στα πεδία της κοινωνικής προστασίας, συµπεριλαµβανοµένης της
κοινωνικής ασφάλισης και της υγειονοµικής περίθαλψης, των κοι-
νωνικών παροχών και των φορολογικών διευκολύνσεων και των
πλεονεκτηµάτων, στην εκπαίδευση, την πρόσβαση διάθεση και πα-
ροχή αγαθών και υπηρεσιών που διατίθενται στο κοινό, συµπερι-
λαµβανοµένης της στέγης. Πρόκειται για ρύθµιση αναµφισβήτητα
θετική.

Όµως, η προϋπόθεση έκδοσης προεδρικού διατάγµατος για
την εφαρµογή αυτών των ρυθµίσεων δυσχεραίνει τα πράγµατα ή
µάλλον αναιρεί τη θετική ρύθµιση, αφού εκ των πραγµάτων και
ουσιαστικά ο νόµος θα µείνει ανεφάρµοστος µέχρι την έκδοση του
προεδρικού διατάγµατος.

Φοβάµαι ότι η υπό κρίση νοµοθετική πρωτοβουλία είναι ένα
προεκλογικό πυροτέχνηµα της Κυβέρνησης. Η όποια εξαγγελία
για ισότητα στη µεταχείριση ατόµων µε αναπηρία εντάσσεται στον
ορυµαγδό ρυθµίσεων, εξαγγελιών και υποσχέσεων που γίνονται
εν όψει εκλογών –«δώσε και µένα, µπάρµπα»- αφού τα πράγµατα
είναι δύσκολα πλέον για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
για το κυβερνών κόµµα, που αντιµετωπίζει το φάσµα της ήττας,
όπως προσδοκούµε βάσιµα ότι θα συµβεί.

Αυτό που πρέπει να γίνει είναι να προστεθούν συγκεκριµένες
δράσεις για την άµεση υλοποίηση πολιτικών που θα διασφαλίσουν
την ίση µεταχείριση των ατόµων µε αναπηρία σε όλα τα πεδία.

Στο νοµοσχέδιο προβλέπονται µέτρα για την ανεµπόδιστη πρό-
σβαση στη δικαιοσύνη των ατόµων µε αναπηρία, ειδικότερα µε την
επέκταση του θεσµού της νοµικής βοήθειας και τον ορισµό ενός
δικαστικού υπαλλήλου ως υπεύθυνου για ζητήµατα πρόσβασης
των ατόµων αυτών στη δικαιοσύνη.

Όµως, υπάρχει ένα σοβαρότατο πρόβληµα στα δικαστήρια,
λόγω της έλλειψης προσωπικού, ειδικά δικαστικών υπαλλήλων,
οπότε για να υλοποιηθεί η συγκεκριµένη πρόβλεψη θα χρειαστούν
άµεσες προσλήψεις δικαστικών υπαλλήλων, διαδικασία η οποία
δεν προβλέπεται και πάντως δεν πραγµατοποιείται και είναι χρο-
νοβόρα.

Επιπλέον, ο δικαστικός υπάλληλος που θα ασχολείται µε τα ζη-
τήµατα πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία στη δικαιοσύνη θα
πρέπει να λάβει ειδική εκπαίδευση, καθώς θα απαιτηθούν ειδικές
γνώσεις, κάτι που δεν προβλέπεται από τις υπό συζήτηση ρυθµί-
σεις.

Όσον αφορά τον θεσµό της νοµικής βοήθειας, αντιµετωπίζον-
ται σοβαρά προβλήµατα που σχετίζονται µε την πρόσβαση των
πολιτών αυτών στη νοµική βοήθεια, αλλά και µε τον χρόνο κατα-
βολής της αποζηµίωσης στους δικηγόρους. Φοβάµαι ότι αντί να
αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα, προστίθεται άλλος ένας φόρ-
τος στον συγκεκριµένο θεσµό, ο οποίος, όµως, στην ουσία πα-
ραµένει ανενεργός.

Γενικά η πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στη δικαιοσύνη
είναι θεµελιώδες δικαίωµα και πρέπει να γίνουν όλα τα απαραί-
τητα βήµατα προς την κατεύθυνση της διασφάλισής του. Εκτός
από τις προβλέψεις που υπάρχουν, πρέπει να γίνουν βήµατα για
την ουσιαστική προσβασιµότητα των ατόµων αυτών στους χώ-
ρους απονοµής δικαιοσύνης, αλλά και την απρόσκοπτη συµµε-
τοχή τους στις σχετικές διαδικασίες.

Πρέπει να διασφαλιστεί η παροχή υπηρεσιών νοηµατικής στις
δίκες, αλλά και η χρήση της τεχνολογίας προς αυτή την κατεύ-
θυνση.

Υπό τις σηµερινές συνθήκες φτωχοποίησης της κοινωνίας
είναι απαραίτητη και η αύξηση των αναπηρικών επιδοµάτων και
γενικότερα η ουσιαστική στήριξη των οικογενειών των ατόµων
µε αναπηρία µε υποδοµές, η καλύτερη πρόσβαση των παιδιών
στα σχολεία, οι εντατικοί έλεγχοι στις κλειστές δοµές, η µείωση
της γραφειοκρατίας για τις συντάξεις αναπηρίας, οι ίσες ευκαι-
ρίες συµµετοχής στην κοινωνική ζωή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική για τα άτοµα µε ανα-
πηρία αποτελεί παράµετρο του συνταγµατικά κατοχυρωµένου
κοινωνικού κράτους. Το ερώτηµα που τίθεται είναι, αν το σχετικό
θεσµικό πλαίσιο εφαρµόζεται ή µπορεί να εφαρµοστεί, διότι πολ-
λές φορές υπάρχει απόσταση -όχι µόνο χρονική- της ψήφισης
ενός νοµοσχεδίου και της εφαρµογής του. Φοβάµαι ότι αυτό θα
συµβεί και µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Και θα δώσω, τώρα, τον λόγο στον Υπουργό Επικρατείας, τον
κ. Γεραπετρίτη, για δέκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα ανακοινώσετε την ηµεροµηνία
των εκλογών;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το 2024! Τώρα που δεν
ψηφίζετε, θα τις πάµε το 2024 τις εκλογές!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αφού
βλέπετε, το διασκεδάζει η παράταξη…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ο λαός δεν το διασκεδάζει!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σωστά,

αυτό θα το κρίνει ο λαός στο τέλος της ηµέρας.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα πρώτα από όλα να εκ-

φράσω την οδύνη και τον σπαραγµό µου για τον αδόκητο θάνατο
των δύο Βουλευτών µας, του Μανούσου Βολουδάκη και του συµ-
πατριώτη µου, του Νεκτάριου Σαντορινιού. Είναι µία πολύ µε-
γάλη απώλεια για το Κοινοβούλιο η οποία µας σόκαρε όλους. Η
πολιτική τους παρακαταθήκη θα παραµένει για να µας φωτίζει.

Είναι µία ηµέρα υπερηφάνειας σήµερα –θεωρώ- για το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, για τη Βουλή των Ελλήνων. Είναι µία ηµέρα
υπερηφάνειας, διότι αποκαθίσταται µία νοµική κατάσταση η
οποία δεν ανταποκρινόταν όχι µόνο στα πράγµατα, αλλά στο
αξιακό µας σύστηµα συνολικά. Και τούτο διότι η πραγµατικότητα
η οποία τρέχει µε ραγδαίους ρυθµούς προηγείται πολλές φορές
σε σχέση µε το κανονιστικό µέρος των θεσµών και υπάρχει µία
χρονική υστέρηση στους θεσµούς να µπορέσουν να προσαρµο-
στούν σε αυτή την πραγµατικότητα, µε αποτέλεσµα να παραµέ-
νουν διατάξεις, όροι, σηµεία, σύµβολα, τα οποία είναι όχι απλά
εκτός σηµερινής πραγµατικότητας, αλλά είναι και πραγµατική
ντροπή για την έννοµη τάξη.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο ακριβώς κατατείνει στο να αποκατα-
στήσει αυτή την ασυµβατότητα µεταξύ δικαιοκρατίας, πραγµα-
τικότητας και θεσµών, εισάγοντας στην έννοµη τάξη το αληθές
νόηµα αυτού το οποίο ονοµάζουµε «κράτος δικαίου».

Ήθελα να πω ότι η τροποποίηση των όρων δεν είναι µία απλή
διαδικαστική παρέµβαση η οποία επισπεύσθηκε από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης. Η αποκατάσταση της ορολογίας δεν είναι
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απλά τύπος, είναι ουσία. Και τούτο διότι ο τύπος, η ορολογία σε
πολλές περιπτώσεις διαιωνίζει στερεότυπα, δηµιουργεί τεράστια
ζητήµατα δευτερογενών ανισοτήτων και προάγει ένα µοντέλο
υποταγής και υστέρησης το οποίο δεν ταιριάζει σε µία σύγχρονη
συµπεριληπτική κοινωνία. Γι’ αυτό τον λόγο, αισθάνοµαι σήµερα
υπερήφανος για αυτή την πρωτοβουλία, που µπορεί να µην αλ-
λάζει ριζικά την καθηµερινότητα των ατόµων µε αναπηρία, αλλά-
ζει, όµως, την πρόσληψη συνολικά των ατόµων µε αναπηρία στην
κοινωνία και είναι ένα χρέος της πολιτείας απέναντι στα άτοµα
µε αναπηρία.

Δίπλα σε αυτό, µία πολύ σηµαντική διάταξη στην οποία ειδικά
θα ήθελα να αναφερθώ: Είναι η διάταξη η οποία επεκτείνει την
αρχή της ισότητας σε όλα τα πεδία πέραν από τον χώρο της ερ-
γασίας. Ουσιαστική ισότητα για τα άτοµα µε αναπηρία σε όλα τα
πεδία της ανθρώπινης, της κοινωνικής συνύπαρξης: Είναι ένα αί-
τηµα το οποίο εκπηγάζει από το ίδιο το αναπηρικό κίνηµα και
ήταν µια πάγια και πάρα πολύ δικαιολογηµένη -θα µου επιτρέ-
ψετε τον όρο- απαίτηση του αναπηρικού κινήµατος και ήταν µία
οφειλόµενη -αν και υπερήµερη- πράξη εκ µέρους της πολιτείας,
διότι η ισότητα δεν µπορεί να παραµένει µόνο σε αφηρηµένες
εξαγγελίες, αλλά πρέπει να αποτυπώνεται και στο ίδιο το κείµενο
του νόµου.

Οι προηγούµενες προσπάθειες οι οποίες υπήρξαν για να δια-
µορφωθεί το πλαίσιο της καθολικής ισότητας των ατόµων µε
αναπηρία σε όλες τις εκφάνσεις της ανθρώπινης συνύπαρξης
δεν είχαν το απαιτούµενο αποτέλεσµα. Τόσο το άρθρο 24 του
ν.4443/2016, που έφερε περιορισµένα στον χώρο εργασίας την
ισότητα των ατόµων µε αναπηρία, όσο και η µεταγενέστερη ρύθ-
µιση, το άρθρο 74 του ν.4488/2017, η οποία δηµιούργησε ένα
χρονικό πλαίσιο για την επέκταση της ισότητας που, δυστυχώς,
δεν τηρήθηκε, ουσιαστικά διαιώνιζαν αυτό το πρόβληµα από
φόβο ή για άλλους λόγους πολιτικής -αν θέλετε- σκοπιµότητας,
που, όµως, δεν συνάδουν σε αυτό το πλαίσιο της δικαιοκρατίας
µας.

Με τη σηµερινή διάταξη επεκτείνεται η αρχή της ισότητας σε
όλους τους αναπήρους, σε όλα τα άτοµα µε αναπηρία σε όλους
τους χώρους της δικιάς τους δράσης. Και µάλιστα, µε προεδρικό
διάταγµα, το οποίο προβλέπεται να εκδοθεί, όχι µόνο διατυπώνε-
ται αρνητικά η πρόληψη οποιασδήποτε διάκρισης σε βάρος των
ατόµων µε αναπηρία, αλλά καθιερώνεται επιπλέον η υποχρέωση
της πολιτείας µε θετικές δράσεις να καλλιεργεί αυτό το πρότυπο
ισότητας, έτσι ώστε να µην παραµένουµε µόνο σε µία λογική µη
παρέµβασης του κράτους σε ένα δικαίωµα το οποίο είναι αµυν-
τικό, αλλά να βγαίνουµε επίσης µε θετική υποχρέωση του κράτους
για να διαµορφωθεί το πλαίσιο εκείνο το οποίο θα ενθαρρύνει την
ουσιαστική, την πραγµατική ισότητα των ατόµων µε αναπηρία
στην κοινωνική, στην οικονοµική, στην πολιτική ζωή του τόπου.

Η επέκταση αυτή της αρχής της ισότητας αποτέλεσε και σύ-
σταση προς την ελληνική πολιτεία εκ µέρους του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών. Όλο το νοµοθετικό πλαίσιο του Διεθνούς Δι-
καίου, το οποίο προβλέπεται, κατατείνει ακριβώς στην άρση των
ανισοτήτων, το δικό µας συνταγµατικό πλαίσιο στα άρθρα 21,
22, 25, ο Χάρτης Θεµελιωδών Ελευθεριών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και ιδίως η Διεθνής Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των Ατόµων
µε Αναπηρίες του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών κατατείνουν
ακριβώς σε αυτό. Και σήµερα αυτό γίνεται πραγµατικότητα.

Να επισηµάνω ότι η διάταξη αυτή αποτελεί µία από τις πιο εµ-
βληµατικές δράσεις οι οποίες προβλέπονται στο Εθνικό Σχέδιο
Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία. Είναι µία
δράση εµβληµατική, η οποία απορρέει στην πραγµατικότητα από
ένα νέο υπόδειγµα στον τρόπο άσκησης δηµόσιων πολιτικών. Το
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Άτοµα µε Αναπηρία ήταν το πρώτο
εθνικό σχέδιο το οποίο υιοθετήθηκε από την παρούσα Κυβέρ-
νηση. Ενεργοποιήθηκε ήδη τον Αύγουστο του 2019, υπήρξε µία
εκτενής διαβούλευση, παρήχθη και κατέστη γνωστό στο αναπη-
ρικό κίνηµα τον Δεκέµβριο του 2020. Περιλαµβάνει έξι πυλώνες
και τριάντα συγκεκριµένες δράσεις µε ιδιοκτήτη, ποσοτικοποι-
ηµένες, µε χρονοδιαγράµµατα, έτσι ώστε µε βάση αυτή την ορι-
ζόντια πολιτική να µπορέσουµε να πάµε τα δικαιώµατα ένα
επίπεδο πιο πάνω στην ουσιαστική µετεξέλιξη της τυπικής ισό-
τητας.

Το σχέδιο δράσης αυτό, το οποίο καταλαµβάνει το σύνολο των
Υπουργείων, ακριβώς υποδηλώνει µία νέα προσέγγιση µέσω συν-
τονιστικού µηχανισµού ο οποίος είχε προβλεφθεί το 2017, αλλά
δεν είχε ενεργοποιηθεί, ενός συντονιστικού µηχανισµού ο οποίος
θα επιβλέπει την τήρηση των στόχων οριζοντίως για όλα τα
Υπουργεία και στη συνέχεια θα λογοδοτεί ενώπιον του Κοινοβου-
λίου, ενώπιον της Βουλής.

Εγώ ο ίδιος έχω προσέλθει σε πολλές περιπτώσεις στην αρ-
µόδια Επιτροπή της Βουλής για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε
Αναπηρία, για να δούµε ακριβώς πώς εξελίσσεται αυτό το εθνικό
σχέδιο δράσης.

Στο πλαίσιο αυτού του εθνικού σχεδίου δράσης πέρα από τη
σηµερινή ευτυχή εισαγωγή της διάταξης για την ισότητα των
ατόµων µε αναπηρία έχουµε µία σειρά από εµβληµατικές δρά-
σεις οι οποίες έχουν ήδη υλοποιηθεί. Πέρα από την ενεργοποί-
ηση του συντονιστικού µηχανισµού, έχουµε την Εθνική Αρχή
Προσβασιµότητας, η οποία αποτελούσε ένα πάγιο αίτηµα του
αναπηρικού κινήµατος και η οποία έχει αυτή τη στιγµή συνολικά
την εποπτεία για την εφαρµογή των δηµοσίων πολιτικών στο
πεδίο της αναπηρίας. Έχουµε την πρώιµη παρέµβαση η οποία
έχει καθιερωθεί, έτσι ώστε στις ηλικίες τέσσερα έως έξι να
έχουµε τα αναγκαία προγράµµατα, αλλά και συνολικά µέχρι επτά
ετών. Έχουµε τους τεσσερισήµισι χιλιάδες διορισµούς εκπαιδευ-
τικού προσωπικού µε εξειδίκευση στην ειδική αγωγή, µετά από
δέκα χρόνια, που δεν υπήρχαν τέτοιοι διορισµοί. 

Έχουµε την εισαγωγή τού πολύ καινοτόµου διαδικτυακού
τόπου το amea.gov.gr το οποίο είναι ένα πραγµατικά πολύ επί-
καιρο εργαλείο που χρησιµοποιείται από το σύνολο του αναπη-
ρικού κινήµατος. Είναι ένα εργαλείο επικαιροποιηµένο στις
σηµερινές ανάγκες πιστοποιηµένο µε τρία Α, δηλαδή προσβά-
σιµο καθολικά από τα άτοµα µε αναπηρία και παρέχει όλες τις
αναγκαίες πληροφορίες για τα δικαιώµατα των ατόµων µε ανα-
πηρία.

Κωδικοποίηση διοικητική της νοµοθεσίας για τα άτοµα µε ανα-
πηρία έτσι ώστε να γνωρίζουν ποια είναι τα δικαιώµατά τους.
Είναι ένα τεράστιο έργο το οποίο κατέλαβε περισσότερες από
επτά χιλιάδες σελίδες λόγω ακριβώς της διάσπαρτης νοµοθε-
σίας που υπήρχε στα ζητήµατα αυτά. Τα ψηφιακά ΚΕΠΑ και η
Εθνική Πύλη Αναπηρίας για να σταµατήσει πλέον αυτή η ντροπή
της επαναξιολόγησης των αναπηριών οι οποίες δεν επιδέχονται
θεραπεία. Η δροµολόγηση της µεταστέγασης των ΚΕΠΑ σε σύγ-
χρονα κτήρια στο Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας, η ψηφιακή κάρτα
αναπηρίας, η διαλειτουργικότητα των συστηµάτων για τα άτοµα
µε αναπηρία έτσι ώστε να µην υπόκεινται σε αδικαιολόγητη γρα-
φειοκρατία. Ο προσωπικός βοηθός ο οποίος ήδη υλοποιείται πι-
λοτικά και θα επεκταθεί.

Η προσβασιµότητα στο φυσικό και το δοµηµένο περιβάλλον.
Μια τεράστια επιχείρηση η οποία έγινε για την καταγραφή δηµο-
σίων κτηρίων για να αξιολογηθεί η προσβασιµότητά τους στα
άτοµα µε αναπηρία. Περισσότερα από τριάντα χιλιάδες κτήρια
έχουν εγγραφεί στην πλατφόρµα µε πόρους από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Θα προχωρήσουµε στο επόµενο βήµα της µελέτης, έτσι
ώστε να αποκτηθεί καθολική προσβασιµότητα για τα άτοµα µε
αναπηρία.

Τα προγράµµατα ενίσχυσης των εργοδοτών για πρόσληψη
δύο χιλιάδων ανέργων ατόµων µε αναπηρία. Επιχορήγηση επι-
χειρήσεων για άτοµα µε αναπηρία, τρεις χιλιάδες περίπου. Και
βέβαια η κατάρτιση των ατόµων µε αναπηρία, η Σχολή Ψηφιακής
Κατάρτισης σε συνέργεια µε τις µεγαλύτερες εταιρείες ψηφια-
κού και εκπαιδευτικού χαρακτήρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα στο σηµείο αυτό κλεί-
νοντας –συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή-
να ευχαριστήσω πρώτα από όλα το ίδιο το αναπηρικό κίνηµα και
τον Πρόεδρο, τον κ. Βαρδακαστάνη ο οποίος καθ’ όλη αυτή τη
θητεία της παρούσας Κυβέρνησης επέδειξε ένα εξαιρετικά πα-
ραγωγικό και διαβουλευτικό πνεύµα. Ό,τι έχει παραχθεί, έχει
γίνει σε συνέργεια µε το αναπηρικό κίνηµα.

Ακόµη και το σηµερινό νοµοσχέδιο έχει υιοθετήσει την πλει-
ονότητα των προτάσεων που ετέθησαν από το αναπηρικό κίνηµα
και νοµίζω ότι ανταποκρίνεται στις ανάγκες και τις επιθυµίες. Να
ευχαριστήσω την Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας, τον µεγάλο

8162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νέο µας φορέα και ειδικά τον Πρόεδρο, τον καθηγητή κ. Στεφα-
νίδη, για το εξαιρετικά παραγωγικό έργο το οποίο έχει κάνει. 

Στο πλαίσιο αυτό να ευχαριστήσω και το Εργαστήριο Αλληλε-
πίδρασης Ανθρώπου και Υπολογιστή του ΙΤΕ στο Πανεπιστήµιο
Κρήτης για την εξαιρετική δουλειά που έχουν κάνει αφιλοκερδώς
για την ενεργοποίηση του ιστότοπου amea.gov.gr, που βοηθάει
στην καθηµερινότητα τα άτοµα µε αναπηρίες. Και, βέβαια, να ευ-
χαριστήσω το Υπουργείο Δικαιοσύνης, τον Υπουργό κ. Τσιάρα
και τον Υφυπουργό κ. Κώτσηρα για την πολύ σπουδαία δουλειά
που έχουν κάνει για να έρθουν επιτέλους οι διατάξεις που σή-
µερα τίθενται σε εσάς.

Θέλω να πω κλείνοντας ότι η συµπερίληψη δεν είναι απλά ένα
αφηρηµένο αίτηµα των καιρών. Η συµπερίληψη είναι ένας αγώ-
νας καθηµερινότητας και σε αυτόν τον αγώνα οφείλουµε όλοι να
τεθούµε στην υπηρεσία των πολιτών και ιδιαιτέρα σε εκείνους
τους πολίτες οι οποίοι έχουν µεγαλύτερες ευαλωτότητες. Κοιτά-
ζουµε πάντα τον άνθρωπο. Τον άνθρωπο θέλουµε να περιλά-
βουµε στις δηµόσιες πολιτικές µας.

Θέλω κλείνοντας να πω ότι αισθάνοµαι υπερηφάνεια για το
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπη-
ρία που έγινε σε συνεργασία µε όλα τα Υπουργεία. Είναι ένα ση-
µαντικό εθνικό κεφάλαιο και είµαι πεπεισµένος ότι ανεξάρτητα
από το ποιος θα βρίσκεται στα κυβερνητικά έδρανα την εποµένη
των εκλογών, αυτό το κεφάλαιο θα συνεχίσει να αξιοποιείται γιατί
στην πραγµατικότητα οι πολιτικές αυτές είναι εκείνες που αλλά-
ζουν τις ζωές των ανθρώπων. Και εµείς είµαστε εδώ ως πολιτικοί
για να αλλάζουµε τις ζωές των ανθρώπων.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ψυχογιός εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επι-

τρέψτε κι εµένα να ξεκινήσω την οµιλία µου αποχαιρετώντας από
το Βήµα της Βουλής τον αγαπηµένο φίλο, σύντροφο και συνά-
δελφο Νεκτάριο Σαντορινιό µε τον οποίον συνδεθήκαµε σε πάρα
πολλά επίπεδα από τότε που εκλεγήκαµε το 2015 και να του δώ-
σουµε µια υπόσχεση ότι θα αγωνιστούµε για να νικήσουν αυτές
οι ιδέες και οι αξίες που υπηρέτησε µε συνέπεια. Θα στηρίξουµε
την οικογένειά του και τους δικούς του. Για τον Μανούσο Βολου-
δάκη είχα µιλήσει σε προηγούµενη συνεδρίαση. Συλλυπητήρια
και πάλι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να επεξεργα-
στούµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει συγκεκριµένες διατάξεις,
αλλά µας δίνει την ευκαιρία και για ένα συνολικότερο πρίσµα
αποτίµησης της θέσης των ατόµων µε αναπηρία και της βελτίω-
σης της ζωής τους και αν αυτό συνέβη όλα τα προηγούµενα χρό-
νια. Και αυτός είναι ο ρόλος της Αντιπολίτευσης, να εντοπίζει και
να κάνει κριτική, να βλέπει τις ελλείψεις, να αναγνωρίζει και τα
θετικά.

Ο κύριος Υπουργός ήταν πιο διαβασµένος στο Βήµα αναφε-
ρόµενος και σε κάποιες σηµαντικές παρεµβάσεις της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ του 2016 και του 2017 και µετά, οι οποίες είτε
ενσωµάτωσαν διεθνείς διατάξεις, όπως τη σύµβαση του ΟΗΕ,
είτε έβαλαν την ίση µεταχείριση σε πολλά επίπεδα του κοινωνι-
κού και εργασιακού βίου. Ήταν εµβληµατικές και σηµαντικές και
άνοιξαν τον δρόµο για πολλές αποκαταστάσεις αδικιών, όπως
επίσης και άλλα πολλά νοµοσχέδια στα οποία υπήρχε η έννοια
και η έµφαση στα δικαιώµατα, κάτι το οποίο αναγνωρίστηκε από
το Συµβούλιο της Ευρώπης και τους φορείς, αρκετά από τα
οποία δεν ψήφισε τότε η Νέα Δηµοκρατία. Για να λέµε τα πράγ-
µατα όπως είναι και να µην ξεχνιόµαστε σε αυτή την Αίθουσα.
Όπως, επίσης και το γεγονός ότι δεν αποκαταστάθηκαν όλες οι
αδικίες επί ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό το ξέρουµε και το λέµε και γι’ αυτό
έχουµε ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα και σχέδιο για την επό-
µενη µέρα της Κυβέρνησής µας.

Η ουσία, λοιπόν, είναι εάν βελτιώθηκε η ζωή και αν βελτιώνεται
η ζωή των ΑΜΕΑ καθηµερινά. Προφανώς είναι ορθή η διάταξη
αυτή, διότι έρχεται να διορθώσει µία αναχρονιστική αντιεπιστη-
µονική και µειωτική ορολογία σε σχέση µε τους ΑΜΕΑ στον Κώ-

δικα Ποινικής Δικονοµίας, στον Ποινικό Κώδικα, στον Αστικό Κώ-
δικα, στον Συµβολαιογραφικό Κώδικα και στον Κώδικα Διοικητι-
κής Δικονοµίας. Και γι’ αυτό τη στηρίζουµε.

Όπως, επίσης, η βασική ρύθµιση του άρθρου 3, η οποία ανα-
φέρεται στην αρχή της ίσης µεταχείρισης, την κοινωνική προστα-
σία, την κοινωνική ασφάλιση, την υγειονοµική περίθαλψη, τις
κοινωνικές παροχές, τις φορολογικές διευκολύνσεις, την εκπαί-
δευση και τη στέγη είναι επίσης θετική και δεν µπορεί να διαφω-
νήσει κανείς. Τι γίνεται,, όµως στην πράξη για να µη µένουν
αυτές οι διακηρύξεις κενό γράµµα; Στην πράξη υπάρχει συγκε-
κριµένη εγκύκλιος του κ. Τσακλόγλου του 2021 η οποία περικό-
πτει συντάξεις χηρείας σε ανάπηρα τέκνα. Έχουµε κάνει
κοινοβουλευτικό έλεγχο γι’ αυτό. Ζητάει χιλιάδες ευρώ από
άτοµα µε αναπηρία µε χαµηλά εισοδήµατα ως αχρεωστήτως κα-
ταβληθέντα.

Μιλάτε για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και την υγειονοµική πρό-
σβαση. Το σύστηµα υγείας είχε αποδιαρθρωθεί εντελώς. Δεν
έχει ειδικότητες. Ακόµα και δοµές, όπως τα κέντρα αποκατάστα-
σης και φυσικής ιατρικής και στον νοµό µου είναι εγκαταλελειµ-
µένα. Πάνε όλοι στους ιδιώτες. Όποιοι µπορούν, όποιοι έχουν
χρήµατα. Για ποια υγειονοµική πρόσβαση µιλάτε;

Οι επιτροπές πιστοποίησης αναπηρίας είναι έτι περαιτέρω
υποστελεχωµένες. Είναι ένα χρόνιο ζήτηµα. Το αντιµετωπίσαµε
και εµείς. Δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις ανάγκες. Ως προς
τα ποσοστά υπάρχουν µεγάλες αδικίες, όπως το 2012-2014 που
υπήρχαν περικοπές αναιτιολόγητες για να µειώνονται τα επιδό-
µατα. Αλλά και πολύ µεγάλη αδικία απέναντι σε ανθρώπους που
µένουν απλήρωτοι από τη µία επιτροπή ως την άλλη για έξι, για
επτά, για οκτώ µήνες, για το επίδοµα τους ενώ είναι προφανές
ότι είναι µια τυπική επιβεβαίωση της αναπηρίας τους. Θα επα-
νέλθω µε κοινοβουλευτικό έλεγχο γι’ αυτό.

Όσον αφορά την εκπαίδευση, πραγµατικά υπάρχουν ελάχιστα
ειδικά σχολεία στους περισσότερους νοµούς, µε πολύ µεγάλες
δυσκολίες στην πρόσβαση και µε προσλήψεις οι οποίες είναι πα-
ραπάνω από αναγκαίες. Αυτές που δροµολογήθηκαν ήταν επί
ΣΥΡΙΖΑ -για τις οποίες επιχαίρεσθε- στην ειδική αγωγή και χρει-
άζονται πολύ περισσότερες για να µην αναγκάζονται οι οικογέ-
νειες να πηγαίνουν στα ιδιωτικά.

Επίσης, µιλήσατε για την παράλληλη στήριξη. Αυτό είναι θρά-
σος, όταν στην παράλληλη στήριξη αυτή τη στιγµή αναλαµβά-
νουν οι ειδικοί και οι επιστήµονες δύο και τρία παιδιά, όχι ένα,
αλλά δύο και τρία παιδιά γιατί δεν υπάρχει προσωπικό, δεν υπάρ-
χουν ειδικές προσλήψεις. Να τα λέµε, λοιπόν, όπως είναι τα
πράγµατα για να µπορούν να βελτιωθούν κιόλας.

Είναι ακόµη το δικαίωµα στη στέγη, που οι δοµές υποστηριζό-
µενης διαβίωσης θέλουν περαιτέρω ενίσχυση. Είναι σε ανασφά-
λεια οι εργαζόµενοι, τους ανανεώνετε τη σύµβαση τελευταία
στιγµή κάθε τέλος του χρόνου. Χρειάζονται µόνιµες προσλήψεις
εκεί.

Όπως, επίσης, έχουµε τους πλειστηριασµούς της πρώτης κα-
τοικίας. Και θα πω κάτι, το οποίο είναι από το πρόσφατο βιβλίο
2015 - 2019 του κ. Τσακαλώτου και των συνεργατών του «Με την
πλάτη στον τοίχο». Τότε η τρόικα ζητούσε -όταν εµείς διασφαλί-
σαµε την προστασία της πρώτης κατοικίας- να µην είναι οι ΑΜΕΑ
µέσα σε αυτούς οι οποίοι θα εξαιρούνται από οποιοδήποτε πλει-
στηριασµό, διότι –λέει- µπορεί να έχουµε αυτοτραυµατισµούς.
Το γράφει µέσα αυτό στο βιβλίο. Τώρα λοιπόν οι ΑΜΕΑ είναι πλή-
ρως εκτεθειµένοι πάλι στα funds και τις ορέξεις τους. Πρέπει,
λοιπόν, να υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση για να το κλείσουµε πάλι
αυτό.

Όσον αφορά τη νοµική βοήθεια, συµφωνούµε. Είναι σηµαν-
τικό, είναι σωστό, αρκεί να πληρωθούν και οι εκκρεµότητες -κάτι
έχετε κάνει, κάτι έχετε πει, αλλά πρέπει άµεσα να υλοποιηθεί-
προς τους συναδέλφους δικηγόρους για να είµαστε και δίκαιοι
προς τους δικηγόρους και για να υπάρχει σωστή παροχή υπη-
ρεσίας και να έχουν πραγµατική πρόσβαση ΑΜΕΑ. Συµφωνούµε
στη νοµική βοήθεια, αλλά να είναι ουσιαστική και δίκαιη προς
όλες τις πλευρές. Όπως και για τον δικαστικό υπάλληλο που θα
είναι υπεύθυνος, προφανώς, όµως υπάρχουν καθυστερήσεις,
γραφειοκρατία, υπάρχουν δυσκολίες, θα υπάρχουν και ιδιαίτε-
ρες γνώσεις και δεξιότητες που χρειάζονται. Άρα χρειάζονται και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OE’ - 16 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 8163



προσλήψεις, όχι µόνο να βάζουµε άλλη µια δουλειά σε κάποιον
υπάλληλο, που καλώς πρέπει να έχει την έννοια για τον ανάπηρο.

Εκτός από τις υποδοµές στα κτήρια, που είπατε ότι δεν κάναµε
τίποτα -το Δικαστικό Μέγαρο Κορίνθου το 2018 πήρε 62.000 ευρώ
για την προσβασιµότητα και πολλά άλλα δικαστικά µέγαρα στη
χώρα, πρέπει να υπάρξουν προσλήψεις στοχευµένες και σε αυτό
το κοµµάτι. Και όταν είχαµε το πρόγραµµα για τους νέους επιστή-
µονες, πεντέµισι χιλιάδες, που κάποιοι έκαναν κι αυτοί δουλειά στα
δικαστήρια, τους διώξατε το 2021.

Λοιπόν, καλές οι διατάξεις και σωστές και να πάρουν ευθύνες
και οι υπάλληλοι εκεί, αλλά έχουν ήδη πάρα πολλά στα οποία αν-
ταποκρίνονται χωρίς να υπάρχει στήριξη µε περαιτέρω προσω-
πικό.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε -κι ευχαριστώ για την ανοχή- λέγοντας
ότι, πράγµατι, είναι ένα ζήτηµα και συνταγµατικό και πολιτειακό
το να στηρίξουµε τους ανθρώπους µε αναπηρία. Δυνάµει µπορεί
να είµαστε όλοι άνθρωποι µε αναπηρία και είναι δικαίωµα κατοχυ-
ρωµένο, είναι η έγνοια της πολιτείας για τους πιο ευάλωτους –εκεί
κρινόµαστε. Το αναπηρικό κίνηµα το έχει θέσει -και στον Νοµό µου
την Κορινθία έχουµε θέσει πολλά ζητήµατα τέτοια- και πρέπει να
στοχεύσουµε στην πράξη, µε ουσιαστικές κινήσεις ενίσχυσης της
κρατικής µέριµνας και των δοµών σε ίσες ευκαιρίες στην πράξη,
ένταξη και αξιοπρεπή διαβίωση. Και αυτό θα κάνουµε και την επό-
µενη µέρα, έχοντας ένα ολοκληρωµένο σχέδιο και µιλώντας µε το
αναπηρικό κίνηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ να εγκρίνουµε

την οµόφωνη απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της 2-2-
2023, µε θέµα: «Τροποποίηση της από 17 Μαΐου 2013, απόφασης
της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων για τη ρύθµιση θεµάτων
που αφορούν την αεροπορική µετακίνηση των Βουλευτών επαρ-
χίας», που αφορά τη δυνατότητα εκχώρησης εντολών ανά κόµµα
ή Κοινοβουλευτική Οµάδα και τα όρια αυτής κατ’ έτος.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Η Βουλή εγκρίνει.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας κ. Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, άλλο ένα αυτονόητο νοµοσχέδιο. Άλλο ένα νοµοσχέδιο που
χτίζει πάνω σε προσεκτικά σχεδιασµένες δράσεις της τετραετίας
αυτής που κλείνει. Άλλο ένα νοµοσχέδιο εθνικής αξιοπρέπειας.
Άλλο ένα νοµοσχέδιο, βέβαια, που ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψηφίζει.

Εξηγήστε το αυτό στα άτοµα µε αναπηρία. Εξηγήστε γιατί δεν
ψηφίζετε την αρχή της ίσης µεταχείρισης. Εξηγήστε γιατί δεν ψη-
φίζετε την επικαιροποίηση της ορολογίας, ώστε να µην τους προ-
σβάλλει ή να τους υποτιµά. Εξηγήστε γιατί δεν ψηφίζετε τη
βελτίωση της προσβασιµότητας στα δικαστικά µέγαρα. Δεν µπο-
ρείτε. Όπως δεν µπορείτε να εξηγήσετε, γιατί δεν θα ψηφίσετε τα
µέτρα για τους συνταξιούχους, τις ρυθµίσεις για τους µικροµεσαί-
ους, τα µέτρα για τους αγρότες που ανακοινώσαµε. Είπαµε: Είστε
απόντες. Απόντες από τη Βουλή, απόντες από τις αγωνίες του κό-
σµου, απόντες από την κοινωνία. Είστε µόνο παρόντες στη λάσπη,
στη σκανδαλολογία και στη χυδαιότητα. Σας τα χαρίζουµε.

Εµείς υλοποιούµε µεθοδικά ένα Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα
Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία. Άκουσα κριτική ότι είναι
αποσπασµατικές οι δράσεις της Κυβέρνησης. Είναι η µόνη και η
πρώτη φορά που υπάρχει εθνικό στρατηγικό σχέδιο για τα δικαιώ-
µατα των ανθρώπων µε αναπηρία για να έχουν, επιτέλους, την
αξιοπρέπεια που τους αξίζει όπως  όλοι οι συµπολίτες µας.

Το µόνο που δεν µπορείτε να κάνετε ως κριτική είναι να µας
πείτε ότι δεν υπάρχει σχέδιο και ότι οι δράσεις είναι αποσπασµα-
τικές. Το ανάποδο ακριβώς γίνεται: Με την ψηφιακή κάρτα ανα-
πηρίας, τον προσωπικό βοηθό, την κατάργηση των συνεχών
επανεξετάσεων, τη βελτίωση των κτηριακών υποδοµών, ακόµα και
την καταγραφή των προβληµάτων των κτηριακών υποδοµών -που
δεν είχαµε- µε προσλήψεις καθηγητών ειδικής αγωγής, µε µια
σειρά από δράσεις.

Δεν υπάρχει πειστική κριτική σε όλο αυτό, οπότε πάλι θα µας
πείτε για τις παρακολουθήσεις ή, όπως µας είπε η κ. Γιαννακοπού-

λου που µίλησε περισσότερο για τα δάνεια και τους πλειστηρια-
σµούς, παρά για το ίδιο το νοµοσχέδιο.

Στον δρόµο, όµως, προς τις εκλογές είναι χρήσιµο να ξεχωρί-
ζουµε εκείνους που µιλούν, από εκείνους που πράττουν, την από-
σταση ανάµεσα στα εύκολα συνθήµατα και στα δύσκολα έργα,
που χρειάζονται πολλή δουλειά και να διαπιστώσουµε, ακόµα,
ποιοι ξέρουν να διαχειρίζονται και να ξεπερνούν δοκιµασίες και
κρίσεις και ποιοι δηµιουργούν οι ίδιοι τις κρίσεις. Η αντιπαράθεση
αυτή, νοµίζω, θα είναι πολύ χαρακτηριστική και πολύ διαφωτι-
στική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χάρη στην τολµηρή, αλλά και συ-
νετή πορεία, δηµιουργήσαµε τον απαραίτητο δηµοσιονοµικό χώρο
για να στηρίξουµε την οικονοµία και την κοινωνία, χωρίς να διακυ-
βεύουµε τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της χώρας. Το ανάποδο.
Παρ’ όλα τα µέτρα στήριξης -και πέρυσι που είχαµε µέχρι και τα
Χριστούγεννα την επιταγή ακρίβειας 250 ευρώ- φαίνεται πως θα
κλείσουµε µε ακόµα καλύτερο δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα απ’ ό,τι
έλεγε ο προϋπολογισµός, κοντά στο 1% έλλειµµα αντί 1,4% έλ-
λειµµα. Και αυτό µας επιτρέπει -µας επέτρεψε πέρυσι και µας επι-
τρέπει τώρα- να συνεχίσουµε να υψώνουµε αναχώµατα στην
επίθεση των διεθνών ανατιµήσεων, αλλά και να διαµορφώσουµε
νέα περιθώρια για να µπορούµε να ενισχύουµε το εισόδηµα των
πολιτών µε στοχευµένες πρωτοβουλίες.

Τα 200 έως 300 ευρώ στους συνταξιούχους, που δεν είδαν αύ-
ξηση µε τις πρόσφατες ρυθµίσεις της Κυβέρνησης λόγω της προ-
σωπικής διαφοράς Κατρούγκαλου, είναι απόδειξη πως η
Κυβέρνηση ακούει, πως µετά τους ευάλωτους –προσέξτε- στηρί-
ζει και τη µεσαία τάξη. Διότι αυτή η στήριξη είναι για συντάξεις
µέχρι 1.600 ευρώ, ανθρώπων οι οποίοι έχουν αγωνία, διότι τα κου-
ρέµατα του παρελθόντος έφεραν τα πάνω-κάτω στη ζωή τους και
στον οικογενειακό οικονοµικό προγραµµατισµό τους.

Η στήριξη των αγροτών δεν στηρίζει µόνο τους ίδιους. Στηρίζει
και την επαρχία, στηρίζει και τη λαϊκή κατανάλωση στις πόλεις. Οι
ρυθµίσεις εστιάζονται στους συνεπείς και δίνουν χείρα βοηθείας
σε όσους προσπάθησαν µε ειλικρίνεια, αλλά ανεπιτυχώς, να αντι-
µετωπίσουν τις αλλεπάλληλες κρίσεις, οι οποίες µας έχουν έρθει.
Επιτρέπουν στους µικροµεσαίους να ανασάνουν. Είναι οξυγόνο
για τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα.

Τέλος οι µειωµένοι συντελεστές του ΦΠΑ συνεχίζουν και αυτοί
να βελτιώνουν την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων. Τι θα κά-
νετε για όλα αυτά; Δεν θα το ψηφίσετε, όχι µόνο γιατί είστε απόν-
τες από τη Βουλή. Δεν ψηφίσατε ούτε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ. Μας
λέγατε, στα λόγια, ότι κάθε ευρώ που πηγαίνει στους πολίτες είναι
καλό, είναι θετικό όµως δεν το ψηφίσατε, όπως δεν ψηφίσατε την
αµυντική µας θωράκιση, όπως δεν ψηφίσατε τους αµυντικούς
προϋπολογισµούς, όπως δεν ψηφίσατε τη γεωστρατηγική ανα-
βάθµιση µε τις αµυντικές συµφωνίες και τόσα άλλα. Νοµίζετε πως
δεν θα τα θυµάται ο κόσµος που θα κληθεί σε λίγες εβδοµάδες
να ψηφίσει; Φυσικά και θα το θυµάται, όπως θυµάται πως ο Άρειος
Πάγος απλώς επιβεβαίωσε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ για τους πλειστη-
ριασµούς από τα funds. Δεν θα θυµάται πως το ιδιώνυµο για την
παρεµπόδιση των πλειστηριασµών είναι δικός σας νόµος; Μήπως
υλοποιήσατε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς για να µπο-
ρούν να υλοποιούνται ταχύτερα και περισσότεροι πλειστηριασµοί;
Και τολµάτε µε αυτή την ιστορία να κρίνετε και να κατακρίνετε;

Η Κυβέρνηση αυτή δίνει λύσεις. Έχει υλοποιήσει πρόγραµµα
στήριξης και επιδότησης των δόσεων του δανείου για τους ευά-
λωτους συµπολίτες µας. Ο εξωδικαστικός συµβιβασµός πήρε επι-
τέλους µπρος. Πάνω από τρεις χιλιάδες συµπολίτες µας έχουν
ρυθµίσει. Όµως, δεν µας φτάνει αυτό. Γι’ αυτό έρχονται βελτιώ-
σεις στον εξωδικαστικό. Έρχεται η ένταξη νέων κατηγοριών οφει-
λών, όπως οι οφειλές υπέρ τρίτων που εισπράττονται από την
εφορία. Έρχεται κατάργηση της ποινής προεξόφλησης. Έρχεται
διεύρυνση του πεδίου εφαρµογής, ώστε να ενταχθούν και οφει-
λέτες που έχουν µόνο µία οφειλή. Έρχεται -και αυτό είναι το ση-
µαντικότερο- η υποχρέωση των δανειστών να αιτιολογούν τη µη
συναίνεσή τους. Στριµώχνονται, επιτέλους, οι δανειστές για να αυ-
ξηθεί ο ρυθµός συναίνεσης. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι εφαρµοσµένη πολιτική για την κοινωνική συνοχή. Αυτό είναι
κυβέρνηση που νοιάζεται και αυτό θα επιβραβεύσει ο ελληνικός
λαός στις προσεχείς εκλογές, όχι την κοινοβουλευτική απουσία
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ούτε την πολιτική αφωνία. 
Και κλείνω µε δύο λόγια για τη λεγόµενη κυβέρνηση των ηττη-

µένων. Ο εθισµός στο ψέµα πια είναι αδιανόητος. Μας είπε ο κ.
Τσίπρας από τη ΔΕΘ ότι δεν θα κάνει κυβέρνηση ηττηµένων. Κοι-
τάξτε αν αυτό µπορεί να γίνει πιστευτό από τον ελληνικό λαό. Θα
τα έχετε βρει τα κόµµατα που θέλετε να συνεργαστείτε ΠΑΣΟΚ,
ΣΥΡΙΖΑ, ΜέΡΑ25, το ΚΚΕ αν δεν θέλει, θα πάρετε λίγο και από την
Ελληνική Λύση. Θα τα έχετε βρει. Θα έχετε εκατόν πενήντα έναν
Βουλευτές, θα σας φθάνουν τα νούµερα και θα πείτε «όχι, γιατί
δεν έχουµε το πρώτο κόµµα µαζί». Αλήθεια, τα λέτε αυτά στον
κόσµο που µιλάτε και δεν σκάτε στα γέλια; Σας πιστεύει έστω και
ένας άνθρωπος;

Σήµερα ο κ. Σκουρλέτης µας το έσκασε το µυστικό. Πράγµατι
αν µας φθάνουν τα νούµερα, µπορεί να κάνουµε και κυβέρνηση
των ηττηµένων. Και να κάνω και µία πρόβλεψη; Δεν θα κάνετε
κυβέρνηση των νικητών. Εάν ο ΣΥΡΙΖΑ έρθει πρώτο κόµµα, θα
οδηγήσει σε δεύτερες εκλογές για να πάρει µε την ενισχυµένη
αναλογική το µπόνους. Μόνο κυβέρνηση των ηττηµένων θα κά-
νετε. Αυτό είναι το πλάνο σας και γι’ αυτό πρέπει ο ελληνικός
λαός να προσέξει όχι µόνο να φέρει τη Νέα Δηµοκρατία στην
πρώτη θέση, που θα το κάνει, αλλά να της δώσει και τη µαθηµα-
τική δύναµη να αποκλείσει το τερατούργηµα της κυβέρνησης
των ηττηµένων που είναι το πραγµατικό σας σχέδιο. 

Κοντός ψαλµός αλληλούια. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιαννούλης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Η αλήθεια είναι, κύριε Θεοχάρη, έχω να σας δω τόσο αµήχανο

και απροετοίµαστο σε δηµόσια τοποθέτησή σας από την εποχή
που παραιτηθήκατε από Γενικός Γραµµατέας Δηµοσίων Εσόδων,
όταν παραλαµβάνατε κατά εκατοντάδες τα φαξ Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας µε ρουσφέτια για οικονοµικούς διευθυντές
και φόρους ανά την Ελλάδα. Τότε, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας σας είχε ωθήσει σε παραίτηση για λόγους προσωπι-
κής σας αξιοπρέπειας και αξιοπιστίας. Από τότε έχω να σας δω
τόσο αµήχανο, όταν σήµερα µπερδεύοντας µήλα µε πορτοκάλια,
προσπαθείτε όχι να επαινέσετε µία πραγµατικά αξιόλογη δουλειά
που έγινε από τους παριστάµενους Υπουργούς, αλλά να µας πεί-
σετε ότι όλα αυτά που συµβαίνουν είναι προϊόν µίας τεχνητής
φαντασίωσης όλων ηµών και εσείς απολαµβάνετε τη µέθεξη µίας
χώρας που λειτουργεί κανονικά. 

Ακούστε ένα νέο, ακούστε ένα νέο. Η ισότητα που απονέµεται
και ορθώς στο πλαίσιο του κράτους δικαίου στα άτοµα µε ανα-
πηρία προβλέπει για την ισότητα των πολιτών στην ιατρική και
φαρµακευτική περίθαλψη. Ακούστε λοιπόν, κύριε Θεοχάρη, ότι
σήµερα το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» ανακοίνωσε την ακύρωση
του διαγωνισµού του Παιδιατρικού Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης,
το µόνο που επρόκειτο να λειτουργήσει σε όλη την Ελλάδα. Ιδέα
και πρόταση των Υπουργών Ξανθού και Πολάκη, µαζί µε τα νο-
σοκοµεία Σπάρτης και Κοµοτηνής. 

Κύριε Θεοχάρη, καλώς κάνετε και αποχωρείτε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εδώ θα είµαι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σήµερα, κύριε Θεοχάρη, η βόρεια

Ελλάδα χάνει τη δυνατότητα για τα παιδιά της να έχει ένα νοσο-
κοµείο, γιατί η ανίκανη Κυβέρνησή σας ώθησε -ή κάτι άλλο που
εµπεριέχει δόλο- τους κατασκευαστές να ζητήσουν υπερδιπλά-
σια κόστη για την ανέγερση του νοσοκοµείου πέραν της δωρεάς.
Παιδιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης, γεια σας. Είναι σαν το
µετρό του ’23, ’24, ’25, ’26. Και αυτό περιέχεται µέσα στο κράτος
δικαίου και την ισότητα, όπως η συµπεριφορά στα ΑΜΕΑ.

Προσπαθήσατε όλοι σας κι εσείς κύριε Κυρανάκη, να αντιπο-
λιτευτείτε -µετά από κοντά τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης- τον
ΣΥΡΙΖΑ και έχετε ως βασικό επιχείρηµα αιχµής το ότι αποφασί-
σαµε για λόγους κοινοβουλευτικής εντιµότητας, αξιοπρέπειας
και ευθύνης να απέχουµε από τις ψηφοφορίες, γιατί η παράταξή
σας έχει καταλύσει κάθε έννοια κράτους δικαίου µε απαξίωση
του Κοινοβουλίου, µε απαξίωση των κανόνων, µε Πρωθυπουργό
να τρέπεται σε φυγή από αυτή εδώ την πόρτα όταν έπρεπε να

απαντήσει γιατί παρακολουθούσαν τον Αρχηγό ΓΕΕΘΑ. Για µία
σειρά από λόγους επιλέξαµε, ως έντιµη στάση απέναντι στους
πολίτες, να απέχουµε από τις ψηφοφορίες. Κι εσείς πάτε να πα-
ρουσιάσετε αυτή τη µε πολύ καλά στοιχεία δουλειά των συνα-
δέλφων σας Υπουργών -να πείτε ψέµατα δηλαδή, να παραπλα-
νήσετε τον κόσµο, να χειραγωγήσετε τον κόσµο όπως γίνεται εγ-
χώρια ή διεθνώς-, λέγοντας ότι εµείς αρνούµαστε να ψηφίσουµε
αυτά που προβλέπονται στο εθνικό σχέδιο δράσης για τα ΑΜΕΑ;
Και δεν ντρέπεστε; Η τύχη των ανθρώπων µε αναπηρία είναι
θέµα το οποίο εσείς θα κανιβαλίζετε πολιτικά, εµφανίζοντας την
Αντιπολίτευση ότι δεν ψηφίζει; Και ποιοι; Εσείς, που µιλάτε για
ανθρωπιά. Να σας ρωτήσω κάτι, επειδή προσποιείστε ότι δεν κυ-
βερνάτε τέσσερα χρόνια. Για όλα, κάθε γράµµα, κάθε φράση που
βγαίνει από το στόµα σας έχει συνοδεία ένα χονδροειδές ψέµα.
Ανθρωπιά.

Είναι ανθρωπιά ένα παιδί στη Μηχανιώνα της Θεσσαλονίκης,
ένα εννιάχρονο παιδί µε ειδικές ανάγκες και δεξιότητες, να µένει
σχεδόν φυλακισµένο για εννέα ηµέρες επειδή η βοηθός του στο
σχολείο, αυτή που είχε προβλέψει η προηγούµενη κυβέρνηση -
αλλά ας µην ανοίξουµε το θέµα της µεγαθυµίας, γιατί θα φανείτε
ελλειµµατικά χρεωµένοι µε πολύ αρνητικό πρόσηµο για τη µεγα-
θυµία σας να αναγνωρίζετε την κυβερνητική συνέχεια- έτυχε να
αρρωστήσει και δεν βρέθηκε αντικαταστάτρια, µε τους πολιτι-
κούς εκπροσώπους σας σχεδόν να αδιαφορούν; Αυτό είναι αν-
θρωπιά; Αυτά που σας περιέγραψε η κ. Μάλαµα ότι συµβαίνουν
στη Χαλκιδική και σε άλλες περιοχές της βόρειας Ελλάδας είναι
δείγµα ανθρωπιάς; Έχει επισκεφτεί κάποιος από εσάς τη Σχολή
Τυφλών Θεσσαλονίκης; Έχετε επισκεφθεί τις υποδοµές, τα σχο-
λεία, ειδικά δηµοτικά σχολεία, ειδικά γυµνάσια, τις σχολές του
ΟΑΕΔ για να δείτε σε τι συνθήκες οι ήρωες καθηγητές µε επι-
σφαλείς θέσεις εργασίας, που µε κάθε ευκαιρία κανιβαλίζετε και
συκοφαντείτε, φροντίζουν παιδιά µε ιδιαίτερες δεξιότητες αλλά
και ιδιαίτερα προβλήµατα, κινητικά, νοητικά και µία σειρά άλλα;
Μας µιλάτε εσείς για ανθρωπιά;

Διανύουµε µέρες κοινοβουλευτικής έντασης. Όπως πολύ
σωστά είπε ο κ. Γεραπετρίτης, οι πολιτικές αλλάζουν τις ζωές
των ανθρώπων. Εσείς, όµως, κάνετε ακριβώς το αντίθετο, µε τις
πολιτικές σας καταστρέφετε τις ζωές των ανθρώπων. 

Θέλω πραγµατικά φεύγοντας από αυτή την Αίθουσα να βρεθεί
ένας από εσάς µε ευαισθησία να απαντήσει λίγο σε πιο σύγχρονα
ερωτήµατα της επικαιρότητας. Υπάρχει και δεύτερος και τρίτος
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας µε offshore; Ο κ. Μαντάς; Και
είναι ακόµη στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας;
Γιατί σας θυµίζω -και αυτά έχουν σχέση µε την ισότητα, την ιση-
γορία, την ισονοµία και τη δικαιοσύνη- ότι όταν προέκυψε το θέµα
Πάτση δεν ξέρατε, ήσασταν σε ροζ συννεφάκι, είχε βγάλει διά-
ψευση ο Πάτσης και έλεγε: «Εγώ; Πότε; Ποτέ.» Το ίδιο κάνει και ο
κ. Μαντάς. Υπάρχει κάποιος που µε γενναιότητα στη Νέα Δηµο-
κρατία των δανείων 350 εκατοµµυρίων ευρώ, που δεν πληρώνον-
ται, να απαντήσει για την offshore του κ. Μαντά; Απλά πράγµατα.

Και µετά λένε παραµύθια για αγρίους περί τοξικότητας, περί
πολιτικού ήθους και πολιτικού πολιτισµού. Ήθος και πολιτισµός
είναι να προστατεύεις το δηµόσιο χρήµα µε ιερό τρόπο. Όλα τα
άλλα είναι δικαιολογίες.

Οι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ είµαστε παρόντες στη Βουλή, δεν εί-
µαστε αόρατοι. Είµαστε παρόντες. Αυτή τη στιγµή δεν σας µιλάει
τεχνητός άνθρωπος ή τεχνητή φωνή ή κάποιο ροµποτικό προϊόν.
Σας µιλάνε άνθρωποι οι οποίοι αρνούνται να ψηφίσουν νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες µίας Κυβέρνησης που έχει καταστήσει τη
χώρα µας -διεθνώς πλέον από χθες, µετά από τη συζήτηση στο
Ευρωκοινοβούλιο- προβληµατική δηµοκρατία, όσο κι αν σας ενο-
χλεί. Καλά, προβληµατική Νέα Δηµοκρατία ήσασταν εδώ και χρό-
νια, αλλά καταστήσατε και τη δηµοκρατία προβληµατική.

Άρα, κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Κάθε ψέµα
σας για την προστασία της πρώτης κατοικίας, την απόφαση του
Αρείου Πάγου που στηρίζεται στον νόµο του 2003, τότε εισάγον-
ται τα funds στο θέµα των τραπεζικών δανείων, τα ψέµατα για τα
δάνεια των παλιννοστούντων που ήρθαν δεύτερη γενιά από την
πρώην Σοβιετική Ένωση και κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια
τους, τα ψέµατα για τα αναδροµικά των συνταξιούχων τα οποία
υποσχεθήκατε και πήρατε πίσω, οι ουρές στα νοσοκοµεία και τα
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ράντζα, η εξόντωση των νέων ανθρώπων και των καλλιτεχνών, η
απελευθέρωση των απολύσεων έχουν µία και µόνο υπογραφή:
Κυβέρνηση, κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και στην κορυφή Κυριάκος Μητσοτάκης.

Εµείς έχουµε µάθει, και το λέω και στη µνήµη του Νεκτάριου
Σαντορινιού, να πορευόµαστε µε δύο αξίες, την εντιµότητα, την
αλήθεια, θα προσέθετα και την απόλυτη προσήλωση στο δίκαιο
και τη δικαιοσύνη. Εύχοµαι να σας αξιώσει η πολιτική τύχη και ο
Θεός να µπορείτε να ισχυριστείτε το ίδιο όταν θα τελειώνουν οι
ψηφοφορίες µέχρι τις εκλογές.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η κ. Παπαδηµητρίου εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας.  

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Προτού εισέλθω στην τοποθέτησή µου, επιτρέψτε µου να εκ-
φράσω κι εγώ τη θλίψη µου για τους δύο συναδέλφους µας που
έφυγαν από τη ζωή, τον Μανούσο Βολουδάκη και τον Νεκτάριο
Σαντορινιό και να εκφράσω, επίσης, τα ειλικρινή µου συλλυπητή-
ρια προς τους οικείους τους.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφισβήτητα
η προάσπιση των δικαιωµάτων των συµπολιτών µας µε αναπηρία
αποτελούσε ανέκαθεν γι’ αυτή την Κυβέρνηση αδιαπραγµάτευτη
προτεραιότητα.

Πρόκειται για έναν τοµέα στον οποίο πραγµατοποιείται ένα συ-
στηµατικό έργο που αποτυπώνεται εν πολλοίς στο εθνικό σχέδιο
δράσης για τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία, ένα ολιστικό,
για πρώτη φορά, διατοµεακό σχέδιο µε οριζόντιες δράσεις από
όλα τα Υπουργεία, το οποίο υλοποιείται για πρώτη φορά στην Ελ-
λάδα υπό την καθοδήγηση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη και τον συντονισµό του Υπουργού Επικρατείας κ.
Γεραπετρίτη. Είναι ένας οδηγός, θα µπορούσε να πει κάποιος, που
ενσωµατώνει όλες τις πολιτικές και την ιδιαίτερη µέριµνα που κάθε
πολιτεία οφείλει να παρέχει στους συµπολίτες µας µε αναπηρία. 

Στο πλαίσιο της συνολικής προσπάθειας της Κυβέρνησης για
την ενίσχυση της προσβασιµότητας και τη βελτίωση της καθηµε-
ρινότητας των ατόµων µε αναπηρία, εντάσσεται και το σηµερινό
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Είναι µία σηµαντική νο-
µοθετική πρωτοβουλία, η οποία υλοποιεί τέσσερις τοµές, τέσσερις
σπουδαίες παρεµβάσεις στον χώρο της δικαιοσύνης για τους συµ-
πολίτες µας µε αναπηρία. 

Πρώτη και ίσως σηµαντικότερη ρύθµιση, είναι η κατοχύρωση
της αρχής της ίσης µεταχείρισης, ανεξαρτήτως αναπηρίας ή χρό-
νιας πάθησης σε όλους τους τοµείς. Ενδεικτικά: Στην κοινωνική
ασφάλιση και την υγειονοµική περίθαλψη, στις κοινωνικές παρο-
χές και φορολογικές διευκολύνσεις, στην εκπαίδευση, καθώς και
στην πρόσβαση και παροχή αγαθών και υπηρεσιών που διατίθεν-
ται συναλλακτικά στο κοινό, συµπεριλαµβανοµένης και της στέ-
γης. Πρόκειται για ένα πάγιο αίτηµα του αναπηρικού κινήµατος,
το οποίο υλοποιείται σήµερα από την Κυβέρνηση, η οποία θεσπίζει
ένα ενιαίο πλαίσιο για την απαγόρευση των διακρίσεων σε όλους
τους παραπάνω τοµείς, σε πλήρη συµµόρφωση µε την αρχή της
µη διάκρισης, µία από τις βασικές αρχές της σύµβασης των Ηνω-
µένων Εθνών για τα δικαιώµατα των ανθρώπων µε αναπηρία. 

Περαιτέρω, η δεύτερη παρέµβαση αφορά στην επικαιροποίηση
της ορολογίας και την αναδιατύπωση και αντικατάσταση στερεο-
τύπων και υποτιµητικών εκφράσεων στα βασικά νοµοθετικά κεί-
µενα της χώρας, στον Αστικό Κώδικα, στον Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας, στον Ποινικό Κώδικα, στον Κώδικα Διοικητικής Δικο-
νοµίας και στον Κώδικα Συµβολαιογράφων. Χαρακτηριστικά, αν-
τικαθίστανται οι αναχρονιστικοί όροι «κουφός», «κωφάλαλος»,
«άλαλος», που συνιστούν στερεότυπα, αλλά και εξαλείφονται υπο-
τιµητικές εκφράσεις όπως: «πάσχω από», «παράφρονας», εκφρά-
σεις που δεν συνάδουν µε τη σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για
τα δικαιώµατα των ανθρώπων µε αναπηρία. 

Περαιτέρω, η τρίτη παρέµβαση αφορά στη διασφάλιση και στη
βελτίωση της προσβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία στα δι-
καστικά κτήρια της χώρας.

Ορίζεται έτσι σε κάθε δικαστήριο αρµόδιος δικαστικός υπάλλη-
λος, ο οποίος θα είναι υπεύθυνος για την εξυπηρέτηση, την ενη-
µέρωση και τη διευκόλυνση των συµπολιτών µας µε αναπηρία.
Πρόκειται για ένα υποστηρικτικό εργαλείο, µία χείρα βοηθείας για
την εξυπηρέτηση των συµπολιτών µας, για τη διευκόλυνση της
πρόσβασής τους στα δικαστικά µέγαρα της χώρας, ώστε όλοι να
έχουν ισότιµη πρόσβαση στη δικαιοσύνη, χωρίς περιορισµούς,
χωρίς διακρίσεις. 

Παράλληλα, είναι πολύ σηµαντικό, όπως ανέφερε και ο Υφυ-
πουργός Δικαιοσύνης κ. Κώτσηρας, ότι, πέρα από τα νέα δικα-
στικά µέγαρα τα οποία πρόκειται να ανεγερθούν και τα οποία,
φυσικά, θα είναι απολύτως προσβάσιµα από όλους, έχει ήδη γίνει
πλήρης καταγραφή και στα υφιστάµενα κτήρια. Έχουν σηµειωθεί
τα όποια προβλήµατα και οι όποιες ελλείψεις και έχουν ήδη ξεκι-
νήσει οι απαραίτητες παρεµβάσεις για την ενίσχυση της προσβα-
σιµότητάς τους. 

Τέλος, τέταρτη σπουδαία ρύθµιση του νοµοσχεδίου είναι η επέ-
κταση της νοµικής βοήθειας στα άτοµα µε αναπηρία, χωρίς κα-
νένα εισοδηµατικό κριτήριο, χωρίς κανέναν περιορισµό. Μία
αυτονόητη υποχρέωση της πολιτείας, µε σκοπό την άµεση και
αποτελεσµατική πρόσβασή τους στη δικαιοσύνη. Τον σηµαντικό
θεσµό της νοµικής βοήθειας η Κυβέρνηση έσπευσε να τον προ-
στατεύσει και να τον ενισχύσει µε την πρόσφατα ψηφισθείσα διά-
ταξη που έδωσε λύση στην εκκαθάριση της πληρωµής των
δικηγόρων. Και είναι βέβαιο ότι η παροχή της νοµικής βοήθειας
στα άτοµα µε αναπηρία θα ενισχύσει τους συµπολίτες µας, αλλά
θα αναβαθµίσει και τον ίδιο τον θεσµό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ακόµα
ένα βήµα στη συστηµατική προσπάθεια που καταβάλλει η Κυβέρ-
νηση για την προάσπιση των δικαιωµάτων των συµπολιτών µας µε
αναπηρία, για τη βελτίωση της καθηµερινότητάς τους, για την ισό-
τιµη συµµετοχή τους σε κάθε τοµέα της κοινωνικής, οικονοµικής
και πολιτικής ζωής του τόπου. 

Υπό την έννοια αυτή, αξίζουν συγχαρητήρια στην ηγεσία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, το οποίο στο πλούσιο νοµοθετικό του
έργο συµπεριλαµβάνει ακόµα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, που ενι-
σχύει την προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία στη δικαιο-
σύνη και καθιερώνει την αρχή της ίσης µεταχείρισης,
ανεξαρτήτως αναπηρίας, σε όλους τους τοµείς. 

Κανείς, φυσικά, δεν θριαµβολογεί και σίγουρα αποµένουν
πολλά ακόµα να γίνουν. Όµως, δεν µπορεί κανείς να παραβλέψει
ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που έτυχε της απόλυτης αποδο-
χής των φορέων του αναπηρικού κινήµατος. Και θα έπρεπε, συ-
νεπώς, σήµερα να τύχει και της απόλυτης αποδοχής όλων των
κοµµάτων του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Παρ’ όλα αυτά, ο ΣΥΡΙΖΑ απέχει και δεν ψηφίζει ούτε καν αυτές
τις ευεργετικές διατάξεις για τους συµπολίτες µας µε αναπηρία.
Δεν ψηφίζει τις διατάξεις για τη διευκόλυνση της προσβασιµότη-
τάς τους στα δικαστήρια, για την ισότιµη πρόσβασή τους στη δι-
καιοσύνη. 

Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, το άρθρο 2 του Συντάγµατος, σύµ-
φωνα µε το οποίο ο σεβασµός και η προστασία της αξίας του αν-
θρώπου είναι πρωταρχική υποχρέωση της πολιτείας, για εµάς
είναι θεµελιώδης διάταξη και το αποδεικνύουµε στην πράξη. Εσείς
µην ψηφίζετε, µείνετε στο περιθώριο, εκεί που επιλέξατε να είστε.
Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, θα συνεχίσει το έργο της,
θα συνεχίσει να νοµοθετεί για το καλό των συµπολιτών µας µε
αναπηρία, για το καλό όλων των Ελλήνων πολιτών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία

συνάδελφε. 
Θα δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό, για να καταθέσει τις

νοµοτεχνικές του. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Παίρνω τον λόγο, προκειµένου να καταθέσω τις νοµοτεχνικές,

όπως προανήγγειλε ο κύριος Υφυπουργός, ώστε να είναι σε
γνώση των κυρίων συναδέλφων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχα-
ριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός κ. Κώτσηρας για δέκα

λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από τέσσερις συνε-

δριάσεις στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, έρχεται σή-
µερα η στιγµή να ψηφιστεί το υπό εξέταση και υπό αξιολόγηση
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης από την Εθνική Αντι-
προσωπεία. 

Κατά την άποψή µας, ήταν υποδειγµατική η κοινοβουλευτική
διαδικασία στο πλαίσιο των επιτροπών, υπό την έννοια ότι υπήρ-
ξαν συγκεκριµένες θέσεις από τους φορείς, οι οποίοι στην πολύ
µεγάλη τους πλειοψηφία ήταν ενθαρρυντικοί της προσπάθειας
που έχει κάνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Ικανοποιούνται πάγια
αιτήµατα του αναπηρικού κινήµατος σε σχέση µε τα ζητήµατα
των δικαιωµάτων των συµπολιτών µας µε αναπηρία και ενισχύε-
ται στην πράξη η προσβασιµότητά τους στη δικαιοσύνη. 

Αυτό, επιτρέψτε µου να πω, έρχεται σε συνέχεια µίας συνολι-
κής πρωτοβουλίας που έχει λάβει το Υπουργείο Δικαιοσύνης σε
εφαρµογή του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τα άτοµα µε αναπη-
ρία, στο οποίο αναφέρθηκε προηγουµένως ο Υπουργός Επικρα-
τείας κ. Γεραπετρίτης, το οποίο είναι το πρώτο εθνικό σχέδιο
δράσης που έχει λάβει χώρα στην Ελλάδα. 

Η σηµαντική του διάσταση είναι ότι εφαρµόζει οριζόντιες πο-
λιτικές σε πολλά Υπουργεία, διασφαλίζοντας και µία ολιστική αν-
τιµετώπιση του πολύ σύνθετου ζητήµατος των δικαιωµάτων των
ατόµων µε αναπηρία. Ταυτοχρόνως, επιτρέψτε µου να πω, δια-
σφαλίζει και τη συνέχεια της δηµόσιας διοίκησης, όπως αυτή
πρέπει να λάβει χώρα σε τόσο σύνθετα ζητήµατα. Και αυτό,
επειδή έχει έναν πολυετή ορίζοντα, ο οποίος βοηθάει τη δηµόσια
διοίκηση στο να αναλαµβάνει πολιτικές και να τις εφαρµόζει µε
ένα συγκεκριµένο χρονικό πλάνο, χρηµατοδοτούµενο, ελεγχό-
µενο και να έχει πραγµατική εφαρµογή στην καθηµερινότητα των
συµπολιτών µας µε αναπηρία. 

Ακούσαµε µία κριτική από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι
δήθεν η διάταξη είναι αποσπασµατική ή προεκλογική ή ελλειµ-
µατική. Αντιθέτως, η Κυβέρνηση συνεχίζει, αγαπητές και αγαπη-
τοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το έργο της,
συνεχίζει να ψηφίζει, να φέρνει νοµοσχέδια. Και µάλιστα, µε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ικανοποιούνται πάγιες ανάγκες και
πάγια αιτήµατα του αναπηρικού κινήµατος. 

Προ ηµερών ο Πρόεδρος της ΕΣΑΜΕΑ, ο κ. Βαβακαστάνης,
τον οποίο κι ευχαριστώ για τη συνεισφορά που είχε στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, είχε κάνει αίτηµα στην ελληνική κυβέρνηση
για την επέκταση της αρχής της ισότητας. Αυτό ικανοποιήθηκε
µε την παρούσα νοµοθεσία. Και έρχεται πλέον, µε µία νοµοθετική
κατοχύρωση, να υπάρξει η επέκταση της αρχής της ισότητας σε
ένα µεγάλο εύρος κοινωνικών δραστηριοτήτων για τα άτοµα µε
αναπηρία. 

Είναι µία µεγάλη, θεωρώ, προσθήκη στο νοµικό πλαίσιο προ-
στασίας των συµπολιτών µας µε αναπηρία, γιατί πλέον υπάρχει
σαφής νοµοθετική πρόβλεψη της αρχής της ισότητας. Και αυτό
θα εξειδικευτεί, προφανώς, µε προεδρικό διάταγµα, το οποίο θα
έλθει σε εφαρµογή της διάταξης. 

Είναι, όµως, ολίγον τι υποκριτικό να ακούµε τον ΣΥΡΙΖΑ να δια-
µαρτύρεται για το θέµα αυτό, όταν ο ίδιος στη νοµοθετική πρω-
τοβουλία που είχε λάβει, στην οποία αναφέρθηκε προηγουµένως
ο Υπουργός Επικρατείας, είχε παραπέµψει σε προεδρικό διά-
ταγµα την ίδια την επέκταση της αρχής της ισότητας. 

Εµείς, λοιπόν, εδώ επεκτείνουµε την αρχή της ισότητας νοµο-
θετικά. Υπάρχει πλέον σαφές νοµοθετικό έρεισµα για τους συµ-
πολίτες µας µε αναπηρία και προφανώς, αυτό είναι ένα πολύ
µεγάλο βήµα για την εξασφάλιση των δικαιωµάτων τους. 

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά στο θέµα της προσβασιµότητας
των συµπολιτών µας µε αναπηρία στη δικαιοσύνη, η οποία, προ-
φανώς και δεν επιλύεται από µόνη της σε ό,τι έχει να κάνει µε
την προσθήκη και την πρόβλεψη ενός ειδικού υπάλληλου σε
κάθε δικαστήριο της χώρας. Είναι µία σηµαντική, όµως, πρό-

βλεψη να υπάρχει ένας εντεταλµένος υπάλληλος σε σχέση µε τη
συνδροµή στους συµπολίτες µας µε αναπηρία, για να έχουν µία
φυσική πρόσβαση στους χώρους. Επιτρέψτε µου, όµως, να πω
ότι εδώ έχει γίνει µία πολύ µεγάλη προσπάθεια για να ενισχύ-
σουµε και την προσβασιµότητα σε επίπεδο υποδοµών. 

Όπως είπα και στις κοινοβουλευτικές επιτροπές, η ελληνική
πολιτεία δυστυχώς, δεν είχε καν γνώση, δεν είχε καν καταγράψει
ποια δικαστικά µέγαρα ανά τη χώρα είναι προσβάσιµα και ποια
όχι. Πουθενά! 

Ένα από τα πρώτα έγγραφα που υπέγραψα το 2021 ήταν ένα
έγγραφο απευθυνόµενο σε όλες τις διοικήσεις των δικαστηρίων
ανά τη χώρα, προκειµένου να ενηµερώσουν την ελληνική πολι-
τεία για το ποια κτήρια είναι προσβάσιµα, ποια µερικώς προσβά-
σιµα, ποια χρειάζονται προσθήκες. Από εκείνο το σηµείο και
µετά, και αφού ολοκληρώθηκε σε πολύ γρήγορο χρόνο η κατα-
γραφή, γρηγορότερα από ό,τι προέβλεπε το Εθνικό Σχέδιο Δρά-
σης, έχουµε προβεί σε συγκεκριµένες ενέργειες, οι οποίες
βοηθούν την προσβασιµότητα σε µεγάλα δικαστικά µέγαρα,
όπως στο Δικαστικό Μέγαρο Θεσσαλονίκης -το ανέφερε και ο
Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου Θεσσαλονίκης, ο κ. Φινο-
καλιώτης, που εκπροσώπησε την ολοµέλεια των δικηγορικών
συλλόγων κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης-, όπως στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας σε συνεργασία µε τη διοίκηση του δικα-
στηρίου, όπως σε πολλά ειρηνοδικεία ανά τη χώρα, προκειµένου
να βάλουµε ράµπες, να υπάρξουν προσθήκες µε την κατάλληλη
προφανώς υποδοµή και την κατάλληλη µελέτη.

Αντιλαµβάνεστε ότι και το Ταµείο Ανάκαµψης, το οποίο είναι
πολύ σηµαντικό χρηµατοδοτικό εργαλείο, προς αυτήν την κατεύ-
θυνση θα συνδράµει χρηµατοδοτικά σηµαντικά σε αυτή την προ-
σπάθεια. 

Εδώ, όµως, πρέπει να αντιληφθούµε ότι γίνεται µία προσπά-
θεια πρωτοφανής και για πρώτη φορά στα ελληνικά χρονικά, δυ-
στυχώς. Δεν θα ήταν ένα ζήτηµα κοµµατικής αντιπαράθεσης,
αλλά ένα ζήτηµα πραγµατικών δεδοµένων. Από το απόλυτο
µηδέν που υπήρξε κατά την τετραετία 2015-2019 σε θέµατα προ-
σβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία σε χώρους δικαστηρίων,
έχουµε πλέον µία πολύ πιο ολοκληρωµένη προοπτική στο να ενι-
σχύσουµε την προσβασιµότητά τους. 

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι είναι υπό εξέλιξη η κατα-
σκευή καινούργιων δικαστικών µεγάρων σε ένα µεγάλο κοµµάτι
της ελληνικής επικράτειας, το έχει αναφέρει επανειληµµένως ο
Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Τσιάρας, στην πολύ µεγάλη προσπά-
θεια που γίνεται να κατασκευαστούν καινούργια και σύγχρονα
δικαστικά µέγαρα και, προφανώς, αυτό θα βοηθήσει σε ένα πιο
σύγχρονο µοντέλο υποδοµών, το οποίο θεωρώ ότι όλοι αυτονοή-
τως επιθυµούµε. 

Πάµε στο θέµα της ορολογίας, που είναι ο τρίτος άξονας της
σηµερινής νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Είναι ένα θέµα ουσίας κι
ένα θέµα συµβολισµού που συµπεριλαµβάνεται στο θέµα της
ορολογίας. Είναι η πρώτη φορά που η ελληνική πολιτεία έχει
πρόβλεψη για να αλλάξουν βασικοί όροι των βασικών νοµοθετη-
µάτων του νοµικού µας πλαισίου σε σχέση µε το πώς αναφέρον-
ται οι συµπολίτες µε αναπηρία σε αυτό. 

Έγινε µία σηµαντική προσπάθεια µε τη συµµετοχή της ΕΣΑ-
ΜΕΑ στο πλαίσιο οµάδας εργασίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης
και σε εφαρµογή των συστάσεων της αρµόδιας επιτροπής του
ΟΗΕ προς τη χώρα µας προκειµένου να υπάρξει αλλαγή της
ορολογίας. Και ήρθε ένα νοµοθετικό κείµενο µε σηµαντικές αλ-
λαγές και, µάλιστα, κατόπιν και της κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας που έγινε στις επιτροπές, δηλαδή την κορωνίδα της
διαβούλευσης που είναι η διαβούλευση εντός του Κοινοβουλίου,
και µε τις νοµοτεχνικές που κατέθεσε προηγουµένως ο κύριος
Υπουργός βλέπουµε ότι έχει υιοθετηθεί ένα µεγάλο µέρος και
αυτών που έθεσε η Οµοσπονδία Κωφών σε συνεργασία µε την
ΕΣΑΜΕΑ. 

Έγινε, λοιπόν, µια προσπάθεια πραγµατικής διαβούλευσης και
µίας σοβαρής επεξεργασίας ενός νοµοσχεδίου που έχει ουσια-
στικά και συµβολικά δεδοµένα για το πώς απευθύνεται η ίδια η
πολιτεία, µέσω των νοµοθετικών της κειµένων. Για όσους προ-
σπαθούν αυτό να το υποτιµήσουν, δυστυχώς, εκπλήσσοµαι διότι
όταν δεν έχει γίνει τίποτα για δεκαετίες και προσπαθούµε να κά-
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νουµε µία µεγάλη προσπάθεια η οποία έχει τη σύµφωνη γνώµη
της ΕΣΑΜΕΑ, η οποία είναι πάγιο αίτηµα του αναπηρικού κινή-
µατος, αν µη τι άλλο είναι υποκριτικό να λέµε ότι αυτό κρύβει
κάτι άλλο ή ότι έχει άλλο στόχο και ότι έγινε αποσπασµατικά ή
οποιαδήποτε άλλη κριτική. Θα έπρεπε αυτά τα ζητήµατα επί της
αρχής τουλάχιστον, να µας ενώνουν και να διαφυλάσσουν τη
σύµπλευση και χαίροµαι που σήµερα από µεγάλο µέρος των συ-
ναδέλφων από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση τονίστηκε, τουλά-
χιστον, ότι η επί της αρχής στόχευση του νοµοσχεδίου είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά στη νοµική βοήθεια νοµίζω ότι είναι µία
αυτονόητη προσθήκη που κι αυτή γίνεται για πρώτη φορά από
την ελληνική πολιτεία των συµπολιτών µας µε αναπηρία στους
δικαιούχους αυτού του πολύ σηµαντικού θεσµού, ο οποίος, προ-
φανώς και χρειάζεται ακόµα µεγαλύτερη βελτίωση γιατί υπηρετεί
έναν πολύ σηµαντικό στόχο, τη στήριξη κατ’ εξοχήν ευάλωτων
πολιτών σε σχέση µε τη νοµική τους εκπροσώπηση. 

Όπως ξέρετε, την προηγούµενη εβδοµάδα ψηφίστηκε διάταξη
από το ελληνικό κοινοβούλιο που αφορά στη δυνατότητα ταχύ-
τερης εκκαθάρισης των περιπτώσεων που εκκρεµούσαν µε την
καταβολή του 80%. Δεν το ψήφισε, δυστυχώς, ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί
απείχε και από αυτή την ψηφοφορία. Είναι, δυστυχώς, η θυσία
της κοινοβουλευτικής αυτής επιλογής που έχετε κάνει να µην ψη-
φίζετε νοµοσχέδια τα οποία, όµως, είναι κατ’ εξοχήν κοινωνικά
µε θετικό πρόσηµο. 

Νοµίζω ότι θα βρεθείτε στην ίδια δύσκολη και αµήχανη θέση,
και σε αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο έχουν αναγνωρίσει οι πάντες
ότι εξυπηρετεί τα πάγια αιτήµατα του αναπηρικού κινήµατος, εκ-
συγχρονίζει την ορολογία, φέρνει τη νοµική βοήθεια σε ένα πολύ
ευάλωτο κοµµάτι του ελληνικού πληθυσµού, διευκολύνει την
προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία. Είναι σε απόλυτη, δυ-
στυχώς, αντιδιαστολή µε την πλήρη ανεπάρκεια της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να θέσει επί τάπητος τα ζητήµατα των ατόµων µε
αναπηρία.

Προφανώς, είναι η λογική αµηχανία που εκπέµπεται από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση όταν µια κεντροδεξιά κυβέρνηση, η
οποία είχε δήθεν καλυφθεί µε το φόβο του 2019 περί νεοφιλε-
λεύθερων πολιτικών, έρχεται σε ζητήµατα κατ’ εξοχήν ζητήµατα
κράτους δικαίου και προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
να φέρει πραγµατικές ολιστικές πολιτικές µε κοινωνικό αποτύ-
πωµα, το οποίο ήταν, πράγµατι, µια ατζέντα την οποία θεωρητικά
είχατε συνηθίσει να µονοπωλείτε στα λόγια αλλά µε πολύ µικρή
πρακτική συνεισφορά.

Οπότε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται σε συνέχεια πολλών
δράσεων που έχει λάβει το Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπως είναι
η προσθήκη στη Σχολή Δικαστών ειδικού µαθήµατος που αφορά
τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία µέσω δύο επιστηµονικών
σεµιναρίων τα οποία ήδη εφαρµόζονται, µέσω του πρωτοκόλλου
συνεργασίας που έχουµε κάνει µε το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας
Διοίκησης για την εκπαιδευτική βελτίωση των δηµοσίων υπαλλή-
λων σε ζητήµατα των ατόµων µε αναπηρία, όπως είναι τα θέµατα
της προσβασιµότητας, όπως είναι η έκδοση οδηγού για το ρα-
τσιστικό έγκληµα, όπως είναι η Σύµβαση της Χάγης για τα δι-
καιώµατα των ευάλωτων ενηλίκων που κυρώθηκε από αυτή την
Κυβέρνηση σε αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο, όπως όλες οι
γενικότερες προσπάθειες που έχουν γίνει και τις ανέφερε ο
Υπουργός Επικρατείας σε σχέση µε την προστασία των Ατόµων
µε Αναπηρία, δείχνει ότι στην πράξη η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη φέρνει πραγµατικές προοδευτικές πολιτικές οι
οποίες ακουµπούν στα ζητήµατα της κοινωνίας, ιδιαίτερα στα θέ-
µατα που αφορούν τα πιο ευάλωτα µέλη της.

Νοµίζω ότι ο ελληνικός λαός πλέον έχει σαφή δεδοµένα µπρο-
στά του να συγκρίνει ποιος φέρνει πραγµατικές προοδευτικές
πολιτικές µε κοινωνικό αποτύπωµα, και ποιος κάνει µια κριτική η
οποία είναι σε πλήρη αναντιστοιχία µε τα έργα και τις ηµέρες του
όταν ήταν στην διακυβέρνηση της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υφυπουργέ.

Πριν καλέσω τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25
τον κ. Γρηγοριάδη στο Βήµα να κάνω δύο ανακοινώσεις

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Κασσιόπης
Κέρκυρας. 

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι ένα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Λίνδου Ρόδου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, αγαπητή κυρία

Πρόεδρε, που µόλις µου δώσατε τον λόγο. 
Ευχαριστώ ιδιαιτέρως τον κύριο εδώ που φέρνει το νερό µου,

ο οποίος παίρνει ένα υγειονοµικό ρίσκο κάθε φορά που καθαρίζει
αυτό το γυαλί καθώς δεν είναι υγειονοµικός υπάλληλος και δεν
έχει τον κατάλληλο ρουχισµό. Εντούτοις, η Βουλή συνεχίζει για
τρία συναπτά χρόνια να παίρνει αυτό το ρίσκο χωρίς να τον ρω-
τάει κιόλας. Εµείς δεν θα βαρεθούµε να το καταγγέλλουµε αυτό.
Δουλειά µας είναι.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, που εκπροσω-
πείτε την Κυβέρνηση, όσοι είναι εδώ συµπτωµατικά σήµερα και
µας ακούν, ως επαγγελµατίας ηθοποιός σαράντα και πλέον χρό-
νια σε αυτή τη χώρα, σήµερα δεν θα αποφύγω να εκφράσω τη
σκληρή κριτική µου, την αγανάκτησή µου θα τολµήσω να πω, γι’
αυτή την εξαιρετικά κακοπαιγµένη φάρσα, τραγικωµωδία θα την
ονόµαζε ο Ευριπίδης, ο ένας από τους τέσσερις µεγάλους τρα-
γικούς µας που σώθηκαν τα έργα τους, που εκτυλίσσεται όλον
αυτόν τον προεκλογικό και επισήµως πια καιρό στη χώρα µας
τόσο στα κανάλια, σε αυτά τα κανάλια τα µέσα συστηµατικής πα-
ραπληροφόρησης που ανήκουν στους πέντε µεγάλους Έλληνες
εφοπλιστές, όσο όµως, δυστυχώς, κι εδώ µέσα στην Εθνική Αν-
τιπροσωπεία, στη Βουλή των Ελλήνων. 

Μιλάω γι’ αυτή την τραγικωµωδία, αυτή τη φάρσα, την κακο-
παιγµένη φάρσα, όπου δήθεν τα δύο µεγάλα κόµµατα, η Κυβέρ-
νηση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, έχουν πολύ σοβαρές
πολιτικές διαφωνίες και έχουν και πάρα πολύ µεγάλη πολιτική
κόντρα για το πώς κυβερνάται η χώρα σήµερα και πώς θα κυ-
βερνηθεί η χώρα από δω και πέρα. Μα, εάν πιστεύετε ότι ο ελ-
ληνικός λαός είναι τόσο ανόητος, ώστε να µην έχει παρατηρήσει
ότι δεν πρόκειται για αγώνα ταχύτητας µεταξύ σας αλλά για σκυ-
ταλοδροµία, ότι δηλαδή εκεί που τελειώνει ο ένας δίνει τη σκυ-
τάλη γεµάτος χαρά που την περιµένει πώς και πώς ο άλλος, την
παίρνει στην χούφτα του και αρχίζει και τρέχει στον ίδιο ακριβώς
δρόµο, στην ίδια διαδροµή, τότε θα πρέπει να πιστεύετε ότι ελ-
ληνικός λαός δεν έχει παρατηρήσει πασιφανή γεγονότα. Για πα-
ράδειγµα τι θα ήταν λογικό, αν είχατε διαφορές, αν είχατε
πραγµατική κόντρα και δεν ήταν πρόφαση; Θα ήταν γεγονός ότι
µόλις είχε έρθει µια κυβέρνηση του άλλου κόµµατος, θα ανέ-
τρεπε την πολιτική του προηγουµένου. Θα είχαµε δει, δηλαδή,
έναν ΣΥΡΙΖΑ µόλις κυβέρνησε το 2015 τι θα έκανε; Θα απελευ-
θέρωνε τη χώρα από τα µνηµόνια. Θα επανέφερε συλλογικές
συµβάσεις όπως είχε τάξει προεκλογικά σε όλους τους κλάδους.
Θα καταργούσε τον ΕΝΦΙΑ. Θα έκανε τον βασικό µισθό 1.280
ευρώ καθαρά.

Το αίσχος της κυβέρνησης Σαµαρά τι έκανε; Περιέκοψε δύο
φορές το ΕΚΑΣ. Τι ήταν το ΕΚΑΣ για όσους δεν θυµούνται; Είναι
η στοιχειώδης κρατική βοήθεια για της Ελλάδας τους κολασµέ-
νους, για τους φτωχότερους από τους φτωχότερους ηµών, δη-
λαδή για τους πιο φτωχούς συνανθρώπους µας. Θα περίµενε,
λοιπόν, κανείς ο ΣΥΡΙΖΑ τι να κάνει µόλις ανέλαβε τη διακυβέρ-
νηση; Να πει ρε παιδιά, αίσχος πια µε την κυβέρνηση Σαµαρά.
Πετσοκόψατε δύο φορές το ΕΚΑΣ; Το επαναφέρω και το ενι-
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σχύω. Τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ; Έκοψε το εναποµείναν ελάχιστο ΕΚΑΣ.
Νοµίζω 300 ευρώ ή 350 το είχε αφήσει ο κ. Σαµαράς. Ο Αλέξης
Τσίπρας το πετσόκοψε και αυτό.

Επίσης εσείς κυβερνάτε τόσο καιρό. Θα περίµενε κανείς να
έρθει ο Κυριάκος Μητσοτάκης να πει, «µα τι έχουν κάνει αυτοί οι
άνθρωποι εδώ, µας έχουν βάλει στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας;
Αύριο µεθαύριο µπορεί να γίνει κανένα καρτέλ παρασιτικών εφο-
πλιστών-ενεργειακών, να φτάσει 700% παραπάνω. Βγάζω τη
χώρα από το Χρηµατιστήριο Ενέργειας». Όχι το κρατήσατε και
το ενεργοποιήσατε. 

Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ ο «καηµένος» το είχε µεν ψηφίσει αλλά δεν είχε
τολµήσει να το ενεργοποιήσει. Σκυταλοδροµία είναι! Γιατί αν δεν
ήταν σκυταλοδροµία, το ίδιο που είπα για την ενέργεια θα είχε
γίνει µε το «θαυµάσιο», κατάπτυστο για εµάς, σχέδιό σας, το σχέ-
διο «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τα κόκκινα δάνεια. Όχι, ο ΣΥΡΙΖΑ µε νόµο
του 2015 το ψήφισε ονοµαστικά κιόλας, εσείς το τελειοποιήσατε.
Εσείς του δώσατε και όνοµα. Γιατί δεν λεγόταν «ΗΡΑΚΛΗΣ» τότε.
Ο ΣΥΡΙΖΑ ο «καηµένος» ψήφισε να µπορούν οι τράπεζες να που-
λάνε τα δάνειά µας σε αρπακτικά ταµεία και να µπορούν τα αρ-
πακτικά ταµεία τα αµερικανικά και από όλη τη γη να συστήνονται
στην Ελλάδα. 

Δεν πρόκειται για τίποτε άλλο ελληνικέ λαέ παρά για µία ακόµη
σκυταλοδροµία. Αν ψηφίσεις στις επόµενες εκλογές κάποιον από
τους δύο, να ξέρεις ότι θα συνεχιστεί η ίδια πολιτική. Και αν τους
κάνεις την έκπληξη να ψηφίσεις κάποιον από τους δύο για τρεις
µήνες και µετά αλλάξεις τον προηγούµενο γιατί δεν σου κάνει ο
καινούργιος που ήταν παλιός -ξέρετε τι εννοώ- πάλι θα έχεις την
ίδια ακριβώς πολιτική. 

Δηλαδή µε τα τρία µνηµονιακά κόµµατα που έχουν κάνει τη
βασική παραδοχή ότι αν δεν προσκυνάµε και δεν δεχόµαστε οτι-
δήποτε θέλουν οι δανειστές απ’ έξω και οι δεκαπέντε παρασιτι-
κές οικογένειες από µέσα, θα εξαφανιστούµε από αυτόν τον
κόσµο, δεν πρόκειται να αλλάξει η πολιτική.

Τα είπα όλα αυτά, κυρία Πρόεδρε, γιατί άκουσα τον κ. Θεο-
χάρη πριν να ωρύεται σχεδόν να φωνάζει, να λέει «και σας προ-
ειδοποιώ και το λέω για τα Πρακτικά πως ο ΣΥΡΙΖΑ θα κάνει
κυβέρνηση που δεν θα είναι νικητών, θα κάνει και δεύτερο κόµµα
να είναι». Και εσείς; Εσείς δεν θα κάνετε, δηλαδή, αν είστε δεύ-
τερο κόµµα και σας πει το ΠΑΣΟΚ ότι σας στηρίζει; Θα κάνετε
και θα παρακάνετε. Αλλά ποιο είναι το µυστικό, για όσους µας
ακούν έξω από την Βουλή, για τον ελληνικό λαό; Όποια µνηµο-
νιακή κυβέρνηση και αν προκύψει, ο µη γένοιτο προκύψει, θα
είναι µία κυβέρνηση απλώς κερδισµένου του κόµµατος ή στην
καλύτερη περίπτωση κάποιων κερδισµένων κοµµάτων. Θα είναι
ασφαλώς µία κυβέρνηση του ηττηµένου ελληνικού λαού, όπως
όλες οι κυβερνήσεις είναι του ηττηµένου ελληνικού λαού από το
2010 που κυβερνάται µνηµονιακά.

Ο ειδικός αγορητής µας, κύριε Υπουργέ, Κρίτων Αρσένης, νο-
µίζω κάλυψε πλήρως το θέµα του νοµοσχεδίου που συζητάµε
σήµερα, στηλιτεύοντας τη φανερή υποκρισία σας. 

Επιτρέψτε σε εµένα να υπερθεµατίσω λίγο µε τη σειρά µου
µόνο για το πώς αντιλαµβάνεστε εσείς οι νεοφιλελεύθεροι τα
ατοµικά δικαιώµατα, εσείς οι νεοφιλελεύθεροι που είστε, βε-
βαίως, θιασώτες του πασίγνωστου θατσερικού δόγµατος της µη
ύπαρξης εναλλακτικής. Σε αυτό βασίζεται -γονατιστοί αιχµάλωτοι
στο µνηµόνιο για δεκαπέντε σχεδόν πια χρόνια- το ότι δεν υπάρ-
χει εναλλακτική. Έξω θα πεθάνετε σαν σκνίπες. Μέσα είµαστε
χάλια, µας βασανίζουν µε το µαρτύριο της σταγόνας, αλλά θα
ζείτε σαν µυγούλες που εκτρέφονται από τους καλούς πολιτι-
κούς τους. 

Λοιπόν δέσµιοι της θεωρίας των οικονοµικών της προσφοράς
και της ζήτησης, του νεοφιλελευθερισµού σας, χωρίζετε δόλιοι
τα ανθρώπινα δικαιώµατα τα οποία µάλιστα τα ονοµάζετε όχι αν-
θρώπινα αλλά ατοµικά. Έχει σηµασία αυτό ελληνικέ λαέ. Γιατί
πιθανότατα δεν είστε καν σε θέση να αισθανθείτε ότι είναι κοινά
και πανανθρώπινα χαρακτηριστικά και ανάγκες αυτά που καλύ-
πτουν αυτά τα λεγόµενα ανθρώπινα δικαιώµατα. Δεν είναι ατο-
µικά. Εσείς τα εξατοµικεύετε. Ανθρώπινα είναι, πανανθρώπινα. 

Αρνητικά, λοιπόν, ονοµάζετε εσείς οι νεοφιλελεύθεροι όσα δεν
σας κοστίζουν και συνιστούν τις απαγορεύσεις, τα απαγορεύετε.
Παραδείγµατος χάριν απαγορεύεται η αφαίρεση ζωής, η κλοπή,

η στέρηση της ελευθερίας του λόγου, η διάκριση µε βάση το
χρώµα, το φύλο ή τη σεξουαλικότητα κ.λπ.. Από την άλλη µεριά
ποια είναι τα θετικά. Θετικά είναι αυτά που τους κοστίζουν ελλη-
νικέ λαέ. Είναι αυτά που συνιστούν παροχές των κρατών όπως
το δικαίωµά µας στην υγεία, στην παιδεία, την πρόνοια κ.λπ. .

Τι δείχνει η διεθνής εµπειρία, κύριε Υπουργέ, που εκπροσω-
πείτε την Κυβέρνηση; Δείχνει ότι κάθε φορά ελληνικέ λαέ που
υποστέλλονται ή ακόµα χειρότερα, εκλείπουν τα θετικά ανθρώ-
πινα δικαιώµατα, οι απαγορεύσεις που συνιστούν τα αρνητικά
παύουν αυτοµάτως να γίνονται σεβαστές και έτσι, τελικά, το κό-
στος διαφύλαξής τους αυξάνει ραγδαία. Γιατί χρειάζεται τότε πε-
ρισσότερη αστυνόµευση, περισσότερες δικαστικές πράξεις,
εργασίες, περισσότεροι φυλακισµένοι στις φυλακές. Ενδεχοµέ-
νως να είναι και αυτό, κύριε Υπουργέ, ένας λόγος που η οικονο-
µικά φιλελευθερότερη χώρα απ’ όλο τον υπόλοιπο πλανήτη, οι
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, έχουν –τι παράξενο!- τους πε-
ρισσότερους φυλακισµένους σε όλο τον πλανήτη γη και ως πο-
σοστό αλλά και σε απόλυτο αριθµό, ενώ ταυτοχρόνως, βέβαια,
οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής είναι µία κοινωνία η οποία
έχει ήδη από δεκαετίες καταστήσει την υγεία, την παιδεία και την
πρόνοια ως προνόµια αντί για δικαιώµατα που ήταν µέχρι τότε,
έχοντας αµιγώς ιδιωτικοποιηµένο σύστηµα υγείας, τριτοβάθµια
παιδεία µε δίδακτρα και ιδιωτικοποιηµένο  ασφαλιστικό. Τα θε-
τικά δικαιώµατα, δηλαδή, είναι αφηµένα απολύτως στο έλεος της
αγοράς. 

Συνθηκολογηµένα κόµµατα εκτός από εσάς, εκτός από τη Νέα
Δηµοκρατία, -δυστυχώς δεν είστε µόνο εσείς- είναι όλα τα κόµ-
µατα που έχουν συνθηκολογήσει στα µνηµόνια και τα οποία υπη-
ρετούν αυτό το δόγµα του οικονοµικού φιλελευθερισµού, είτε
ονοµάζονται νεοφιλελεύθερα µορφώµατα είτε ως σοσιαλφιλε-
λεύθερα. Στέκονται όλα ευθέως ή εµµέσως µόνο στο κοµµάτι της
προσβασιµότητας -για το σχέδιο νόµου που µιλάµε σήµερα ανα-
φέροµαι τώρα- δηλαδή στο κοµµάτι των αρνητικών δικαιωµάτων,
στην προστασία από τη διάκριση. Και δεν λέτε, αλλά κυρίως,
κύριε Υπουργέ, δεν κάνετε τίποτα το παραµικρό για την πραγ-
µατική εξοµάλυνση των ατόµων µε αναπηρίες. 

Προσέξτε θα σας εξηγήσω ακριβώς. Διότι προφανέστατα η
προστασία από τις διακρίσεις αποτελεί -δεν διαφωνούµε- εκ των
ων ουκ άνευ. Αλλά τι κάνει; Πηγαίνει, Υπουργέ µου, χέρι-χέρι µε
τη διασφάλιση µιας, πραγµατικά, αξιοπρεπούς διαβίωσης, δη-
λαδή απρόσκοπτη πρόσβαση και παροχή δωρεάν ιατρικής και
φαρµακευτικής περίθαλψης και όχι να πετάτε στον καιάδα τα
ανασφάλιστα ΑΜΕΑ.

Και επιτρέψτε µου µια µικρή παρένθεση εδώ. Τι είναι αν δεν
είναι ανέκδοτο η φράση «ανασφάλιστος ανάπηρος άνθρωπος».
Κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, παγκοσµίως
θα έπρεπε ένας άνθρωπος µε το που καθίσταται ανάπηρος και
αναγνωρίζεται από το κράτος η αναπηρία του, να είναι εξ ορι-
σµού ασφαλισµένος µόνο και µόνο γιατί είχε την ατυχία να κα-
ταστεί ανάπηρος. Και όµως στην Ελλάδα έχουµε δεκάδες
χιλιάδες αναπήρους ανασφάλιστους. Έτσι είναι, το ξέρετε ότι
είναι έτσι. Και αυτό αποτελεί όνειδος. Δεν χρειάζεται φιλοσοφία.
Ελληνικέ λαέ, καταλαβαίνεις τα στοιχειώδη, είµαι βέβαιος. Αν κά-
ποιος είναι ανάπηρος, θα πρέπει να είναι ασφαλισµένος εκ προ-
οιµίου, επειδή είναι ανάπηρος, να µην υπάρχει άλλη συζήτηση. 

Τι χρειάζεται, λοιπόν; Απρόσκοπτη πρόσβαση και παροχή δω-
ρεάν ιατρικής και φαρµακευτικής περίθαλψης και όχι να πετάτε
στον καιάδα τα ανασφάλιστα άτοµα µε αναπηρία. Αξιοπρεπή
προνοµιακά επιδόµατα και ταυτόχρονη περιοδική αυτόµατη τι-
µαριθµική αναπροσαρµογή, δηλαδή πραγµατική βοήθεια και στο
σπίτι χωρίς κριτήρια αποκλεισµού της πλειοψηφίας.

Τον Μάιο του 2020, είχα απευθύνει από εδώ επίκαιρη ερώτηση
στην Κυβέρνησή σας για το ζήτηµα των ανασφάλιστων διαβητι-
κών τύπου 1. Ξέρετε δεν λαµβάνουν τη σύγχρονη τεχνολογία.
Τους βασανίζετε τέσσερα χρόνια τώρα όπως και οι προηγούµε-
νοι. Αλλά τώρα πια υπάρχει τεχνολογία εδώ και τέσσερα χρόνια.
Δεν χρειάζεται να τρυπιούνται για να δουν το ποσοστό τους δέκα
φορές τη µέρα. Υπάρχει δωρεάν σχεδόν τεχνολογία που µπορεί
να γίνει χωρίς να τρυπιούνται ποτέ. Αυτοί, λοιπόν, δεν λαµβάνουν
σύγχρονη τεχνολογία διαχείρισης της πάθησής τους. 

Τι έγινε από τότε από την επίκαιρη ερώτησή µου από τον Μάιο
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του 2020; Απολύτως τίποτα δεν έγινε. Το ίδιο τίποτα δεν έγινε
για τη νεφρική ανεπάρκεια, επειδή ακριβώς κατά τη γνώµη µας
στο ΜέΡΑ25 είναι ταξική η στάση τους. Δεν αναγνωρίζετε την
κοινωνική πρόνοια, την απορρίπτετε. 

Οι άνθρωποι µε αναπηρίες χρειάζονται ένα αίσθηµα ασφά-
λειας και ως προς την προστασία από τις διακρίσεις αλλά κυρίως
ως προς τη διαβίωσή τους. Χωρίς το δεύτερο σκέλος, ελληνικέ
λαέ, ουσιαστικά µιλάµε για την ταξικότητα στην πιο βάρβαρη
µορφή της. Η προσβασιµότητα από µόνη της δεν αφορά όλα τα
άτοµα µε αναπηρία αλλά µόνον τα άτοµα µε αναπηρία που έχουν
πλούσια οικογένεια, που έχουν για κάποιο λόγο µεγάλη περιου-
σία ή µια οικογένεια να τα στηρίζει. Με τα ΑΜΕΑ όµως που δεν
έχουν, κύριε Υπουργέ, που είναι ορφανά, που ζουν στη φτώχεια
και την ανέχεια, τι κάνετε για αυτά τα άτοµα µε αναπηρία; Δεν
κάνετε τίποτα. Γι’ αυτό έχουµε τέτοια ανασφάλιστα άτοµα. 

Θα τελειώσω σύντοµα, κυρία Πρόεδρε. Διαβάζω γιατί εδώ πια
έχουµε µια αποκάλυψη πρώτου µεγέθους από τον Πρωθυ-
πουργό µόλις χτες σε σχέση µε το θέµα των καλλιτεχνών και το
κατάπτυστο π. δ.85. Διαβάζω, για να µην υπάρχουν παρεξηγή-
σεις, ένα απόσπασµα. Και θα σας εξηγήσω τι εννοώ ότι αποκα-
λύφθηκε ο Πρωθυπουργός. Του ξέφυγε κάτι; Το σχέδιό του δεν
ήταν σωστό; Πάντως αποκαλύφθηκε. 

Διαβάζω τι είπε χθες σε εµάς ο Πρωθυπουργός σας: «Θα
ακούσετε από εµάς πράγµατα τα οποία µπορούν να γίνουν και
πράγµατα τα οποία δεν µπορούν να γίνουν, διότι νοµίζω ότι όλοι
σας αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχουν και συνταγµατικοί περιορισµοί
ως προς τη δυνατότητα να παρέχεται ιδιωτική τριτοβάθµια εκ-
παίδευση». Κανείς δεν του ζήτησε ιδιωτική τριτοβάθµια εκπαί-
δευση του κ. Μητσοτάκη. Το έχωσε όµως γιατί αυτός είναι ο
στόχος του και θα σας εξηγήσω πώς αποκαλύπτεται. 

Και συνεχίζει ο Πρωθυπουργός σας: «   και όσο δεν αλλάζει το
άρθρο 16». Τι είναι, ελληνικέ λαέ, το άρθρο 16; Αυτό που εγγυά-
ται ότι θα έχεις στα τρία επίπεδα, πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια
και ανώτατη, εκπαίδευση δωρεάν από το κράτος. «Όσο δεν αλ-
λάζει», λέει ο κ. Μητσοτάκης, αυτό, το άρθρο το 16, «αυτό δεν
είναι κάτι το οποίο θα είναι εφικτό. Θα χαρώ», συνεχίζει ο Πρω-
θυπουργός σας, «πάρα πολύ, βέβαια, πρέπει να πω, όταν µε το
καλό προχωρήσει αυτή η µεταρρύθµιση, γιατί είναι στις προθέ-
σεις µας να προχωρήσει στην επόµενη συνταγµατική µεταρρύθ-
µιση, να αλλάξουµε το άρθρο 16. Όσοι διαµαρτυρήθηκαν όλον
αυτό τον καιρό», είπε ο Πρωθυπουργός σας χθες, «µετ’ επιτά-
σεως και ζήτησαν την αναγνώριση της δυνατότητας της ιδιωτι-
κής εκπαίδευσης να παρέχει πτυχία τα οποία θα είναι ουσιαστικά
πανεπιστηµιακά». Διακόπτω εδώ και λέω ότι κανείς δεν διαµαρ-
τυρήθηκε και κανείς δεν ζήτησε αυτό από τον κ. Μητσοτάκη. Ο
κ. Μητσοτάκης το ζητάει από τον εαυτό του για να µας µπερδέ-
ψει όλους, όλη την κοινωνία. «Όσοι, λοιπόν, διαµαρτυρήθηκαν»,
λέει ο Πρωθυπουργός σας, «µετ’ επιτάσεως και ζήτησαν την ανα-
γνώριση της δυνατότητας της ιδιωτικής εκπαίδευσης να παρέχει
πτυχία τα οποία θα είναι, ουσιαστικά, πανεπιστηµιακά, να µας
στηρίξουν σε αυτή τη µεγάλη προσπάθεια που θα κάνουµε τότε».
Αυτά είπε ο κ. Μητσοτάκης χθες. 

Θα µου πείτε και τι είναι το καινούργιο. Κοµίζω γλαύκα εις Αθή-
νας; Όχι, βεβαίως όχι, δεν φέρνω τίποτα καινούργιο. Ο κ. Μη-
τσοτάκης τέσσερα χρόνια τώρα έχει πει, ευθέως, χωρίς καµµία
ντροπή, ότι θέλει να ιδιωτικοποιήσει και την ανώτατη εκπαίδευση
στην Ελλάδα, ότι θέλει να ιδιωτικοποιήσει την παιδεία µας. 

Ποιο είναι το παράξενο; Ότι εδώ αποκαλύπτεται -ένα µήνα
προσπαθούσαµε να το καταλάβουµε- γιατί επιτέθηκε τόσο βάρ-
βαρα στον πολιτισµό και στους καλλιτέχνες στους λειτουργούς
του πολιτισµού. Επιτέθηκε µε αυτόν τον αδίστακτο τρόπο, µας
έριξε στα σκοινιά, µας πίεσε απάνθρωπα, έκανε τα πτυχία µας
απολυτήρια λυκείου για έναν και µόνο λόγο: Για να βρει συνενό-
χους, για να βρει δήθεν λαϊκό έρεισµα στην προσπάθειά του να
ιδιωτικοποιήσει την πανεπιστηµιακή παιδεία στην Ελλάδα, και συ-
νεχίζει να µην του περνάει. 

Έφτασε, λοιπόν, στο εξευτελιστικό σκαλοπάτι ο Πρωθυπουρ-
γός σας χθες να βάλει στο στόµα των καλλιτεχνών και των αν-
θρώπων του πολιτισµού αιτήµατα που ποτέ δεν είχαν. Ακούσατε
ένας από εµάς να τσιµπήσει στην πεπονόφλουδα, στο τυράκι που
βάλατε, και να ζητήσει να γίνει ΑΕΙ κάποια ιδιωτική σχολή υπο-

κριτικής, σκηνοθεσίας, χορού ή οτιδήποτε άλλο; Ούτε ακούσατε
ούτε και θα ακούσετε διότι δεν είµαστε –συγγνώµη, αλλά δεν
υπάρχει άλλη έκφραση- πουληµένοι άνθρωποι. Διότι δεν κοιτάµε
συντεχνιακά το καλό της σχολής µας ή το καλό αυτής που θα
αποφοιτήσουµε αύριο. Κοιτάµε, και αυτό είναι το παλλαϊκό αί-
τηµα, να φτιαχτεί επιτέλους µια πανεπιστηµιακή ακαδηµία παρα-
στατικών τεχνών στη χώρα, η οποία και, βεβαίως, δεν θα έχει
χώρο για ιδιωτικές σχολές µέσα της. Θα είναι πρόνοια του κρά-
τους που θα προστατεύεται από το άρθρο 16.

Αποκαλύφθηκε ο χάρτινος Πρωθυπουργός σας, κατέρρευσε
σαν µαριονέτα, γιατί µας έδειξε ότι όλη αυτή η βαρβαρότητα,
όλος ο παραλογισµός ήταν το τελευταίο τρικ του για να αναγκά-
σει τους καλλιτέχνες να ζητάνε να γίνουν πανεπιστήµια ιδιωτικές
σχολές. Δεν του πέρασε του κ. Μητσοτάκη. Ζήτηµα κατάργησης
του άρθρου 16 του Συντάγµατος έθεσε, λοιπόν, χθες ο κ. Μη-
τσοτάκης στη συνάντηση µε τους φορείς των καλλιτεχνών για το
π.δ.85. Από την πρώτη στιγµή, σαράντα πέντε-εξήντα µέρες,
εµείς στο ΜέΡΑ25 τονίζαµε -δηλαδή δεν τονίζαµε αλλά ουρλιά-
ζαµε, ελληνικέ λαέ- πως πίσω από το προεδρικό διάταγµα κρύ-
βεται η απόπειρα εργαλειοποίησης του πολιτισµού και των
καλλιτεχνών για να αλώσει η ολιγαρχία την παιδεία. 

Κοιτάξτε, αν δείτε τα λόγια του κ. Μητσοτάκη σας τα είπα ακρι-
βώς, αλλά θα το επαναλάβω γιατί αξίζει τον κόπο, λέει, λοιπόν,
το εξής: «Και όσοι διαµαρτυρήθηκαν» -να κλέψει το κίνηµά µας
έτσι;- «όσοι διαµαρτυρήθηκαν µετ’ επιτάσεως και ζήτησαν την
αναγνώριση της δυνατότητας της ιδιωτικής εκπαίδευσης να πα-
ρέχει πτυχία τα οποία θα είναι ουσιαστικά πανεπιστηµιακά». Επα-
ναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ, και διαψεύστε µε, το ζήτησε κανείς
από εµάς αυτό; Είπε κανείς από εµάς να γίνει η Σχολή Θεάτρου
Τέχνης ή του Σταυράκου πανεπιστήµιο; Κανείς! Είναι εφεύρηµα
του Πρωθυπουργού σας. Μας το φόρεσε, αλλά δεν θα περάσει. 

Πρέπει, λοιπόν, να πούµε ότι το άρθρο 16 δεν πρέπει να πει-
ραχτεί, και δεν θα αφήσουµε εµείς, οι άνθρωποι του πολιτισµού
αυτής της χώρας, να πειραχτεί. Αποτελεί, κύριε Υπουργέ, που
εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, αν όχι το τελευταίο ένα από τα
τελευταία λαϊκά αναχώµατα στον ανελέητο ταξικό πόλεµο της
ολιγαρχίας. Δεν θα περάσει του κ. Μητσοτάκη. 

Να ξέρετε την επόµενη εβδοµάδα θα έχουµε περισσότερες κι-
νητοποιήσεις. Το προβλέπω χωρίς να είµαι ειδικός και χωρίς να
καπελώνω κανέναν, αλλά µε αυτά που λέει ο κ. Μητσοτάκης, ότι
όλο αυτό οι καλλιτέχνες το κάνουν για να γίνουν ιδιωτικά τα πα-
νεπιστήµια, µην ελπίζετε.

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο είναι, προφανώς, δικαιωµατιστικό, ενώ πρόκειται για
έναν όρο που επαναλαµβάνεται σε πολλά σηµεία της αιτιολογι-
κής έκθεσης. Κατά την άποψή µας, δε, έχει µικρή χρησιµότητα
στην πράξη και ακολουθεί την «λογική» -σε εισαγωγικά- της Κυ-
βέρνησης, την επικοινωνία δηλαδή για λόγους ψηφοθηρίας παρά
την ουσία. Αφορά την πρόσβαση των συµπολιτών µας ΑΜΕΑ στη
δικαιοσύνη, τυπικά, όµως, αφού αναλώνεται, κυρίως, σε µια ανέ-
ξοδη φρασεολογία. Εκτός αυτού, δεν παρέχει κάποια κοστολό-
γηση, οπότε δεν γνωρίζουµε πώς και εάν θα εφαρµοστεί, αφού
τα κόστη µπορεί να είναι σηµαντικά. 

Οφείλουµε, πάντως, να σηµειώσουµε, εδώ, ότι αναφερόµαστε
σε έναν µεγάλο αριθµό ατόµων µε ειδικές ανάγκες, ενδεχοµένως
µε κριτήριο µια στατιστική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά, στο 25% του πληθυσµού άνω των δε-
καέξι ετών. Το 25% του πληθυσµού άνω των δεκαέξι ετών είναι,
δυστυχώς, ΑΜΕΑ. Πρόκειται, λοιπόν, για έναν πολύ µεγάλο
αριθµό, αν και το βασικό θέµα είναι το πώς καθορίζονται. Υπεν-
θυµίζω πως έχουµε αναφερθεί στο παρελθόν στους πάσχοντες
από Αλτσχάιµερ, ο αριθµός των οποίων εκτιµάται στις διακόσιες
χιλιάδες στην Ελλάδα. Απαιτούν µεγάλη υποστήριξη από το πε-
ριβάλλον τους και από την πολιτεία. 
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Σε άλλες στατιστικές, όπως αυτή του 2013, που θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά, τα ΑΜΕΑ στην Ελλάδα εκτιµώνται περίπου
στο ένα εκατοµµύριο συνολικά, ενώ ένα µεγάλο µέρος τους -µε-
ταξύ άλλων λόγω της αυξανόµενης φτώχειας στην Ελλάδα- εν-
δεχοµένως έως και το 35%, ευρίσκονται στα πρόθυρα του
κοινωνικού αποκλεισµού, όπως επίσης θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. Στα άτοµα αυτά, προφανώς, θα πρέπει να δοθεί ειδική
βοήθεια, χωρίς να µείνει στο πλαίσιο της προεκλογικής παροχο-
λογίας, όπως για παράδειγµα, όσον αφορά την υπόσχεση του
Πρωθυπουργού για αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος στο 1 δισ. όπου όχι µόνο δεν τηρήθηκε η υπόσχεσή του
αλλά µειώθηκε το 2023 στα 649 εκατοµµύρια από τα 807 εκα-
τοµµύρια το 2022, παρά την τεράστια άνοδο του πληθωρισµού,
κάτι που, επίσης, θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Συνεχίζοντας, είναι αυτονόητη η ανάγκη των συµπολιτών µας
ΑΜΕΑ για ίση µεταχείριση, καθώς επίσης για τη συµµετοχή τους
στην κοινωνία και στην οικονοµική δραστηριότητα, πόσω µάλλον
όταν κάτι τέτοιο θα στηρίξει και θα αποδεσµεύσει τους οικείους
τους. Εντούτοις, δεν µπορεί να επιτευχθεί µε την αλλαγή κά-
ποιων λέξεων σε ένα νοµοσχέδιο, ούτε µε την αόριστη υιοθέτηση
λύσεων χωρίς µία ανάλυση κόστους-οφέλους ανά ενδεχόµενη
λύση, πολύ περισσότερο όταν το θέµα του κόστους είναι ακόµη
πιο σηµαντικό, επειδή εδώ συµπεριλαµβάνονται πολίτες τρίτων
χωρών µε το άρθρο 23 παράγραφος 1. Φυσικά, βέβαια, είναι αν-
θρώπινο και σωστό να επωφελούνται και αυτοί όµως από την δω-
ρεάν νοµική βοήθεια, κάτι που όµως είναι δύσκολο για µία χώρα,
όπως η Ελλάδα, εξαιτίας των περιορισµένων οικονοµικών δυνα-
τοτήτων της. 

Μπορεί, δε, να ισχυρίζεται η Κυβέρνηση πως υπάρχουν δηµο-
σιονοµικά περιθώρια -το ακούµε καθηµερινά-, για να χρηµατο-
δοτηθούν οι προεκλογικές παροχολογίες της αλλά η αλήθεια
είναι εντελώς διαφορετική, µε την έννοια πως η συγκεκριµένη
Κυβέρνηση παράγει µόνον ελλείµµατα και χρέη, ενώ η οικονοµία
µας βαδίζει, δυστυχώς, από το κακό στο χειρότερο. Για παρά-
δειγµα, το έλλειµµα του κεντρικού κράτους, η ζηµιά, δηλαδή,
που προκάλεσε η συγκεκριµένη Κυβέρνηση στην Ελλάδα,
έφτασε στα 50 δισεκατοµµύρια µέσα σε τρία µόλις χρόνια. Πε-
νήντα δισεκατοµµύρια ζηµία προκάλεσε αυτή η Κυβέρνηση στην
Ελλάδα, αυξάνοντας φυσικά ανάλογα το δηµόσιο χρέος µας. Την
ίδια στιγµή το έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου εκτοξεύθηκε
στα 38,4 δισεκατοµµύρια το 2022, ενώ παρά τη σοβαρή άνοδο
των τουριστικών µας εσόδων το έλλειµµα του ισοζυγίου τρεχου-
σών συναλλαγών ήταν της τάξης των 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Το γεγονός αυτό σηµαίνει πως θα αυξηθεί, επίσης, το εξωτερικό
µας χρέος πάνω από τα 560 δισεκατοµµύρια που ήταν πρό-
σφατα. Επιπλέον, το ιδιωτικό έχει υπερβεί τα 410 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Δηλαδή, δηµόσιο και ιδιωτικό υπερβαίνουν τα 800
δισεκατοµµύρια. 

Μπορεί, δε, ο Υπουργός Οικονοµικών να υπερηφανεύεται για
το ότι κατάφερε να δανειστεί 51,5 δισεκατοµµύρια, αλλά εµείς,
ασφαλώς, δεν συµµεριζόµαστε την υπερηφάνειά του, αφού τα
δανεικά σηµαίνουν νέους φόρους και µνηµόνια επιβαρύνοντας
πολλές γενιές Ελλήνων. Τίποτα δεν µάθαµε, αλήθεια, από τις
χρεοκοπίες του 2010 και του 2012;

Συµπερασµατικά, λοιπόν, θα ήταν καλά να µπορούσαµε να
στηρίξουµε τους ΑΜΕΑ των άλλων χωρών, καθώς επίσης τους
µετανάστες, αλλά δεν µας είναι δυνατόν. Σηµειώνω πως οι δα-
πάνες του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής θα ξεπερά-
σουν µάλλον τα 600 εκατοµµύρια από τα 419 του Υπουργείου
Μετανάστευσης σε σχέση µε 527 το 2022 συν τα 180 εκατοµµύ-
ρια για τη µεταναστευτική πολιτική από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Εδώ, θα πρέπει να προστεθούν οι δαπάνες των άλλων
Υπουργείων, όπως του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Παι-
δείας και του Υπουργείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που δεν είναι
γνωστά, του Υπουργείου Νησιωτικής Πολιτικής για την Ακτοφυ-
λακή και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, σε µία εποχή
που έχουν σταµατήσει τα ευρωπαϊκά κονδύλια. Εποµένως, το µε-
ταναστευτικό µας κοστίζει πολύ πάνω από ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ ετήσια. 

Περαιτέρω στο νοµοσχέδιο ο επικίνδυνος δικαιωµατισµός της
νέας τάξης πραγµάτων µε την αλλαγή των όρων φαίνεται παν-

τού, όπως µε την αντικατάσταση του όρου «άλαλος» από το
«πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου» ή του «κωφάλαλου» από
το «οµιλών κωφός» στα άρθρα 9 και 10. Εδώ, όµως, ξεκινούν τα
διφορούµενα, εκτός του ότι η αλλαγή των λέξεων, προφανώς,
δεν βοηθάει πουθενά και κανέναν. Για παράδειγµα, τι σηµαίνει
αλήθεια «αναπηρία λόγου»; Το να µην µπορεί να µιλήσει κανείς
τελείως; Να µην µπορεί να πει κάποια σύµφωνα; Να τραυλίζει;
Είναι ΑΜΕΑ ο δυσλεκτικός; Επιπλέον, υπάρχει η αντικατάσταση
του όρου του όρου «πάσχων» από το «πρόσωπο» στο άρθρο 6,
καθώς και το «πάσχει από µια αναπηρία» από το «έχει αναπηρία».
Έτσι, όµως, µπορεί µεν ένα άτοµο να µην πάσχει από µία ανα-
πηρία αλλά δεν παύει να πάσχει αυτό και στο περιβάλλον του,
όταν δεν του παρέχεται πρόσβαση στα µέσα µαζικής µεταφοράς. 

Εδώ πρόκειται για κάτι που συζητήσαµε πρόσφατα στο νοµο-
σχέδιο για την προσβασιµότητα προϊόντων και υπηρεσιών του
Υπουργείου Ανάπτυξης στα ράφια των σούπερ µάρκετ, όπου
στην ουσία δεν παρείχε καµµία λύση, έτσι ώστε να γίνει πιο εύ-
κολη η ζωή των ατόµων µε ειδικές ανάγκες. Το µόνο που συνέβη
τότε ήταν να δηλώσει ο Υπουργός πως θα µελετήσει τα αιτήµατα
των ΑΜΕΑ, όπως συνήθως συµβαίνει µε όλους εκείνους τους
Υπουργούς που αποφεύγουν το πρόβληµα µε κενές υποσχέσεις.

Κλείνοντας µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, δεν υπάρχει
καµµία κοστολόγηση του νοµοσχεδίου, αν και αναφέρεται πως
θα υπάρξει κόστος, χωρίς να το συγκεκριµενοποιεί, από τα εξής:
Πρώτον, από την δαπάνη του προϋπολογισµού του Ταµείου Χρη-
µατοδότησης Δικαστικών Κτηρίων, όσον αφορά στην επέκταση
της παροχής νοµικής βοήθειας σε πολίτες κράτους-µέλους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή τρίτου κράτους µε το άρθρο 23 παρά-
γραφος 1 και 3α. Δεύτερον, από την ενδεχόµενη δαπάνη ή και
απώλεια εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού, καθώς επίσης
του προϋπολογισµού των ασφαλιστικών και λοιπών φορέων από
πρόσθετο κόστος λόγω της χορήγησης παροχών, διευκολύν-
σεων και πλεονεκτηµάτων του άρθρου 3 σε όλα τα πρόσωπα
στον δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα. 

Τα παραπάνω ακούγονται σε εµάς ανησυχητικά αόριστα ενώ
θα έχουν, ενδεχοµένως, µεγάλο κόστος, ειδικά αν προστεθεί ο
άγνωστος αριθµός ΑΜΕΑ τρίτων χωρών, όπως το άρθρο 23 πα-
ράγραφος 3. Εδώ αναρωτηθήκαµε εάν θα µπορούσε να λειτουρ-
γήσει ως ανοικτή πρόσκληση ξένων χωρών, κάτι που θα έπρεπε
να σκεφθεί πολύ καλά και πολύ σοβαρά το Υπουργείο. 

Ειδικά όσον αφορά στη νοµική βοήθεια, τοποθετείται κατώ-
τατο όριο στο οικογενειακό εισόδηµα ύψους 6.650 ευρώ για να
καταστεί κάποιος δικαιούχος, αναλυτικότερα στα 2/3 του κατώ-
τατου ετησίου, όπως φαίνεται από το άρθρο 23 παράγραφος 2,
οπότε µόλις στα 550 ευρώ µηνιαία σε δωδεκάµηνη βάση.

Είναι εύλογο, εδώ, πως αυτό το ποσόν από µόνο του αποκλείει
έναν µεγάλο αριθµό πολιτών που δεν θα µπορούν να έχουν νο-
µική βοήθεια οπότε θα πρέπει να αυξηθεί, καθώς επίσης να προ-
στεθεί η προστασία των ΑΜΕΑ από τους πλειστηριασµούς. Δεν
είναι αυτονόητο ότι πρέπει να προστατευθούν τα ΑΜΕΑ από τους
πλειστηριασµούς; Δυστυχώς, ενώ το νοµοσχέδιο ασχολείται µε
την αλλαγή όρων, µε κενές λέξεις δικαιωµατιστικού τύπου, δη-
λαδή, και όχι µε πράξεις, διενεργούνται πλειστηριασµοί και σε
οικογένειες µε ΑΜΕΑ, ενώ η ΕΣΑΜΕΑ έχει ζητήσει από χρόνια
τώρα την αναστολή τους.

Τέλος, ένα επόµενο κρυφό κόστος είναι το ότι η αλλαγή στην
ορολογία θα προκαλέσει σύγχυση σε πολλούς επαγγελµατίες,
ενδεχοµένως δε µια προβληµατική αντιστοίχηση µε άλλη νοµο-
θεσία, κύρια ή δευτερεύουσα, που θα πρέπει επίσης να εναρµο-
νιστεί και αυτό είναι επιπλέον κόστος.

Συνεχίζοντας, επιτρέψτε µας να αναφερθούµε ξανά στην πρό-
σφατη απόφαση του Αρείου Πάγου -δεν πρόκειται να το ξεχά-
σουµε έτσι εύκολα- υπέρ των διαχειριστών κόκκινων δανείων και
εναντίον των δανειοληπτών. Η απόφαση αυτή που αφορά πάνω
από επτακόσιες χιλιάδες ακίνητα, τεκµηρίωσε ακόµη µια φορά
πως η µια κυβέρνηση νοµοθετεί και η άλλη εφαρµόζει εις βάρος
των Ελλήνων και προς όφελος τόσο των ξένων όσο και των τρα-
πεζών. Ειδικά δε ο χρόνος ρεκόρ των οκτώ ηµερών που χρει-
άστηκε ο Άρειος Πάγος για να αποφασίσει, όταν το µεγαλύτερο
ίσως πρόβληµα των ελληνικών δικαστηρίων είναι η καθυστέρηση
των αποφάσεων, τοποθετεί ένα ακόµη λιθαράκι στη µείωση της
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εµπιστοσύνης των πολιτών απέναντι στη δικαιοσύνη, γεγονός
που θεωρούµε εξαιρετικά επικίνδυνο για τη δηµοκρατία στην πα-
τρίδα µας, πόσω µάλλον όταν η µείωση της εµπιστοσύνης των
πολιτών προς την πολιτεία είναι τεράστια. Μπορείτε αλήθεια,
κύριε Υπουργέ, να µας εξηγήσετε, ειλικρινά, γιατί χρειάστηκε
µόνο οκτώ ηµέρες η ολοµέλεια του Αρείου Πάγου για να αποφα-
σίσει, αναιρώντας µάλιστα την προηγούµενη λογικότατη από-
φαση του Πρώτου Τµήµατος του Αρείου Πάγου; Το θεωρείτε
φυσιολογικό, όταν δεν έχει συµβεί µέχρι σήµερα ποτέ;

Ορισµένοι, βέβαια, θεωρούν πως είναι προϊόν των πολιτικών
πιέσεων που ασκήθηκαν, µε κριτήριο το ότι η καταδικαστική από-
φαση για τους δανειολήπτες είχε προαναγγελθεί -έµµεσα βέ-
βαια- από την Τράπεζα της Ελλάδος, ενώ οι δανειστές τη
θεωρούν προϋπόθεση για την παροχή επενδυτικής βαθµίδας, εν-
δεχοµένως επίσης την αθώωση του κ. Γεωργίου της ΕΛΣΤΑΤ -θα
το δούµε αργότερα- που κατέστρεψε τη χώρα µας. Επιπλέον,
πως έχει σχέση µε τα 18,7 δισεκατοµµύρια ευρώ των εγγυήσεων
του απαράδεκτου προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», το οποίο εµείς
χαρακτηρίζαµε -τότε, όταν δροµολογήθηκε- ως µια επαίσχυντη
συµπαιγνία της Κυβέρνησης και των τραπεζών.

Η Κυβέρνηση βέβαια έχει τη δυνατότητα µε την κατάθεση µιας
απλής τροπολογίας να προστατεύσει τα σπίτια των Ελλήνων,
γνωρίζοντας πως η αδυναµία τους να πληρώσουν τις δόσεις δεν
οφείλεται στους ίδιους, αλλά στην καταστροφική πολιτική των
µνηµονίων που τους επιβλήθηκε χωρίς οι ίδιοι να έχουν το πα-
ραµικρό φταίξιµο. Είναι κάτι ανάλογο, δηλαδή, µε τα δάνεια της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, όπου µειώθηκε µεν η επιχο-
ρήγηση και εκτοξεύτηκαν στα ύψη τα δάνεια της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ, αλλά δεν εκχωρήθηκαν σε funds, ούτε
βέβαια διενεργείται κάποιος πλειστηριασµός, παρά το ότι αυξά-
νονται συνεχώς, αφού δεν πληρώνονται ούτε κεφάλαιο ούτε
τόκοι. Όλοι οι άλλοι, όλοι εµείς, πρέπει να πληρώνουµε ακριβώς
στην προθεσµία, αλλιώς θα χάσουµε το σπίτι µας. 

Εντούτοις, υποθέτουµε πως η Κυβέρνηση δεν θα καταθέσει
τροπολογία, αφού δεν υπηρετεί τους πολίτες, αλλά τα κοράκια
και τους ξένους, ενώ εάν οι Έλληνες το αποδεχτούν µε την ψήφο
τους στις εκλογές θα είναι δυστυχώς άξιοι της µοίρας τους, όσο
και αν µας πραγµατικά µας στενοχωρεί κάτι τέτοιο. Είναι ντροπή,
δε, το ότι δεν έχει ιδρυθεί ακόµη ο φορέας απόκτησης και επα-
ναµίσθωσης ακινήτων, οπότε οι ευάλωτοι συµπολίτες µας δεν
έχουν τη συγκεκριµένη επιλογή που τους υποσχέθηκε η Κυβέρ-
νηση. Λόγια, λόγια και µόνον λόγια. Πράξεις µηδέν.

Εµείς πάντως ως Ελληνική Λύση είχαµε και έχουµε ρεαλιστι-
κές προτάσεις για να µη χαθούν τα σπίτια των Ελλήνων, για να
σταµατήσει το ξεπούληµα της πατρίδας µας, για να µπορέσουν
να εξυπηρετήσουν οι πολίτες όλα τα χρέη τους και για να ευη-
µερήσει η Ελλάδα, κάτι που δεν οφείλεται βέβαια στο ότι έχουµε
ειδικές ικανότητες -αλίµονο, όλοι έχουµε τις ίδιες ικανότητες-,
αλλά στην ειλικρινή µας αγάπη για την Ελλάδα και για τους Έλ-
ληνες. Οφείλεται αποκλειστικά και µόνο στην ειλικρινή µας
αγάπη για την Ελλάδα και τους Έλληνες.

Για παράδειγµα, µια από τις λύσεις ήταν το αµερικανικό µον-
τέλο του 1933 µε το οποίο ασφαλώς δεν θα διενεργούνταν πλει-
στηριασµοί, αφού µε πολύ απλά λόγια αντί να πουλούν οι
τράπεζες τα κόκκινα δάνειά τους υποθετικά στο 20% της αξίας
τους στα funds, θα τα πωλούσαν σε έναν οργανισµό του δηµο-
σίου ο οποίος θα αγόραζε αυτά τα δάνεια έτσι όπως τα πούλη-
σαν οι τράπεζες και χωρίς να προκληθεί κανένα πρόβληµα στις
τράπεζες. Ο οργανισµός αυτός στη συνέχεια θα έδινε τη δυνα-
τότητα µακροπρόθεσµης εξόφλησης στους οφειλέτες, όπως συ-
νέβη στις Ηνωµένες Πολιτείες, µε χαµηλά επιτόκια, ενώ µε
δεδοµένο ότι αναφερθήκαµε µόνο στα ενυπόθηκα δάνεια των
µνηµονίων τα οποία ήταν κάτω των 30 δισεκατοµµυρίων ευρώ ο
οργανισµός του δηµοσίου θα χρειαζόταν πολύ λίγα κεφάλαια.
«Γη και ύδωρ», λοιπόν, στις τράπεζες κενές υποσχέσεις στους
πολίτες.

Μια επόµενη πρότασή µας ήταν το κυπριακό ή το ισπανικό
µοντέλο, δηλαδή η δυνατότητα που δόθηκε στους οφειλέτες να
αγοράσουν τα δάνειά τους περίπου όσο τα αγόρασαν τα funds
συν κάποιο κέρδος και τα έξοδά τους. Ενδεχοµένως, εναλλα-
κτικά, το ισλανδικό µοντέλο µε το κούρεµα τότε του χρέους ανά-

λογα µε την πτώση των εισοδηµάτων των πολιτών, κουρεύτηκε
το χρέος ακριβώς ανάλογα µε την εισοδηµατική πτώση των πο-
λιτών.

Μια τέταρτη λύση -έχουµε ένα σωρό λύσεις να προτείνουµε-
τουλάχιστον για τους ευάλωτους συµπολίτες µας ήταν η εξής:
Τα εισοδηµατικά κριτήρια σήµερα για να χαρακτηριστεί κάποιος
ευάλωτος είναι 7.000 για ατοµικό εισόδηµα ή 10.500 για το οικο-
γενειακό εισόδηµα ενός ζευγαριού, δηλαδή 583 ευρώ τον µήνα
για ένα άτοµο στην περίπτωση του άγαµου και 875 ευρώ εισό-
δηµα για το ζευγάρι, 457 ευρώ ο καθένας. Αυτά τα κριτήρια προ-
έρχονται από τον ν.4472/2017, δηλαδή από το 2017, ενώ το
σηµερινό κόστος διαβίωσης έχει αυξηθεί σε µεγάλο βαθµό σε
σχέση µε τότε. Για παράδειγµα τα τρόφιµα αυξήθηκαν ξανά
πάνω από 15% τον Ιανουάριο και συνεχίζουν να αυξάνονται. Η
λύση και πρόταση µας εδώ ήταν να αυξηθούν τα όρια που χαρα-
κτηρίζεται κάποιος ευάλωτος σε 11.000 για τον άγαµο και 15.000
για το ζευγάρι, φυσιολογικά όσο ο πληθωρισµός. Έτσι χιλιάδες
συµπολίτες µας θα είχαν ευνοϊκότερες συνθήκες, οπότε θα µπο-
ρούσαν να σώσουν τα σπίτια τους.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, υπήρχαν και υπάρχουν λύσεις για να
µη χαθούν τα επτακόσιες χιλιάδες σπίτια των Ελλήνων, για τις
οποίες όµως αδιαφόρησαν όλες οι κυβερνήσεις, αφού το µόνο
που τους ενδιαφέρει, εάν αποκλείσουµε την ανικανότητα -και
πρέπει να την αποκλείσουµε- είναι η νοµή της εξουσίας, απλά και
µόνο οι επόµενες εκλογές, αντί η δική µας γενιά και οι επόµενες
γενιές, τα παιδιά µας και τα παιδιά των παιδιών τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ξανθόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι η πρώτη συνεδρίαση του Σώµατος µετά την απώλεια του

εξαιρετικού µας συντρόφου Νεκτάριου Σαντορινιού, η οποία δυ-
στυχώς ακολούθησε την απώλεια του Μανούσου Βολουδάκη.
Είναι δύο απώλειες οι οποίες µας σηµαδεύουν εµάς που είµαστε
Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, γιατί θα µας λείψει ο
τεκµηριωµένος λόγος τους, η µειλίχια έκφρασή τους, η σοβαρή
στάση τους απέναντι στα φλέγοντα ζητήµατα της ζωής και κυ-
ρίως ο πολιτικός τους λόγος. Είναι προφανές καθότι µας αφορά
ότι η δέσµευσή µας στη µνήµη του Νεκτάριου Σαντορινιού είναι
ότι συνεχίζουµε να τηρούµε τις παρακαταθήκες του και θέλουµε
να πιστεύουµε ότι η προσπάθεια που καταβάλαµε µέχρι πρό-
σφατα όλοι µαζί θα έχει αίσιο τέλος στις ερχόµενες εκλογές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης το οποίο έχει εν πολλοίς τεχνικό χαρα-
κτήρα, ενώ έξω η κοινωνία ουσιαστικά δονείται από το ενδεχό-
µενο της απελευθέρωσης των πλειστηριασµών.

Σήµερα αντιµετωπίζουµε ένα πολύ σοβαρό κοινωνικό πρό-
βληµα, το οποίο είναι η θρυαλλίδα στα θεµέλια της ελληνικής
κοινωνίας, γιατί σύµφωνα µε αξιόπιστες πληροφορίες, περί τις
επτακόσιες χιλιάδες ακίνητα κινδυνεύουν να µπουν στη διαδικα-
σία της εκτέλεσης, δηλαδή να υποστούν τη διαδικασία του πλει-
στηριασµού. Λέω επτακόσιες χιλιάδες ακίνητα, διότι ναι µεν ένα
µεγάλο µέρος των ακινήτων αυτών έχει υπαχθεί σε κάποια ρύθ-
µιση ή κάποια απ’ αυτά είναι ενήµερα, πλην, όµως, µε την άνοδο
των επιτοκίων, άρα µε την αύξηση των δόσεων και επιπλέον µε
τις δυσκολίες που παρουσιάζονται καθηµερινά στη ζωή των πο-
λιτών, είναι εξαιρετικά αµφίβολο αν θα µπορέσουν να υλοποιούν-
ται αυτού του είδους οι δεσµεύσεις, να πληρώνονται οι δόσεις.
Καταλαβαίνουµε όλοι ότι τα funds καραδοκούν, µε βάση και την
απόφαση του Αρείου Πάγου, για να προχωρήσουν σε εκτέλεση
σε βάρος της περιουσίας των πολιτών και ένα µεγάλο µέρος της
ακίνητης περιουσίας της ελληνικής κοινωνίας να αλλάξει χέρια.

Παράλληλες άλλες εκτιµήσεις αναφέρουν ότι κυοφορούνται,
ότι ετοιµάζονται περίπου διακόσιες χιλιάδες πλειστηριασµοί κατά
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την επόµενη πενταετία, κάτι το οποίο δείχνει το µέγεθος του προ-
βλήµατος. Πάντως στην πλατφόρµα e-Auctions είναι ήδη αναρ-
τηµένοι περισσότεροι από δεκαεπτά χιλιάδες πλειστηριασµοί
έως τον Δεκέµβριο του 2023, εκ των οποίων δεκατρείς χιλιάδες
είναι προγραµµατισµένοι για το πρώτο τρίµηνο του 2023.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Πόσοι αφορούν κατοικίες;
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό λέω, πόσοι αφορούν κα-

τοικίες. Αντλώ τα στοιχεία από δηµοσίευµα και φαντάζοµαι ότι
το δηµοσίευµα αφορά σε κατοικίες. Με αυτήν την έννοια το λέω.

Ανεξάρτητα απ’ αυτό, για να µη δηµιουργούνται εντυπώσεις,
θα πρέπει να πούµε ότι η αγωνία των funds ήταν να υπαχθούν
στο δικαιοδοτικό καθεστώς του 2003. Γιατί; Διότι µε εκείνο το κα-
θεστώς απαλλάσσονται από τη φορολογία. Ο µεγάλος καηµός
τους δεν είναι απλώς να πάρουν τα σπίτια του κόσµου, είναι να
απαλλαγούν από τη φορολογία, κάτι το οποίο τους επέβαλε ο
µεταγενέστερος νόµος του ΣΥΡΙΖΑ και γι’ αυτόν τον λόγο έγινε
η όλη εναγώνια προσπάθεια. 

Θέλω να πω και κάτι τελευταίο: Όταν καίγεται το σπίτι σου -
και σήµερα καίγεται το σπίτι της πλειοψηφίας των Ελλήνων πο-
λιτών- καλείς την Πυροσβεστική, δεν κάνεις συζήτηση για το αν
φταίει η µελέτη πυρόσβεσης και γιατί δεν λειτούργησε αυτή. 

Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση έχει µία υποχρέωση, να υιοθε-
τήσει την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, να προχωρήσει σε µια πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου, να ανασταλούν οι πλειστηριασµοί µέχρι
τις εκλογές και στη συνέχεια ο ελληνικός λαός µε την ψήφο του
να αποφασίσει προς τα πού θέλει να πάει η ιστορία. Νοµίζουµε
ότι αυτή είναι η λύση η οποία αντιµετωπίζει πρόσκαιρα το πρό-
βληµα και ότι η ουσιαστική, η οριστική λύση είναι στα χέρια του
ελληνικού λαού. 

Σε ό,τι αφορά τώρα αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο, θα ήθελα
να πω στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας ότι σήµερα
εδώ δεν κάνουµε «πλειοδοσία αλληλεγγύης», ούτε παρουσιά-
ζουµε ποιος είναι πιο ευαίσθητος από τον άλλον. Αντιπαραθέ-
τουµε πολιτικές και η αντιπαράθεσή µας είναι πολιτική. 

Μου κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση αυτή η δυσανεξία που δεί-
χνετε στην οποιαδήποτε κριτική σάς γίνεται από τον ΣΥΡΙΖΑ πρω-
τίστως, αλλά και από τις άλλες δυνάµεις της Αντιπολίτευσης.
Εξακολουθείτε και εµµένετε στην αποχή του ΣΥΡΙΖΑ από την ψη-
φοφορία. Η παρουσία εδώ της εισηγήτριας, εµού, των οµιλητών
του ΣΥΡΙΖΑ είναι χαρακτηριστικό τού ότι µένουµε µέχρι το τέλος
και δίνουµε την κοινοβουλευτική µάχη για να αποκρούσουµε τις
δυσµενείς συνέπειες των νοµοθετικών σας επιλογών και απέ-
χουµε µόνον από το καταληκτικό στάδιο αυτής της διαδικασίας
που είναι η ψηφοφορία. Στην πολιτική υπάρχουν συµβολισµοί και
ένας τέτοιος συµβολισµός βαρύς, µε έντονο ειδικό βάρος, είναι
η αποχή µας από την ψηφοφορία, ακριβώς για να δείξουµε ότι
δεν νοµιµοποιούµε µια Κυβέρνηση που βαρύνεται µε το άγος των
υποκλοπών, οι οποίες έχουν πιστοποιηθεί από την κατά το Σύν-
ταγµα ανεξάρτητη αρχή και η Κυβέρνηση σφυρίζει αδιάφορα και
κάνει σαν να µη συµβαίνει τίποτα.

Επιπλέον, µου κάνει εντύπωση το γεγονός ότι πάλι εξακολου-
θείτε να αντιπολιτεύεστε τον ΣΥΡΙΖΑ, θαρρείς και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι
κυβέρνηση, θαρρείς και ο ΣΥΡΙΖΑ φέρνει τα νοµοθετήµατα αυτά
για τα οποία ασκεί κριτική. Η δουλειά της Αντιπολίτευσης θε-
σµικά είναι να ασκεί κριτική και η δουλειά της Κυβέρνησης είναι
να επεξεργάζεται και να προτείνει νοµοσχέδια. Αντιστρέφετε
τους ρόλους και µάλλον κάνετε µια πρόβα για την επόµενη µέρα
µετά τις εκλογές. 

Σε ό,τι αφορά την ουσία του νοµοσχεδίου, υπάρχει η φράση
που λέει ότι «αρχή σοφίας ονοµάτων επίσκεψις». Με αυτή την έν-
νοια, έχει σαφώς σηµασία και είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι
επαναπροσδιορίζονται οι όροι οι οποίοι αφορούν στην αναπηρία.
Επί της αρχής, λοιπόν, ούτε θα µπορούσαµε ούτε και θέλουµε
ούτε και είµαστε αντίθετοι, αλλά φτάνει αυτό, δηλαδή η αλλαγή
των όρων, ο εκσυγχρονισµός των όρων να προσδώσει στο νοµο-
θέτηµα τον χαρακτήρα που εισηγείστε, που από το πρωί λέτε ότι
αποτελεί πλέον µια κατάκτηση της έννοµης τάξης σε σχέση µε
τα δικαιώµατα της αναπηρίας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας θυµίζω ότι αυτού του τύπου
η αναφορά σε εξωτερικά στοιχεία της αναπηρίας έχει τη σηµασία
της, αλλά η αντιµετώπιση των προβληµάτων των αναπήρων είναι

µια βαθιά πολιτική πράξη που έχει σχέση πρωτίστως µε το τι επι-
λογές κάνει η πολιτική εξουσία, τι κονδύλια εκταµιεύει, πού κα-
τευθύνονται αυτά τα κονδύλια, εάν δηµιουργούνται δοµές
υποστήριξης, εάν δηµιουργείται µια συµπεριληπτική κοινωνία,
εάν παρεµβαίνουµε στο κοινωνικό γίγνεσθαι για να διαµορφώ-
σουµε άλλη θέαση σε σχέση µε τους αναπήρους και δεν αρκού-
µαστε σε µια καταµέτρηση, σε µια καταγραφή των εξωτερικών
στοιχείων της αναπηρίας. 

Βεβαίως, να θυµηθώ τον ορισµό ότι «τα όρια της γλώσσας µου
είναι τα όρια του κόσµου µου» και καταλαβαίνω ότι όταν προσ-
διορίζουµε µε διαφορετικό τρόπο την αναπηρία, ανοίγουµε και
έναν δρόµο διαφορετικής αντιµετώπισης, αλλά φοβούµαι ότι
κατά πάγια τακτική, όπως το συνηθίζει η Νέα Δηµοκρατία, αρ-
κείται σε µια επικοινωνιακή διαχείριση και χωρίς να παρεµβαίνει
σε αυτή καθαυτή την ουσία του προβλήµατος. 

Διαβάζω κάτι από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και
σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, στον καταληκτικό σας λόγο να
µας απαντήσετε. Λέει, λοιπόν, η υπηρεσία ότι για τον λόγο αυτόν
προτείνεται η αντικατάσταση των εκφράσεων µε ορολογία που
ακολουθεί τη δικαιωµατική προσέγγιση της αναπηρίας και αντα-
ποκρίνεται στις επιταγές της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών
για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία, τις τελικές παρατη-
ρήσεις και συστάσεις της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών για
τα Δικαιώµατα των Ανθρώπων µε Αναπηρία, καθώς και σε άλλα
σχετικά διεθνή και ευρωπαϊκά κείµενα. Μας µοιράσατε πολύ πρό-
σφατα τις νοµοτεχνικές. Θα ήθελα µια διευκρίνιση αν πραγµα-
τικά εµπεριέχονται αυτές οι παρατηρήσεις της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που µας
φέρατε. 

Είναι προφανής η επέκταση της νοµικής βοήθειας για τους
ανάπηρους. Είναι προφανές και λογικό και αποδεκτό. Όταν,
όµως, σκεφτόµαστε από πόσες περιπέτειες περνά η νοµική βοή-
θεια γενικώς στο δικαιϊκό µας σύστηµα και ότι µόλις τελευταία
ξανακάναµε µια τροποποίηση για να διευκολυνθεί η µετακίνηση
υπαλλήλων για την εκκαθάριση των δαπανών της νοµικής βοή-
θειας, οι οποίες νοµίζω ότι αγγίζουν τα όρια της τριετίας, είναι
λογικό να αναρωτιόµαστε αν θα είναι λυσιτελής, αν θα είναι απο-
τελεσµατική αυτή του είδους η επέκταση. 

Σε αυτό, αντί να πείτε «ναι, έχουµε µια ευθύνη που τρία χρόνια
δεν κατορθώσαµε να επιλύσουµε το πρόβληµα της εξόφλησης
της νοµικής βοήθειας», έρχεστε και µας εγκαλείτε γιατί δήθεν
µεµψιµοιρούµε και δεν καταλαβαίνουµε το πόσο σηµαντικό είναι.
Προφανώς είναι σηµαντικό, προφανώς το στηρίζουµε, αλλά πρέ-
πει να αντιληφθείτε ότι δεν λειτουργεί εν κενώ. Πρέπει να δούµε
η τελευταία τροποποίηση που κάναµε αν θα αποδώσει και πότε
θα αποδώσει, έτσι ώστε οι δικηγόροι οι οποίοι ανέστειλαν την
αποχή από τις υποθέσεις νοµικής βοήθειας, να υλοποιούν τις εν-
τολές για την παροχή νοµικής βοήθειας ή να δούµε αν θα ξανα-
πάνε σε κινητοποιήσεις. 

Το άρθρο 22 του παρόντος νοµοσχεδίου τι κάνει; Θεσµοθετεί
έναν υπάλληλο ανά δικαστικό µέγαρο, ο οποίος θα έχει σχέση
µε τα προβλήµατα των αναπήρων συµπολιτών µας. 

Να ρωτήσω κάτι: Ο υπάλληλος αυτός θα γνωρίζει νοηµατική
για να µπορεί να συνεννοείται µε έναν άνθρωπο ο οποίος συνεν-
νοείται στη νοηµατική, για παράδειγµα; Τι εχέγγυα έχει αυτός ο
άνθρωπος; Τι έχουµε προβλέψει, ώστε ο άνθρωπος αυτός να
έχει µια στοιχειώδη δεξιότητα για να µπορέσει να ανταποκριθεί
στο ρόλο µε τον οποίον τον επιφορτίζουµε; 

Όταν εµείς λέµε ότι αυτό είναι ένα άλλοθι ενδεχοµένως και ότι
χρειάζεται περαιτέρω εµβάθυνση και επεξεργασία, έρχεστε και
µας λέτε εσείς ότι ο ΣΥΡΙΖΑ την περίοδο της διακυβέρνησής του
δεν ασχολήθηκε µε τα προβλήµατα των αναπήρων. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ κρίθηκε για αυτό που έκανε και για αυτό που δεν
έκανε, εσείς είστε η Κυβέρνηση, εσείς λογοδοτείτε, εσείς εξη-
γείτε.

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, µε το άρθρο 6, για το οποίο
έγινε µια πολύ σοβαρή συζήτηση στην επιτροπή για το εθνικό
σχέδιο δράσης για την αναπηρία, µε την οποία δεν ασχολήθηκε
καθόλου το παρόν νοµοσχέδιο. Διακηρύσσει το νοµοσχέδιο ότι
επιδιώκει την εναρµόνιση µε τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των
ΑΜΕΑ και αποφεύγει –ας πούµε- να αντιµετωπίσει το σοβαρό-
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τατο πρόβληµα στην ελληνική νοµοθεσία, τον θεσµό της δικα-
στικής συµπαράστασης. Οι ρυθµίσεις του Αστικού Κώδικα που
έχουµε συγκρούονται µε το άρθρο 12 της σύµβασης σε πολλά
σηµεία και χρήζουν τροποποίησης.

Η Κυβέρνηση, όταν παρουσίασε στη Βουλή το Εθνικό Σχέδιο
Δράσης για τα Δικαιώµατα των Ανθρώπων µε Αναπηρία, το οποίο
υπεραµύνθηκε προηγουµένως ο κ. Γεραπετρίτης, έθεσε ως
στόχο στην υπ’ αριθµ. 26 τη συµµετοχή στον πολιτικό και δηµό-
σιο βίο των ΑΜΕΑ. Στο σχέδιο αναφέρεται αναθεώρηση του νο-
µικού πλαισίου της δικαστικής συµπαράστασης, «συγκροτούµε
οµάδα εργασίας για τη µελέτη αναθεώρησης του νοµικού πλαι-
σίου του δικαστικού συµπαραστάτη και υιοθέτηση του θεσµού
της υποστηριζόµενης δικαιοπρακτικής ικανότητας και εν γένει
συναφών καλών πρακτικών άλλων χωρών».

Κάναµε κάτι για αυτό; Το αφήνουµε για τον ορίζοντα του 2025;
Αυτή είναι µια κριτική που σας κάνουµε και θα θέλαµε, κύριε
Υπουργέ, στην καταληκτική σας οµιλία και για το θέµα αυτό µια
απάντηση.

Άρα, λοιπόν, µε βάση την ισχύουσα εκλογική νοµοθεσία όλοι
όσοι βρίσκονται σε καθεστώς δικαστικής συµπαράστασης απο-
κλείονται χωρίς εξαίρεση από την εκλογική διαδικασία. Θα πρέ-
πει να υπάρχει εξατοµικευµένη κρίση για αυτό. Να το πεδίο
δόξης λαµπρόν, το οποίο αφήνετε όλο απ’ έξω, αρκείστε στην
τροποποίηση της περιγραφής των ΑΜΕΑ και αφήνετε πολύ βα-
σικά ζητήµατα απ’ έξω.

Θέλω, λοιπόν, να τελειώσω γιατί ήδη έχουµε εξαντλήσει το
θέµα.

Καταλαβαίνουµε όλοι πάρα πολύ καλά ότι το ζήτηµα στάσης
και αντιµετώπισης των ανθρώπων µε αναπηρίες είναι ένα ζήτηµα
που δεν έχει σχέση µε καλές προθέσεις, έχει σχέση µε πολιτικές,
πολιτικές που έχουν στο επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες
του.

Και αυτές τις πολιτικές εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ τις έχουµε στο επί-
κεντρο της προβληµατικής µας, τις έχουµε πολύ ψηλά στην
ατζέντα µας, γιατί ακριβώς για µας οι άνθρωποι είναι πάνω από
τα κέρδη και οποιοσδήποτε άνθρωπος στις εσχατιές της γης αξί-
ζει τη φροντίδα και την αναγνώριση από την έννοµη τάξη και
µόνο λόγω του ότι είναι άνθρωπος.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα δύο
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Καρδίτσας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω για δύο λεπτά τον λόγο στον κ. Κυρανάκη.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι θέλετε κάτι να ρωτήσετε; Έτσι

µου είπαν. Κάνω λάθος;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Θα δευτερολογήσω, κυρία

Πρόεδρε, στο τέλος.
Δεν θα δευτερολογήσετε εσείς, κύριε Ξανθόπουλε;
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Μόνο για ένα λεπτό θα ήθελα να εκφράσω την ικανοποίησή

µας για τις νοµοτεχνικές που κατέθεσε ο Υπουργός, ειδικά σε
ό,τι αφορά τη διάταξη του Αστικού Κώδικα περί αδικοπραξιών
και µη καταλογισµού στους πολίτες οι οποίοι καταγράφονταν
στο δεύτερο εδάφιο, το οποίο πλέον εξαλείφεται εντελώς και το
οποίο µε έναν αναχρονιστικό -κατά τη γνώµη µας- τρόπο, έτσι
όπως κατατέθηκε, βέβαια και στην επιστολή Συνοµοσπονδίας
Κωφών, ουσιαστικά εξοµοίωνε ανθρώπους τους οποίους κατα-
τάσσει ο Αστικός Κώδικας ως µη έχοντες διάκριση µαζί µε τους
κωφούς. Και στην προηγούµενη διάταξη, µάλιστα, ονοµάζονταν
«κωφάλαλοι», πλέον ονοµάζονται απλά «κωφοί». Άρα, λοιπόν,

εξαλείφεται αυτή η διάταξη, εκφράζουµε την ικανοποίησή µας
για αυτό.

Και θα ήθελα πολύ γρήγορα να πω στην αγαπητή συνάδελφο
εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι όσον αφορά στο
παράδειγµα το οποίο ανέφερε στην πρωτολογία της περί δυσκο-
λιών πρόσβασης σε τέτοια κτήρια, συµφωνούµε ότι αυτό είναι
ένα πρόβληµα το οποίο παραλάβαµε από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση και σε αυτό το πρόβληµα η απάντηση ποια είναι;

Πρώτον, η καταγραφή, την οποία ξεκίνησε αυτή η Κυβέρνηση,
σας είπε ο Υπουργός τα στοιχεία, είναι τριάντα χιλιάδες όλα τα
δηµόσια κτήρια τα οποία έχουν καταγραφεί ήδη.

Δεύτερον, η υποδοµή η οποία έχει ξεκινήσει µε ράµπες ανα-
πήρων, µε άλλες βασικές υποδοµές για άτοµα µε αναπηρία και
σε δικαστήρια ανά τη χώρα και στην περιφέρεια και στην Αττική
και στα υπόλοιπα δηµόσια κτήρια.

Τρίτον, η ψηφιοποίηση υπηρεσιών για ανθρώπους µε αναπη-
ρία, ώστε να µην χρειάζεται να πηγαίνουν σε αυτές τις υπηρε-
σίες, να µπορούν από το σπίτι τους µαζί µε τον κηδεµόνα τους ή
και µόνοι τους µε τα τεχνολογικά εργαλεία τα οποία πλέον είναι
διαθέσιµα να κάνουν τη δουλειά τους.

Και τέταρτον, η κάρτα αναπηρίας, η οποία ενώνει, ενοποιεί όλα
τα έγγραφα και τα δικαιολογητικά και τις προϋποθέσεις τις
οποίες συγκέντρωναν σε χαρτί µε πολύ µεγάλη ταλαιπωρία τα
προηγούµενα χρόνια. Πλέον θα είναι όλα στο κινητό τους και ο
υπάλληλος θα έχει την απόλυτη υποχρέωση να αντιµετωπίζει
έναν πολίτη µε αναπηρίες απλά και µόνο µε την ψηφιακή κάρτα
την οποία θα έχει στο κινητό του, χωρίς να απαιτεί αυτά τα χαρ-
τιά.

Αυτά, κυρία συνάδελφε, είναι πρόοδος. Αυτά, κυρία συνά-
δελφε, είναι πράγµατα τα οποία θα πρέπει να ψηφίζετε σήµερα.
Και όµως, χάριν στον κοινοβουλευτικό ακτιβισµό και τη λανθα-
σµένη απόφαση που έχετε πάρει -και είµαι σίγουρος ότι οι συ-
νάδελφοί σας το καταλαβαίνουν ότι είναι λανθασµένη απόφαση
αυτή που έχετε πάρει σήµερα- συνεχίζετε και επιµένετε στη µη
ψήφιση ενός τόσο αυτονόητου νοµοσχεδίου.

Αυτά, κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε, σας ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και εγώ να ξεκινήσω

µε µια αναφορά στη µνήµη των άδικα και πρόωρα χαµένων δύο
εκλεκτών συναδέλφων, του Μανούσου Βολουδάκη και του Νε-
κτάριου Σαντορινιού. Νοµίζω ότι όλοι όσοι βρεθήκαµε µαζί τους
στα βουλευτικά έδρανα θα τους θυµόµαστε, θα θυµόµαστε ότι
ήταν δύο θετικά πρόσωπα στο ελληνικό Κοινοβούλιο και βε-
βαίως, θα θέλαµε να ευχηθούµε οι οικογένειές τους να αντιµε-
τωπίσουν αυτό το όντως τραγικό γεγονός µε δύναµη. Είναι
πραγµατικά ένα πολύ δύσκολο γεγονός στη ζωή κάθε ανθρώ-
που.

Βεβαίως, θέλω να καλωσορίσω και το 2ο Γυµνάσιο Καρδίτσας,
το γυµνάσιο της πόλης µου, µαζί µε τις κυρίες συνοδούς εκπαι-
δευτικούς. Να είστε καλά και να χαρείτε την εµπειρία της επίσκε-
ψής σας στο ελληνικό Κοινοβούλιο!

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλλον το συντονίσατε εσείς!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αν πι-

στεύετε ότι είχα αυτή τη δυνατότητα, κύριε Ξανθόπουλε, πραγ-
µατικά θα ήµουν πολύ ευτυχής. Παρ’ όλα αυτά, η όποια -εντός
εισαγωγικών- «θετική» κατά κάποιον τρόπο φράση νοµίζω ότι
βοηθάει όλους µας να καταλάβουµε ότι οι επισκέψεις στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο ανοίγουν τους ορίζοντες των νέων παιδιών και
δίνουν µία διάσταση που τουλάχιστον η δική µας γενιά στη δική
µας περίοδο δεν την είχε σε καµία απολύτως περίπτωση.

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εκτιµώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο ενδεχοµένως ήταν η µεγαλύτερη
ευκαιρία συναίνεσης και τουλάχιστον κοινής άποψης για όλες τις
πτέρυγες και για όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου. Διότι το να
έρχεται η Κυβέρνηση να ρυθµίσει ένα ζήτηµα το οποίο δεν
αφορά απλά και µόνο στην κοινωνική ευαισθησία την οποία πρέ-
πει να δείχνει συνολικά -θα έλεγα- το Κοινοβούλιο, αλλά κυρίως
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στην πραγµατική ανάδειξη ζητηµάτων που αφορούν στην ισό-
τητα, είναι µια αυτονόητη συνθήκη για να µπορέσουµε να συνεν-
νοηθούµε. Ενώ αυτό θα µπορούσε σήµερα να είναι µια
πραγµατικά πανηγυρική συνεδρίαση, η οποία θα µας έδινε την
ευκαιρία και τη δυνατότητα να πούµε ως πολιτικό σύστηµα ότι
τουλάχιστον στα µικρά, αν θεωρηθεί µικρό, στα απλά, στα αυτο-
νόητα µπορούµε να συνεννοηθούµε, δυστυχώς, δεν το καταφέρ-
νουµε. Και δεν το καταφέρνουµε, ανεξάρτητα από την τελική
ψήφο των κοµµάτων, διότι οι περισσότεροι -θα έλεγα- σχεδόν
όλοι εκ των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης που βρέθηκαν εδώ,
αντί να εξάρουν µια προσπάθεια η οποία κάνει ένα µεγάλο βήµα
σε ένα κοµµάτι για το οποίο δεν είχε γίνει σχεδόν τίποτα από την
πλευρά του ελληνικού Κοινοβουλίου και της ελληνικής πολιτείας
και βεβαίως, να το επικροτήσουν, κινούνται σε µια εντελώς αντί-
θετη λογική, αναδεικνύοντας τα προβλήµατα, ή ενδεχοµένως πα-
ραλείψεις, ή και ζητήµατα που επιπλέον θα έπρεπε να είχαν τεθεί
εντός του νοµοσχεδίου.

Αλήθεια, θέλω πραγµατικά µέσα από ερωτήσεις οι οποίες
αφορούν στην κοινή λογική να απευθυνθώ διά του Βήµατος του
ελληνικού Κοινοβουλίου προς τους αξιότιµους συναδέλφους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και να τους ρωτήσω αν η προώθηση
της πλήρους συµµετοχής των ατόµων µε αναπηρία ή χρόνια πά-
θηση στην κοινωνική ζωή της χώρας µέσω της κατοχύρωσης της
γενικής αρχής της ίσης µεταχείρισης δέχεται αµφισβήτηση.

Δέχεται αµφισβήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Αν είναι
δυνατόν να βρισκόµαστε εδώ και να συζητάµε για κάτι τόσο αυ-
τονόητο. Αν η απαλοιφή υποτιµητικών και στερεοτυπικών εκφρά-
σεων για τα άτοµα µε αναπηρία στα βασικά νοµοθετήµατα και η
εναρµόνιση τους µε τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δι-
καιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία τίθενται σε αµφισβήτηση από
οποιονδήποτε εδώ σε αυτήν την Αίθουσα. Ή ακόµη και αν η ενί-
σχυση της άµεσης και αποτελεσµατικής πρόσβασης των ατόµων
µε αναπηρία στη δικαιοσύνη θα µπορούσε να είναι ένα ζήτηµα
για το οποίο αντιπαρατιθέµεθα εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
Θέτω εύλογες ερωτήσεις ενώπιον όλων ηµών. Το να βρίσκει κα-
νείς όλα τα επιµέρους ζητήµατα και ξαφνικά να προσπαθεί να τα
λύσει κατά την γνωστή και κοινή ρήση «είναι η προσπάθεια να
ρίξουµε την µπάλα στην εξέδρα» µιας και δεν έχουµε τη δύναµη
να αντιµετωπίσουµε ένα θέµα το οποίο µοιάζει τόσο λογικό, τόσο
αυτονόητο, τόσο απαραίτητο. Θα έπρεπε να συντρέξουµε όλοι
µαζί µε την ίδια λογική και µε την ίδια διάθεση. 

Είναι κρίµα πραγµατικά γιατί χάνεται µια ευκαιρία να φανεί επι-
τέλους η ωριµότητα του ελληνικού Κοινοβουλίου. Καλοδεχού-
µενη βεβαίως η κριτική για ζητήµατα που αφορούν σε θέµατα τα
οποία δεν έχουν σχέση µε το νοµοσχέδιο. Αλλά όταν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η κριτική γίνεται για θέµατα του νοµοσχεδίου
επιτρέψτε µου να σας πω ότι εδώ υπάρχει µια «µικρότητα» στην
αντιµετώπιση αυτονόητων, σηµαντικών και κρίσιµων ζητηµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Η κριτική εστιάστηκε περισσότερο στο γεγονός -γιατί οι πε-
ρισσότεροι εκ των συναδέλφων θα έλεγα ότι µίλησαν πολύ λίγο
για το νοµοσχέδιο και πολύ περισσότερο για θέµατα της επικαι-
ρότητας- ότι υποτίθεται καθυστέρησε η Κυβέρνηση. Μα, δεν
έχετε παρακολουθήσει την προσπάθεια της Κυβέρνησης, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, προκειµένου να οργανωθεί το εθνικό σχέ-
διο δράσης για τα άτοµα µε αναπηρία; Δεν υπήρξε ειδική συνε-
δρίαση κατά την οποία ο ίδιος ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε τις
δράσεις και την προσπάθεια που γίνεται στις διαφορετικές κα-
τευθύνσεις της Κυβέρνησης; Είναι ζητήµατα τα οποία µπορεί κα-
νείς να τα αντιµετωπίζει µε ευκολία; Και αν ήταν τόσο εύκολο,
µιας και ο κ. Ξανθόπουλος -δεν είναι εδώ αυτή τη στιγµή αλλά
πιστεύω θα επανέλθει και θα το ακούσει- αποδέχτηκε λίγο ή πολύ
ότι κατά τη διάρκεια της θητείας του ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση δεν
έκαναν απολύτως τίποτα για τα άτοµα µε αναπηρία, γιατί, λοιπόν,
µπορεί κανείς να µέµφεται µια προσπάθεια στην οποία όλοι
έπρεπε να είµαστε στην ίδια πλευρά; 

Άκουσα µάλιστα ότι σε όλο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα
η Κυβέρνηση έπρεπε να έχει φροντίσει πολλά περισσότερα
πράγµατα. Φαντάζοµαι -και απευθύνοµαι στους συναδέλφους
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- ότι δεν µιλούν οι συνάδελφοι

της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τη δική τους περίοδο. Στη
δική τους περίοδο από το 2015 µέχρι το 2019 δεν έγινε απολύ-
τως τίποτα προκειµένου να θεσµοθετηθούν θέµατα και ζητήµατα
τα οποία αφορούν στα άτοµα µε αναπηρία. 

Επιπλέον, κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που
τουλάχιστον από την πλευρά της Κυβέρνησης ακολούθησε για
άλλη µια φορά τη σωστή διαδικασία τον σωστό δρόµο, τη σωστή
πρακτική. Διότι ξέρετε ότι ενσωµατώσαµε τα περισσότερα από
τα σχόλια τα οποία έγιναν και κατά τη δηµόσια διαβούλευση
αλλά και κατά την ακρόαση φορέων δίνοντας µε αυτό τον τρόπο
και στους φορείς τη δυνατότητα να εκφράσουν τη θετική τους
γνώµη και βεβαίως να υποστηρίξουν ότι είναι ένα σηµαντικό
βήµα ειδικά αυτή την κρίσιµη στιγµή. Εκτιµώ ότι θα µπορούσε
κανείς να βλέπει όλη αυτή την προσπάθεια µέσα από µία λογική
που δεν υπαγορεύεται από τίποτα άλλο παρά µόνο από την κοινή
λογική. 

Θέλω να ευχαριστήσω ωστόσο την κ. Γιαννακοπούλου διότι µε
τη στάση της απέδειξε ότι η υπευθυνότητα των προσώπων αλλά
και των κοµµάτων κάποιες φορές πρέπει να ξεπερνά τα στεγανά.
Και πρέπει να λειτουργούν µέσα από µια λογική, επαναλαµβάνω,
που υποστηρίζει και η κοινή λογική αλλά και η ελάχιστη υποχρέ-
ωση όλων ηµών να φροντίσουµε να διασφαλίσουµε τους όρους
της ισότητας και της προστασίας ειδικά αυτών των ανθρώπων
που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη. Διαφορετικά ξέρετε τι είναι όλα
αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Κροκοδείλια δάκρυα. 

Ερχόµαστε κάθε φορά και λέµε ότι ενδιαφερόµαστε αλλά όταν
φτάνουµε στην ώρα της πράξης -η πράξη εν προκειµένω για το
ελληνικό Κοινοβούλιο είναι τώρα που νοµοθετούµε- ξαφνικά βρί-
σκουµε τον τρόπο να ξεφύγουµε. Και δεν µιλάω για την από
καιρό δεδοµένη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να απέ-
χει από την ψήφιση των νοµοσχεδίων. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έκανε µια επιλογή. Είναι σαν να
λέει ότι δεν πρέπει να σέβεται τη δηµοκρατία. Η Κοινοβουλευτική
Δηµοκρατία επιβάλλει τα πολιτικά κόµµατα να παρίστανται εντός
του Κοινοβουλίου µέχρι την ολοκλήρωση µιας κυβερνητικής θη-
τείας. Αν κάποιος σέβεται τη δηµοκρατία προφανώς παρίσταται.
Είναι παρών. Προφανώς συµµετέχει. Είναι δεδοµένο ότι πρέπει
να ψηφίζει. 

Από κει και πέρα είναι λογικό ότι σε λίγο καιρό σε ένα, δύο
µήνες, σε τρεις µήνες η ίδια η ελληνική κοινωνία θα κληθεί να
δώσει την απάντηση. Και νοµίζω, κύριε Ξανθόπουλε, ότι αυτή η
απάντηση θα είναι πολύ κοντά σ’ αυτή την κριτική την οποία δια-
τυπώσατε λίγο πριν κατέλθετε από το Βήµα και η οποία αφο-
ρούσε τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -το λέω για δεύτερη φορά-
όταν στην πραγµατικότητα αποδεχθήκατε ότι τουλάχιστον για τα
άτοµα µε αναπηρία η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε κάνει απο-
λύτως τίποτα. 

Κάνατε µια κριτική που αφορά στη δικαστική συµπαράσταση.
Ξέρετε εσείς καλύτερα από οποιονδήποτε άλλο -τώρα µου επι-
τρέπετε να απευθύνοµαι σε εσάς- ότι αυτό είναι ένα πολύπλοκο
θέµα µε τη συµµετοχή πάρα πολλών παραγόντων. Ήδη έχει συ-
σταθεί οµάδα εργασίας. Ήδη εξελίσσεται η όλη διαδικασία και
ήδη γίνεται προσπάθεια ενδεχοµένως να έχουµε µια καταληκτική
άποψη, µια ολοκλήρωση και ενδεχοµένως και νωρίτερα από τον
χρόνο ο οποίος έχει τεθεί. Αλλά δεν είναι µια υπόθεση την οποία
µπορεί κανείς να λύσει από τη µια στιγµή στην άλλη αγνοώντας
ότι χρειάζεται τη συµµετοχή πολλών και διαφορετικών παραγόν-
των. 

Επιπλέον, υπήρχε µία συζήτηση από συναδέλφους σας για το
θέµα της νοµικής βοήθειας. Όχι από εσάς. Εσείς κάνατε µια απο-
στροφή. Ποια ήταν η κατάσταση στη νοµική βοήθεια επί των ηµε-
ρών διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ; Θα µας απαντήσει ποτέ κανείς;
Διότι αν δεν είσαστε εδώ σε αυτό το ελληνικό Κοινοβούλιο αυτά
τα τριάµισι, τέσσερα χρόνια και δεν έχετε παρακολουθήσει
πόσες προσπάθειες κάναµε από κοινού µε την ολοµέλεια των δι-
κηγορικών συλλόγων, όχι µόνοι µας, προκειµένου να λυθεί αυτό
το θέµα, θα δικαιολογούσα την οποιαδήποτε κριτική σας και θα
έλεγα ότι έχετε απόλυτο δίκιο. 

Όταν όµως έχετε δει ότι αυτή είναι µια προσπάθεια επαναλαµ-
βανόµενη τα τελευταία τρία χρόνια µε πολλές διαφορετικές προ-
σεγγίσεις, µε νοµοθετήσεις οι οποίες δεν απέδωσαν µέχρι να
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φτάσουµε στην τελική νοµοθέτηση µε τη συµφωνία όλων των πα-
ραγόντων προκειµένου να πληρώνεται το 80% της νοµικής βοή-
θειας, θα έλεγα ότι είναι δικαιολογηµένη η στάση σας και
δικαιολογηµένη η κριτική σας. Αλλά όταν πάµε να λύσουµε ένα
πρόβληµα το οποίο έχουµε κληρονοµήσει από την προηγούµενη
κυβέρνηση το οποίο δεν έχει λυθεί παρά τις επανειληµµένες προ-
σπάθειες και τώρα βρίσκεται στο τελευταίο στάδιο της λύσης -
αντικειµενικά βρίσκεται στο στάδιο της λύσης- και να συνεχίζεται
αυτή η κριτική, νοµίζω ότι αυτό που θα µπορούσε κανείς να πει
ήταν να επιστρέψει ενδεχοµένως σε αυτούς που κάνουν την κρι-
τική. 

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια συνολική
κριτική από το Βήµα της Βουλής στις αποφάσεις της δικαιοσύ-
νης. Κάποιες από αυτές είναι γνωστές. Κάποιες από αυτές δεν
έχουν εκδοθεί. Κανείς δεν ξέρει επίσηµα τι γίνεται και τι δεν γί-
νεται, αλλά παρ’ όλα αυτά ο κάθε συνάδελφος έρχεται στο Βήµα
της Βουλής και κάνει µια κριτική επί των αποφάσεων της δικαιο-
σύνης. 

Δεν νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µπορούµε να
µπαίνουµε σε µια λογική και να µην σεβόµαστε αυτό που, του-
λάχιστον, το ίδιο το Σύνταγµα προβλέπει και κατά κάποιον τρόπο
επιβάλλει. Ειρήσθω εν παρόδω, αυτό υπερασπίζεται το ελληνικό
Κοινοβούλιο. Ερχόµαστε να κάνουµε κριτική επί των δικαστικών
αποφάσεων ad hoc. Όταν µας αρέσουν, οι δικαστικές αποφάσεις
είναι καλές και µπράβο στους δικαστές. Όταν δεν µας αρέσουν,
«πώς είναι δυνατόν να παίρνουν τέτοιες αποφάσεις, τους χειρα-
γωγεί η Κυβέρνηση ή εν πάση περιπτώσει οποιαδήποτε άλλη δι-
καιολογία». Αυτά δεν νοµίζω ότι στέκουν ούτε σε ένα παιδα-
γωγικό µήνυµα το οποίο θα έπρεπε να στέλνει το πολιτικό σύ-
στηµα προς την κοινωνία ή ενδεχοµένως και προς την ίδια τη δι-
καιοσύνη, ούτε πολύ περισσότερο σε µια λογική η οποία δεν
υιοθετεί τίποτα περισσότερο παρά τον λαϊκισµό. 

Κάποια στιγµή εκτιµώ ότι πρέπει να ξεφύγουµε από αυτά τα
στερεότυπα, τα οποία επαναλαµβάνονται µε ένα µοναδικό τρόπο
και τα οποία δηµιουργούν, ενδεχοµένως, και µια άσχηµη εικόνα
για τη λειτουργία της δικαιοσύνης, χωρίς να πρέπει να συµβαίνει
κάτι τέτοιο και χωρίς να δικαιούµαστε να κάνουµε κάτι τέτοιο.

Είναι, για µένα προσωπικά, µια πολύ αρνητική στάση, την
οποία πρέπει το συντοµότερο δυνατό το πολιτικό σύστηµα να εγ-
καταλείψει, κυρίως για να προστατεύσουµε µια συνταγµατική
αρχή, έναν πυλώνα λειτουργίας και της ίδιας της ελληνικής πο-
λιτείας, που είναι η ίδια η δικαιοσύνη. 

Και αν έρθουµε τώρα στο επίµαχο θέµα των πλειστηριασµών,
το οποίο έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, εγώ πραγµατικά αναρω-
τιέµαι: Ποιος ψήφισε τον ν.4354/2015; Η κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας ή η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Εδώ υπάρχουν πράγ-
µατα τα οποία µας βγάζουν έξω από την κοινή λογική και πρέπει
κάποια στιγµή να ακουστούν και µε τον πλέον υπεύθυνο τρόπο.
Δηλαδή, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ όταν, εν πάση περιπτώσει, βρι-
σκόταν στη θέση της εξουσίας, όταν είχε αυτόν το ρόλο -τον κυ-
βερνητικό ρόλο- φρόντισε και έφερε ένα νόµο για τα funds και
τώρα εγκαλείται η επόµενη κυβέρνηση για το πώς λειτουργεί
αυτός ο νόµος; Πού βρίσκεται η λογική σε αυτή την επιχειρηµα-
τολογία; Πρέπει να το καταλάβει κανείς ή πρέπει να κάνει µεγάλη
προσπάθεια για να το καταλάβει. 

Διότι αυτή η συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφα-
νώς, επιστρέφεται σε όλους αυτούς οι οποίοι έχουν νοµοθετήσει
την κρίσιµη χρονική στιγµή. Οτιδήποτε άλλο, το πώς µπορεί να
ερµηνεύεται ο νόµος ή το πώς, εν πάση περιπτώσει, από τη µία
µπορεί να υπάρχουν κάποιες αποφάσεις ή από την άλλη κάποιες
άλλες -υπάρχουν αντιφατικές αποφάσεις- και το πώς τελικά κρί-
νει η δικαιοσύνη, είναι ένα ζήτηµα το οποίο δεν αφορά στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο και αυτό πρέπει να το καταλάβουµε όλοι µας
και να µείνει έξω το ελληνικό Κοινοβούλιο από αυτή τη συζήτηση. 

Βεβαίως, κάνουµε κάθε δυνατή προσπάθεια να προστατεύ-
σουµε τους αδύναµους συµπολίτες µας και νοµίζω το ξέρετε
πολύ καλά. Παρά το ότι η προηγούµενη κυβέρνηση είχε δηµι-
ουργήσει µια δέσµευση, προκειµένου να ξεκινήσουν οι πλειστη-
ριασµοί από το τέλος του 2019, είναι αυτή η Κυβέρνηση που για
δύο, τουλάχιστον, χρόνια κράτησε αυτή τη διαδικασία ανενεργή.
Αλλά το να αναλαµβάνονται δεσµεύσεις από τη µία πλευρά και

να εγκαλείται η άλλη πλευρά γιατί αυτές οι δεσµεύσεις δεν υλο-
ποιήθηκαν ή υλοποιήθηκαν, ε, νοµίζω ότι είναι µια εξέλιξη η
οποία συναντάται µόνο µε τον καθρέφτη του εαυτού µας ή εν-
δεχοµένως µόνο µε την υποκρισία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
έρχεται να συµπληρώσει µια -θα έλεγα- ουσιαστική δέσµευση,
την οποία έχει αναλάβει από µόνη της η ίδια η ελληνική πολιτεία,
απέναντι σε µια κοινωνική οµάδα, η οποία όλοι αναγνωρίζουµε
ότι έπρεπε να στηριχθεί και όλοι αναγνωρίζουµε ότι έπρεπε να
υποστηριχθεί. Η προσπάθεια που γίνεται είναι ακριβώς για να
δώσουµε όρους ισότητας, όρους στήριξης, όρους -αν θέλετε-
περισσότερων δυνατοτήτων στα άτοµα µε αναπηρία και να δώ-
σουµε τη διάσταση που οφείλουµε όλοι µας, µιας και νοµίζω ότι
είναι η ελάχιστη υποχρέωση την οποία πρέπει να καλύψει ο κα-
θένας από εµάς απέναντι σε όλη την κοινωνία των ανθρώπων µε
αναπηρία. Το να λέµε ή να αντιπαρατιθέµεθα για τα αυτονόητα
ή για θέµατα που αφορούν στην κοινή λογική, δεν τιµά κανέναν
µας και νοµίζω ότι αυτό το ξέρουµε πάρα πολύ καλά. 

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Προφανώς έχουµε µια τροπολογία,
την 1596, που συµπληρώνει τις ρυθµίσεις για τα άτοµα µε ανα-
πηρία και η οποία γίνεται αποδεκτή. Είναι γεγονός ότι, µοιραία,
σε σχέση µε τον χρόνο που βρισκόµαστε, η «συνταγµατική λήξη»
της θητείας της Κυβέρνησης βρίσκεται πολύ κοντά, άρα είναι
κοντά και ο χρόνος των εκλογών. Η προσπάθεια, όµως, της Κυ-
βέρνησης θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι δεν σταµατά. Γι’ αυτό
και σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Δικαιοσύνης, παρά το ότι αυτό -
αν θυµάµαι καλά- είναι το εικοστό όγδοο νοµοσχέδιο, θα υπάρχει
µια σειρά δύο νοµοσχεδίων τα οποία είναι, πραγµατικά, σηµαν-
τικά και θα χρειαστεί, ενδεχοµένως, η συµβολή και η προσπάθεια
όλων των συναδέλφων όλων των πτερύγων, προκειµένου να κα-
ταλήξουµε στα καλύτερα δυνατά νοµοθετήµατα το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα. 

Θέλω να σας πω ότι από αύριο στο ελληνικό Κοινοβούλιο θα
ξεκινήσει, διά της αρµόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, η συ-
ζήτηση για το νέο νοµοσχέδιο του «πόθεν έσχες» και βεβαίως
υπάρχει -είναι έτοιµο- σε δηµόσια διαβούλευση το νοµοσχέδιο,
που αφορά στην αναδιάταξη των αρµοδιοτήτων των διοικητικών
δικαστηρίων της χώρας. Και αυτή νοµίζω είναι µια ανάγκη η
οποία περιγραφόταν εδώ και πάρα πολύ καιρό και που µε µεγάλη
προσπάθεια και µε πολλές βοήθειες καταλήγει σε µια πρόταση,
την οποία θέλω να πιστεύω ότι θα υιοθετήσει και η πλειοψηφία
του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Από εκεί και πέρα, όµως, επειδή οι εκλογές είναι µπροστά µας
και επειδή συνήθως το Βήµα του Κοινοβουλίου κατά βάση αξιο-
ποιείται προκειµένου να εκφραστούν απόψεις γενικότερα πολι-
τικές, θα επαναλάβω αυτό το οποίο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πολλές φορές έχω ισχυριστεί: Ξέρετε, όσο κι αν
εµείς προσπαθούµε, οι Έλληνες πολίτες και η ελληνική κοινωνία
έχουν ένα δικό τους κριτήριο και είναι το κριτήριο που τελικά επι-
βεβαιώνει και την ίδια τη λειτουργία του δηµοκρατικού µας πο-
λιτεύµατος, αλλά πολύ περισσότερο επιβεβαιώνει την απόδοση
-ενδεχοµένως- των ευθυνών από τη µια πλευρά των ανεπαρκειών
ή των επιτυχιών και των στόχων από την άλλη. 

Οι Έλληνες πολίτες δεν έχουν παρά να κοιτάξουν στο παρελ-
θόν. Δεν έχουν παρά να συγκρίνουν, να δουν πώς ήταν η ζωή
τους από το 2015 µέχρι το 2019. Να δουν σε ποια κατάσταση
ήταν η πατρίδα µας και η κοινωνία µας εκείνη τη χρονική πε-
ρίοδο, να δουν σε ποιο επίπεδο βρισκόταν η αξιοπιστία και η
αξιοπρέπεια της χώρας µας απέναντι στην ευρωπαϊκή και στην
παγκόσµια κοινότητα. Να δουν ποια ασφάλεια αισθάνονταν οι
ίδιοι για τον εαυτό τους, για τη ζωή τους, για τις ζωές των παι-
διών τους και για το δικό τους µέλλον και βεβαίως να συγκρίνουν
µε όλα αυτά τα οποία προηγήθηκαν από το 2019 έως και τώρα. 

Σε αυτή τη σύγκριση -νοµίζω- ότι η απάντηση θα είναι πάρα
πολύ εύκολη και θα είναι ακριβώς η απάντηση που θα δώσουν οι
Έλληνες πολίτες όποτε και αν γίνουν οι εκλογές από δω και
πέρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ κι
εµείς.
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ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ξανθόπουλε,
εάν σας δώσω εσάς δύο λεπτά, θα µου ζητήσουν µετά και όλοι
οι άλλοι και θα πάµε από την αρχή.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα ανταπαντήσω. Θέλω
µόνο δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επιβεβαιώσατε

τη δυσανεξία στην κριτική, ουσιαστικά, διαµορφώνοντας το µε-
γαλύτερο µέρος της οµιλίας σας στην κριτική που άσκησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Κατ’ αρχάς, µε εγκαλέσατε ότι αποδέχοµαι ότι δεν κάναµε τί-
ποτα για τα ΑΜΕΑ. Είπα, ότι όσα κάναµε και δεν κάναµε τα έκρινε
ο ελληνικός λαός, γιατί σήµερα δεν είναι η ώρα να κάνουµε απο-
λογισµό της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Σήµερα -και µπορώ να ανα-
φέρω ένα σωρό άλλα, όµως, δεν είναι της παρούσης- είναι ώρα
να δούµε τι έχετε κάνει εσείς. Μιλήσατε για τη δικαστική συµπα-
ράσταση. Ξέρετε ότι εγώ έρχοµαι, κατά το δυνατόν, ενηµερωµέ-
νος και πραγµατικά σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο µείζονος σηµασίας
για τα ΑΜΕΑ, σε ό,τι αφορά τη δικαστική συµπαράσταση, υπάρ-
χει χρονοδιάγραµµα 2021-2025 και ήθελα να έχω µια δέσµευση
από πλευράς σας ότι είναι στα προσεχή στάδια.

Στο ζήτηµα, όµως, της εκλογικής νοµοθεσίας όπου εξαιρούν-
ται από την ψήφο, η δέσµευση του στρατηγικού σχεδιασµού
λέει: «Χρονοδιάγραµµα έως τον Ιούνιο του 2021 διαρκής δράση»
και δεν έχετε κάνει τίποτα. Δηλαδή, η κριτική που σας κάνω είναι
µε βάση τα συγκεκριµένα στοιχεία. 

Τρίτον, ξέρω πάρα πολύ καλά -και το ξέρετε ότι το γνωρίζω-
ότι τα ζητήµατα της νοµικής βοήθειας τα έχουµε αντιµετωπίσει
από κοινού. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Από
κοινού, ακριβώς.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το γεγονός, λοιπόν, ότι επί τρία,
τέσσερα, σχεδόν, χρόνια δεν κατορθώνουµε να βρούµε -παρά
τις επανειληµµένες απόπειρες- λύσεις µας λέει ότι πρέπει να
γίνει µια κριτική, ότι αυτές οι λύσεις που επιλέξατε ήταν απρό-
σφορες. Και επί τόσα χρόνια το γεγονός ότι πραγµατικά δεν το
κάνετε, είναι στοιχείο που µου δηµιουργεί απορίες και -πώς να
το πω- κάνω αναγωγές. 

Ας πούµε, για παράδειγµα, στην κοινωφελή εργασία, που
πραγµατικά είναι ένα δύσκολο, ένα πολυσύνθετο, θέµα και επί
τριάµισι χρόνια οι πολίτες δεν έχουν τη δυνατότητα να προσφέ-
ρουν στην κοινωφελή εργασία. 

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Στην πε-
ρίφηµη ιστορία των πλειστηριασµών -ακούστε να δείτε- διακαώς
τα funds επιθυµούν την υπαγωγή τους στο νόµο του 2003 για να
αποφύγουν τη φορολογία τους. Άλλωστε, µε την τοποθέτησή
σας, µας υπενθυµίσατε ότι παρατείνατε έναν νόµο του 2019 -τον
παράτεινε η Κυβέρνηση- ακριβώς διότι παρείχε µια στοιχειώδη
προστασία, την οποία κατήργησε ολοκληρωτικά ο Πτωχευτικός
Κώδικας που ψηφίσατε. Αλλά ανεξάρτητα από αυτό, είπα: «Όταν
καίγεται το σπίτι σου, δεν κοιτάς ποιος έκανε τη µελέτη πυρό-
σβεσης». Σήµερα θα πάρετε µια απόφαση, να κάνετε µια πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, να σταµατήσουν τώρα οι πλειστηρια-
σµοί µέχρι τις εκλογές; Εδώ θα κριθούµε και εδώ θα µας κρίνει
ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μιας

και αναφέρατε την κοινωφελή εργασία, φαντάζοµαι ότι έχετε
ενηµερωθεί, κύριε Ξανθόπουλε, ότι έχει υπογραφεί η ΚΥΑ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, τέσσερα χρόνια, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και
φαντάζοµαι ότι κατανοείτε κι εσείς και οι συνάδελφοι που ενδε-
χοµένως υπηρετούν τη νοµική επιστήµη ότι όταν µια ποινή γίνε-
ται κύρια, αυτό αυτοµάτως δηµιουργεί µια εντελώς διαφορετική
πραγµατικότητα, διότι αφορά σε ένα πολύ µεγαλύτερο αριθµό

ατόµων και όταν είναι µεγάλος ο αριθµός των ατόµων, πρέπει να
αναζητήσεις αναλόγως και τον αριθµό των φορέων υποδοχέων
των ατόµων. Και όταν είναι µεγάλος ο αριθµός των ατόµων πρέ-
πει να λύσεις και τα ασφαλιστικά ζητήµατα των ατόµων. Η ευκο-
λία µε την οποία νοµοθετήσατε τον Ποινικό Κώδικα τον Ιούνιο
του 2019, ξέρετε πέρα από τα ερωτήµατα τα οποία δηµιούργησε,
πέρα από την προχειρότητα για την οποία νοµίζω ότι όλοι έσπευ-
σαν να µιλήσουν, δηµιούργησε αν θέλετε και µια σειρά µη πραγ-
µατοποιήσιµων εξελίξεων. Κι αυτό ήταν το µεγαλύτερο
πρόβληµα. Αντί λοιπόν να έρχεστε και να µας εγκαλείτε ακόµη
και για την κοινωφελή εργασία θα έπρεπε εσείς που είχατε δου-
λέψει τόσα χρόνια τον Ποινικό Κώδικα, που είχε ξεκινήσει ενδε-
χοµένως από την αρχή της δεκαετίας, να είχατε λύσει όλα αυτά
τα θέµατα τα οποία ήταν τουλάχιστον αυτονόητα. Έπρεπε να
είχαν λυθεί. Αλλά τελευταία µέρα ψηφίσαµε ένα νοµοσχέδιο -και
ποιο άραγε-, τον Ποινικό Κώδικα δηµιουργώντας τεράστια προ-
βλήµατα, τεράστια ανασφάλεια στην ελληνική κοινωνία, αποµεί-
ωση των ποινών για ειδεχθή εγκλήµατα, εκτεθειµένη η χώρα, η
ενεργητική δωροδοκία πληµµέληµα, δεν τα ξεχνάµε αυτά, να µας
εγκαλεί η GRECO, ο ΟΟΣΑ, να γίνεται µια τεράστια συζήτηση
για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα και µετά να ερχόµαστε να
λέµε γιατί έχετε καθυστερήσει την εφαρµογή της κοινωφελούς
εργασίας. Το ξεπερνάµε λοιπόν, αυτό.

Η συζήτηση λοιπόν η οποία γίνεται τώρα είναι µια συζήτηση
για την οποία πρέπει να ανατρέξετε στο δικό σας παρελθόν,
κύριε Ξανθόπουλε. Κάθε φορά που ο ΣΥΡΙΖΑ είναι στην Αντιπο-
λίτευση σπεύδει να δώσει τα πάντα στους πάντες. Φοβερές υπο-
σχέσεις, µεγάλα λόγια. Θα ξεχάσουµε τα προγράµµατα της
Θεσσαλονίκης; Θα ξεχάσουµε το µε ένα νόµο, σε µια µέρα και
µε ένα άρθρο και θα είναι µέρα µεσηµέρι; Θα τα ξεχάσει η ελλη-
νική κοινωνία αυτά πιστεύετε;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Επί του πεδίου, απαντήστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Επί του

πεδίου, λοιπόν, κύριε Ξανθόπουλε, ενώ η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
ανέλαβε µια δέσµευση έναντι ουσιαστικά της ενισχυµένης επο-
πτείας της τρόικας που υπήρχε τότε, προκειµένου να προχωρή-
σει το θέµα των πλειστηριασµών, δεσµευµένη η ελληνική
πολιτεία στο τέλος του 2019, αυτή η Κυβέρνηση, η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
κράτησε αυτή τη δυνατότητα για δύο και πλέον χρόνια, χωρίς να
υπάρχει καµµία απολύτως τέτοια εξέλιξη. 

Ταυτόχρονα, ξέρετε τι άλλο κάναµε, κύριε Ξανθόπουλε; Τελει-
ώσαµε µε το θέµα των εκκρεµών υποθέσεων του νόµου Κατσέλη.
Ήταν το νοµοσχέδιο για το οποίο µας εγκαλούσατε και µας λέ-
γατε ότι δεν θα ολοκληρωθεί ποτέ, δεν θα εφαρµοστεί ποτέ. Θέ-
λετε να σας πω τα νέα; Στις 30 Ιουνίου του 2023 φέτος θα έχουν
εκκαθαριστεί σαράντα εννέα χιλιάδες εκκρεµείς υποθέσεις. Θέ-
λετε να σας πω και τη συνέχεια; Οι πραγµατικοί δικαιούχοι συ-
νεχίζουν να απολαµβάνουν της προστασίας και όλη αυτή η
κινδυνολογία που είχατε αναπτύξει ότι δήθεν αυτά γίνονται προ-
κειµένου να πάρουν τα σπίτια του κόσµου, τελικά βρίσκεται στο
κενό.  

Υπάρχουν δεσµεύσεις της χώρας, υπάρχουν θέµατα νόµων,
υπάρχουν νόµοι που εσείς ψηφίσατε. Αν ζητάτε να µην εφαρµό-
σουµε τον νόµο που επίσης ψηφίσατε, φροντίστε να το κάνετε
και µε µια σειρά άλλων νοµοθετηµάτων που έχουν δηµιουργήσει
δεσµεύσεις για τη χώρα, που έχουν δηµιουργήσει µία συγκεκρι-
µένη πραγµατικότητα για την ελληνική οικονοµία και ελάτε να
πείτε για άλλη µια φορά πώς ενδεχοµένως θα δηµιουργήσετε
συνθήκες ανατροπής µε αυτή την πορεία της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αρχή
της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως αναπηρίας ή χρόνιας πάθη-
σης, επικαιροποίηση της ορολογίας του Αστικού Κώδικα, του Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας, του Ποινικού Κώδικα, του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας, του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας, του
Κώδικα Συµβολαιογράφων και του ν.4478/2017, για την εναρµό-
νισή της µε τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Ανα-
πηρία που κυρώθηκε µε τον ν.4074/2012 και λοιπές διατάξεις για
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τη διευκόλυνση της πρόσβασης στη δικαιοσύνη των ατόµων µε
αναπηρία».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι πέντε άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Αρχή της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως αναπηρίας ή χρό-
νιας πάθησης, επικαιροποίηση της ορολογίας του Αστικού Κώ-
δικα, του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, του Ποινικού Κώδικα,
του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, του Κώδικα Διοικητικής Δικο-
νοµίας, του Κώδικα Συµβολαιογράφων και του ν.4478/2017, για
την εναρµόνισή της µε τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των Ατό-
µων µε Αναπηρία που κυρώθηκε µε τον ν.4074/2012 και λοιπές
διατάξεις για τη διευκόλυνση της πρόσβασης στη δικαιοσύνη

των ατόµων µε αναπηρία

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

8182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 1596/130 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αρχή της ίσης µεταχείρι-
σης ανεξαρτήτως αναπηρίας ή χρόνιας πάθησης, επικαιροποί-
ηση της ορολογίας του Αστικού Κώδικα, του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας, του Ποινικού Κώδικα, του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας, του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας, του Κώδικα Συµβολαι-
ογράφων και του ν.4478/2017, για την εναρµόνισή της µε τη
Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία που κυρώ-
θηκε µε τον ν.4074/2012 και λοιπές διατάξεις για τη διευκόλυνση
της πρόσβασης στη δικαιοσύνη των ατόµων µε αναπηρία», έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Αρχή της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως αναπηρίας ή χρό-
νιας πάθησης, επικαιροποίηση της ορολογίας του Αστικού Κώ-
δικα, του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, του Ποινικού Κώδικα,
του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, του Κώδικα Διοικητικής Δικο-
νοµίας, του Κώδικα Συµβολαιογράφων και του ν. 4478/2017,
για την εναρµόνισή της µε τη Σύµβαση για τα Δικαιώµατα των
Ατόµων µε Αναπηρία που κυρώθηκε µε τον ν. 4074/2012 και
λοιπές διατάξεις για τη διευκόλυνση της πρόσβασης στη δι-
καιοσύνη των ατόµων µε αναπηρία

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο 
ΜΕΡΟΣ Β’: ΑΡΧΗ ΤΗΣ ΙΣΗΣ ΜΕΤΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΣ

ΑΝΑΠΗΡΙΑΣ Ή ΧΡΟΝΙΑΣ ΠΑΘΗΣΗΣ
Άρθρο 3 Ίση µεταχείριση ατόµων µε αναπηρία και χρόνια πά-

θηση - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3 και άρθρου 24 ν. 4443/2016
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΤΟΥ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ, ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, ΤΟΥ ΠΟΙΝΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ, ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ
ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟ-
ΜΙΑΣ, ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΓΡΑΦΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥ Ν. 4478/2017
ΜΕ ΤΗ ΣΥΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΑ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΤΩΝ ΑΤΟΜΩΝ ΜΕ ΑΝΑ-
ΠΗΡΙΑ ΠΟΥ ΚΥΡΩΘΗΚΕ ΜΕ ΤΟΝ Ν. 4074/2012

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ
Άρθρο 4 Ευθύνη οφειλέτη - Τροποποίηση άρθρου 331 ΑΚ
Άρθρο 5 Ικανότητα καταλογισµού σε αδικοπραξία - Τροποποί-

ηση άρθρου 917 ΑΚ
Άρθρο 6 Διαδικασία υποβολής σε δικαστική συµπαράσταση -

Τροποποίηση άρθρου 1667 ΑΚ
Άρθρο 7 Σύνταξη διαθήκης από κωφό διαθέτη - Τροποποίηση

άρθρου 1735 ΑΚ
Άρθρο 8 Σύµπραξη ατόµων κατά τη σύνταξη διαθήκης από

κωφό διαθέτη - Τροποποίηση άρθρου 1736 ΑΚ
Άρθρο 9 Διαθέτης µε σοβαρή αναπηρία λόγου - Τροποποίηση

άρθρου 1745 ΑΚ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΔΙ-

ΚΟΝΟΜΙΑΣ
Άρθρο 10 Συνεννόηση µε κωφούς ή πρόσωπα µε σοβαρή ανα-

πηρία λόγου - Τροποποίηση άρθρου 253 ΚΠολΔ
Άρθρο 11 Όρκιση ως µάρτυρα προσώπου µε σοβαρή αναπηρία

στα άνω άκρα ή λόγου και κωφού - Τροποποίηση παρ. 5 και 6 άρ-
θρου 408 ΚΠολΔ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΠΟΙΝΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ
Άρθρο 12 Μέτρα θεραπείας ατόµων µε ψυχική ή διανοητική δια-

ταραχή - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 69 ΠΚ
Άρθρο 13 Υπολογισµός εκτιόµενης ποινής κρατούµενων που

έχουν ηµιπληγία ή παραπληγία - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου
105Β ΠΚ

Άρθρο 14 Θεραπευτικά µέτρα ανηλίκου µε ψυχική ασθένεια ή
οργανική νόσο - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 123 ΠΚ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΚΟ-
ΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 15 Υποχρέωση για µαρτυρία - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 209 ΚΠΔ

Άρθρο 16 Όρκος των µαρτύρων µε σοβαρή αναπηρία λόγου
στο ακροατήριο - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 219 ΚΠΔ

Άρθρο 17 Μάρτυρες κωφοί, ή µε σοβαρή αναπηρία λόγου -

Τροποποίηση άρθρου 229 ΚΠΔ
Άρθρο 18 Προσωρινή ανικανότητα κωφών ή προσώπων µε σο-

βαρή αναπηρία λόγου για την εκπλήρωση των καθηκόντων του
ενόρκου - Τροποποίηση περ. ε) άρθρου 382 ΚΠΔ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΩΔΙΚΑ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟ-
ΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 19 Συνεννόηση µε κωφούς ή πρόσωπα µε σοβαρή ανα-
πηρία λόγου - Τροποποίηση άρθρου 137 ΚΔΔ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΚΩΔΙΚΑ ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΓΡΑΦΩΝ
Άρθρο 20 Διερµηνείς - Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρθρου 10 ν.

2830/2000
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΔΙΚΑΙΩΜΑ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΘΥΜΑΤΩΝ ΚΑΤΑ ΤΗ

ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΤΗΣ ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν.
4478/2017

Άρθρο 21 Δικαίωµα προστασίας θυµάτων κωφών ή προσώπων
µε σοβαρή αναπηρία λόγου κατά τη διάρκεια της ποινικής διαδι-
κασίας - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 69 ν. 4478/2017

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΕΥΚΟΛΥΝΣΗ ΤΗΣ ΠΡΟ-
ΣΒΑΣΗΣ ΣΤΗ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗ ΤΩΝ ΑΤΟΜΩΝ ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ

Άρθρο 22 Ορισµός υπεύθυνου στο δικαστήριο για ζητήµατα
πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία, ενηµέρωσής τους, και δι-
ευκόλυνσης της εξυπηρέτησής τους - Τροποποίηση περ. β) παρ.
7 άρθρου 17 ν. 4938/2022

Άρθρο 23 Δικαιούχοι νοµικής βοήθειας µε ποσοστό αναπηρίας
εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω - Προσθήκη παρ. 3Α και τρο-
ποποίηση παρ. 4 άρθρου 1               ν. 3226/2004

Άρθρο 24 Διαδικασία παροχής νοµικής βοήθειας - Τροποποίηση
παρ. 2 άρθρου 2 ν. 3226/2004

Άρθρο 25 Συµβουλευτική βοήθεια - Τροποποίηση άρθρου 5 ν.
3226/2004

ΜΕΡΟΣ Ε’ ΚΑΛΥΨΗ ΑΝΑΓΚΩΝ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ ΠΡΟΣΒΑΣΙ-
ΜΟΤΗΤΑΣ

Άρθρο 26 Καταβολή εξόδων µετακίνησης και διαµονής για την
κάλυψη των αναγκών της Εθνικής Αρχής Προσβασιµότητας - Προ-
σθήκη παρ. 4 στο άρθρο 2 υποπαρ. Δ.9 παρ. Δ άρθρου 2 ν.
4336/2015

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 27 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος είναι: α) η προώθηση της πλήρους συµ-
µετοχής των ατόµων µε αναπηρία ή χρόνια πάθηση στην κοινω-
νική και οικονοµική ζωή της χώρας µέσω της κατοχύρωσης της
γενικής αρχής της ίσης µεταχείρισης, β) η απαλοιφή υποτιµητι-
κών και στερεοτυπικών εκφράσεων για τα άτοµα µε αναπηρία
στα βασικά νοµοθετήµατα και η εναρµόνισή τους µε τη Σύµβαση
για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία που κυρώθηκε µε
τον ν. 4074/2012 (Α’ 88) και γ) η άµεση και αποτελεσµατική πρό-
σβαση των ατόµων µε αναπηρία στη δικαιοσύνη. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι: α) η τροποποίηση του ν.
4443/2016 (Α’ 232) µε τη ρητή θέσπιση της γενικής αρχής της
ίσης µεταχείρισης για τα άτοµα µε αναπηρία ή χρόνια πάθηση,
β) η επικαιροποίηση της ορολογίας στον Αστικό Κώδικα, τον Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας, τον Ποινικό Κώδικα, τον Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας, τον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας, τον Κώδικα
Συµβολαιογράφων και τον ν. 4478/2017 (A’ 91), γ) η προσθήκη
ειδικής πρόβλεψης στον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και
Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών [ν. 4938/2022 (Α’ 109)], για
τον ορισµό δικαστικού υπαλλήλου στα δικαστήρια και τις δικα-
στικές υπηρεσίες της χώρας αρµοδίου για ζητήµατα πρόσβασης
των ατόµων µε αναπηρία και η απευθείας συµπερίληψη των πο-
λιτών µε αναπηρία στους δικαιούχους της παροχής νοµικής βοή-
θειας.

8184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΜΕΡΟΣ Β’
ΑΡΧΗ ΤΗΣ ΙΣΗΣ ΜΕΤΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΣ 

ΑΝΑΠΗΡΙΑΣ Ή ΧΡΟΝΙΑΣ ΠΑΘΗΣΗΣ

Άρθρο 3
Ίση µεταχείριση ατόµων µε αναπηρία και χρόνιαπάθηση -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3 και άρθρου 24 ν. 4443/2016 

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 3 του         ν.
4443/2016 (Α’232) µετά από τις λέξεις «γενεαλογικών καταβολών»
προστίθενται οι λέξεις «, αναπηρίας ή χρόνιας πάθησης» και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Με την επιφύλαξη των παρ. 3, 4, 6 του παρόντος, καθώς και
του άρθρου 4, η αρχή της ίσης µεταχείρισης ανεξαρτήτως φυλής,
χρώµατος, εθνικής ή εθνοτικής καταγωγής, γενεαλογικών κατα-
βολών, αναπηρίας ή χρόνιας πάθησης εφαρµόζεται σε όλα τα
πρόσωπα, στο δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα, και όσον αφορά:

α) την κοινωνική προστασία, συµπεριλαµβανοµένης της κοινω-
νικής ασφάλισης και της υγειονοµικής περίθαλψης,

β) τις κοινωνικές παροχές και τις φορολογικές διευκολύνσεις ή
πλεονεκτήµατα,

γ) την εκπαίδευση,
δ) την πρόσβαση στη διάθεση και την παροχή αγαθών και υπη-

ρεσιών που διατίθενται (συναλλακτικά) στο κοινό, συµπεριλαµβα-
νοµένης της στέγης.»

2. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µετά από πρό-
ταση του Υπουργού Επικρατείας που είναι αρµόδιος για τον Συν-
τονιστικό Μηχανισµό για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία
του άρθρου 69 του                       ν. 4488/2017 (Α’ 137), των Υπουρ-
γών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας και
Δικαιοσύνης και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού δύ-
ναται να καθορίζονται τα µέτρα που είναι αναγκαία για την αποτε-
λεσµατική και χωρίς διακρίσεις πρόσβαση των ατόµων µε
αναπηρία ή χρόνια πάθηση στους τοµείς της παρ. 2 του άρθρου
3 του ν. 4443/2016 (Α’ 232).

3. Στο άρθρο 24 του ν. 4443/2016 διαγράφονται οι λέξεις «, ανα-
πηρίας ή χρόνιας πάθησης» και το άρθρο 24 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 24

Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µετά από πρόταση
των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Υγείας, Δικαιοσύνης και κάθε άλλου καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουρ-
γού, µπορεί να επεκταθεί η προστασία που παρέχεται για διακρί-
σεις λόγω θρησκευτικών ή άλλων πεποιθήσεων, ηλικίας,
οικογενειακής ή κοινωνικής κατάστασης, σεξουαλικού προσανα-
τολισµού, ταυτότητας ή χαρακτηριστικών φύλου και πέραν των το-
µέων εργασίας και απασχόλησης στους τοµείς της κοινωνικής
προστασίας, συµπεριλαµβανοµένης της κοινωνικής ασφάλισης και
της υγειονοµικής περίθαλψης, των κοινωνικών παροχών και φορο-
λογικών διευκολύνσεων, της εκπαίδευσης και της πρόσβασης στη
διάθεση και παροχή αγαθών και υπηρεσιών που διατίθενται συναλ-
λακτικά στο κοινό, συµπεριλαµβανοµένης και της στέγης.» 

ΜΕΡΟΣ Γ’ 
ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΤΟΥ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ, ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, ΤΟΥ ΠΟΙΝΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ, 
ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 

ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 
ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΓΡΑΦΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥ Ν. 4478/2017 

ΜΕ ΤΗ ΣΥΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΑ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΤΩΝ ΑΤΟΜΩΝ 
ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ ΠΟΥ ΚΥΡΩΘΗΚΕ ΜΕ ΤΟΝ Ν. 4074/2012

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΑΣΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ

Άρθρο 4
Ευθύνη οφειλέτη - Τροποποίηση άρθρου 331 ΑΚ

Στο άρθρο 331 του Αστικού Κώδικα [π.δ. 456/1984,     (Α’ 164)]

η λέξη «κωφάλαλος» διαγράφεται και το άρθρο 331 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«Άρθρο 331

Αν ο οφειλέτης είναι ανήλικος κάτω των δεκατεσσάρων ετών
ή δεν έχει συνείδηση των πράξεών του ή βρίσκεται σε ψυχική ή
διανοητική διαταραχή που περιορίζει αποφασιστικά τη λειτουρ-
γία της κρίσης και της βούλησής του, εφαρµόζονται οι διατάξεις
των άρθρων 915 έως 918.»

Άρθρο 5
Ικανότητα καταλογισµού σε αδικοπραξία - 

Τροποποίηση άρθρου 917 ΑΚ

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 917 ΑΚ καταργείται και το
άρθρο 917 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 917

Όποιος έχει συµπληρώσει το δέκατο, όχι όµως το δέκατο τέ-
ταρτο έτος της ηλικίας του ευθύνεται για τη ζηµία που προξέ-
νησε, εκτός αν ενέργησε χωρίς διάκριση.» 

Άρθρο 6
Διαδικασία υποβολής σε δικαστική συµπαράσταση - 

Τροποποίηση άρθρου 1667 ΑΚ

Στο άρθρο 1667 ΑΚ, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο
πρώτο εδάφιο, η λέξη «πάσχοντος» αντικαθίσταται από τη λέξη
«προσώπου», β) στο τρίτο εδάφιο, οι λέξεις «πάσχει από» αντι-
καθίστανται από τη λέξη «έχει» και το άρθρο 1667 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«Άρθρο 1667

Η υποβολή στη δικαστική συµπαράσταση αποφασίζεται από
το δικαστήριο, ύστερα από αίτηση του ίδιου του προσώπου ή του
συζύγου του, εφόσον υπάρχει έγγαµη συµβίωση, ή των γονέων
ή τέκνων του ή του εισαγγελέα ή και αυτεπαγγέλτως. Στην περί-
πτωση της δεύτερης παραγράφου του άρθρου 1666, την αίτηση
µπορεί να υποβάλλει και ο επίτροπος του ανηλίκου.

Όταν το πρόσωπο έχει αποκλειστικά σωµατική αναπηρία, το
δικαστήριο αποφασίζει µόνο ύστερα από αίτηση του ίδιου.»

Άρθρο 7
Σύνταξη διαθήκης από κωφό διαθέτη -

Τροποποίηση άρθρου 1735 ΑΚ

Στον τίτλο και στο κείµενο του άρθρου 1735 ΑΚ η λέξη «κου-
φός» αντικαθίσταται από τη λέξη «κωφός» και το άρθρο 1735 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1735
Διαθέτης κωφός

Αν ο διαθέτης δηλώσει ότι είναι κωφός, πρέπει επιπλέον να
δοθεί σ' αυτόν η πράξη για να τη διαβάσει και να βεβαιωθεί στην
πράξη ότι αυτό έγινε.»

Άρθρο 8
Σύµπραξη ατόµων κατά τη σύνταξη διαθήκης 

από κωφό διαθέτη - Τροποποίηση άρθρου 1736 ΑΚ

Στο άρθρο 1736 ΑΚ η λέξη «κουφός» αντικαθίσταται από τη
λέξη «κωφός» και το άρθρο 1736 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 1736

Αν ο διαθέτης δηλώσει ότι είναι κωφός και δεν µπορεί να δια-
βάζει χειρόγραφα, η διαθήκη συντάσσεται ενώπιον πέντε µαρτύ-
ρων ή δεύτερου συµβολαιογράφου και τριών µαρτύρων.»
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Άρθρο 9
Διαθέτης µε σοβαρή αναπηρία λόγου - 

Τροποποίηση άρθρου 1745 ΑΚ

Στο άρθρο 1745 ΑΚ επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στον τίτλο,
οι λέξεις «άλαλος ή κωφάλαλος» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«µε σοβαρή αναπηρία λόγου», β) στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις
«είναι άλαλος ή κωφάλαλος» αντικαθίστανται από τις λέξεις «έχει
σοβαρή αναπηρία λόγου» και το άρθρο 1745 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 1745
Διαθέτης µε σοβαρή αναπηρία λόγου 

Όποιος κατά την πεποίθηση του συµβολαιογράφου έχει σο-
βαρή αναπηρία λόγου ή από άλλο λόγο εµποδίζεται να µιλάει,
µπορεί να συντάξει µυστική διαθήκη. Για τον σκοπό αυτόν πρέπει
να γράψει επάνω στο έγγραφο που εγχειρίζεται ή επάνω στο πε-
ρικάλυµµα που το περιέχει, ιδιοχείρως τη δήλωση ότι το έγ-
γραφο είναι η διαθήκη του, και αν το έγγραφο γράφηκε από
άλλον, και ότι το διάβασε ο διαθέτης. 

Αυτή η δήλωση πρέπει να γραφεί από τον διαθέτη ενώπιον του
συµβολαιογράφου και των λοιπών προσώπων που συµπράττουν
και να βεβαιωθεί αυτό στην πράξη.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 10
Συνεννόηση µε κωφούς ή πρόσωπα µε σοβαρή 

αναπηρία λόγου - Τροποποίηση άρθρου 253 ΚΠολΔ

Στο άρθρο 253 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας [π.δ.
503/1985 (Α’ 182) ΚΠολΔ] επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην
παρ. 1: αα) στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «κουφός, άλαλος ή κω-
φάλαλος» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κωφός, ή πρόσωπο µε
σοβαρή αναπηρία λόγου», οι λέξεις «τον κουφό» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «τον κωφό» και οι λέξεις «οι απαντήσεις δίνονται
προφορικά» από τις λέξεις «ο κωφός επιλέγει να απαντήσει είτε
προφορικώς είτε εγγράφως, σύµφωνα µε τον προσφορότερο
τρόπο επικοινωνίας για τον ίδιο», αβ) στο δεύτερο εδάφιο, οι λέ-
ξεις «τον άλαλο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «το πρόσωπο µε
σοβαρή αναπηρία λόγου», αγ) διαγράφεται το τρίτο εδάφιο, β)
στην παρ. 2, οι λέξεις «κουφός, ο άλαλος ή ο κωφάλαλος» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «κωφός, ή το πρόσωπο µε σοβαρή
αναπηρία λόγου» και το άρθρο 253 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 253
Συνεννόηση µε κωφούς ή πρόσωπα 

µε σοβαρή αναπηρία λόγου

1. Αν µάρτυρας ή πραγµατογνώµονας ή κάποιος από τους
διαδίκους ή τους νόµιµους αντιπροσώπους τους που παρίσταν-
ται στη συζήτηση ή την επιχείρηση διαδικαστικής πράξης είναι
κωφός ή πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου, η συνεννόηση
µαζί του γίνεται ως εξής: Οι ερωτήσεις και οι τυχόν παρατηρή-
σεις υποβάλλονται προς τον κωφό εγγράφως και ο κωφός επι-
λέγει να απαντήσει είτε προφορικώς είτε εγγράφως, σύµφωνα
µε τον προσφορότερο τρόπο επικοινωνίας για τον ίδιο. Προς το
πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου οι ερωτήσεις και οι παρα-
τηρήσεις υποβάλλονται προφορικά και αυτός απαντά εγγράφως.
Οι γραπτές ερωτήσεις, παρατηρήσεις και απαντήσεις καταχωρί-
ζονται στα πρακτικά ή στην έκθεση.  

2. Αν ο κωφός ή το πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου δεν
ξέρει να διαβάζει και να γράφει, ο δικαστής διορίζει έναν ή δύο
διερµηνείς, που εκλέγονται κατά προτίµηση ανάµεσα στα πρό-
σωπα που είναι συνηθισµένα να συνεννοούνται µαζί του.»

Άρθρο 11
Όρκιση ως µάρτυρα προσώπου µε σοβαρή αναπηρία στα

άνω άκρα ή λόγου και κωφού - Τροποποίηση
παρ. 5 και 6 άρθρου 408 ΚΠολΔ

Στο άρθρο 408 ΚΠολΔ επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην
παρ. 5 οι λέξεις «δεν έχει χέρια» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«είναι πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία στα άνω άκρα», β) στην
παρ. 6 οι λέξεις «Κουφοί, άλαλοι και κωφάλαλοι» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «Κωφοί, ή πρόσωπα µε σοβαρή αναπηρία λόγου»
και το άρθρο 408 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 408

1. Πριν εξεταστεί ο µάρτυρας οφείλει να ορκισθεί. Προς τούτο
ερωτάται, αν προτιµά να δώσει θρησκευτικό ή πολιτικό όρκο.

2. Ο τύπος του χριστιανικού όρκου είναι: «Ορκίζοµαι ενώπιον
του Θεού να πω ευσυνείδητα όλη την αλήθεια και µόνο την αλή-
θεια, χωρίς να προσθέσω ούτε να κρύψω τίποτε». Αν ο µάρτυρας
πιστεύει σε γνωστή θρησκεία ή δόγµα, που ορίζει άλλον τύπο
όρκου, δίνει τον όρκο σύµφωνα µε αυτόν τον τύπο.

3. Ο πολιτικός όρκος δίνεται ως διαβεβαίωση µε τον εξής
τύπο: «Δηλώνω στην τιµή και στη συνείδησή µου πως θα πω όλη
την αλήθεια και µόνο την αλήθεια, χωρίς να προσθέσω ούτε να
κρύψω τίποτε».

4. Οι κληρικοί κάθε Θρησκεύµατος ορκίζονται διαβεβαιώνον-
τας στην ιεροσύνη τους.

5. Αν ο µάρτυρας είναι πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία στα άνω
άκρα, επαναλαµβάνει τον όρκο που διαβάζει ο δικαστής.  

6. Κωφοί, ή πρόσωπα µε σοβαρή αναπηρία λόγου ορκίζονται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 253.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΠΟΙΝΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ

Άρθρο 12
Μέτρα θεραπείας ατόµων µε ψυχική ή διανοητική 
διαταραχή - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 69 ΠΚ

Στην παρ. 1 του άρθρου 69 του Ποινικού Κώδικα [ν. 4619/2019,
(Α’ 95)] οι λέξεις «που πάσχουν από» αντικαθίστανται από τη λέξη
«µε» και το άρθρο 69 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 69
Γενική διάταξη

1. Μέτρα ασφαλείας, εκτός από τα προβλεπόµενα στα άρθρα
122 και 123, είναι: α) τα µέτρα θεραπείας ατόµων µε ψυχική ή
διανοητική διαταραχή και β) η δήµευση κατά το άρθρο 76.

2. Τα µέτρα ασφαλείας δεν µπορούν να επιβληθούν όταν η επι-
βολή τους παραβιάζει την αρχή της αναλογικότητας ενόψει της
βαρύτητας της πράξης που έχει τελεστεί, της πράξης που υπάρ-
χει κίνδυνος να τελεστεί, καθώς και της έντασης αυτού του κιν-
δύνου. Για την αξιολόγηση των όρων αυτών απαιτείται ειδική
αιτιολογία.»

Άρθρο 13
Υπολογισµός εκτιόµενης ποινής κρατούµενων 

που έχουν ηµιπληγία ή παραπληγία - 
Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 105Β ΠΚ

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 105Β ΠΚ οι λέξεις
«πάσχουν από» αντικαθίσταται από τη λέξη «έχουν» και το άρθρο
105Β διαµορφώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 105Β
Απόλυση υπό τον όρο της ανάκλησης

1. Όσοι καταδικάστηκαν σε στερητική της ελευθερίας ποινής
µπορούν να απολυθούν υπό τον όρο της ανάκλησης, σύµφωνα
µε τις πιο κάτω διατάξεις, εφόσον έχουν εκτίσει: α) σε περίπτωση
φυλάκισης, τα δύο πέµπτα (2/5) αυτής, β) σε περίπτωση πρό-
σκαιρης κάθειρξης, τα τρία πέµπτα (3/5) αυτής, γ) σε περίπτωση
πρόσκαιρης κάθειρξης για τα εγκλήµατα του δευτέρου εδαφίου
της παρ. 6, τα τέσσερα πέµπτα (4/5) αυτής και δ) σε περίπτωση
ισόβιας κάθειρξης τουλάχιστον είκοσι (20) έτη.

2. Για τη χορήγηση της υπό όρο απόλυσης δεν απαιτείται να
έχει καταστεί η καταδίκη αµετάκλητη.

3. Στην περίπτωση που συντρέχουν σωρευτικά περισσότερες
ποινές, ο καταδικασθείς µπορεί να απολυθεί αν έχει εκτίσει το
άθροισµα των τµηµάτων των ποινών, που προβλέπεται στην παρ.
1. Σε κάθε περίπτωση ο καταδικασθείς µπορεί να απολυθεί αν
έχει εκτίσει είκοσι πέντε (25) έτη και όταν το παραπάνω άθροισµα
υπερβαίνει το όριο αυτό. 

4. Αν ο καταδικασθείς εργάζεται, κάθε ηµέρα εργασίας υπο-
λογίζεται σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις της σωφρονιστικής
νοµοθεσίας. Κάθε ηµέρα κράτησης κρατουµένων που έχουν ηµι-
πληγία ή παραπληγία, σκλήρυνση κατά πλάκας ή έχουν υποβλη-
θεί σε επέµβαση µεταµόσχευσης καρδιάς, ήπατος, νεφρού ή
µυελού των οστών ή είναι φορείς του συνδρόµου επίκτητης ανο-
σοποιητικής ανεπάρκειας ή έχουν κακοήθη νεοπλάσµατα ή νε-
φρική ανεπάρκεια για την οποία γίνεται τακτική αιµοκάθαρση ή
φυµατίωση κατά τη διάρκεια της θεραπείας της, υπολογίζεται
ευεργετικά ως δύο (2) ηµέρες εκτιόµενης ποινής. Το ίδιο ισχύει
και για: α) κρατουµένους µε ποσοστό αναπηρίας πενήντα τοις
εκατό (50%) και άνω, που δεν µπορούν να εργαστούν, εφόσον
κρίνεται ότι η παραµονή τους στο κατάστηµα κράτησης καθίστα-
ται ιδιαίτερα επαχθής λόγω αδυναµίας αυτοεξυπηρέτησης, β)
κρατουµένους µε ποσοστό αναπηρίας εξήντα επτά τοις εκατό
(67%) και άνω, γ) κρατούµενους στους οποίους απαγορεύεται
ύστερα από γνωµάτευση από Κέντρο Πιστοποίησης Αναπηρίας
(ΚΕ.Π.Α.) η ανάληψη εργασίας ή απασχόλησης που µπορεί βά-
σιµα να προκαλέσει σοβαρή και µόνιµη βλάβη στην υγεία τους,
δ) κρατούµενους οι οποίοι νοσηλεύονται σε θεραπευτικά κατα-
στήµατα ή νοσοκοµεία εφόσον η νοσηλεία τους έχει διαρκέσει
τουλάχιστον τέσσερις (4) µήνες, ε) κρατούµενες µητέρες για όσο
διάστηµα έχουν µαζί τους τα ανήλικα τέκνα τους, στ) κρατούµε-
νους που συµµετέχουν σε θεραπευτικό πρόγραµµα ψυχικής απε-
ξάρτησης από ναρκωτικά εγκεκριµένου, κατά το άρθρο 51 του
ν. 4139/2013 οργανισµού και ζ) κρατούµενους για όσο διάστηµα
διαρκεί η κράτησή τους σε χώρους αστυνοµικών τµηµάτων ή
αστυνοµικών διευθύνσεων. Η διακρίβωση των ασθενειών του
δεύτερου εδαφίου, καθώς και της αναπηρίας στις περ. α’ και β’
γίνεται µε τη διαδικασία της παρ. 2 του άρθρου 105.

5. Για τη χορήγηση της υπό όρο απόλυσης, ως ποινή που εκτί-
θηκε θεωρείται αυτή που υπολογίστηκε ευεργετικά είτε κατά την
προηγούµενη παράγραφο είτε κατά τις ειδικές διατάξεις που
προβλέπουν αντίστοιχο υπολογισµό.

6. Προκειµένου για ποινές κάθειρξης δεν µπορεί να χορηγηθεί
στον καταδικασθέντα απόλυση υπό όρο, αν δεν έχει παραµείνει
στο σωφρονιστικό κατάστηµα για χρονικό διάστηµα ίσο µε τα
δύο πέµπτα (2/5) της ποινής που του επιβλήθηκε και, σε περί-
πτωση ισόβιας κάθειρξης, δεκαέξι (16) έτη. Προκειµένου για ποι-
νές κάθειρξης που επιβλήθηκαν για τα κακουργήµατα των
άρθρων 22 και 23 του ν. 4139/2013, 134, 187, 187 Α, των περ. γ’
και δ’ της παρ. 1 του άρθρου 265, της παρ. 1 του άρθρου 299,
των άρθρων 323Α, 324, 380, 385, καθώς και για αυτά του 19ου
Κεφαλαίου του Ειδικού Μέρους του παρόντος Kώδικα, απόλυση
υπό όρο δεν µπορεί να χορηγηθεί στον καταδικασθέντα, αν
αυτός δεν έχει παραµείνει στο σωφρονιστικό κατάστηµα για χρο-
νικό διάστηµα ίσο µε τα τρία πέµπτα (3/5) της ποινής που του
επιβλήθηκε, και σε περίπτωση ισόβιας κάθειρξης δεκαοχτώ (18)
ετών. Το παραπάνω κατά περίπτωση χρονικό διάστηµα προσαυ-
ξάνεται κατά το ένα τρίτο (1/3) των λοιπών ποινών που τυχόν
έχουν επιβληθεί, στην περίπτωση που αυτές συντρέχουν σωρευ-
τικά. Σε κάθε περίπτωση όµως ο καταδικασθείς µπορεί να απο-

λυθεί αν έχει παραµείνει στο κατάστηµα είκοσι (20) έτη και αν
εκτίει περισσότερες ποινές ισόβιας κάθειρξης, αν έχει παραµεί-
νει είκοσι πέντε (25) έτη.»

Άρθρο 14
Θεραπευτικά µέτρα ανηλίκου µε ψυχική ασθένεια 

ή οργανική νόσο - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 123 ΠΚ

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 123 ΠΚ οι λέξεις
«πάσχει από» αντικαθίστανται από τη λέξη «έχει», πριν από τις
λέξεις «οργανική νόσο» διαγράφεται η λέξη «από» και το άρθρο
123 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 123

1. Αν η κατάσταση του ανηλίκου απαιτεί ιδιαίτερη µεταχείριση,
ιδίως αν αυτός έχει ψυχική ασθένεια ή οργανική νόσο ή βρίσκεται
σε κατάσταση που του δηµιουργεί σοβαρή σωµατική δυσλει-
τουργία ή του έχει γίνει έξη η χρήση ηλεκτρονικών υπολογιστών,
οινοπνευµατωδών ποτών ή ναρκωτικών ουσιών και δεν µπορεί να
την αποβάλει µε τις δικές του δυνάµεις ή εµφανίζει ουσιώδη κα-
θυστέρηση στην πνευµατική και ηθική του ανάπτυξη, το δικαστή-
ριο διατάσσει: α) την ανάθεση της υπεύθυνης επιµέλειας του
ανηλίκου στους γονείς, στους επιτρόπους του ή σε ανάδοχη οι-
κογένεια, β) την ανάθεση της επιµέλειας του ανηλίκου σε προ-
στατευτικές εταιρείες ή σε επιµελητές ανηλίκων, γ) την
παρακολούθηση συµβουλευτικού θεραπευτικού προγράµµατος
από τον ανήλικο ή δ) την παραποµπή του ανηλίκου σε θεραπευ-
τικό ή άλλο κατάλληλο κατάστηµα. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις
µπορεί να επιβληθούν τα µέτρα που προβλέπονται στα στοιχεία
α’ ή β’ σε συνδυασµό µε το µέτρο που προβλέπεται στο στοιχείο
γ’.

2. Τα θεραπευτικά µέτρα διατάσσονται ύστερα από προηγού-
µενη διάγνωση και γνωµοδότηση από εξειδικευµένη οµάδα ια-
τρών, ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών, οι οποίοι κατά
περίπτωση υπάγονται σε Μονάδα του Υπουργείου Δικαιοσύνης
ή σε ιατρικά κέντρα υγείας ή κρατικά νοσηλευτικά ιδρύµατα.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 

ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 15
Υποχρέωση για µαρτυρία - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 209 ΚΠΔ

Στην παρ. 2 του άρθρου 209 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας
[ν. 4620/2019, (Α’ 122)] διαγράφονται οι λέξεις «είναι παράφρο-
νας ή» και το άρθρο 209 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 209
Υποχρέωση για µαρτυρία

1. Αν κάποιος καλείται νόµιµα για µαρτυρία, δεν µπορεί να την
αρνηθεί, εκτός από τις εξαιρέσεις που ρητά αναγράφονται στον
κώδικα.

2. Όποιος διενεργεί ανάκριση ή και το δικαστήριο µπορεί να
µην εξετάσει κάποιο µάρτυρα που βρίσκεται προφανώς σε τέτοια
διανοητική κατάσταση, ώστε να µην είναι σε θέση να παραστήσει
τα γεγονότα όπως έχουν συµβεί.»

Άρθρο 16
Όρκος των µαρτύρων µε σοβαρή αναπηρία λόγου

στο ακροατήριο - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 219 ΚΠΔ

Στην παρ. 2 του άρθρου 219 ΚΠΔ η λέξη «άλαλος» αντικαθί-
σταται από τις λέξεις «µε σοβαρή αναπηρία λόγου», οι οποίες τί-
θενται µετά τη λέξη «µάρτυρας», και το άρθρο 219
διαµορφώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 219
Όρκος των µαρτύρων στο ακροατήριο

1. Κάθε µάρτυρας οφείλει, πριν εξετασθεί στο ακροατήριο,
να δώσει τον ακόλουθο όρκο: «Δηλώνω, επικαλούµενος την τιµή
και τη συνείδησή µου, ότι θα πω όλη την αλήθεια και µόνο την
αλήθεια, χωρίς να προσθέσω ούτε να αποκρύψω τίποτε».

2. Ο µάρτυρας µε σοβαρή αναπηρία λόγου που γνωρίζει να
γράφει, ορκίζεται γράφοντας και υπογράφοντας τον άνω όρκο.
Αν δεν ξέρει να γράφει, δίδει τον όρκο της προηγούµενης παρα-
γράφου, µε την βοήθεια διερµηνέα.

3. Οι κληρικοί ή οι ιερωµένοι κάθε δόγµατος ή αναγνωρισµέ-
νης θρησκείας δεν ορκίζονται. Αντί γι` αυτό δίνουν κατά την παρ.
1 διαβεβαίωση στην ιεροσύνη τους, σύµφωνα µε τους κανονι-
σµούς από τους οποίους διέπονται.» 

Άρθρο 17
Μάρτυρες κωφοί ή µε σοβαρή αναπηρία λόγου -

Τροποποίηση άρθρου 229 ΚΠΔ

Στο άρθρο 229 ΚΠΔ επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στον τίτλο
οι λέξεις «κουφοί και άλαλοι» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«κωφοί, ή µε σοβαρή αναπηρία λόγου», β) στην παρ. 1: βα) στο
πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «κουφός ή άλαλος ή κωφάλαλος» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «κωφός, ή πρόσωπο µε σοβαρή ανα-
πηρία λόγου», η λέξη «κουφό» αντικαθίσταται από τη λέξη
«κωφό», οι λέξεις «οι απαντήσεις δίνονται από αυτόν προφορικά»
αντικαθίσταται από τις λέξεις «ο κωφός επιλέγει να απαντήσει
είτε προφορικώς είτε εγγράφως, σύµφωνα µε τον προσφορό-
τερο τρόπο επικοινωνίας για τον ίδιο», ββ) στο δεύτερο εδάφιο,
οι λέξεις «Στον άλαλο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Στο πρό-
σωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου», βγ) διαγράφεται το τρίτο
εδάφιο, βδ) στο τέταρτο εδάφιο, οι λέξεις «τον άλαλο ή από τον
κωφάλαλο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «το πρόσωπο µε σο-
βαρή αναπηρία λόγου ή από τον κωφό», γ) στο πρώτο εδάφιο
της παρ. 2: γα) οι λέξεις «κουφός ή ο άλαλος ή ο κωφάλαλος»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «κωφός, ή το πρόσωπο µε σοβαρή
αναπηρία λόγου» και οι λέξεις «τον κουφό, τον άλαλο ή τον κω-
φάλαλο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τον κωφό, ή το πρό-
σωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου» και το άρθρο 229
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 229
Μάρτυρες κωφοί ή µε σοβαρή αναπηρία λόγου

1. Αν ένας κωφός, ή πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου
πρόκειται να εξεταστεί ως µάρτυρας ή ως κατηγορούµενος, η
εξέτασή του γίνεται ως εξής: όλες οι ερωτήσεις και οι τυχόν πα-
ρατηρήσεις δίνονται στον κωφό, αφού καταγραφούν από τον
γραµµατέα της ανάκρισης ή του δικαστηρίου, ενώ ο κωφός επι-
λέγει να απαντήσει είτε προφορικώς είτε εγγράφως, σύµφωνα
µε τον προσφορότερο τρόπο επικοινωνίας για τον ίδιο. Στο πρό-
σωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου οι ερωτήσεις και οι παρατη-
ρήσεις δίνονται προφορικά και αυτός απαντά γραπτώς. Στο
ακροατήριο οι γραπτές απαντήσεις που δόθηκαν από το πρό-
σωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου ή από τον κωφό, αφού µονο-
γραφηθούν από τον πρόεδρο και τον γραµµατέα, καταγράφονται
στα πρακτικά και συνοδεύουν τη δικογραφία. 

2. Αν ο κωφός ή το πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου δεν
ξέρει να διαβάζει ή να γράφει, όποιος διεξάγει την ανάκριση ή
διευθύνει την συζήτηση, διορίζει έναν ή δύο διερµηνείς, που, αν
είναι δυνατό, επιλέγονται κατά προτίµηση µεταξύ των προσώπων
που συνήθισαν να συνεννοούνται µε τον κωφό, ή το πρόσωπο µε
σοβαρή αναπηρία λόγου. Κατά τα άλλα, τηρούνται αν είναι δυ-
νατό, οι διατάξεις του κώδικα που αναφέρονται στους διερµη-
νείς.»

Άρθρο 18
Προσωρινή ανικανότητα κωφών ή προσώπων 

µε σοβαρή αναπηρία λόγου για την εκπλήρωση
των καθηκόντων του ενόρκου - Τροποποίηση 

περ. ε) άρθρου 382 ΚΠΔ

Στην περ. ε) του άρθρου 382 ΚΠΔ οι λέξεις «κουφοί ή άλαλοι»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «κωφοί ή τα πρόσωπα µε σοβαρή
αναπηρία λόγου» και το άρθρο 382 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 382
Προσωρινή ανικανότητα

Δεν είναι προσωρινά ικανοί να εκπληρώσουν τα καθήκοντα του
ενόρκου: 

α) εκείνοι που παραπέµφθηκαν για οποιοδήποτε έγκληµα από
δόλο για το οποίο ο νόµος προβλέπει ποινή στερητική της ελευ-
θερίας τουλάχιστον τριών (3) µηνών, 

β) εκείνοι που βρίσκονται σε δικαστική συµπαράσταση, 
γ) εκείνοι σε βάρος των οποίων εκδόθηκε ένταλµα σύλληψης

ή προσωρινής κράτησης ή διατάχτηκε κατ’ οίκον περιορισµός µε
ηλεκτρονική επιτήρηση ή επιβλήθηκαν περιοριστικοί όροι,

δ) οι ασθενείς διανοητικά, 
ε) οι τυφλοί, οι κωφοί ή τα πρόσωπα µε σοβαρή αναπηρία

λόγου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΩΔΙΚΑ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 19
Συνεννόηση µε κωφούς ή πρόσωπα µε σοβαρή 

αναπηρία λόγου - Τροποποίηση άρθρου 137 ΚΔΔ

Στο άρθρο 137 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας      [ν.
2717/1999 (Α’ 97)] επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στον τίτλο, η
λέξη «κωφαλάλους» αντικαθίσταται από τη λέξη «κωφούς», β)
στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 οι λέξεις «κουφοί, άλαλοι ή κωφά-
λαλοι» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κωφοί ή πρόσωπα µε σο-
βαρή αναπηρία λόγου» και το άρθρο 137 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 137 
Συνεννόηση µε αλλόγλωσσους, κωφούς κ.τ.λ.

1. Αν διάδικος, µάρτυρας ή πραγµατογνώµονας αγνοεί την ελ-
ληνική γλώσσα, προσλαµβάνεται διερµηνέας, ο οποίος ορκίζεται
ενώπιον του δικαστηρίου ότι θα αποδώσει ακριβώς όσα θα δια-
µειφθούν. Οι λόγοι του αποκλεισµού και της απαλλαγής των µαρ-
τύρων ισχύουν και για τον διερµηνέα.

2. Αν τα πρόσωπα της παρ. 1 είναι κωφοί, ή πρόσωπα µε σο-
βαρή αναπηρία λόγου η συνεννόηση µαζί τους γίνεται εγγρά-
φως. Τις απαντήσεις τους υπογράφει ο δικαστής που
προεδρεύει κατά τη συνεδρίαση και περιλαµβάνονται, µαζί µε τις
αντίστοιχες ερωτήσεις, στο πρακτικό της συζήτησης. Αν τα πρό-
σωπα αυτά δεν είναι ικανά να απαντήσουν εγγράφως, προσλαµ-
βάνεται κατάλληλος διερµηνέας, σύµφωνα µε την παρ. 1.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΚΩΔΙΚΑ ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΓΡΑΦΩΝ

Άρθρο 20
Διερµηνείς - Τροποποίηση παρ. 2 και 3 

άρθρου 10 ν. 2830/2000

Στο άρθρο 10 του Κώδικα Συµβολαιογράφων                  [ν.
2830/2000 (Α’ 96)] επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 2
αα) στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «κωφός, άλαλος ή κωφάλαλος»
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αντικαθίστανται από τις λέξεις «κωφός ή πρόσωπο µε σοβαρή
αναπηρία λόγου», αβ) στην περ. α’ αντικαθίστανται οι λέξεις
«απαντά προφορικά» από τις λέξεις «επιλέγει να απαντήσει είτε
προφορικώς είτε εγγράφως, σύµφωνα µε τον προσφορότερο
τρόπο επικοινωνίας για τον ίδιο», αγ) στην περ. β’ η λέξη «άλαλο»
αντικαθίσταται από τις λέξεις «πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία
λόγου», αδ) η περ. γ’ διαγράφεται, αε) στο δεύτερο εδάφιο, οι
λέξεις «κωφό ή τον κωφάλαλο» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«κωφό», β) στην παρ. 3 οι λέξεις «κωφός ή ο άλαλος ή ο κωφά-
λαλος» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κωφός ή το πρόσωπο µε
σοβαρή αναπηρία λόγου» και το άρθρο 10 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 10
Διερµηνείς

1. Αν κάποιος από τους δικαιοπρακτούντες ή τους αντιπροσώ-
πους τους αγνοεί, κατά την κρίση του συµβολαιογράφου, την ελ-
ληνική γλώσσα, προσλαµβάνεται διερµηνέας για µετάφραση
γενικά των δηλώσεών του από την ξένη γλώσσα στην ελληνική
και το αντίθετο, καθώς και του περιεχοµένου του συµβολαίου
από την ελληνική στην ξένη γλώσσα. Ο διερµηνέας ορκίζεται
ενώπιον του συµβολαιογράφου, σύµφωνα µε τις σχετικές διατά-
ξεις του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, ότι θα ασκήσει πιστά τα
καθήκοντά του.

Προκειµένου για γλώσσα που είναι πολύ λίγο γνωστή, µπορεί
να προσληφθεί σύµφωνα µε τα παραπάνω διερµηνέας του διερ-
µηνέα.

2. Εάν κάποιος από τους δικαιοπρακτούντες ή τους αντιπρο-
σώπους τους είναι κωφός ή πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία
λόγου, γνωρίζει όµως ανάγνωση και γραφή, οι δηλώσεις, ερω-
τήσεις και τυχόν παρατηρήσεις γίνονται:  

α) γραπτά προς τον κωφό, ο οποίος επιλέγει να απαντήσει είτε
προφορικώς είτε εγγράφως, σύµφωνα µε τον προσφορότερο
τρόπο επικοινωνίας για τον ίδιο,

β) προφορικά προς το πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου,
ο οποίος απαντά γραπτά.

Στις περιπτώσεις αυτές οι γραπτές ερωτήσεις και απαντήσεις
επισυνάπτονται στο συµβόλαιο, πριν δε από την υπογραφή του,
το συµβόλαιο διαβάζεται από τον κωφό και γίνεται σχετική ανα-
φορά σε αυτό. 

3. Εάν ο κωφός ή το πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου δεν
γνωρίζει ανάγνωση ή γραφή ή αδυνατεί για οποιονδήποτε λόγο
να υπογράφει, προσλαµβάνεται ως διερµηνέας του πρόσωπο
που να µπορεί να συνεννοηθεί µαζί του.

4. Οι κατά τα ανωτέρω διερµηνείς προσυπογράφουν το σχε-
τικό συµβόλαιο.

5. Η µη τήρηση των ανωτέρω διατάξεων επιφέρει ακυρότητα
του εγγράφου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’ 
ΔΙΚΑΙΩΜΑ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΘΥΜΑΤΩΝ ΚΑΤΑ 

ΤΗ ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΤΗΣ ΠΟΙΝΙΚΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑΣ -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4478/2017

Άρθρο 21
Δικαίωµα προστασίας θυµάτων κωφών ή προσώπων 

µε σοβαρή αναπηρία λόγου κατά τη διάρκεια 
της ποινικής διαδικασίας - Τροποποίηση παρ. 5 

άρθρου 69 ν. 4478/2017

Στην παρ. 5 του άρθρου 69 του ν. 4478/2017 (Α’ 91) οι αναφο-
ρές σε «άλαλο» αντικαθίστανται από αναφορές σε «πρόσωπο µε
σοβαρή αναπηρία λόγου» και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Αν το θύµα είναι κωφός ή πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία
λόγου, η εξέτασή του γίνεται ως εξής: όλες οι ερωτήσεις και οι
τυχόν παρατηρήσεις δίνονται στον κωφό, αφού καταγραφούν
από τον γραµµατέα της ανάκρισης ή του δικαστηρίου, ενώ οι
απαντήσεις δίνονται από αυτόν γραπτώς, προφορικώς ή στη νοη-
µατική γλώσσα. Στο πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου οι
ερωτήσεις και οι παρατηρήσεις δίνονται προφορικά και αυτός

απαντά γραπτώς ή στη νοηµατική γλώσσα. Στο ακροατήριο οι
γραπτές απαντήσεις που δόθηκαν από τον κωφό ή το πρόσωπο
µε σοβαρή αναπηρία λόγου, αφού µονογραφηθούν από τον πρό-
εδρο και τον γραµµατέα, καταγράφονται στα πρακτικά και συνο-
δεύουν τη δικογραφία. Αν ο κωφός ή το πρόσωπο µε σοβαρή
αναπηρία λόγου δεν ξέρει να διαβάζει ή να γράφει, όποιος διε-
ξάγει την ανάκριση ή διευθύνει τη συζήτηση, διορίζει έναν ή δύο
διερµηνείς, που αν είναι δυνατό, εκλέγονται κατά προτίµηση µε-
ταξύ των προσώπων που συνήθισαν να συνεννοούνται µε τον
κωφό ή το πρόσωπο µε σοβαρή αναπηρία λόγου. Κατά τα άλλα,
τηρούνται, αν είναι δυνατό, οι διατάξεις που αναφέρονται στους
διερµηνείς.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΕΥΚΟΛΥΝΣΗ 

ΤΗΣ ΠΡΟΣΒΑΣΗΣ ΣΤΗ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗ 
ΤΩΝ ΑΤΟΜΩΝ ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ

Άρθρο 22
Ορισµός υπεύθυνου στο δικαστήριο για ζητήµατα 

πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία, ενηµέρωσής τους, 
και διευκόλυνσης της εξυπηρέτησής τους -

Τροποποίηση περ. β) παρ. 7 άρθρου 17 ν. 4938/2022

Στην περ. β) της παρ. 7 του άρθρου 17 του Κώδικα Οργανι-
σµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών (ν.
4938/2022, Α’ 109) προστίθεται υποπερ. βιβ), και η παρ. 7 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«7. Τα όργανα που διευθύνουν τα δικαστήρια έχουν τις εξής
αρµοδιότητες:

α) Το τριµελές συµβούλιο:
αα) ορίζει τους δικαστές και δικαστικούς υπαλλήλους που µε-

τέχουν σε επιτροπές, συλλογικά όργανα της διοίκησης, συµβού-
λια ή άλλα µη δικαιοδοτικά όργανα, που προβλέπονται από τον
νόµο ή τον κανονισµό του δικαστηρίου,

αβ) καταρτίζει τις συνθέσεις των τµηµάτων του δικαστηρίου
πριν από την έναρξη του δικαστικού έτους, εφόσον ο νόµος ή ο
κανονισµός του δικαστηρίου δεν ορίζει διαφορετικά. Στα δικα-
στήρια, όπου λειτουργούν περισσότερα από δύο (2) τµήµατα, ο
δικαστής δεν επιτρέπεται να υπηρετεί στο ίδιο τµήµα του δικα-
στηρίου πέραν της εξαετίας. Στην εξαετία αυτή συνυπολογίζεται
και ο προγενέστερος της έναρξης ισχύος του παρόντος χρόνος
υπηρεσίας στο ίδιο τµήµα,

αγ) παραπέµπει τα σηµαντικά θέµατα στην ολοµέλεια του δι-
καστηρίου,

αδ) αποφασίζει για οποιοδήποτε άλλο θέµα, το οποίο δεν υπά-
γεται ρητά από τον νόµο ή τον κανονισµό στην αρµοδιότητα του
προέδρου του συµβουλίου ή της ολοµέλειας (τεκµήριο αρµοδιό-
τητας),

αε) κατανέµει δικαστικούς υπαλλήλους στα διάφορα τµήµατα
και υπηρεσίες του δικαστηρίου,

αστ) µετακινεί δικαστές από ένα τµήµα σε άλλο κατά τη διάρ-
κεια του δικαστικού έτους, εφόσον το επιβάλλουν ειδικές υπη-
ρεσιακές ανάγκες.

Το συµβούλιο αποφασίζει κατά πλειοψηφία και πάντοτε µε τρι-
µελή σύνθεση.

β) Ο πρόεδρος του συµβουλίου:
βα) εκπροσωπεί το δικαστήριο και φροντίζει για την εύρυθµη

διεξαγωγή των εργασιών του,
ββ) αποφασίζει για τη σύγκληση της ολοµέλειας του δικαστη-

ρίου στις περιπτώσεις που προβλέπονται από τον νόµο ή τον κα-
νονισµό του δικαστηρίου, καθορίζει την ηµερήσια διάταξη και
διευθύνει τις εργασίες της,

βγ) ορίζει τους κατά το άρθρο 5 αναπληρωτές δικαστές,
βδ) προσδιορίζει κατά τη διάρκεια του δικαστικού έτους, σε

επείγουσες περιπτώσεις, συζητήσεις υποθέσεων καθ’ υπέρβαση
του αριθµού που έχει καθοριστεί από την ολοµέλεια ή τον κανο-
νισµό του δικαστηρίου και σε ποσοστό που δεν υπερβαίνει το εί-
κοσι τοις εκατό (20%) του αριθµού αυτού,

βε) συγκαλεί το συµβούλιο µε πρόσκληση που επιδίδεται µε
απόδειξη στα µέλη του συµβουλίου και εκτελεί τις αποφάσεις
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του συµβουλίου και της ολοµέλειας του δικαστηρίου,
βστ) έχει την επιµέλεια της αλληλογραφίας του δικαστηρίου,
βζ) προΐσταται της γραµµατείας του δικαστηρίου, σύµφωνα µε

όσα ορίζονται στην παρ. 2 του άρθρου 11,
βη) εγκρίνει τη χορήγηση αντιγράφων,
βθ) βεβαιώνει την ιδιότητα και το γνήσιο της υπογραφής των

δικαστών και δικαστικών υπαλλήλων,
βι) αποφαίνεται για τις αιτήσεις κατά προτίµηση προσδιορι-

σµού συζήτησης υπόθεσης σε σύντοµη δικάσιµο. Οι κατά προτί-
µηση προσδιοριζόµενες υποθέσεις δεν µπορούν να υπερβαίνουν
τον αριθµό που έχει καθοριστεί από την ολοµέλεια ή τον κανονι-
σµό του δικαστηρίου,

βια) ορίζει το ανακριτικό τµήµα, στο οποίο εισάγεται κάθε υπό-
θεση για την οποία παραγγέλθηκε κύρια ανάκριση,

βιβ) ορίζει έναν (1) δικαστικό υπάλληλο που υπηρετεί στο δι-
καστήριο ως υπεύθυνο για ζητήµατα πρόσβασης των ατόµων µε
αναπηρία, ενηµέρωσής τους, και διευκόλυνσης της εξυπηρέτη-
σής τους.

Στην άσκηση των αρµοδιοτήτων αυτών ο πρόεδρος επικουρεί-
ται από τα µέλη του συµβουλίου, στα οποία µπορεί να αναθέτει
ορισµένες από αυτές.

γ) Ο δικαστής που διευθύνει το δικαστήριο, ασκεί όλες τις αρ-
µοδιότητες του τριµελούς συµβουλίου και του προέδρου του.»

Άρθρο 23
Δικαιούχοι νοµικής βοήθειας µε ποσοστό αναπηρίας

εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω - 
Προσθήκη παρ. 3Α και τροποποίηση 

παρ. 4 άρθρου 1 ν. 3226/2004

Στο άρθρο 1 του ν. 3226/2004 (Α’ 24) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) προστίθεται παρ. 3Α, β) στην παρ. 4 προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο και το άρθρο 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1
Δικαιούχοι νοµικής βοήθειας

1. Δικαιούχοι νοµικής βοήθειας είναι οι χαµηλού εισοδήµατος
πολίτες κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δικαιούχοι
είναι, επίσης, οι χαµηλού εισοδήµατος πολίτες τρίτου κράτους
και ανιθαγενείς, εφόσον έχουν, νοµίµως, κατοικία ή συνήθη δια-
µονή στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

2. Ως πολίτες χαµηλού εισοδήµατος για την παροχή νοµικής
βοήθειας σε αστικές και εµπορικές υποθέσεις θεωρούνται εκεί-
νοι, των οποίων το ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα δεν υπερβαίνει
τα δύο τρίτα των κατώτατων ετήσιων ατοµικών αποδοχών, που
προβλέπει η κείµενη νοµοθεσία. Σε περίπτωση ενδοοικογενει-
ακής διαφοράς ή διένεξης, δεν λαµβάνεται υπόψη το εισόδηµα
εκείνου µε τον οποίο υπάρχει η διαφορά ή η διένεξη.

3. Δικαιούχοι νοµικής βοήθειας ως προς τις τυχόν ποινικές και
αστικές αξιώσεις τους είναι και τα θύµατα των εγκληµατικών
πράξεων που προβλέπονται στα άρθρα 187Α, 187Β, 323Α, 324,
339, 342, 348 παρ. 2 εδάφιο πρώτο, 348Α, 351Α Π.Κ. και στα
άρθρα 29 παρ. 5 και 6 και 30 του ν. 4251/2014, καθώς και τα ανή-
λικα θύµατα των πράξεων που προβλέπονται στα άρθρα 336,
338, 343, 345, 348, 348Β, 348Γ και 349 Π.Κ.. Στις περιπτώσεις
αυτές, το εκάστοτε αρµόδιο όργανο, κατά τις διατάξεις του πα-
ρόντος, για παροχή νοµικής βοήθειας µπορεί, αν κριθεί ανα-
γκαίο, να διορίσει συνήγορο αυτεπαγγέλτως από τις
καταστάσεις των παρ. 2 και 3 του άρθρου 3.

3Α. Δικαιούχοι νοµικής βοήθειας είναι και οι πολίτες µε ποσο-
στό αναπηρίας εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω, ανεξαρ-
τήτως εισοδήµατος, κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Δικαιούχοι είναι, επίσης, οι πολίτες µε ποσοστό αναπηρίας
εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω, ανεξαρτήτως εισοδήµα-
τος, τρίτου κράτους και ανιθαγενείς, εφόσον έχουν, νοµίµως, κα-
τοικία ή συνήθη διαµονή στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στις
περιπτώσεις αυτές, το αρµόδιο όργανο για παροχή νοµικής βοή-
θειας, κατά τις διατάξεις του παρόντος, µπορεί, αν κριθεί ανα-
γκαίο, να διορίσει συνήγορο αυτεπαγγέλτως από τις
καταστάσεις των παρ. 2 και 3 του άρθρου 3.

4. Ειδικά, σε ό,τι αφορά την παροχή νοµικής βοήθειας σε υπό-
πτους, κατηγορουµένους ή εκζητουµένους, καθώς και σε παρι-
σταµένους προς υποστήριξη της κατηγορίας ισχύουν τα
οριζόµενα στο άρθρο 6. Οι παρ. 2, 3 και 4 του άρθρου 6 δεν
εφαρµόζονται για τους δικαιούχους της παρ. 3Α.»

Άρθρο 24
Διαδικασία παροχής νοµικής βοήθειας - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 2 ν. 3226/2004

Στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 3226/2004 (Α’ 24) επέρχονται
οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «κατά την πρώτη
παράγραφο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κατά τις παρ. 1 και
3Α», β) προστίθεται δεύτερο εδάφιο και το άρθρο 2 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Διαδικασία

1. Η νοµική βοήθεια παρέχεται ύστερα από αίτηση του δι-
καιούχου. Η αίτηση αναφέρει συνοπτικά το αντικείµενο της δίκης
ή της πράξης και τα στοιχεία που βεβαιώνουν τη συνδροµή των
προϋποθέσεων για την παροχή της βοήθειας.

2. Στην αίτηση επισυνάπτονται τα αναγκαία δικαιολογητικά
αποδεικτικά της οικονοµικής καταστάσεως (ιδίως αντίγραφο φο-
ρολογικής δήλωσης ή βεβαίωση του εφόρου ότι δεν υποχρεού-
ται σε υποβολή δήλωσης, αντίγραφο δήλωσης περιουσιακής
καταστάσεως, εκκαθαριστικού σηµειώµατος, Α.Φ.Μ., βεβαιώσεις
υπηρεσιών κοινωνικής πρόνοιας, ένορκες βεβαιώσεις) και απο-
δεικτικά της κατά τις παρ. 1 και 3Α του άρθρου 1 κατοικίας ή δια-
µονής, εάν πρόκειται για πολίτη τρίτου κράτους. Ειδικά για τους
δικαιούχους της παρ. 3Α του άρθρου 1, επισυνάπτεται πιστοποι-
ητικό ποσοστού αναπηρίας από το Κέντρο Πιστοποίησης Αναπη-
ρίας (ΚΕ.Π.Α.) ή από τις Ανώτατες Υγειονοµικές Επιτροπές.

3. Με την επιφύλαξη του άρθρου 6, η αίτηση και τα δικαιολο-
γητικά υποβάλλονται δεκαπέντε (15) τουλάχιστον ηµέρες πριν
από τη δίκη ή την πράξη για την οποία ζητείται η παροχή νοµικής
βοήθειας.

Η προθεσµία µπορεί να συντµηθεί σε περίπτωση µεταγενέ-
στερης κλήτευσης. Η διαδικασία διεξάγεται ατελώς και δεν είναι
υποχρεωτική η παράσταση µε δικηγόρο.

4. Για την παραδοχή της αίτησης αρκεί πιθανολόγηση. Ο αρ-
µόδιος για την εξέτασή της δικαστής µπορεί να εξετάσει µάρτυ-
ρες, καθώς και τον αιτούντα, µε όρκο ή χωρίς όρκο, να
συγκεντρώσει κάθε αναγκαία πληροφορία και στοιχείο και να
διατάξει την κλήτευση του αντιδίκου.

5. Η αποδοχή ή απόρριψη της αίτησης πρέπει να είναι αιτιο-
λογηµένη. Νέα αίτηση µπορεί να υποβληθεί σε περίπτωση µετα-
βολής των πραγµατικών περιστατικών. Συµπληρωµατική αίτηση
επιτρέπεται σε κάθε περίπτωση.

6. Στις περ. των άρθρων 99 παρ. 3, 200 παρ. 1 εδ. β, 340 παρ.
1 και 2, 376 και 423 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας ή άλλων ει-
δικών διατάξεων που προβλέπουν αυτεπάγγελτο διορισµό συνη-
γόρου, η νοµική βοήθεια χορηγείται αποκλειστικά µε βάση όσα
ορίζουν οι οικείες διατάξεις, χωρίς τήρηση της διαδικασίας του
παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 25
Συµβουλευτική βοήθεια - Τροποποίηση 

άρθρου 5 ν. 3226/2004

Στο τέλος του άρθρου 5 του ν. 3226/2004 (Α’ 24) προστίθενται
οι λέξεις «και πολίτες µε ποσοστό αναπηρίας εξήντα επτά τοις
εκατό (67%) και άνω» και το άρθρο 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 5
Συµβουλευτική βοήθεια

Συµβουλευτική βοήθεια µπορεί να παρέχεται επί ποινικών υπο-
θέσεων από τους εισαγγελείς υπηρεσίας και τους εισαγγελείς -
επόπτες των καταστηµάτων κράτησης, και επί πολιτικών υποθέ-
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σεων από τους προέδρους υπηρεσίας των κατά τόπους αρµό-
διων Δικαστηρίων, από τους οποίους θα ενηµερώνονται οι ενδια-
φερόµενοι για τη δυνατότητα ένταξής τους στο σύστηµα της
νοµικής βοήθειας για πολίτες χαµηλού εισοδήµατος και πολίτες
µε ποσοστό αναπηρίας εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω.»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΚΑΛΥΨΗ ΑΝΑΓΚΩΝ ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΑΡΧΗΣ ΠΡΟΣΒΑΣΙΜΟΤΗΤΑΣ

Άρθρο 26
Καταβολή εξόδων µετακίνησης και διαµονής

για την κάλυψη των αναγκών της Εθνικής Αρχής 
Προσβασιµότητας - Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 2 

υποπαρ. Δ.9 παρ. Δ άρθρου 2 ν. 4336/2015

Στο άρθρο 2 της υποπαρ. Δ.9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’94) προστίθεται παρ. 4, ως εξής:

«4. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου εµπίπτουν: α)
ο Πρόεδρος, οι Αντιπρόεδροι και τα µέλη της Εθνικής Αρχής
Προσβασιµότητας ως προς τα έξοδα µετακίνησης και διαµονής
που λαµβάνουν από την Προεδρία της Κυβέρνησης, στην περί-
πτωση που διαµένουν µόνιµα εκτός της έδρας της Αρχής, για τη
δια ζώσης συµµετοχή τους σε έως έξι (6) συνεδριάσεις της κατ’
έτος και β) οι συνοδοί των ανωτέρω προσώπων, εφόσον αυτά
είναι άτοµα µε αναπηρία, ως προς τα έξοδα µετακίνησης και δια-
µονής που λαµβάνουν από την Προεδρία της Κυβέρνησης α)
στην περίπτωση που διαµένουν µόνιµα εκτός της έδρας της
Αρχής, για τη δια ζώσης συµµετοχή των προσώπων του πρώτου
εδαφίου σε έως έξι (6) συνεδριάσεις της κατ’ έτος και β) στην
περίπτωση που τα πρόσωπα αυτά εκπροσωπούν την Αρχή στο
εσωτερικό ή στο εξωτερικό.»

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 27
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,................................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 15.30’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 17 Φεβρουαρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση
της υπ’ αριθµόν 3/2/17-1-2023 επίκαιρης επερώτησης του Προ-
έδρου κ. Δηµητρίου Κουτσούµπα και των Βουλευτών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, µε θέµα: «Για τη φαρµακευτική
περίθαλψη του λαού» και β) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ
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ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ» 
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